
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 18967 , 19071
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν ο

Πρόεδρος κ. Λεωνίδας Ραπτάκης και τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου της Παγκόσµιας Διακοινοβουλευτικής  Ένωσης
Ελληνισµού και φοιτητές από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Δη-
µοσίου Δικαίου, σελ. 19011, 19035 

3.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Ε. Αχτσιόγλου, σελ.
19025 

4. Ειδική Συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής για την
Επέτειο Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας στη χώρα µας,
σελ. 19006 - 19022 

5. Ανακοινώνεται επιστολή του Γενικού Γραµµατέα της Κε-
ντρικής Επιτροπής και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, του κ. Δηµήτρη
Κουτσούµπα, µαζί µε λόγο τον οποίο επισυνάπτει για τη ση-
µερινή διαδικασία, µε αφορµή την ειδική συνεδρίαση της
Ολοµέλειας της Βουλής για την επέτειο της αποκατάστασης
της δηµοκρατίας, σελ. 19022 

6. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει τις Εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγησης άδειας άσκησης ποινικής
δίωξης κατά Βουλευτών», σελ. 19039 

7. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική ευθύνη υπουργών», όπως ισχύουν, την 23-7-2024:
α) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και στον πρώην Υπουργό Επικρατείας και
Μεταφορών Γεώργιο Γεραπετρίτη και β) Ποινική δικογραφία
που αφορά στους πρώην Υπουργούς Υποδοµών και Μεταφο-
ρών Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, Γιώργο Σταθάκη, Νίκο Χριστοδου-
λάκη, Χρήστο Σπίρτζη και Κώστα Καραµανλή, σελ. 19040 

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 18967, 18997, 18998,
18999, 19003, 19005, 19011, 19012, 19014, 19017, 19020,
19021, 19022, 19023, 19024, 19025, 19029, 19034, 19035,
19036, 19040, 19045, 19046, 19047 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2286 έως 2358,

σελ. 18968 - 18986 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

18987 - 18996 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:  
i. µε θέµα: «Μείζονος σηµασίας και πολλαπλά ωφέλιµη για

τον Νοµό  Έβρου η ολοκλήρωση του εµβληµατικού έργου
της ανατολικής περιφερειακής οδού Αλεξανδρούπολης»,
σελ. 18997 

ii. µε θέµα: «Πόσα χρόνια θα σχεδιάζει να σχεδιάσει η επι-
τελική ΝΔ την αξιοποίηση του πρώην αεροδροµίου Νίκος Κα-
ζαντζάκης;», σελ. 18999 

β) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:  
i. µε θέµα: «Επιπλέον µέτρα για την ασφαλή και οµαλή κυ-

κλοφορία στην Περιφερειακή Οδό Θεσσαλονίκης εν µέσω ερ-
γασιών για το FlyOver», σελ. 19001 

ii. µε θέµα: «Εµείς οι ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ, εδώ και ένα χρόνο, που
είµαστε κοινοβουλευτικό κόµµα, βιώνουµε έναν ιδιότυπο ρα-
τσισµό και αποκλεισµό από µέσα και φορείς, αλλά και από το

Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης», σελ. 19003 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

της τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρη-
σης του  Έργου της Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατοδότη-
σης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του τµή-
µατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα - Αθή-
να - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)», σελ. 19023 - 19049 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτε-

ρικών, Εσωτερικών, Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύ-
νης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κατέθεσαν στις 23/7/2024 σχέδιο νόµου: «Ανα-
διάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περι-
ουσίας και των θυγατρικών της και λοιπές διατάξεις», σελ.
19025 

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού «Ρυθµίσεις για την Ψηφιακή
Εκπαιδευτική Πύλη και το Ψηφιακό Φροντιστήριο, επαγγελ-
µατικός προσανατολισµός στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση,
µέτρα στήριξης του εκπαιδευτικού συστήµατος στις αποµα-
κρυσµένες περιοχές και λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού», σελ. 19039 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 19011 - 19017

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο . , σελ. 19030 - 19044
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 19044 - 19071
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 19017 - 19030
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18967 - 19011

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Συνεδρίασης της Ολοµέλειας της Βου-
λής:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 19017

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 19009
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 19012, 19015
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 19011
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 19021
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 19018
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 19019, 19020

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’

Τετάρτη 24 Ιουλίου 2024



ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 19014, 19015
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 19006
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 19006, 19015
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 19008

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 19034, 19035, 19039, 19040
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 19045
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 19045, 19046, 19047, 19071
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 19020, 19021, 19022, 19023, 

19024, 19025, 19029
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 19045
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18967, 18997, 18998, 18999, 

19003, 19005, 19011
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 19012, 19014, 19017

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 18997, 18998
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 19001, 19002
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 19000
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 19002, 19003, 19004, 19005
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 18997, 18998, 18999, 19000
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 19003, 19004, 19005

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 19027
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 19023
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 19042
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 19024, 19039, 19046
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 19031, 19046
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 19026
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 19032
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 19034
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 19033
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 19041
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 19024, 19044
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 19025
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 19036
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 19039
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 19029
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 19029, 19037, 19039, 19042, 

19046
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 19043
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 19040
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 19035

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ 
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18998, 19001



Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιουλίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(Σύµφωνα µε την από 23-7-2024 εξουσιοδότηση του Σώµατος
επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΓ’
συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 23 Ιουλίου 2024, σε ό,τι αφορά

την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Σύµ-
βασης Παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση και εκµετάλλευση
ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός του Λιµένα
Ηρακλείου».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, Βουλευτή Επικρατείας, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’

Τετάρτη 24 Ιουλίου 2024



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

18968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18969



18970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18971



18972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18973



18974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18975



18976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18977



18978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18979



18980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18981



18982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18983



18984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18985



18986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18987



18988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18989



18990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18991



18992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18993



18994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18995



18996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνω σχετικά µε τη συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. Στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου την Τετάρτη 24 Ιουλίου 2024 οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα
συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η µε αριθµό 1303/19-7-2024 επίκαιρη ερώτηση και η 4987/31-
5-2024 ερώτηση κατά άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού
της Βουλής, θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, κ. Χρήστο Σταϊκούρα. Και οι υπ’ αριθµόν 1295/17-7-
2024 και 1297/17-7-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη, κ. Ανδρέα Νικολα-
κόπουλο.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων της διαδικασίας όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές».

Κατόπιν τούτου ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 1303/19-7-
2024 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Έβρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Αναστάσιου
(Τάσου) Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Μείζονος σηµασίας και πολλαπλά ωφέλιµη για τον
Νοµό Έβρου η ολοκλήρωση του εµβληµατικού έργου της ανα-
τολικής περιφερειακής οδού Αλεξανδρούπολης».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, ανοίγει αυλαία η Ολοµέλειά µας. Και επιτρέψτε µου να
αναφερθώ στη σηµερινή ιστορική επέτειο της συµπλήρωσης
µισού αιώνα από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας στη χώρα
µας, της συµπλήρωσης πενήντα ετών πολιτικής σταθερότητας,
ειρήνης και απρόσκοπτης δηµοκρατικής πορείας. 

Η 24η Ιουλίου του 1974 άλλαξε για πάντα την ροή της ιστορίας
στην πατρίδα µας καθώς στέριωσε τον ευρωπαϊκό προσανατολι-
σµό της. Παρά τις σύγχρονες κρίσεις και πολλαπλές προκλήσεις,
συνεχίζουµε να κινούµαστε µε πίστη, αφοσίωση και σταθερότητα
στις ράγες των αξιών, ιδανικών και αρχών που εκπορεύονται από
τη δηµοκρατία µας. 

Και τώρα επί της συζήτησης. Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 που ανέλαβε τη διακυβέρνηση
της χώρας δροµολογεί εµβληµατικά έργα υποδοµής στον Έβρο
και στη Θράκη, συµβάλλοντας στην αναγκαία αναπτυξιακή θω-
ράκιση και ανάταση της εθνικά ευαίσθητης περιοχής. Στον σχε-
διασµό του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών συµπεριλαµ-
βάνεται ένα έργο ζωτικής σηµασίας για την περιοχή µας αλλά και
για τη βόρεια Ελλάδα συνολικά, αυτό της κατασκευής της ανα-
τολικής περιφερειακής οδού Αλεξανδρούπολης. Η σύµβαση του
οποίου υπογράφτηκε 23-12-2021 µε τη γνωστή ανάδοχο εταιρεία
προϋπολογισµού 36 εκατοµµυρίων ευρώ και χρονικό ορίζοντα
περάτωσης εντός του 2025. 

Το έργο είναι σηµαντικό, όπως θα αναφέρω στη δευτερολογία
µου, και δηµιουργεί µεγάλες προσδοκίες και φιλοδοξίες στους
κατοίκους της περιοχής οι οποίοι αναµένουν µε ενδιαφέρον την
ολοκλήρωσή του. 

Για τον λόγο αυτόν θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε σε
ποιο στάδιο βρίσκεται σήµερα η πρόοδος της κατασκευής του
έργου και εάν η πορεία των εργασιών κινείται εντός του προβλε-
πόµενου χρονοδιαγράµµατος, ώστε να ολοκληρωθεί το 2025,
όπως έχει αποφασιστεί και οριστεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δηµοσχάκη.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρή-

στος Σταϊκούρας.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε συνάδελφε, όπως ορθώς αναδείξατε, το 2024 απο-
τελεί µια χρονιά ορόσηµο καθώς συµπληρώνονται πενήντα χρό-

νια από την αποκατάσταση δηµοκρατίας. Σήµερα, όπως κάθε
χρόνο, αποτίουµε φόρο τιµής σε όλους όσους αγωνίστηκαν για
µια ελεύθερη και δηµοκρατική Ελλάδα. Η 24η Ιουλίου αποτελεί
ηχηρή υπενθύµιση των θυσιών και των αγώνων που διαµόρφω-
σαν τη νεότερη ιστορία της χώρας και ανέδειξαν την Ελλάδα σε
µια σύγχρονη ευρωπαϊκή δηµοκρατία, ένα κράτος δικαίου που
εδραιώθηκε από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή και διέπεται από
τις αρχές της ισότητας, της δικαιοσύνης και της ελευθερίας του
λόγου. Όλα αυτά τα χρόνια η χώρα µας εξασφάλισε µια µακρά
πορεία και περίοδο σταθερότητας και ανάπτυξης ως µέλος της
µεγάλης ευρωπαϊκής οικογένειας που δικαιώνει τις ιστορικές µας
επιδιώξεις και επιλογές. Σήµερα η χώρα, έχοντας αντιµετωπίσει
επιτυχώς µεγάλες, ιστορικές προκλήσεις, ανακάµπτει ισχυρά,
αναπτύσσεται βιώσιµα και ισχυροποιείται πολύπλευρα. 

Στο δικό µας πεδίο ευθύνης στόχος είναι η αναβάθµιση και ο
εκσυγχρονισµός των υποδοµών και των µεταφορών πάντα µε
γνώµονα τη βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών. Γιατί το
πραγµατικό νόηµα µιας αληθινής δηµοκρατίας είναι η καλύτερη
ζωή για όλες και για όλους. 

Στο πλαίσιο αυτό είχα την ευκαιρία πρόσφατα µαζί µε εσάς να
επισκεφθώ την περιφερειακή ενότητα. Όπως εύστοχα αναφέρετε
στην ερώτησή σας, από το 2019 και προκάτοχοί µου στην πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ανέπτυ-
ξαν και δροµολόγησαν µια σειρά από έργα, προφανώς µε επι-
λογή του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, για την αναπτυ-
ξιακή θωράκιση και ανάταξη αυτής της εθνικά ευαίσθητης περιο-
χής. 

Υπενθυµίζω τι εµείς κάνουµε στην περιφερειακή σας ενότητα.
Ως διευθύνουσα αρχή υλοποιούµε έργα στο λιµάνι της Αλεξαν-
δρούπολης. Υλοποιούµε έργα για την αναβάθµιση της σιδηρο-
δροµικής σύνδεσης Αλεξανδρούπολη - Ορµένιο. Θα υλο-
ποιήσουµε έργα για την οδική σύνδεση µε την Τουρκία. Έχουµε
τη µελέτη του φράγµατος Δερείου. Έχουµε την κατασκευή λι-
µνοδεξαµενής Ξηροποτάµου στη Σαµοθράκη. Έχουµε την αντι-
κατάσταση και την υπογειοποίηση αρδευτικών δικτύων του ΤΟΕΒ
Ερυθροποτάµου. Έχουµε τη µελέτη -έχετε δείξει προσωπικό εν-
διαφέρον γι’ αυτό- κατασκευή, χρηµατοδότηση και τεχνική δια-
χείριση κτηρίων στέγασης πέντε αστυνοµικών διευθύνσεων, µία
εξ αυτών στην Αλεξανδρούπολη, µε ΣΔΙΤ. Έχουµε τη µελέτη αντι-
µετώπισης ακτοµηχανικών προβληµάτων στο αλιευτικό καταφύ-
γιο Θέρµων στη Σαµοθράκη. Έχουµε αποκατάσταση προσή-
νεµου µόλου. Έχουµε την ολοκλήρωση της παράκαµψης του
Προµαχώνα. Έχουµε την αναβάθµιση -επίσης είχατε δείξει ενδια-
φέρον- του Ελικοδρόµιου Σαµοθράκης. Έχουµε την αναβάθµιση
του κρατικού αερολιµένα Αλεξανδρούπολης. Και έχουµε, που
είναι ο πυρήνας του ερωτήµατός σας, την κατασκευή της ανατο-
λικής περιφερειακής οδού Αλεξανδρούπολης, που συνιστά, όπως
είπα, τον πυρήνα της επίκαιρης ερώτησής σας.

Επί αυτού η υπογραφή της σύµβασης συµβατικού ποσού άνω
των 26 εκατοµµυρίων ευρώ έγινε στις 23 Δεκεµβρίου 2021. Το
έργο, το οποίο και επισκεφθήκαµε, συγχρηµατοδοτείται από το
Ταµείο Συνοχής. Μέχρι σήµερα θέλω να σας ενηµερώσω ότι
έχουν εκτελεστεί εργασίες που αντιστοιχούν στο 45% του φυσι-
κού αντικειµένου του έργου. 

Κατά τη διάρκεια της κατασκευής του προέκυψαν τρία προ-
βλήµατα. Το πρώτο είναι οι αλλαγές στην κατασκευή δύο µεγά-
λων γεφυρών, λόγω των πρόσθετων γεωµετρικών απαιτήσεων
που επέβαλε ο ΟΣΕ για τις νέες σιδηροδροµικές γραµµές -µπο-
ρούµε να µιλήσουµε στη δευτερολογία για αυτό- οι οποίες θα κα-
τασκευαστούν και θα λειτουργήσουν µελλοντικά, προκειµένου να
περιοριστούν και να εξαλειφθούν οι κίνδυνοι, αλλά και να βελτιω-
θεί η ασφάλεια και η διαλειτουργικότητα του Ευρωπαϊκού Σιδη-
ροδροµικού Συστήµατος και Δικτύου. Προκειµένου να ικανο-
ποιηθούν αυτές οι πρόσθετες απαιτήσεις του ΟΣΕ, υποβλήθηκαν
από τον ανάδοχο εκ νέου οι µελέτες των δύο γεφυρών καθώς και
οι µελέτες που επηρεάζονται από τις αλλαγές. Αφού δόθηκε η
σύµφωνη γνώµη του ΟΣΕ, αναµένεται η σχετική απόφαση έγκρι-
σης και στη συνέχεια η υπογραφή της πρώτης συµπληρωµατικής
σύµβασης εργασιών που περιλαµβάνει τις εργασίες αυτές. 

Δεύτερον, απαιτήθηκε µετακίνηση διαφόρων δικτύων οργανι-
σµών κοινής ωφέλειας κυρίως όµως της ΔΕΥΑ Αλεξανδρούπολης
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σε πολλά τµήµατα του έργου που επηρέαζαν την αλληλουχία,
αλλά και την πρόοδο υλοποίησης του έργου. 

Και, τρίτον, προέκυψαν καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση των
διαδικασιών απαλλοτριώσεων και στην απόδοση των χώρων για
την εκτέλεση εργασιών του έργου. Ειδικότερα έχει προκύψει
αδυναµία έως και σήµερα απόδοσης συγκεκριµένων απαλλο-
τριωµένων ακινήτων σε συγκεκριµένη περιοχή που ξέρετε πάρα
πολύ καλά, κύριε συνάδελφε, διότι στα τµήµατα αυτά υπάρχουν
δυστροπούντες ιδιοκτήτες, οι οποίοι αρνούνται να αποµακρυν-
θούν. Το Υπουργείο καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια και θα
χρειαστεί η συµβολή και της τοπικής αυτοδιοίκησης για την οµα-
λή επίλυση του θέµατος µε ιδιαίτερη ευαισθησία. Η άµεση διευ-
θέτηση του θέµατος θα καθορίσει και τον ακριβή χρόνο ολοκλή-
ρωσης του έργου εντός του 2025, άρα απαντάω και στο δεύτερο
ερώτηµά σας. 

Σε κάθε περίπτωση πιθανότατα το µισό περίπου χιλιοµετρικά
έργο από τη σύνδεση του κόµβου µε την οδό Ηροδότου, οδός
που συνδέει την Εγνατία, µε τον ισόπεδο κόµβο στην περιοχή του
νεκροταφείου θα έχει περαιωθεί και θα παραδοθεί το τελευταίο
τρίµηνο του 2024. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχα-

ριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, µας γεµίσατε αισιοδοξία µε τον προγραµµατι-

σµό που υπογραµµίσατε. Τον χαρακτηρίζω απλόχερο και µάλιστα
µε κεφαλαία γράµµατα. Καθίσταται σαφές ότι η Κυβέρνηση ανα-
γνωρίζει τις ιδιαιτερότητες, τις ευαισθησίες και τις ευγενείς διεκ-
δικήσεις του ακριτικού µας νοµού, τους προσέχει και τους ακού-
ει, και τον µετεξελίσσει σε εργοτάξιο απέραντο και πραγµατικό. 

Η υλοποίηση του έργου της ανατολικής περιφερειακής οδού
θα καταστήσει τον νοµό πραγµατικό µεταφορικό και συγκοινω-
νιακό κόµβο, ικανοποιώντας απόλυτα το λαϊκό αίσθηµα των Εβρι-
τών. Μάλιστα όταν κατέθεσα τη γραπτή ερώτηση δέχτηκα στα
πολιτικά µου γραφεία σωρεία τηλεφωνηµάτων. Με αγωνία ανα-
µένει την ολοκλήρωση αυτού του έργου ο κόσµος. Η ολοκλή-
ρωσή του θα εκσυγχρονίσει, ως γνωστόν, και θα αναβαθµίσει την
εικόνα της πρωτεύουσας του νοµού, αναδεικνύοντας τον στρα-
τηγικό ρόλο που πέτυχε, αλλά και κατέχει.

Επίσης αναµένεται να διασφαλιστεί η µέγιστη δυνατή οδική
ασφάλεια, δίνοντας κυκλοφοριακή ανάσα στην πόλη, καθώς συν-
δέεται απευθείας ο τοπικός λιµένας, η νέα Σούδα του βορρά, µε
τον αυτοκινητόδροµο της Νέας Εγνατίας Κήπων - Ηγουµενίτσας
µε τον αερολιµένα «Δηµόκριτος» Αλεξανδρούπολης καθώς και
µε τη βιοµηχανική περιοχή χωρίς να επιβαρύνεται ο αστικός ιστός
της πόλης.

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι πρόκειται για ένα έργο εθνικής ση-
µασίας, κύριε Πρόεδρε, καθώς δεν αναµένεται να τονώσει ανα-
πτυξιακά την περιοχή µόνον σε τοπικό επίπεδο, αλλά και
συνολικά στο νοµό, στην περιφέρεια, στη βόρεια Ελλάδα και στη
χώρα, αλλά και στην περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. Θα
ενισχυθούν οι στρατηγικές δυνατότητες του λιµένα της Αλεξαν-
δρούπολης στην περιοχή της ευρύτερης Νοτιοανατολικής Ευρώ-
πης, όπως προείπα, ο οποίος καθίσταται συγκοινωνιακός, µετα-
φορικός, ενεργειακός και οικονοµικός κόµβος -άλλωστε τα ξέ-
ρετε και εσείς από την εµπειρία σας στο το Υπουργείο Ναυτιλίας-
αποδεικνύοντας για µία ακόµη φορά ότι ο Νοµός Έβρου αυξάνει
τα στρατηγικά του πλεονεκτήµατα και µετεξελίσσεται, όπως επι-
διώκω επί δεκαετία και πλέον και όχι µόνο και από τα προηγού-
µενα αξιώµατα, σε πρότυπο νοµού της χώρας και της Ευρώπης.
Αυτό το αναγνωρίζει τόσο η Κυβέρνηση όσο και εσείς ο ίδιος,
διότι από τόπος εκτέλεσης στρατιωτικής θητείας και ενδεχοµέ-
νως και µετάθεσης δυσµενούς διαβίωσης, όπως έλεγε και η ελ-
ληνική ταινία, µετεξελίσσεται σε επίκεντρο των εξελίξεων. 

Εκφράζω την ικανοποίησή µου και υπογραµµίζω την αισιοδοξία
µου ότι το έργο για το οποίο συζητούµε θα ολοκληρωθεί, όπως
προείπατε, και σχεδιάζει το Υπουργείο σας, επιφέροντας πολλα-
πλά οφέλη για το νοµό µας, ο οποίος, ως γνωστόν, το είπατε και
εσείς κατ’ επανάληψη, χρήζει ιδιαίτερης ευαισθησίας, όπως απο-

δείξατε πρόσφατα κιόλας και µε τη χρηµατοδότηση άµεσα του
Ελικοδρόµιου της Σαµοθράκης και για λόγους άµυνας, και για
λόγους ασφάλειας, και για λόγους υγείας, που είναι, ως γνωστόν,
προβλήµατα τα οποία είναι µεγάλα. 

Επίσης, πρόσφατα σας ενηµέρωσα για τον εκσυγχρονισµό της
σιδηροδροµικής γραµµής Αλεξανδρούπολης - Ορµενίου, που θα
επιτελέσει τον ρόλο που έπαιξαν τα ιστορικά Δαρδανέλια, αλλά
εµείς υπογραµµίζουµε ότι θα παίξει η γραµµή αυτή τον ρόλο των
Δαρδανελίων της στεριάς. Πιστεύω ότι αυτό το έργο θα αλλάξει
και τη µοίρα όλων µας. 

Επίσης σηµαντικό είναι το φράγµα του Μικρού Δερείου διότι,
ως γνωστόν, ο νοµός είναι αγροκτηνοτροφικός. Αυτή είναι η ταυ-
τότητά µας και είµαστε υπερήφανοι για αυτή. Δηµιουργούµε τη
νέα λίµνη Πλαστήρα στο Σουφλί και άλλα πολλά σηµαντικά έργα
τα οποία τα θέσατε, αλλά και εγώ θα τα υπογραµµίσω προσεχώς
σε επίσκεψη που έχω σχεδιάσει -έχω συνοµιλήσει µε τους συνερ-
γάτες σας- να πραγµατοποιήσω στο γραφείο σας για να σας ενη-
µερώσω επακριβώς και πέραν όλων αυτών των προβληµάτων
που ανακύπτουν. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για το ενδιαφέρον σας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Να συµφωνήσω και

εγώ ότι η Αλεξανδρούπολη µε όλες αυτές τις µεγάλες υποδοµές
µετατρέπεται σε έναν συνδυασµένο κόµβο µεταφορών. Και βέβαια
η δροµολόγηση αυτού του εµβληµατικού έργου, της ανατολικής
περιφερειακής οδού, που έχει δροµολογήσει ο κύριος Υπουργός,
θα δώσει άλλες διαστάσεις στην ακριτική µας περιοχή. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Νοµίζω δεν έχω να προσθέσω πολλά επί του ερωτήµατος
ούτε επί των έργων τα οποία υλοποιούνται στην Περιφερειακή
Ενότητα Έβρου και ειδικά στην Αλεξανδρούπολη, τα επιβεβαί-
ωσε και ο κύριος Πρόεδρος. Θα µου επιτρέψετε όµως να συ-
µπληρώσω την πρωτολογία µου µε µία εξέλιξη των τελευταίων
ηµερών, που τη θεωρώ σηµαντική και αφορά ένα τµήµα της δευ-
τερολογία σας, που είναι η σιδηροδροµική σύνδεση. 

Η Κυβέρνηση συλλογικά και συνεκτικά επιδίωξε µια σηµαντική
χρηµατοδότηση από το πρόγραµµα «Συνδέοντας την Ευρώπη»
CEF2 τον Ιανουάριο του 2024 και βγήκαν οι αποφάσεις στις 17
Ιουλίου του 2024, δηλαδή πολύ πρόσφατα. Σύµφωνα µε την από-
φαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η Ελλάδα χρηµατοδοτείται µε
519 εκατοµµύρια ευρώ για σιδηροδροµικές υποδοµές και συγκε-
κριµένα για τέσσερα έργα, την αναβάθµιση της σιδηροδροµικής
γραµµής Θεσσαλονίκη - Προµαχώνας στο τµήµα Μουριές - Προ-
µαχώνας, επίσης δίοδος στον καινούργιο ευρωπαϊκό διάδροµο
που συνδέει τη χώρα µε την Ευρώπη. Δεύτερον, αναβάθµιση της
σιδηροδροµικής γραµµής ΣΚΑ - Οινόη. Τρίτον, αναβάθµιση της
σιδηροδροµικής γραµµής Πύθιο - Ορµένιο, τµήµα του Αλεξαν-
δρούπολη - Ορµένιο, κόστους 187 εκατοµµυρίων ευρώ και, τέ-
ταρτον, νέο σύστηµα σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης, ETCS
δηλαδή Level 1, στο τµήµα ΣΚΑ - Κιάτο. 

Άρα αυτή τη στιγµή πού είµαστε; Η Ελλάδα εξασφάλισε φέτος,
όπως σας είπα, 519 εκατοµµύρια ευρώ. Ταυτόχρονα χθες δηµο-
σιεύσαµε τον διαγωνισµό για τη νέα σιδηροδροµική γραµµή Νέα
Καρβάλη - Τοξότες προϋπολογισµού 192 εκατοµµυρίων ευρώ και
τέλος του 2023 δηµοσιεύσαµε νέο διαγωνισµό για τον νέο προ-
αστιακό δυτικής Αττικής, χρηµατοδότησης από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας περίπου 100 εκατοµµυρίων ευρώ.
Δηλαδή, έχουµε πάνω από 800 εκατοµµύρια ευρώ επενδύσεις σε
υποδοµές στον σιδηρόδροµο στη χώρα για πρώτη φορά µετά
από πάρα πολλά χρόνια.

Όµως δικαίως εσείς τι µου λέτε; Αλεξανδρούπολη - Ορµένιο,
όχι µόνο Πύθιο - Ορµένιο. Θα επανέλθουµε συνεπώς µε νέα πρό-
ταση που θα καταθέσουµε µέχρι τις αρχές του 2025, έτσι ώστε
να διεκδικήσουµε συγχρηµατοδότηση εντός του 2025 για την
ανάπτυξη του δικτύου έως το 2030 στη βάση των απαιτήσεων
που θέτει ο νέος κανονισµός για την ανάπτυξη του Διευρωπαϊκού
Δικτύου Μεταφορών. Όλες αυτές τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής τις καταθέτω στα Πρακτικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
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Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε τώρα µε την πρώτη µε αριθµό 4987/31-5-2024
ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Πόσα χρόνια θα σχε-
διάζει να σχεδιάσει η επιτελική Ν.Δ. την αξιοποίηση του πρώην
αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζάκης»;»

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η γνωστή υπόθεση της αξιοποίησης του αερο-

δροµίου «Νίκος Καζαντζάκης» την επόµενη µέρα µετά τη διακοπή
λειτουργίας του και τη µεταφορά του στο Καστέλι. Να επισηµάνω
εδώ και στους συναδέλφους ότι πρόκειται, κατά την άποψη και
της ίδιας της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, για το καλύ-
τερο ακίνητο που διαθέτει η πατρίδα µας, η χώρα µας, αυτή τη
στιγµή. Και το λέω αυτό διότι η εκτίµηση ορκωτών εκτιµητών της
ΕΤΕΠ µιλάει για µια αξία 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Ένα ακίνητο
επιφανείας τριών χιλιάδων στρεµµάτων -το τονίζω- του οποίου
νοµέας και κάτοχος κατά ένα τρίτο είναι και ο Δήµος Ηρακλείου. 

Άρα, λοιπόν, πράγµατι, για να αποφευχθεί η προοπτική ενός
νέου Ελληνικού µε αβελτηρίες και βαλτωµένες καταστάσεις, ήταν
πολύ σηµαντικό να ωριµάσει εγκαίρως. Εξ ου και το γνωστό En-
vironmental Data Sheet της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
και η δανειακή σύµβαση που ουσιαστικά προχώρησε η Κυβέρ-
νηση τον Ιανουάριο του 2020 ύψους 180 εκατοµµυρίων ευρώ µε
συγκεκριµένα ορόσηµα, κύριε Σταϊκούρα, ορόσηµα τα οποία
άπτονται της ωρίµανσης της περιοχής του «Νίκος Καζαντζάκης»,
της έκτασης του νυν αεροδροµίου και σύντοµα θέλω να πιστεύω
πρώην, για την αξιοποίησή του. 

Είναι µία έκταση για την οποία µας προβληµατίζει το γεγονός
ότι τα πέντε χρόνια αυτά αβελτηρίας δεν υπάρχει κάποια ουσια-
στική πρόοδος πλην της ανακοίνωσης του Υπουργείου τον Μάιο
του 2024, µόλις πριν από δύο µήνες. Και επειδή πραγµατικά περ-
νούν τα χρόνια, θεωρούµε καθοριστικής σηµασίας την αποσαφή-
νιση από την πλευρά σας κοµβικών και θεµελιώδους χαρακτήρα,
κατά την άποψή µας, ερωτηµάτων. Ερωτήµατα που άπτονται φυ-
σικά της ωρίµανσης και της αξιοποίησης της περιοχής.

Για να σεβαστώ και τον χρόνο θέτω κατευθείαν τα ερωτήµατα
αυτά που ούτως η άλλως τίθενται και επί κοινοβουλευτικού πλέον
τάπητος. Ποιες προτάσεις, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε το «Νίκος
Καζαντζάκης» έχει καταθέσει η οµάδα εργασίας του Δεκεµβρίου
του 2019, που ανέφερε Υφυπουργός Οικονοµικών κατά τη συζή-
τηση επίκαιρης ερώτησης που έθεσα στον κύριο Υπουργό, τον
κ. Βεσυρόπουλο εν προκειµένω τότε, το 2019; Να τονίσω στο
Σώµα ότι πέντε επίκαιρες ερωτήσεις έχουν λάβει χώρα για το
«Καζαντζάκης». Έχω µια σειρά από απαντήσεις οι οποίες δυστυ-
χώς δεν ανταποκρίθηκαν εν τοις πράγµασι στην πορεία.

Δεύτερον, πότε και µε ποιον τρόπο και τι περιλαµβάνει η τρο-
ποποιηµένη δανειακή σύµβαση χρηµατοδότησης της συµβολής
του ελληνικού δηµοσίου για την κατασκευή του νέου διεθνούς
αερολιµένα που υπεγράφη αρχικώς τον Ιανουάριο του 2020, που
σας ανέφερα, µε αντισυµβαλλόµενους το ελληνικό δηµόσιο και
την EIB, European Investment Bank, την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων; 

Τρίτον, ισχύει ότι υπήρξε αποδέσµευση της χρηµατοδότησης
της ΕΤΕΠ από το ορόσηµο που σχετίζεται µε την αξιοποίηση του
«Νίκος Καζαντζάκης»; Υπάρχει και δήλωση του Δηµάρχου Ηρα-
κλείου που µιλάει για σαφέστατη αποδέσµευση, ουσιαστικά από-
σχιση της συµβάσεως µε τους όρους αυτούς. 

Τέταρτον, ποια είναι η ακριβής έκταση του αεροδροµίου «Κα-
ζαντζάκης» που ανατέθηκε να ωριµάσει µελετητικά από το ΤΑΙ-
ΠΕΔ; Γιατί αποµειώθηκε η επιφάνεια παρέµβασης;

Πέµπτον, ενδέχεται να αυξηθεί η επιφάνεια έκτασης µετά τις
εύλογες αιτήσεις των κατόχων και ιδιοκτητών, όπως είναι ο

Δήµος Ηρακλείου; Τονίζω για άλλη µια φορά ο Δήµος Ηρακλείου
κατέχει το ένα τρίτο της συνολικής επιφάνειας. 

Έκτο, ποιο είναι το ακριβές ιδιοκτησιακό καθεστώς όλης της
έκτασης του νυν αεροδροµίου «Καζαντζάκης»; Έχει αποκρυσταλ-
λωθεί, έχει ουσιαστικά οριστικοποιηθεί η διαλεύκανσή του;

Έβδοµο, µε ποιον τρόπο και πότε θα εµπλακεί στον σχεδιασµό
και τη λήψη αποφάσεων η ίδια η τοπική αυτοδιοίκηση, που το ζη-
τάει ευλόγως και µε συγκεκριµένες πράξεις;

Όγδοο, πώς θα ενταχθεί ο σχεδιασµός αξιοποίησης της έκτα-
σης του «Νίκος Καζαντζάκης» στο συνολικότερο ευρύτερο χω-
ροταξικό, ρυµοτοµικό και φυσικά στρατηγικό σχέδιο του Δήµου
Ηρακλείου; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαµουλάκη.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Μαµουλάκη, για πολλοστή φορά θα σας πω ότι οι
ερωτήσεις σας στη συντριπτική τους πλειοψηφία είναι εξαιρετικά
εύστοχες και θέλουµε και επιδιώκουµε τη συνεργασία.

Άρα σας ενηµερώνω ότι το επόµενο χρονικό διάστηµα σε συ-
νεννόηση µαζί σας και µε όλους τους Βουλευτές της Περιφερει-
ακής Ενότητας Ηρακλείου θα κάνουµε σύσκεψη στο αεροδρόµιο
«Καζαντζάκης», όχι µόνο επί των θεµάτων που αναδείξατε στο
ερώτηµά σας αλλά και για να έχετε µια πλήρη εικόνα του πώς
εξελίσσεται -θα πω κάτι στη δευτερολογία µου- η δηµιουργία του
νέου µεγάλου αεροδροµίου στο Καστέλι, καθώς και για να ενη-
µερωθείτε για το τι πρωτοβουλίες έχουµε αναλάβει για την κα-
θηµερινή λειτουργία του «Καζαντζάκης». Είναι ένα αεροδρόµιο
το οποίο έχει πάρα πολλά προβλήµατα, τα οποία απορρέουν
όµως πρωτίστως από το γεγονός ότι έχει αυτό το αεροδρόµιο
τεράστια αύξηση επιβατικής κίνησης. Πάµε για 9,2 εκατοµµύρια
επισκέπτες, όταν πέρσι σπάσαµε ρεκόρ µε 8,7 εκατοµµύρια. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου και γι’ αυτό, γιατί µου το
έχετε θέσει πάρα πολλές φορές. Και δικαίως θέτετε αυτά τα ερω-
τήµατα. Άρα βλέπω στη συζήτηση και γενικώς στο ενδιαφέρον
το οποίο εκδηλώνεται τρεις πυλώνες: Καθηµερινή λειτουργία του
υφιστάµενου αεροδροµίου, πορεία υλοποίησης του νέου αερο-
δροµίου και µετάβαση στο νέο αεροδρόµιο. 

Ξεκινάω συνεπώς από το τρίτο και στη δευτερολογία µου θα
πω κάποια πράγµατα και για τα άλλα δύο σηµεία. 

Δεν υπάρχουν προειληµµένες αποφάσεις. Στη σύσκεψη που
θα γίνει κάτω θα έρθει και το ΤΑΙΠΕΔ. Πρώτον, το έργο δράσης
- ωρίµανσης «Οδικός χάρτης για την αξιοποίηση του πρώην αε-
ροδροµίου «Νίκος Καζαντζάκης»», ύστερα από απόφαση της κυ-
βερνητικής επιτροπής συµβάσεων στρατηγικής σηµασίας που
προεδρεύει ο εκάστοτε Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών,
ανατέθηκε στο ΤΑΙΠΕΔ ως φορέας ωρίµανσης, διενέργειας της
διαγωνιστικής διαδικασίας και παρακολούθησης της εκτέλεσης
της σύµβασης του έργου. 

Συγκεκριµένα, για να έχουµε µια αλληλουχία των γεγονότων,
µε τη δεύτερη κυβερνητική επιτροπή την 1η Μαρτίου 2022 ορί-
στηκε το ΤΑΙΠΕΔ ως φορέας ωρίµανσης και µε την όγδοη κυβερ-
νητική επιτροπή στις 21 Μαΐου του 2024 εγκρίθηκε η εκπόνηση
µελέτης σκοπιµότητας από το ΤΑΙΠΕΔ προκειµένου να υλοποι-
ηθούν οι δράσεις που ορίστηκαν κατά την απόφαση της δεύτε-
ρης κυβερνητικής επιτροπής. 

Στις 11 Ιουνίου του 2024 το ΤΑΙΠΕΔ κοινοποίησε πρόσκληση
υποβολής προσφορών για τη σύναψη εκτελεστικής σύµβασης,
προκειµένου να υπάρχει παροχή υπηρεσιών τεχνικού και νοµικού
συµβούλου για το έργο. Αντικείµενο αυτής, η πλήρης αποσαφή-
νιση και αποτύπωση της υφιστάµενης κατάστασης της έκτασης
από νοµικής και τεχνικής πλευράς και η δηµιουργία ενιαίου τε-
χνικού και νοµικού πλάνου ωρίµανσης. Αυτά, όχι χωρίς χρονοδια-
γράµµατα. Τα παραδοτέα θα καλύπτουν τις ανάγκες εκπόνησης
µελέτης σκοπιµότητας και µελέτης εναλλακτικών λύσεων, που θα
υλοποιηθεί σε επόµενο στάδιο. 

Υποβλήθηκαν στις 26 Ιουνίου του 2024 προσφορές και η επι-
τροπή είναι σε διαδικασία αξιολόγησης µε χρονοδιάγραµµα υλο-
ποίησης τρεις µήνες. Η τοπική αυτοδιοίκηση και εσείς θα συµ-
µετέχετε. 
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Δεύτερον, συστάθηκε οµάδα εργασίας η οποία έχει ως αντι-
κείµενο τη συλλογή στοιχείων για το ιδιοκτησιακό καθεστώς που
µε ρωτάτε της έκτασης του υφιστάµενου αερολιµένα. Η ολοκλή-
ρωση των εργασιών της εν λόγω κοινής οµάδας έγινε µετά την
αεροφωτογράφηση και τη σύνταξη υψηλής ευκρίνειας ορθοφω-
τοχαρτών του συνόλου της έκτασης του υφιστάµενου αεροδρο-
µίου. 

Στο πλαίσιο της ωρίµανσης του έργου, η υπηρεσία του Υπουρ-
γείου είχε ήδη προβεί στην υλοποίηση αυτής της σύµβασης για
την αξιοποίηση του χώρου του υφιστάµενου αεροδροµίου, ενέρ-
γεια η οποία έχει κριθεί ως αναγκαία προϋπόθεση, µεταξύ άλλων,
για την εκκαθάριση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος της υπόψη
έκτασης. 

Η µελέτη παραδόθηκε από τις υπηρεσίες του Υπουργείου στις
13 Μαρτίου του 2023 στο ΤΑΙΠΕΔ. Είναι αυτή εδώ, µαζί µε την
προέλευση της έκτασης κατά ΦΕΚ. Θα επανέλθω. 

Τρίτον, η δανειακή σύµβαση χρηµατοδότησης µε την ΕΤΕΠ -
ξέρω ότι έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον λόγω Κρήτης και ο κύριος
Πρόεδρος- είχε συνταχθεί για τη χρηµατοδότηση της συµβολής
του δηµοσίου στην κατασκευή του έργου του νέου διεθνούς αε-
ρολιµένα Ηρακλείου Κρήτης. 

Σας ενηµερώνουµε ότι η χρηµατοδοτική συµβολή του δηµο-
σίου ολοκληρώθηκε µε χρηµατοδότηση από το πρόγραµµα δη-
µοσίων επενδύσεων, χωρίς τη συµµετοχή της ΕΤΕΠ. Επίσης,
ενηµερώνουµε ότι δεν υπάρχει τροποποίηση της ως άνω δανει-
ακής σύµβασης. 

Τέταρτον, το πρώτο ορόσηµο που αφορούσε την έκταση του
υφιστάµενου αερολιµένα είχε εκπληρωθεί µε την αποστολή στην
ΕΤΕΠ σχετικής επιστολής του τότε Υπουργού Υποδοµών και Με-
ταφορών µε την οποία παρεχόταν η διαβεβαίωση ότι ο υφιστά-
µενος αερολιµένας δεν θα χρησιµοποιηθεί ως πολιτικό ή στρα-
τιωτικό αεροδρόµιο µετά την έναρξη λειτουργίας του νέου διε-
θνούς αερολιµένα Ηρακλείου και ότι η έκταση του υφιστάµενου
αεροδροµίου θα αναπτυχθεί ως αναπόσπαστο τµήµα της πόλης
του Ηρακλείου και της ευρύτερης αστικής περιοχής της επ’ ωφε-
λεία του περιβάλλοντος και της εθνικής οικονοµίας. 

Και, τέλος, πέµπτον, στο πλαίσιο της µελέτης που σας ανέ-
φερα προηγουµένως συντάχθηκε ο πίνακας προέλευσης εκτά-
σεων κατά ΦΕΚ, ο οποίος συνοδεύεται από αντίστοιχα διαγράµ-
µατα και τεχνική έκθεση τα οποία θα σας καταθέσω. 

Σύµφωνα µε τον πίνακα, το σύνολο των εκτάσεων που απεικο-
νίζονται εκτιµάται σε δύο εκατοµµύρια πεντακόσιες εβδοµήντα
τρεις χιλιάδες τετρακόσια στρέµµατα. Εκ της µελέτης προκύ-
πτουν εξ αυτών δύο εκατοµµύρια διακόσιες δεκαεννέα χιλιάδες
επτακόσια εβδοµήντα τέσσερα τετραγωνικά µέτρα. Είναι ιδιοκτη-
σίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Επίσης, διακόσια πενήντα
τρία περίπου τετραγωνικά µέτρα ιδιοκτησίας του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών και τα άλλα, άγνωστης προέλευσης.
Γι’ αυτό το ΤΑΙΠΕΔ θα διερευνήσει περαιτέρω το ιδιοκτησιακό
καθεστώς της έκτασης. 

Σε κάθε περίπτωση, η ορθολογική αξιοποίηση της συγκεκριµέ-
νης έκτασης -καταθέτω στα Πρακτικά το ερώτηµα που έθεσε ο
κύριος συνάδελφος-, καθώς και της ευρύτερης περιοχής αποτε-
λεί µια µοναδική αναπτυξιακή ευκαιρία για τον τόπο, µε πολλαπλά
οφέλη για τους ανθρώπους της. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό. 
Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’

αρχάς οφείλω να το κάνω αυτό και να ξεκινήσω λέγοντας ότι σας
τιµά το γεγονός ότι µετά από πέντε χρόνια -δυστυχώς ο προκά-
τοχός σας δεν το έκανε και αυτό είναι ένα θέµα διαφάνειας- µου
καταθέσατε τη δανειακή σύµβαση του ελληνικού δηµοσίου µε την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Επί πέντε έτη τέσσερις ΑΚΕ,
αιτήσεις καταθέσεις εγγράφων, έλαβαν χώρα και δεν είχα απά-

ντηση δυστυχώς από τον κ. Καραµανλή. Έχουµε γνώση, λοιπόν,
της δανειακής σύµβασης. 

Πρώτο και κύριο ερώτηµα, γιατί δεν το αντελήφθη πλήρως,
είναι το εξής. Λέτε, λοιπόν, ότι είναι εν ενεργεία η δανειακή σύµ-
βαση. Απλά το µέρος που επωµίζεται το ελληνικό δηµόσιο γίνεται
µέσω ΠΔΕ και όχι από χρήµατα της EIB. Αυτό αντιλαµβάνοµαι.
Στη δευτερολογία σας, αν έχετε την καλοσύνη, αποσαφηνίστε
το. 

Δεύτερο ζήτηµα. Από τις κινήσεις του Υπουργείου φαίνεται ξε-
κάθαρα ότι αποµειώνετε την έκταση παρέµβασης από τα τρεις
χιλιάδες στρέµµατα στα περίπου χίλια, δηλαδή στα εντός του αε-
ρολιµένα, εντός της περίφραξης του αερολιµένα. 

Αν αυτό ισχύει, αντιλαµβάνεστε τον κίνδυνο που εµφιλοχωρεί.
Ποιος είναι αυτός; Είναι ότι πέριξ της επιφάνειας παρέµβασης,
που ενδεχοµένως θα είναι οικιστική, πράσινο, δηµόσιας χρήσης,
η υπόλοιπη περιοχή είναι πάρα πολύ χαµηλά σε επίπεδο οικιστι-
κής ανάπτυξης. Και δεν περιποιεί τιµή να έχουµε δύο διαφορετι-
κούς κόσµους. Γι’ αυτό επισηµαίνω τον κίνδυνο και την ανάγκη
κυρίως µιας ολιστικής προσέγγισης γύρω από την παρέµβαση
στην περιοχή. 

Άρα, λοιπόν, το πρώτο ζήτηµα που χρήζει αποκρυστάλλωσης
από την πλευρά σας είναι ποια είναι η τελική περιοχή που θα πα-
ρέµβει. Μιλήσατε για το ΤΑΙΠΕΔ. Προφανώς είναι η ένταξή του
στο PPF, στο Project Preparation Facility. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι είναι το όχηµα ειδικού σκοπού για την επι-
τάχυνση ωρίµανσης τέτοιου είδους εκτάσεων. Πολύ σωστά!
Όµως, θα πρέπει να λάβει υπ’ όψιν της η εν λόγω επιτροπή τις
παρεµβάσεις της τοπικής κοινωνίας, που τυγχάνει -εδώ υπάρχει
η συγκυρία- να είναι και κάτοχος της έκτασης. 

Θα δω τον πίνακα που θα µας καταθέσετε. Εγώ, επειδή έχω
υπηρετήσει και τον Δήµο Ηρακλείου, γνωρίζω ότι έχει εύλογη
ιδιοκτησιακή επιφάνεια στην περιοχή, σοβαρή, κατά τι περίπου
το ένα τρίτο αυτής. 

Και τώρα το κρισιµότερο, κατά την άποψή µου, κύριε Σταϊ-
κούρα. Χάθηκαν πέντε χρόνια. Προφανώς, δεν επωµίζεστε εσείς
την ευθύνη, είναι κυβερνητικό το ζήτηµα. 

Εσείς εκτιµάτε ότι µε τις κινήσεις οι οποίες θα λάβουν χώρα,
τον οδικό χάρτη των ενεργειών, δηλαδή την ωρίµανση, την ανά-
θεση των µελετητών και εκτιµητών όσον αφορά τις χρήσεις γης,
τη ζύµωση και την ώσµωση µε την τοπική κοινωνία και την επικεί-
µενη συνάντηση που µε χαρά θα παρευρεθώ -σας το λέω εκ προ-
οιµίου, γιατί είναι κάτι το οποίο δεν έχει κόµµα και χρώµα, είναι
το µέλλον του τόπου και εκτιµώ ότι θα µας απασχολήσει για πολ-
λές δεκαετίες- και βάσει των συνθηκών που έχουν διαµορφωθεί,
θα µπορεί πράγµατι να έχει η τοπική κοινωνία έναν εύλογο
ενεργό και ουσιαστικό ρόλο; Αν λάβουµε υπ’ όψιν και το unsolic-
ited, τις περίφηµες «αυτόκλητες προτάσεις», ένα νοµοσχέδιο της
κυβέρνησης του προκατόχου σας, δηµιουργεί κινδύνους ή, τέλος
πάντων, υπάρχουν δεύτερες σκέψεις για µονοµέρεια στον τρόπο
της παρέµβασης εκ µέρους του ιδιώτη και όχι µε το σύνολο και
την τοπική κοινωνία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Μαµουλάκη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.  
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε συνάδελφε, ναι, εκτιµώ ότι θα υπάρχει ο χρόνος και
υπάρχει σίγουρα η βούληση να ακουστεί η τοπική αυτοδιοίκηση.
Απόδειξη αυτού είναι ότι την άλλη εβδοµάδα, αν δεν µε απατά η
µνήµη µου, έχω συνάντηση µε τον Δήµαρχο Ηρακλείου και πολύ
πρόσφατα είδα δηµάρχους όµορων δήµων, οι οποίοι εκδηλώνουν
ένα ενδιαφέρον για τον τρόπο µε τον οποίο υλοποιείται το αερο-
δρόµιο στο Καστέλι, το νέο αεροδρόµιο, και τα ανταποδοτικά που
οι ίδιοι επιζητούν για τις τοπικές κοινωνίες. Υπήρχαν και κάποιες
αναφορές και συσκέψεις χθες που δεν ανταποκρίνονται απολύ-
τως στην πραγµατικότητα, αλλά το αφήνω αυτό στην άκρη. 

Θέλω να συµπληρώσω τα στοιχεία τα οποία έχετε, µε το διά-
γραµµα προέλευσης εκτάσεων αεροδροµίου και µε την τεχνική
µελέτη που υπεβλήθη προς το ΤΑΙΠΕΔ τον Φεβρουάριο του ’23,
ώστε να έχετε πλήρη εικόνα των ιδιοκτησιακών χαρακτηριστικών,
γιατί ξεκινάµε από εκεί, αυτών που αποτύπωσαν οι υπηρεσίες του
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Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Σταΐκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε κάθε περίπτωση, στη συνάντηση η οποία θα γίνει στο Ηρά-
κλειο, θα είναι και το ΤΑΙΠΕΔ, έτσι ώστε θα το συνεννοηθούµε
µαζί όποτε κρίνεται. Εκτιµώ ότι µέσα Σεπτεµβρίου είναι µια καλή
περίοδος µετά τη ΔΕΘ. 

Μέχρι τότε, όµως, υπάρχουν δύο θέµατα, τα οποία µου τα
έχετε αναδείξει πολλές φορές και θέλω να ενηµερώσω και εσάς,
προφανώς τον κύριο Πρόεδρο, λόγω της Κρήτης, αλλά και όλο
το ελληνικό Κοινοβούλιο. Το ένα είναι το αεροδρόµιο στο Κα-
στέλι. Το αεροδρόµιο στο Καστέλι προχωρά σύµφωνα µε τα χρο-
νοδιαγράµµατα. Έχει υλοποιηθεί το 35% αυτού και αναµένεται
να τεθεί σε εµπορική λειτουργία 6 Φεβρουαρίου του 2027. Υπάρ-
χουν ζητήµατα της πρόσβασης προς το αεροδρόµιο, στα οποία
εµπλέκεται πρωτίστως το Υπουργείο Πολιτισµού, όπως ξέρετε,
µε ευρήµατα που διαρκώς αναδεικνύονται στην περιοχή ιδιαίτε-
ρης ιστορικής προέλευσης. 

Προσπαθούµε µε µελέτη της ΥΠΑ να δούµε πώς µπορούµε να
κάνουµε τη βέλτιστη επιλογή ακόµα και του χώρου του ραντάρ
στο υφιστάµενο πεδίο, αλλά µε µερικές µετατοπίσεις. Άρα, είµα-
στε καταπάνω στο έργο. Μέχρι τότε, όµως, µου έχετε θέσει
πολλά ερωτήµατα και εσείς ο κύριος Πρόεδρος και πάρα πολλοί
άλλοι συνάδελφοι εύλογα για το πώς λειτουργεί σήµερα το αε-
ροδρόµιο «Καζαντζάκης». 

Πέρα τώρα από τις όποιες παρεµβάσεις της πολιτικής ηγεσίας
προς τον αερολιµενάρχη -έναν εξαιρετικό δηµόσιο λειτουργό,
που νοµίζω ότι το αναγνωρίζετε όλα τα κόµµατα και ο οποίος έχει
δώσει προσωπικό αγώνα, για να κρατηθεί όρθιο το αεροδρόµιο-
επισκέφτηκα για λίγες ώρες -τέσσερις ώρες- το αεροδρόµιο και
έµεινα µόνο στο αεροδρόµιο στις 8 Ιουλίου, έτσι ώστε να κά-
νουµε το καλύτερο που µπορούµε για την καθηµερινή λειτουργία
αυτού. 

Επαναλαµβάνω ότι αυτό το αεροδρόµιο έχει περίπου διπλάσιο
επιβατικό κοινό από τη Θεσσαλονίκη. Περίπου! Είναι πάγια τα 9,2
εκατοµµύρια επισκέπτες. Είναι πάρα πολύ δύσκολη η διαχείρισή
του, όταν προφανώς, δεν µπορεί να κάνεις νέο αεροδρόµιο στο
«Καζαντζάκης» αφού κάνεις στο Καστέλι. Προς αυτή την κατεύ-
θυνση, συνεπώς, υπάρχει ένα αναλυτικό δελτίο Τύπου της ΥΠΑ
για το τι πρωτοβουλίες είχαν αναληφθεί προς αντικατάσταση εί-
κοσι τεσσάρων κεντρικών κλιµατιστικών µονάδων, αντικατάσταση
δύο αιτηµάτων παραλαβής αποσκευών.

Παρεµπιπτόντως, επειδή ενηµερωνόµαστε για τα πάντα, χθες
χάλασε ένας που πρόσφατα παρελήφθη από τον αερολιµενάρχη
και ο οποίος είναι ακόµα µέσα στην περίοδο της εγγύησης. Δη-
λαδή, βλέπετε ότι υπάρχουν καθηµερινά προβλήµατα. Ηλεκτρο-
νικός ανοιχτός διαγωνισµός για την προµήθεια και εγκατάσταση
δύο επιπλέον αντλιών θερµότητας αραίωσης νερού. Παρεµβά-
σεις στη σύµβαση παροχής υπηρεσιών καθαριότητας. Αύξηση
του συντελεστή συχνότητας καθαρισµού. Παρεµβάσεις στον εξα-
ερισµό κλειστών χώρων. Ασφαλτόστρωση χιλίων τριακοσίων µέ-
τρων του κυρίως διαδρόµου προσγείωσης, µε χρηµατοδότηση
από την «ΤΕΡΝΑ», την ανάδοχο εταιρεία -πολλές φορές πρέπει
να αναδεικνύουµε και τη σηµασία αυτών- και µελέτη και έλεγχος
αντοχής πεδίου ελιγµού και διαδροµών.

Γιατί µου είχατε πει ότι πήγα στο αεροδρόµιο στην Κρήτη,
χωρίς να έχουµε κάνει τίποτα µέχρι τότε και αποδεικνύεται ότι εί-
χαµε κάνει.

Και µετά τη σύσκεψη, τις τελευταίες δεκαπέντε µέρες, µε τη
συµβολή και της τοπικής αυτοδιοίκησης, η περιφέρεια έβαλε και
άλλο συνεργείο, για να καθαρίσει τους εξωτερικούς χώρους του
αεροδροµίου, µε δύο άτοµα το πρωί και δύο το απόγευµα -σύµ-
βαση που ξεκίνησε 15 Ιουλίου- τοποθετήθηκαν κάποια αρωµατικά
σε όλο τον χώρο, διότι ακόµα και οι εργαζόµενοι για την καθα-
ριότητα δεν µπορούν να περάσουν µέσα από τους επιβάτες. Την
ζείτε -νοµίζω- καθηµερινά αυτή την εικόνα σε εβδοµαδιαία βάση.

Αντικαταστάθηκαν, τώρα, τις τελευταίες δέκα µέρες, ακόµη πε-
ρισσότερα εξαεριστικά συστήµατα. Τοποθετήθηκαν δύο κάδοι
ανακύκλωσης εξωτερικά του αεροδροµίου. Προσλήφθηκαν επι-

πλέον άτοµα από την εταιρεία καθαρισµού του αεροδροµίου και
ζητούνται επειγόντως -και µε άλλες προκηρύξεις που αναρτήθη-
καν στον τοπικό Τύπο- και άλλα άτοµα και εργατικό δυναµικό δεν
βρίσκεται. Κάνουµε προσπάθεια και δεν βρίσκουµε εργατικό δυ-
ναµικό. 

Προσπαθούµε µε ιδιωτικό συνεργείο να περισυλλέγει απορ-
ρίµµατα Σάββατο και Κυριακή, γιατί η εταιρεία δεν βρίσκει οδη-
γούς για το Σαββατοκύριακο. Και τέλος, είµαστε σε συνεργασία
µε τον Δήµο Ηρακλείου και τον Δήµο Χερσονήσου, για να µας
βοηθήσουν όποτε υπάρχει ανάγκη µε κάδους και περισυλλογή
σκουπιδιών. 

Προσπάθησα, συνεπώς -και στις δύο τοποθετήσεις µου- να
σας κάνω κοινωνούς της πραγµατικότητας µε απόλυτη ειλικρί-
νεια, όπως πάντα κάνουµε. Πώς λειτουργεί το αεροδρόµιο, τι πα-
ρεµβάσεις κάνουµε, πώς εξελίσσεται το νέο αεροδρόµιο στο
Καστέλι και πώς θα µεταβούµε προς αυτή την κατεύθυνση, όπου
είναι ο πυρήνας του ερωτήµατός σας. 

Σε κάθε περίπτωση, σε συµφωνία µαζί σας και µε τους αξιότι-
µους συναδέλφους της περιφερειακής ενότητας, σε χρόνο που
θα προκαθορίσουµε και θα συµφωνήσουµε -εκτιµώ περίπου µέσα
Σεπτεµβρίου- θα βρεθούµε στο αεροδρόµιο για µια σύσκεψη,
δίωρη ή τρίωρη, επί όλων αυτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό.
Πάντως, χρήζει βελτιώσεως το παρόν αεροδρόµιο Ηρακλείου.

Όλοι αντιµετωπίζουµε, δυστυχώς, την πραγµατικότητα και την
καθηµερινότητά του, αλλά είµαι βέβαιος, κύριε Υπουργέ, ότι θα
ανταποκριθείτε. 

Θα προχωρήσουµε τώρα στην πρώτη, µε αριθµό 1297/17-7-
2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσα-
λονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέας Δηµοκρατία» κ.
Δηµητρίου Κούβελα, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
µε θέµα: «Επιπλέον µέτρα για την ασφαλή και οµαλή κυκλοφορία
στην Περιφερειακή Οδό Θεσσαλονίκης εν µέσω εργασιών για το
FlyOver». 

Παρακαλώ, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, για το έργο αναβάθµισης της ανατολικής πε-

ριφερειακής οδού της Θεσσαλονίκης, γνωστό και ως FlyOver,
είναι ήδη σε εξέλιξη τους τελευταίους µήνες, έχοντας δηµιουρ-
γήσει νέες συνθήκες στο κυκλοφοριακό τοπίο της πόλης της
Θεσσαλονίκης, αλλά και της ευρύτερης περιοχής. 

Εξαρχής πρέπει να οµολογήσω ότι το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη, στα πλαίσια των δικών του αρµοδιοτήτων, ανταπο-
κρίθηκε άµεσα, ενισχύοντας την Αστυνοµική Διεύθυνση Τροχαίας
Θεσσαλονίκης µε ανθρώπινο δυναµικό, µε απώτερο στόχο την
εξοµάλυνση της κυκλοφορίας των οχηµάτων. 

Ωστόσο, διαπιστώνουµε ότι είναι ανάγκη επιπλέον στελέχωσης
της Διεύθυνσης Τροχαίας Θεσσαλονίκης, όσο και των άλλων
υπηρεσιών της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης,
µε αστυνοµικό προσωπικό, µέσω του συστήµατος των µεταθέ-
σεων, πέραν των αποσπάσεων που έχουν γίνει µέχρι σήµερα, για
τις ανάγκες της οµαλής λειτουργίας της πόλης σε όλα τα επί-
πεδα, στα πλαίσια πάντα των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη. 

Πέραν, όµως, της ρύθµισης της κυκλοφορίας των οχηµάτων
και την αποτροπή κυκλοφοριακής συµφόρησης στην περιφερει-
ακή οδό, αλλά και στους κεντρικούς δρόµους της πόλης, είναι
κρίσιµο να εξασφαλίζουµε διαρκώς και την ασφαλή κυκλοφορία
των οχηµάτων, δηλαδή, την οδική ασφάλεια.

Εξαιτίας των αναγκαίων παρεµβάσεων στην περιφερειακή οδό,
λόγω των έργων, είναι πιθανό ανά πάσα στιγµή να συµβεί ένα
τροχαίο ατύχηµα. Μια απροσεξία ενός οδηγού µπορεί να προκα-
λέσει ακόµη και τροχαίο δυστύχηµα  και είναι αναγκαίο να λη-
φθούν όλα τα απαραίτητα µέτρα, ώστε ο κίνδυνος αυτός να µετ-
ριαστεί. Να αποκλειστεί, όλοι καταλαβαίνουµε ότι είναι ανθρωπί-
νως αδύνατον.

Επιπλέον, έντονο πρόβληµα δηµιουργείται, όταν κάποιο ιδιαί-
τερα βαρύ όχηµα ακινητοποιηθεί στην περιφερειακή οδό, για
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οποιονδήποτε λόγο είτε λόγω ατυχήµατος, είτε λόγω κάποιας
βλάβης που µπορεί να υποστεί, καθώς σε αυτή την περίπτωση η
κυκλοφορία διακόπτεται απότοµα, απροειδοποίητα, για µεγάλο
χρονικό διάστηµα. 

Κατά συνέπεια, είναι ανάγκη να υπάρξει ειδικός σχεδιασµός
για τον χειρισµό αποµάκρυνσης των βαρέων οχηµάτων, καθώς η
κλασική οδική βοήθεια που ανταποκρίνεται στα Ι.Χ. αυτοκίνητα,
δεν µπορεί να καταφέρει στην περίπτωση ενός βαρέου οχήµα-
τος, το ίδιο αποτέλεσµα. Δεν επαρκεί!

Ακόµα, είναι επείγον να ληφθούν επιπλέον µέτρα για τη ρύθ-
µιση της κυκλοφορίας εν όψει του Αυγούστου, µήνα διακοπών,
τόσο για τους Έλληνες όσο και για χιλιάδες επισκέπτες-τουρί-
στες από τη Νοτιοανατολική Ευρώπη, οι οποίοι συρρέουν στη
Θεσσαλονίκη, αλλά και στη γειτονική Χαλκιδική. 

Και βέβαια, ακολουθεί το πρώτο δεκαπενθήµερο του Σεπτεµ-
βρίου που ξεκινά η σχολική χρονιά, άρα τα σχολικά λεωφορεία
βγαίνουν στους δρόµους και κυκλοφορούν στη περιφερειακή
οδό, αλλά η ζωή προπάντων επανέρχεται σε φυσιολογικούς ρυθ-
µούς, η καθηµερινότητα. Και βέβαια, έχουµε και τη λειτουργία
της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης, η οποία επίσης προσελ-
κύει χιλιάδες επισκέπτες, δηµιουργώντας ανάλογο κυκλοφοριακό
φόρτο. 

Ερωτάσθε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια επιπλέον µέτρα προ-
τίθεστε να λάβετε προκειµένου να εξασφαλιστεί η οµαλή διεξα-
γωγή της κυκλοφορίας των οχηµάτων, να ενισχυθεί ακόµη
περισσότερο η οδική ασφάλεια στην περιφερειακή οδό της Θεσ-
σαλονίκης, καθώς επίσης και πώς θα αντιµετωπίζονται τυχόν ατυ-
χήµατα τα οποία δηµιουργούν συµφόρηση ανά πάσα ώρα και
στιγµή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κούβελα.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Αν-

δρέας Νικολακόπουλος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η οδική ασφάλεια και η εξασφάλιση οµαλών

συνθηκών κυκλοφορίας αποτελούν βασική προτεραιότητα του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, µε στόχο την πρόληψη, την
αποτροπή και την αποτελεσµατική αντιµετώπιση τροχαίων ατυ-
χηµάτων και αυτό περιλαµβάνεται και στο πρόγραµµα αντεγκλη-
µατικής πολιτικής 2020-2024 και στο στρατηγικό επιχειρησιακό
πρόγραµµα της Ελληνικής Αστυνοµίας 2021-2025. 

Η αναβάθµιση της περιφερειακής οδού της Θεσσαλονίκης και
η κατασκευή του FlyOver ως κλειστού αυτοκινητόδροµου υπερ-
κείµενου της ανατολικής περιφερειακής οδού είναι ένα από τα
σηµαντικότερα έργα πράγµατι στο πλαίσιο του αναπτυξιακού
σχεδίου για την Ελλάδα του 2030. 

Για να αντιµετωπιστούν όλα αυτά τα προβλήµατα τα οποία πε-
ριγράψατε, εκπονήθηκε, εφαρµόζεται και επικαιροποιείται ένας
ειδικός σχεδιασµός εντατικής τροχονοµικής αστυνόµευσης και
διευκόλυνσης της κυκλοφορίας, που έχουν στόχο την ταχύτατη
αποκατάσταση της κυκλοφορίας επί της περιφερειακής οδού σε
περίπτωση έκτακτου συµβάντος, όπως λέτε και εσείς, που προ-
καλεί κυκλοφοριακή συµφόρηση -ένα τροχαίο ατύχηµα, ακινητο-
ποιηµένο όχηµα λόγω µηχανικής βλάβης- την απόδοση στην
κυκλοφορία εντός της πόλης πρόσθετων λωρίδων κυκλοφορίας
που το προηγούµενο διάστηµα καταλαµβάνονταν από παράνο-
µες σταθµεύσεις οχηµάτων, τη διευκόλυνση της κυκλοφορίας µε
τη διάθεση τροχονόµων και δικυκλιστών της Τροχαίας σε κοµβι-
κές σηµατοδοτούµενες διασταυρώσεις για τη διευκόλυνση της
κυκλοφορίας ειδικά σε ώρες αιχµής. 

Για την αντιµετώπιση λοιπόν όλων αυτών των κυκλοφοριακών
επιπτώσεων από την κατασκευή του συγκεκριµένου έργου και για
την επίτευξη των στόχων που σας ανέφερα πριν, καθηµερινά δια-
τίθενται τροχονοµικές δυνάµεις µέσα στην πόλη και αναφέροµαι
συγκεκριµένα: Στον οδικό άξονα «Κωνσταντίνο Καραµανλή» δια-
τίθενται δεκατρείς πεζοί τροχονόµοι και δύο εποχούµενες περι-
πολίες ανά βάρδια, στον οδικό άξονα Εγνατίας-Μοναστηρίου
διατίθενται δεκατέσσερις πεζοί τροχονόµοι και δύο εποχούµενες
περιπολίες ανά βάρδια, στον οδικό άξονα Τσιµισκή-Πολυτεχνείου

δεκατρείς πεζοί τροχονόµοι και δύο εποχούµενες περιπολίες
πάλι ανά βάρδια, στον οδικό άξονα Κουντουριώτη-Νίκης εννέα
πεζοί τροχονόµοι ανά βάρδια, στον οδικό άξονα Αγίου Δηµητρίου
δύο εποχούµενες περιπολίες.

Διατίθενται επίσης δυνάµεις της Τροχαίας κατά µήκος της πε-
ριφερειακής οδού και των συνδετήριων οδών σε καθηµερινή
βάση για την παρακολούθηση της κυκλοφορίας και για την ταχύ-
τατη επέµβαση σε περίπτωση που συµβεί οτιδήποτε, όπως ακι-
νητοποιηµένο όχηµα, ώστε να αποφεύγεται η κυκλοφοριακή συµ-
φόρηση. Διατίθενται συγκεκριµένα ανά εικοσιτετράωρο έντεκα
περιπολικά αυτοκίνητα, επτά γερανοφόρα οχήµατα και δύο δικυ-
κλιστές, τριάντα οκτώ δηλαδή συνολικά αστυνοµικοί. 

Η Διεύθυνση Τροχαίας Θεσσαλονίκης επίσης µε έγγραφό της
από τις 11-3-2023 διαβίβασε προς την εταιρεία «ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟΣ
Α.Ε.», στην οποία έχει ανατεθεί η συντήρηση και η λειτουργία της
εσωτερικής περιφερειακής οδού, συγκεκριµένες προτάσεις για
τη βελτίωση της οδικής ασφάλειας. Στις προτάσεις αυτές περι-
λαµβάνεται και η διάθεση µε µέριµνα της «ΕΓΝΑΤΙΑΣ ΟΔΟΥ» έξι
γερανοφόρων οχηµάτων, καθώς και η διάθεση οµάδων άµεσης
επέµβασης που θα έχουν στόχο την προσέγγιση του σηµείου, την
εκκαθάριση του χώρου, την αποµάκρυνση ακινητοποιηµένων
οχηµάτων και βέβαια τη σήµανση του χώρου. 

Τέλος, σε περίπτωση οποιουδήποτε οδικού συµβάντος και κυ-
ρίως αυτών που αφορούν βαρέα οχήµατα, όπως περιγράψατε
και πριν, διενεργείται το σύνολο των κυκλοφοριακών παρεµβά-
σεων που απαιτούνται: εκτροπές, διακοπές κυκλοφορίας, άµεση
αποµάκρυνση εµπλεκοµένων οχηµάτων, για να υπάρχει άµεση
ανταπόκριση από πλευράς των αστυνοµικών δυνάµεων και τη δι-
ευκόλυνση των επειγόντων περιστατικών, εφόσον προκύπτει ανά-
γκη άµεσης παρέµβασης και να µην παρακωλύεται η οµαλή λει-
τουργία της κυκλοφορίας.

Και θα πρέπει να σας πω ότι πράγµατι έχει χρειαστεί περιπο-
λικά της αστυνοµίας να συνοδεύσουν, να ανοίξουν δρόµο, να
ρυθµίσουν την κυκλοφορία, προκειµένου να µεταφερθούν άµεσα
σε νοσοκοµεία περιστατικά που υπάρχει άµεση ανάγκη διακοµι-
δής. 

Σας ευχαριστώ.
Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου και σε λεπτοµέρειες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-

γία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Δεν υπάρχει αµφιβολία, κύριε Υπουργέ, ότι το FlyOver αποτε-

λεί ένα αναγκαίο έργο για την πόλη της Θεσσαλονίκης και θα κά-
νουµε όση υποµονή χρειαστεί οι Θεσσαλονικείς µέχρι την
ολοκλήρωση του έργου αυτού. Όµως είναι εξίσου σηµαντικό η
καθηµερινότητα µέχρι την ολοκλήρωση του έργου να είναι το δυ-
νατότερο πιο ποιοτική. Αυτό θα έρθει ως αποτέλεσµα των συντο-
νισµένων ενεργειών όλων των αρµόδιων παραγόντων, αλλά βέ-
βαια και του τρόπου µε τον οποίον η κατασκευάστρια εταιρεία
θα υλοποιεί το έργο. 

Θα πρέπει να οµολογήσουµε προς αποφυγή κάθε παρανόησης
ότι οι δράσεις, αλλά προπάντων η απόδοση των δράσεων της Δι-
εύθυνσης Τροχαίας Θεσσαλονίκης το τελευταίο διάστηµα όπου
χρειάστηκε ιδιαίτερη κινητοποίηση είναι αξιοσηµείωτες. Είναι
εντυπωσιακά τα αποτελέσµατα, είναι εµφανής η παρουσία των
τροχονόµων στην πόλη της Θεσσαλονίκης, στους κεντρικούς
δρόµους και θα έλεγα ότι φαίνεται κάποιες στιγµές να ξεπερνά
ακόµη τα υπηρεσιακά ωράρια, υπηρεσιακές υποχρεώσεις και κα-
θήκοντα και να φτάνει στα όρια των ανθρώπινων αντοχών. Αυτό
λοιπόν είναι πολύ σηµαντικό και πρέπει να το σηµειώσουµε και
να το παραδεχθούµε και να νιώσουµε ικανοποίηση γι’ αυτό τον
λόγο. 

Κρατώ την αποστροφή σας, κύριε Υπουργέ, περί της διαρκούς
ανάγκης επικαιροποίησης του σχεδίου δράσης για την αντιµετώ-
πιση αυτών των φαινοµένων, πάντα στα πλαίσια της αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Είναι κάτι το οποίο
δεν πρέπει να µας διαφεύγει, αντιθέτως µε προσοχή και ένταση
να παρακολουθείτε τις εξελίξεις, τα µηνύµατα τα οποία φτάνουν
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τόσο υπηρεσιακά, αλλά και από όλες τις άλλες πηγές είναι χρή-
σιµα να τυγχάνουν της ανάλογης επεξεργασίας και να προχω-
ράτε και εσείς στις ανάλογες αποφάσεις. 

Επιµένω στη µέριµνα που πρέπει να υπάρχει για την αποµά-
κρυνση ιδιαιτέρως βαρέων οχηµάτων. Αυτό νοµίζω επιτυγχάνεται
µε τη διαθεσιµότητα ενός ειδικού γερανού, µεγάλου γερανού, ο
οποίος θα πρέπει να βρίσκεται σε διαθεσιµότητα είκοσι τέσσερις
ώρες το εικοσιτετράωρο, επτά ηµέρες την εβδοµάδα, προφανώς
σε µία απόσταση -δεν µπορεί να βρίσκεται παντού, σε κάθε ση-
µείο της περιφερειακής οδού κατά µήκος της- και σε ένα τέτοιο
σηµείο που θα µπορεί να έχει πρόσβαση το συντοµότερο δυνατό
για να απεγκλωβίσει την κυκλοφορία. 

Και βέβαια είναι και άλλου τύπου οχήµατα και ΙΧ αυτοκίνητα,
όπως τα ηλεκτρικά, που ενδεχοµένως χρειάζεται ειδικότερη µέ-
ριµνα για την αποµάκρυνσή τους. Ίσως, όπως λένε οι ειδικοί, δεν
αρκεί ένας κλασικού τύπου γερανός είτε ιδιώτη είτε της Τρο-
χαίας, αλλά κάποια από αυτά τα οχήµατα χρειάζονται ειδικότερη
µεταχείριση. Θα πρέπει να είναι και αυτό πάντα υπ’ όψιν σας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κούβελα.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, είναι θετικό ότι και εσείς διαπι-
στώνετε την καλή εφαρµογή αυτού του σχεδιασµού και την εµ-
φανή πλέον παρουσία, την πολύ συχνή παρουσία της Ελληνικής
Αστυνοµίας και της Τροχαίας στη Θεσσαλονίκη. Είναι κάτι άλλω-
στε το οποίο διατυπώθηκε από όλους τους φορείς, οι οποίοι συµ-
µετείχαν σε µια ευρεία σύσκεψη, η οποία έγινε πριν από περίπου
δύο εβδοµάδες στη Θεσσαλονίκη, µε τη συµµετοχή και του
Υπουργείου, αλλά αυτό βέβαια ποτέ δεν σηµαίνει εφησυχασµό. 

Θα ήθελα όµως να σας δώσω και κάποια στοιχεία, τα οποία
δείχνουν, αν θέλετε, την επιτυχία αυτού του σχεδιασµού µέχρι
τώρα, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν θα κάνουµε και από εδώ
και πέρα κι άλλες ενέργειες για να ενισχύσουµε διαρκώς την
Αστυνοµία της Θεσσαλονίκης. 

Θα πρέπει να σας πω λοιπόν ότι αυτή τη στιγµή φαίνεται ότι η
είσοδος και η κίνηση των οχηµάτων µέσα στην πόλη κυµαίνεται
σε µια αύξηση από 34% έως 43% και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι ο
αποκλεισµός µίας λωρίδας κυκλοφορίας ανά κατεύθυνση στην
περιφερειακή οδό Θεσσαλονίκης λόγω των έργων για τον
FlyOver συνεπάγεται µια µείωση κυκλοφορίας περίπου 40%, φαί-
νεται λοιπόν ότι υπάρχει µια ισορροπία σε αυτά και άρα, µια επι-
τυχία του σχεδιασµού, καθώς φαίνεται ότι οι οδικοί άξονες µέσα
στο κέντρο της Θεσσαλονίκης -Κωνσταντίνο Καραµανλή, Εγνα-
τία, Εθνικής Αντιστάσεως και Βασιλίσσης Όλγας, Βασιλέως Γε-
ωργίου, Τσιµισκή, Πολυτεχνείου- αποτελούν αξιόπιστη λύση για
την καθηµερινή µετακίνηση των πολιτών. 

Η έντονη τροχονοµική αστυνόµευση έχει επιφέρει επίσης θε-
τικά αποτελέσµατα ως προς τη διαχείριση της κυκλοφορίας µέσα
στους βασικούς άξονες αυτούς, ενισχύοντας παράλληλα την
ακώλυτη κυκλοφορία των µέσων µαζικής µεταφοράς. 

Θα σας πω ότι τα επιβληθέντα πρόστιµα κατά το πρώτο εξά-
µηνο 2024 έχουν αυξηθεί κατά 95,72% σε σχέση µε το αντίστοιχο
εξάµηνο του προηγούµενου έτους. Θα πρέπει να σας πω επίσης
ότι µέχρι σήµερα κανένα πρόβληµα δεν έχει παρατηρηθεί ως
προς την αντιµετώπιση οποιουδήποτε συµβάντος στην περιφε-
ρειακή οδό της Θεσσαλονίκης. 

Επίσης, σύµφωνα µε απολογισµό του Υπουργείου για τον µήνα
Ιούνιο, βεβαιώθηκαν στην εδαφική αρµοδιότητα της Γενικής
Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης δεκαοκτώ χιλιάδες τε-
τρακόσιες ενενήντα πέντε τροχονοµικές παραβάσεις. 

Δεν θα πρέπει να παραλείψουµε ότι από 1η Ιουλίου 2024 λει-
τουργεί πιλοτικά σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη η ηλεκτρονική πράξη
βεβαίωσης παράβασης. Είναι µια από τις ειδικά σχεδιασµένες κι-
νητές συσκευές του έργου Smart Policing που πλέον βεβαι-
ώνονται ψηφιακά οι παραβάσεις, αποστέλλονται µε µήνυµα και
sms στον παραβάτη και στη συνέχεια µπαίνουν ηλεκτρονικά στη
θυρίδα του στο gov.gr. 

Θα πρέπει όµως να σας πω ότι διαρκώς επικαιροποιούµε τον
σχεδιασµό, διαρκώς ενισχύουµε για να υπάρχει επιτυχία και σε

αυτό αξιοποιούµε µε έναν ορθολογικό τρόπο τις συνολικές δυ-
νάµεις του σώµατος, σε συνδυασµό πάντοτε µε τις προβλέψεις
του νόµου που ρυθµίζουν τις µεταθέσεις και τις αποσπάσεις. 

Θα πρέπει λοιπόν να σας πούµε ότι σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις
υπηρεσιακών αναγκών της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης
Θεσσαλονίκης, για τις µεταθέσεις του έτους 2023 προκηρύχθη-
καν εκατόν τριάντα εννέα συνολικά θέσεις αστυνοµικού προσω-
πικού διαφόρων βαθµών και δέκα θέσεις ειδικών φρουρών που
καλύφθηκαν στο σύνολό τους. 

Ανάλογη µέριµνα δόθηκε και φέτος, όπου πλέον είχαµε την
προκήρυξη εβδοµήντα θέσεων αστυνοµικού προσωπικού και
τριών θέσεων ειδικών φρουρών και παρέχεται βέβαια και η δυ-
νατότητα στον ενικό Αστυνοµικό Διευθυντή Θεσσαλονίκης και
στους αστυνοµικούς διευθυντές να αποσπούν προσωπικό µέχρι
τον βαθµό του αστυνόµου Α’, για να καλύπτουν κενά και να αντα-
ποκρίνονται στους στόχους.

Για την αντιµετώπιση όµως των εκτάκτων αναγκών της Διεύ-
θυνσης Τροχαίας Θεσσαλονίκης κατά τη διάρκεια υλοποίησης
του έργου του FlyOver έχουν διατεθεί µέσω αποσπάσεων εκατόν
εξήντα οκτώ αστυνοµικοί τόσο από το επιτελείο όσο και τις υπη-
ρεσίες της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης από
άλλες διευθύνσεις Αστυνοµίας της χώρας και από αυτοτελείς κε-
ντρικές υπηρεσίες του τοµέα βόρειας Ελλάδας. 

Θα πρέπει όµως να σας πούµε ότι πιστοί στη δέσµευση η οποία
δόθηκε για ενίσχυση της Τροχαίας Θεσσαλονίκης µε εκατό επι-
πλέον αστυνοµικούς, η δέσµευση η οποία δόθηκε από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Μιχάλη Χρυσοχοΐδη µετά τη
συνάντηση που είχε και µε τον Δήµαρχο Θεσσαλονίκης, τον κ.
Στέλιο Αγγελούδη, στις 24 Μαΐου 2024, στην Υποδιεύθυνση Τρο-
χαίας Θεσσαλονίκης µετατέθηκαν από 13-7-2024 µε υπηρεσιακά
και κοινωνικά κριτήρια, βάσει και απόφασης του αρχηγού, σαρά-
ντα πέντε αστυνοµικοί συνολικά και συνεχίζουµε την ενίσχυση
πάντα και θα υπάρξει και άλλη ενίσχυση µέχρι να φτάσουµε να
υλοποιήσουµε τη δέσµευση αυτή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον Υπουργό.
Δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η δεύτερη µε αριθµό

1291/16-7-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Για την κατάσταση των
αθλητικών εγκαταστάσεων στα Ιωάννινα».

Και ολοκληρώνουµε τις επίκαιρες ερωτήσεις µε την τρίτη µε
αριθµό 1295/17-7-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Εµείς οι Σπαρτιάτες,
εδώ και έναν χρόνο, που είµαστε κοινοβουλευτικό κόµµα, βιώ-
νουµε έναν ιδιότυπο ρατσισµό και αποκλεισµό από µέσα και φο-
ρείς, αλλά και από το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης».

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα σε όλους. 
Κύριε Υφυπουργέ, ως πολιτικός Αρχηγός, ως Βουλευτές και

ως κόµµα, όπως ορίζουν οι νόµοι και το Σύνταγµα, πρέπει να
έχουµε απαραίτητα συγκεκριµένο αριθµό φρουράς ασφαλείας
για τη φύλαξή µας. 

Σε αυτό τον χρόνο που µεσολάβησε, εκτός από τη φύλαξη της
οικίας µου, που µπορώ να πω ότι είναι επαρκής, δεν έχω κατα-
φέρει ως πολιτικός Αρχηγός να συµπληρώσω τον απαραίτητο
αριθµό αστυνοµικών, το ίδιο και οι Βουλευτές του κόµµατος.

Σας έχουµε αποστείλει στο Υπουργείο όλα τα απαραίτητα έγ-
γραφα και από τις 28-3-2024 και µέχρι σήµερα -δηλαδή σε τέσ-
σερις ηµέρες κλείνουµε τέσσερις ολόκληρους µήνες- τα γραφεία
του κόµµατος µας είναι παντελώς αφύλακτα. 

Στη µία και µοναδική τηλεφωνική επικοινωνία που είχα µε τον
κ. Χρυσοχοΐδη πριν από δύο µήνες του εξέθεσα όλα τα προβλή-
µατα, όπως επιθέσεις µε εκρηκτικές ύλες, µεγάλες ζηµιές των
προσωρινών γραφείων Σπαρτιατών, καθώς επίσης και την κατα-
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στροφή της βιοτεχνίας της συζύγου µου. Η απάντηση ήταν, κα-
θώς και του Αρχηγού της Αστυνοµίας του κ. Μάλλιου, ότι η Αστυ-
νοµία έχει πάρα πολλά προβλήµατα. 

Μέχρι σήµερα, κύριε Υφυπουργέ, δεν έχετε κάνει απολύτως
καµµία ενέργεια να προστατεύσετε και εµένα, αλλά και τους Βου-
λευτές του κόµµατος και ρωτάω τι σκοπούς εξυπηρετεί η άρνηση
και η αδιαφορία σας, θα πω, για τη µη σωστή φύλαξη ενός πολι-
τικού Αρχηγού και των Βουλευτών του κόµµατος Σπαρτιάτες, δε-
δοµένου ότι οι άλλοι Αρχηγοί και Βουλευτές φαντάζοµαι δεν
έχουν τέτοια προβλήµατα και όλοι γνωρίζουν ότι ακόµα και δη-
µοσιογράφοι που δεν δικαιούνται να έχουν φύλαξη από το κρά-
τος φυλάσσονται από την ΕΛΑΣ.

Δεύτερον, ποιος µας διαβεβαιώνει ότι στα αφύλακτα γραφεία
µας δεν θα γίνει κάποια τροµοκρατική επίθεση, µε βόµβα ενδε-
χοµένως; Και αν, ο µη γένοιτο, υπάρξουν θύµατα, ποιος θα ανα-
λάβει την ευθύνη;

Και κλείνοντας, κύριε Υφυπουργέ, ήθελα να πω ότι είναι λυ-
πηρό και για εµένα, αλλά και για όλους µας, να συζητούµε δηµό-
σια θέµατα ασφαλείας και βεβαίως, ενδεχοµένως και κάποιες
ελλείψεις της Ελληνικής Αστυνοµίας. Αυτά δεν πρέπει να συζητι-
ούνται δηµόσια. Αναγκάζοµαι όµως από την αδιαφορία σας να
προβώ σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση, µήπως δοθεί λύση στο τε-
ράστιο πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Στίγκα, για την προστασία του δηµοκρατικού πολιτεύµα-

τος και για την συνταγµατική τάξη την οποία και εσείς επικαλε-
στήκατε, η Ελληνική Αστυνοµία µε απόφαση του αρχηγού του
Σώµατος και όχι µε απόφαση της πολιτικής ηγεσίας, το τονίζω,
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, µπορεί να διαθέτει
αστυνοµικό προσωπικό για τη συνοδεία προσώπων και τη φρού-
ρηση-επιτήρηση ευπαθών στόχων, εγκαταστάσεων κ.λπ., καθο-
ρίζοντας ταυτόχρονα την υπηρεσία διάθεσης και τον αριθµό
αυτού.

Αυτό γίνεται µετά από γνωµοδότηση των αρµοδίων επιτροπών
που εξετάζουν κάθε περίπτωση λήψης µέτρων προστασίας προ-
σώπων, εγκαταστάσεων και επανεξετάζουν ανά εξάµηνο την ανα-
γκαιότητα διατήρησης, ενίσχυσης ή µείωσης των µέτρων προ-
στασίας που έχουν ληφθεί µετά από σχετική έκθεση εκτίµησης
κινδύνου.

Από τη νοµοθεσία δεν προκύπτει ελάχιστος απαιτούµενος
αριθµός αστυνοµικών που διατίθενται για την ασφάλεια επισήµων
προσώπων. Με βάση λοιπόν αυτά που ισχύουν, από το αρχηγείο
της Ελληνικής Αστυνοµίας έχουν γίνει οι εξής ενέργειες για την
επαρκή προστασία του κόµµατος των Σπαρτιατών, του Προ-
έδρου και των Βουλευτών του.

Για τα µέτρα προστασίας σας, κύριε Στίγκα, έχει εκδοθεί η υπ’
αριθµόν 1519/24/461328 από 3-3-2024 διαταγή του προϊσταµέ-
νου επιτελείου της Ελληνικής Αστυνοµίας, για το περιεχόµενο
της οποίας έχετε ενηµερωθεί εσείς ο ίδιος µε σχετική επιστολή
της υπηρεσίας.

Για τα µέτρα προστασίας των γραφείων του κόµµατός σας στη
Θεσσαλονίκη, έχει εκδοθεί η υπ’ αριθµόν 1519/24/544834 από 14-
3-2024 διαταγή του προϊσταµένου του επιτελείου της Ελληνικής
Αστυνοµίας, για το περιεχόµενο της οποίας έχει ενηµερωθεί ο
επικεφαλής της δική σας συνοδευτικής οµάδας ασφάλειας µε
σχετική επιστολή της αρµόδιας υπηρεσίας.

Για τα µέτρα προστασίας των Βουλευτών κυρίων Χαλκιά Αθα-
νασίου, Ζερβέα Αλέξανδρου, Κόντη Ιωάννη και Δηµητριάδη Πέ-
τρου έχει εκδοθεί η υπ’ αριθµόν 1519/23/1359457 από 6-7-2023
διαταγή του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας για το περιεχό-
µενο των οποίων έχουν εκδοθεί όλοι οι Βουλευτές.

Θα πρέπει όµως να σας πω κάτι που είπατε και εσείς. Τα προσ-
διοριστικά στοιχεία της διατιθέµενης αστυνοµικής συνοδείας –
αστυνοµικοί, οχήµατα- για την προστασία προσώπων και ευπα-
θών στόχων, η πραγµατική δύναµη των υπηρεσιών που τα διαθέ-
τουν, η σύνθεση και η διάταξη αυτών, ο τρόπος διάθεσης συνι-

στούν πληροφορίες που άπτονται θεµάτων ασφαλείας. Είναι, δη-
λαδή, δυνατόν µε την παροχή στοιχείων να εξαχθούν συµπερά-
σµατα που επηρεάζουν την τρωτότητα του συστήµατος ασφά-
λειας αυτών των προσώπων και των στόχων. Άρα, λοιπόν, οι πλη-
ροφορίες αυτές είναι διαβαθµισµένο υλικό µη ανακοινώσιµο
προς τον σκοπό της ασφάλειας, τη δική σας, των Βουλευτών,
όλων. Με άλλα λόγια δεν ανακοινώνονται αριθµοί και στοιχεία. 

Σε κάθε περίπτωση οποιαδήποτε εκκρεµή ζητήµατα υπάρχουν,
οποιοδήποτε αίτηµα θέσετε καινούργιο, θα εξεταστεί από την αρ-
µόδια επιτροπή σύµφωνα µε τις διατάξεις του προεδρικού δια-
τάγµατος 141/1991. Άρα, λοιπόν, κύριε Στίγκα, δεν υπάρχει,
όπως λέτε στην ερώτησή σας, ούτε άρνηση, ούτε αδιαφορία για
την φύλαξη τη δική σας, του κόµµατός σας και των Βουλευτών
σας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Υφυπουργέ, επί της ουσίας δεν µου απαντήσατε για τα γραφεία
του κόµµατός µας εδώ στην Αθήνα. Θα πρέπει να σας υπενθυ-
µίσω ότι λίγες ηµέρες µετά από την εγκατάστασή µας βάλαµε
µία ταµπέλα µε το λογότυπο του κόµµατος έξω από τα γραφεία
και σε δύο ηµέρες µας το ξήλωσαν. Σας επαναλαµβάνω ότι επί
τέσσερις ολόκληρους µήνες τα γραφεία µας δεν έχουν φύλαξη.
Μπαίνει και βγαίνει προσωπικό, εγώ ο ίδιος, οι Βουλευτές και δεν
ξέρουµε τι µπορεί να συµβεί ανά πάσα ώρα και στιγµή. 

Για τη Θεσσαλονίκη όντως υπάρχει µία υποτυπώδης φύλαξη.
Περνά η Ελληνική Αστυνοµία και κάνει έλεγχο. Δεν θέλουµε κάτι
παραπάνω. Δεν ζητήσαµε κάτι παραπάνω. Και ευχαριστούµε γι’
αυτό. Εδώ όµως που είναι τα κεντρικά µας γραφεία δεν έχουµε
φύλαξη. Να σας υπενθυµίσω ότι τα κεντρικά γραφεία όλων των
πολιτικών κοµµάτων φυλάσσονται. Τι να σας πω; Για το ΠΑΣΟΚ
το οποίο έχει και κλούβα των ΜΑΤ απ’ έξω; Δεν ζητάµε εµείς ούτε
κλούβες, ούτε τίποτα. Την απλή φύλαξη των γραφείων µας. Ούτε
θέλουµε να ταλαιπωρούµε την Ελληνική Αστυνοµία. 

Επίσης, κύριε Υφυπουργέ, οι προκάτοχοί σας Υπουργοί, ο κ.
Μηταράκης και ο κ. Οικονόµου, στα λογικά αιτήµατά µας αντα-
ποκρίνονταν αµέσως. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε -επειδή αναφέ-
ρατε επιτροπές- όποτε παίρνω τον κ. Μάλλιο ή προσπαθώ να βρω
τον κ. Χρυσοχοΐδη πάντοτε οι απαντήσεις είναι οι εξής: «Περιµέ-
νουµε να δούµε τι θα κάνει η επιτροπή». Έχω βαρεθεί να ακούω
για επιτροπές. 

Επίσης να σας πω, κύριε Υπουργέ, ο κ. Λεονταρίτης -νοµίζω
ότι είναι ο ιδιαίτερος του κ. Χρυσοχοΐδη- σε τηλεφωνική επικοι-
νωνία που είχαµε µου είπε «Εµείς έχουµε δώσει εντολές και είναι
θέµα του Αρχηγού της Αστυνοµίας». Μιλώ αµέσως µετά µε τον
Αρχηγό της Αστυνοµίας, τον κ. Μάλλιο και µου λέει «Εµείς περι-
µένουµε εντολές από το Υπουργείο». Ρωτήστε και τους δύο να
δείτε αν λέω αλήθεια. Ποιος έχει δίκιο, δηλαδή και πετάνε το µπα-
λάκι από τον έναν στον άλλον; Δεν καταλαβαίνω. 

Επίσης, στην τηλεφωνική επικοινωνία που είχα µε τον κ. Χρυ-
σοχοΐδη µου είπε επί λέξει «Δεν µπορούµε, κύριε Πρόεδρε, να
σας δώσουµε άνδρες από τη ΔΙΑΣ, τα ΜΑΤ, την Άµεση Δράση και
την ΟΠΚΕ». Και απάντησα στον κύριο Υπουργό «Εµείς τι πρέπει
να κάνουµε; Πρέπει να παρακαλάµε; Πρέπει να βάλουµε αγγελία
στα αστυνοµικά τµήµατα να έρθουν κάποιοι αστυνοµικοί από
άλλες υπηρεσίες;». Δεν είναι θέµα δικό µας, κύριε Υφυπουργέ.
Είναι δικό σας το θέµα. Και σας εξήγησα γιατί οι δύο προηγού-
µενοι Υπουργοί έκαναν αυτό που έπρεπε να κάνουν και υπάρχει
µια δυστοκία τώρα, όσον αφορά στο πρόσωπό σας ή το πρό-
σωπο του κ. Χρυσοχοΐδη. 

Αρκετοί Βουλευτές δεν έχουν δεύτερο αστυνοµικό όπως δι-
καιούνται. Αναφέρατε µερικούς Βουλευτές. Τι να σας θυµίσω;
Την βόµβα που έβαλαν στο σπίτι του πρώην Βουλευτή των Σπαρ-
τιατών, του κ. Δηµητροκάλλη; Αυτό δεν είναι σοβαρό; Γιατί να
έχει έναν αστυνοµικό και να µην έχει δύο, όπως ορίζει ο νόµος ή
όπως ορίζει -καλώς είπατε- το Υπουργείο; Αυτό εγώ θα το έλεγα,
κύριε Υφυπουργέ, κάτι σαν αµέλεια ή παράβαση καθήκοντος. 

Θέλετε σαν Υπουργείο, όπως είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης να φτιά-
ξετε το FBI; Πολύ καλά θα κάνετε. Πλην όµως υπάρχουν και άλλα
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πράγµατα που πρέπει πρώτα απ’ όλα να κάνει το Υπουργείο. Και
όπως σας είπα, επειδή επισκέπτοµαι πάρα πολλά αστυνοµικά
τµήµατα, γνωρίζω πρόσωπα και πράγµατα για την Ελληνική
Αστυνοµία. Όµως δεν είναι λογικό και πρέπον να τα λέµε δηµόσια
αλλά πρέπει και επιβάλλεται να µας προστατεύσετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Στίγκα, θα σας απαντήσω για τα θέµατα τα οποία θέ-

σατε. Όµως σας ανέφερα και πριν, αυτό το είπατε και εσείς. Σας
δόθηκε ως απάντηση ότι δεν υπάρχει αρµοδιότητα και απόφαση
του Υπουργού, της φυσικής ηγεσίας του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη αλλά του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας
µετά από γνωµοδότηση της αρµόδιας επιτροπής. Αυτή είναι η
διαδικασία που προβλέπεται. 

Θέλω να σας θυµίσω όµως ότι µε αλλεπάλληλες αναφορές του
επικεφαλής της συνοδευτική σας οµάδας αιτηθήκατε εσείς την
αποδέσµευση προσώπων από τη δική σας συνοδευτική οµάδα
ασφαλείας µε αποτέλεσµα τη µείωση του αριθµού των υπηρε-
τούντων αστυνοµικών. 

Θα πρέπει, επίσης, να σας πω αυτό το οποίο έχουµε εκθέσει
παντού και ως ξεκάθαρο στόχο ότι πρώτιστο µέληµα του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη και της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι
η ενίσχυση των µάχιµων υπηρεσιών πρώτης γραµµής, ΟΠΚΕ,
ΔΙΑΣ, όπως αναφέρατε κι εσείς. Θέλουµε, λοιπόν, να ενισχύ-
σουµε το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών. Οι αστυνοµικοί της
πρώτης γραµµής να είναι στη θέση µάχης. Και αυτό πρέπει να το
ξεκαθαρίσουµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Συµφωνώ
απόλυτα, κύριε Υφυπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα πρέπει, επίσης, να σας πω -επειδή αναφερθή-

κατε ή αφήσατε να εννοηθεί ενδεχόµενη διάκριση εις βάρος των
Βουλευτών σας- ότι έντεκα Βουλευτές της κυβερνητικής παρά-
ταξης δεν διαθέτουν τον κατ’ εσάς απαραίτητο αριθµό αστυνο-
µικών στη συνοδευτική τους ασφάλεια. Εγώ δεν σας είπα ότι
προβλέπεται συγκεκριµένος αριθµός. Κάθε περίπτωση είναι δια-
φορετική. Δεν προβλέπεται στον νόµο. Αλλά σας λέω ότι έντεκα
Βουλευτές έχουν λιγότερο κι απ’ αυτό που θεωρείτε εσείς.

Είπατε ότι δεν αναφέρθηκα στα περιστατικά που έγιναν. Για το
περιστατικό της επίθεσης στην επιχείρηση της συζύγου σας στις
20-7-2023 από την Υποδιεύθυνση Κρατικής Ασφάλειας της Διεύ-
θυνσης Ασφάλειας Αττικής σχηµατίστηκε δικογραφία και υπο-
βλήθηκε στις 29-11-2023 στην αρµόδια εισαγγελική αρχή. Ξέρετε
πολύ καλά ότι λόγω της αρχής της µυστικότητας στο συγκεκρι-
µένο στάδιο της ποινικής διαδικασίας δεν είναι επιτρεπτή µε κα-
νέναν τρόπο η αποκάλυψη των συγκεκριµένων στοιχείων τα
οποία βρίσκονται στα χέρια του αρµόδιου εισαγγελέα σύµφωνα
και µε διατάξεις του νόµου. 

Τέλος, σε σχέση µε τις επιθέσεις στα γραφεία του κόµµατος
σας από το αρχείο της αρµόδιας υπηρεσίας της Διεύθυνσης
Ασφάλειας Θεσσαλονίκης δεν προκύπτουν µέχρι σήµερα συµβά-
ντα τα οποία να έχουν γίνει σε βάρος των εγκαταστάσεων του
κόµµατος σας στη Θεσσαλονίκη. 

Σε σχέση µε κάποιες φθορές που υπήρξαν στα γραφεία σας
στο Παλαιό Φάληρο στις 13-7-2023 και στην Αθήνα 13-5-2024 να
είστε βέβαιος ότι οι αρµόδιες υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνο-
µίας έχουν κάνει µέχρι σήµερα τις απαραίτητες ενέργειες και θα
συνεχίσουν να το κάνουν για την προστασία όχι µόνο τη δική σας,
κάθε επισήµου, κάθε ευπαθούς στόχου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υφυπουργό. 
Στο σηµείο αυτό θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή πριν προ-

χωρήσουµε στην ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής για την Επέτειο
αποκατάστασης της Δηµοκρατίας στη χώρα µας.

Σήµερα συµπληρώνονται πενήντα χρόνια από την αποκατά-
σταση της δηµοκρατίας στη χώρα µας. Επιβεβληµένη και αυτο-
νόητη η απόδοση τιµών σε όσες και όσους αγωνίστηκαν ενάντια
στη δικτατορία. Εξίσου επιβεβληµένη και αυτονόητη η αναφορά
στον Κωνσταντίνο Καραµανλή, τους συνεργάτες του, αλλά και
συνολικά στο πολιτικό προσωπικό των δύσκολων χρόνων µετά τη
Μεταπολίτευση που έθεσαν γερές βάσεις πάνω στις οποίες στη-
ρίχτηκε και αναπτύχθηκε η δηµοκρατία στη χώρα µας από το
1974 µέχρι σήµερα. 

Η ιστορία έχει αποτυπώσει τις µεγάλες στιγµές της πενηντά-
χρονης δηµοκρατικής µας πορείας, τις επιτυχίες, αλλά και τις
αποτυχίες. Προφανώς δεν θα αναφερθώ σε αυτές, θα επισηµάνω
µόνο ότι η ισχύς της δηµοκρατίας είναι ανάλογη του βαθµού συµ-
µετοχής των πολιτών. Αυτό είναι το µεγάλο, το παγκόσµιο στοί-
χηµα των καιρών µας, αλλά και η µεγάλη πρόκληση στην οποία
όλοι οφείλουµε να ανταποκριθούµε. 

Η Ελλάδα, η γενέθλια γη της δηµοκρατίας µας, οφείλει να
πρωταγωνιστήσει στην προσπάθεια αναστροφής του κλίµατος
αδιαφορίας για τα κοινά και αποχής από τις εκλογικές διαδικα-
σίες. Αυτή, δίχως άλλο, οφείλει να είναι µια προσπάθεια πέρα και
πάνω από τα κόµµατα. 

Στο σηµείο αυτό, επιτρέψτε µου να δώσω τον λόγο στον Πρό-
εδρο της Βουλής των Ελλήνων τον κ. Κωνσταντίνο Τασούλα, εκ
µέρους του Προεδρείου. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή επέτειος έχει αυθύπαρκτη και
εντυπωσιακή ιστορική βαρύτητα η οποία ξεπερνάει δηµοφιλίες,
επικαιρότητες και δικά µας συγκυριακά σχέδια. Έχει κατοχυρω-
θεί η σηµερινή επέτειος στην πολιτική και την εν γένει ιστορία
της Ελλάδος, έχει εξασφαλίσει τη σηµαντική της θέση και σή-
µερα η βαρύτητα αυτής της επετείου, τολµώ να πω, καταδυνα-
στεύει ακόµη και τους οµιλητές µε την υποψία ή τον φόβο ότι δεν
θα µπορέσουν να αποδώσουν µε λόγια στα πρόσωπα και στα γε-
γονότα τη σηµασία  εκείνων των ηµερών, αλλά και τη σηµασία
εκείνων των ηµερών για τα επόµενα πενήντα χρόνια ίσαµε ακρι-
βώς σήµερα.

Είναι πενήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση ή πενήντα χρόνια
της Μεταπολίτευσης; Δεν έχει και τόση σηµασία. Αν το δούµε τυ-
πικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πενήντα χρόνια από τη
Μεταπολίτευση, γιατί θεωρείται ότι η Μεταπολίτευση λίγο πολύ
τέλειωσε θεσµικά, τυπικά, τον Ιούνιο του ’75 µε τη δηµοσίευση
του ισχύοντος Συντάγµατος, το οποίο εξακολουθεί ακλόνητο και
αγέρωχο θεσµικά να ισχύει. 

Είναι πενήντα χρόνια της Μεταπολίτευσης γιατί όλοι λειτουρ-
γούµε µέσα στα νάµατα εκείνης της περιόδου. Και εκείνη η πε-
ρίοδος θα διακοπεί µόνο εάν συµβεί, που είναι απευκταίο, ένα
ισοπαλές γεγονός, το οποίο θα δώσει το όνοµά του και το στίγµα
του σε ένα νέο ξεκίνηµα. 

Τι ξεκίνηµα ήταν εκείνο; Ήταν µία σκυτάλη που παρεδόθη;
Ήταν µία σκυτάλη που παρεδόθη από το χάος. Το χάος παρέ-
δωσε τη σκυτάλη στην πολιτική ηγεσία. Για να θυµηθούµε λίγο τι
προηγήθηκε, πώς άνοιξε η αυλαία και πώς έκλεισε η αυλαία της
επτάχρονης δικτατορίας. 

Η πρώτη ανακοίνωση που βγήκε όταν επεβλήθη το δικτατορικό
καθεστώς, είχε ως εξής: «Έχοντας υπ’ όψιν το άρθρο 99 του Συ-
ντάγµατος» -να αναφέρω εδώ ότι είναι το Σύνταγµα του 1952, Σύ-
νταγµα που υπογράφει ο φιλελεύθερος Πρόεδρος της Βουλής
Δηµήτριος Γόντικας, ο φιλελεύθερος Πρωθυπουργός Νικόλαος
Πλαστήρας και ο φιλελεύθερος Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
Σοφοκλής Βενιζέλος- «και κατόπιν εισηγήσεως της Κυβερνή-
σεως, αναστέλλοµεν τας διατάξεις των άρθρων 5, 6, 8, 10, 11,
12, 14, 18, 20, 95 και 97 του εν ισχύι Συντάγµατος καθ’ όλον το

κράτος λόγω εκδήλου απειλής κατά της δηµοσίας τάξεως και
ασφαλείας της χώρας εξ εσωτερικών κινδύνων. Ο ηµέτερος επί
των Εσωτερικών Υπουργός δηµοσιεύσει και εκτελέσει το διάτα-
γµα τούτο». 

Τι είναι τα άρθρα 5, 6, 8, 10, 11, 12, 14, κλπ., που παγώνουν
εκείνη την ηµέρα; Είναι τα άρθρα που αφορούν στα συνταγµα-
τικά δικαιώµατα των Ελλήνων. Είναι τα άρθρα που αφορούν στο
δικαίωµα του φυσικού δικαστή, στο δικαίωµα του συνεταιρίζε-
σθαι, στο δικαίωµα του συνέρχεσθαι, στο άσυλο της κατοικίας,
στην απαγόρευση βασάνων και δηµεύσεως, στην προστασία τη
δικαστική τού κάθε πολίτη, που δεν µπορεί να υποστεί καµµία
ποινή αν δεν έχει προηγηθεί δικαστική απόφαση. Είναι όλα αυτά
που σήµερα θεωρούνται στοιχειώδη.

Συνεχίζεται η ανακοίνωση και αξίζει να την ακούσουν αυτοί
που δεν έζησαν και που δεν γνωρίζουν τα γεγονότα, για να συ-
γκρίνουν. «Μέχρι νεωτέρας διαταγής απαγορεύεται η κυκλοφο-
ρία εις τας οδούς της πόλεως πάσης φύσεως οχηµάτων και
πεζών. Οι εξελθόντες εις τας οδούς να επανέλθουν αµέσως εις
τας οικείας των. Υπ’ όψιν ότι µετά την δύσιν του ηλίου πας κυ-
κλοφορών εις τας οδούς θα πυροβολείται άνευ προειδοποι-
ήσεως». Πριν πενήντα επτά χρόνια! Πας κυκλοφορών θα πυρο-
βολείται άνευ προειδοποιήσεως. «Επιτρέπεται η κυκλοφορία
µόνον εις ιατρούς-φαρµακοποιούς. Από σήµερα και µέχρι νεω-
τέρας κλείνει το Χρηµατιστήριον. Απαγορεύεται η ανάληψις κα-
ταθέσεων. Απαγορεύεται η αγορά χρυσών λιρών και ξένου συ-
ναλλάγµατος. Οποιαδήποτε απόπειρα αποκρύψεως εµπόρων
τροφίµων θα θεωρηθεί δολιοφθορά. Παρακαλούνται οι πολίτες
όπως καταγγέλλουν αµέσως στας αστυνοµικάς αρχάς οποι-
αδήποτε απόπειρα αποκρύψεως. Από σήµερον και µέχρι νεωτέ-
ρας διαταγής διακόπτονται τα µαθήµατα των σχολείων στοιχειώ-
δους και µέσης εκπαιδεύσεως, ως επίσης και απασών των ανω-
τάτων σχολών». 

Είναι η πρώτη επικοινωνία της δικτατορίας µε τον ελληνικό
λαό, µε αυτόν τον κοφτό, δραµατικό, αποτρόπαιο για τα δικαιώ-
µατά του τρόπο. Μεσολάβησαν επτά χρόνια, επτά χρόνια κατα-
πίεσης, επτά χρόνια δικτατορίας, επτά χρόνια τα οποία οδήγησαν
στα γνωστά αποτελέσµατα τα οποία έφεραν την Κύπρο σήµερα
να τελεί, έπειτα από την τουρκική θηριωδία της εισβολής, σε κα-
τοχή. Η µοναδική ευρωπαϊκή χώρα που τελεί ακόµη σε κατοχή
παραπάνω από το 1/3 του εδάφους της. 

Και ήρθε το πέσιµο της αυλαίας, η τελευταία ανακοίνωση του
καθεστώτος. Η πρώτη ήταν αυτή που σας διάβασα. Η τελευταία
έχει ως εξής. Το στρατιωτικό καθεστώς, πανικόβλητο από τη δρα-
µατική αποτυχία του αντεθνικού πραξικοπήµατος που διενήρ-
γησε στην Κύπρο και εν όψει των τροµερών ευθυνών που αισθάν-
θηκαν ότι τους περίµεναν, ανακοινώνει το πρωί της 23ης Ιουλίου
-η ανακοίνωση βγήκε εδώ από αυτό το κτήριο, τα Παλιά Ανά-
κτορα όπως τα έλεγαν- πως «Εν όψει των εξαιρετικών περιστά-
σεων υφ’ ας τελεί η πατρίς, αι Ένοπλαι Δυνάµεις αποφάσισαν να
αναθέσουν τη διακυβέρνηση της χώρας εις πολιτικήν κυβέρνη-
σιν». Εις πολιτικήν κυβέρνησιν. Η αυλαία. Η δραµατική αποτυχία.
Το ασήκωτο τίµηµα στο οποίο πρέπει όλοι να συµβάλλουµε, ώστε
να µην αποτελέσει οριστικά την τελευταία πράξη του µικρασιατι-
κού δράµατος. 

Κάτω από αυτές τις συνθήκες το καθεστώς, χαοτικό, παραδίδει
την εξουσία εις τους πολιτικούς. Την παραδίδει όµως; Στην πρα-
γµατικότητα έγινε µια τελευταία απέλπιδα προσπάθεια να συ-
γκρατήσουν ό,τι µπορούσε να συγκρατηθεί. Τι ήταν αυτό που
θέλησαν να συγκρατήσουν; Τι ήταν αυτό που επεχείρησαν να
αποτρέψουν; Επεχείρησαν την τελευταία στιγµή, ανεπιτυχώς, να
οδηγήσουν σε µία ελεγχόµενη πολιτικοποίηση της καταστάσεως,
η οποία ναυάγησε αυθηµερόν. Είχαν συµφωνήσει να ορκιστεί
Πρωθυπουργός ο Πέτρος Γαρουφαλιάς, ο οποίος είχε δεχτεί. Και
είχαν συµφωνήσει ότι η πολιτικοποίηση θα προχωρούσε σε χο-
ρήγηση αµνηστίας, σε ανάληψη των Υπουργείων Εθνικής Αµύνης
και Δηµοσίας Τάξεως από υποδεικνυοµένους από το στρατιωτικό
καθεστώς Υπουργούς, εκλογές να γίνουν µετά από ένα έτος και
βλέπουµε και σε µη επαναφορά αποτάκτων και αποστράτων
αξιωµατικών. 

Η σύσκεψη που έγινε στα Παλαιά Ανάκτορα, εδώ µέσα, στο
γραφείο που σήµερα είναι πρωθυπουργικό, απέτρεψε από την
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πρώτη στιγµή αυτές τις εξελίξεις. Οι κληθέντες πολιτικοί, πρώην
Πρωθυπουργοί κοινοβουλευτικοί και πρώην κοινοβουλευτικοί
Υπουργοί απέρριψαν διαρρήδην από την πρώτη στιγµή µια τέτοια
εξέλιξη και αναζητήθηκε λύση πολιτική. Η λύση που εδόθη είναι
γνωστό ότι αφορούσε τον Κωνσταντίνο Καραµανλή και η λύση
αυτή δεν είχε να κάνει παρά µόνο µε τη βαρύτητα, το κύρος και
τον δυναµισµό τού προσώπου αυτού, που κρίθηκε πως θα µπο-
ρούσε, υπό αυτές τις συνθήκες, να δαµάσει το χάος το οποίο πε-
ριέσφιγγε τη χώρα. 

Το χάος που περιέσφιγγε τη χώρα δεν ήταν εκείνης της στι-
γµής. Οι αποκαταστάσεις που έπρεπε να γίνουν είναι αποκατα-
στάσεις ζηµιών και µιας κρίσης θεσµών που ερχόταν από πολύ
παλιά, από τα έγκατα του προηγούµενου αιώνα, από το 1915. Η
κρίση των θεσµών ξεκίνησε από τον Εθνικό Διχασµό. Και πάνω
στον Εθνικό Διχασµό, πάνω στην αρπαγή της κρίσης των θεσµών,
είχαµε µια απίστευτη πολιτική αστάθεια και ασυναρτησία, είχαµε
εµφύλιους, είχαµε δικτατορίες, είχαµε διωγµούς, είχαµε πολιτική
αστάθεια, είχαµε κυβερνήσεις που σπάνια συµπλήρωναν τον θε-
σµικό τους χρόνο. Αποκορύφωµα αυτής της κρίσης των θεσµών,
αναχρονιστικό, καταπιεστικό, εθνικά ολέθριο αποκορύφωµα της
κρίσης των θεσµών, ήταν η δικτατορία της 21ης Απριλίου. 

Η αποκατάσταση της δηµοκρατίας έγινε µε ρυθµούς θεµατι-
κούς. Ο Καραµανλής και οι στενότεροι συνεργάτες του µε περί-
σκεψη και αποφασιστικότητα εδραίωσαν τη δηµοκρατία, προ-
χώρησαν άµεσα σε εκδόσεις νοµοθετικών διαταγµάτων αποκα-
ταστατικών του δηµοκρατικού πολιτεύµατος πρώτα στη δικαιο-
σύνη, µετά στο πολίτευµα, µετά στην ανώτατη εκπαίδευση, µετά
στη δηµόσια διοίκηση και διενεργήθηκαν ταχύτατα τρεις εκλογι-
κές αναµετρήσεις, µετά από δέκα χρόνια παγώµατος εκλογών,
τον Νοέµβριο του 1974 βουλευτικές εκλογές, τον Δεκέµβριο του
1974 δηµοψήφισµα και τον Μάρτιο του 1975 δηµοτικές εκλογές.
Η αποκατάσταση προχωρούσε µε φρενήρεις ρυθµούς και αυτή
η περίοδος της αποκαταστάσεως της δηµοκρατίας ήταν η πρώτη
φορά που από πλευράς θεσµών και προσώπων η χώρα κατά-
φερνε να ξεφύγει, επαναλαµβάνω, από την αρπαγή της κρίσης
των θεσµών, από την πολιτική αστάθεια η οποία τη βασάνιζε από
την έναρξη του λεγοµένου Εθνικού Διχασµού. 

Όταν ο ποιητής Γιώργος Σεφέρης δύο χρόνια πριν πεθάνει
αναγκάστηκε από αυτά που ένιωθε και απ’ αυτά που ψυχανεµι-
ζόταν να κάνει την περίφηµη δήλωσή του για το καθεστώς και
την ανάγκη καταλύσεώς του, τα λόγια του δεν υπήρξαν µόνο µε-
λαγχολικά, γιατί δυστυχώς επαληθεύτηκαν. Τα λόγια του υπήρ-
ξαν και σήµερα που τα διαβάζουµε επεξηγηµατικά των ιστορικών
εξελίξεων. 

Στις 28 Μαρτίου του 1969 ο Γιώργος Σεφέρης λέει ανάµεσα
σε άλλα: «Στις δικτατορικές καταστάσεις η αρχή µπορεί να µοι-
άζει εύκολη, όµως η τραγωδία περιµένει αναπότρεπτη στο τέλος.
Το δράµα αυτό του τέλους µάς βασανίζει, συνειδητά ή ασυνεί-
δητα, όπως τους παµπάλαιους χορούς του Αισχύλου. Όσο µένει
η ανωµαλία, τόσο προχωρεί το κακό».  

Τέσσερα χρόνια µετά, το καλοκαίρι του 1973, µετά την αποτυ-
χία του Κινήµατος του Ναυτικού, µετά το Πολυτεχνείο, ο Ευάγ-
γελος Αβέρωφ, ο άνθρωπος ο οποίος πρωτοστάτησε στην επιστ-
ροφή του Κωνσταντίνου Καραµανλή, του πρωτοµάστορα της Με-
ταπολίτευσης, ήταν κρατούµενος στα κρατητήρια της ΕΑΤ-ΕΣΑ
στο Πάρκο Ελευθερίας, εκεί που σήµερα η Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας κατέθεσε στεφάνι. Ως κρατούµενος στο ΕΑΤ-ΕΣΑ, ο
Ευάγγελος Αβέρωφ στέλνει επιστολή στον αόρατο δικτάτορα
Ιωαννίδη. 

Στις 12 Ιουλίου του 1973, Αβέρωφ προς Ιωαννίδη: «Το καθε-
στώς σας είναι ένα δυναµικό πραγµατικό γεγονός. Δεν ανατρέ-
πεται. Καταρρέει µε µία α’ ή β’ µορφής συµφορά. Μόνο ανήθικοι
και απάτριδες µπορούν να εύχονται αυτήν τη συµφορά». Αυτό
που βλέπαν πολιτικοί, πνευµατικοί άνθρωποι, δεν το έβλεπε το
καθεστώς και τα γεγονότα επαληθεύουν αυτές τις δυσοίωνες
προβλέψεις.

Παρά ταύτα, αυτό το δραµατικό τίµηµα στην Κύπρο -που επα-
ναλαµβάνω, ευχόµαστε και προσπαθούµε όλοι να µην αποτελέσει
την τελεσίδικη, τελευταία πράξη του µικρασιατικού δράµατος,
αλλά να υπάρξει λύση ενός κράτους, όπως ελέχθη πρόσφατα και
στην Κύπρο- συνοδεύτηκε από µία ανάταση. Στον θρήνο της

απώλειας και του βαριού τιµήµατος της Κύπρου ορθώθηκε και
ένας αίνος -έτσι γίνεται συνήθως στην ελληνική ιστορία, ο θρήνος
και ο αίνος είναι παράλληλα, είναι σύγχρονα- και οικοδοµήσαµε
την πιο περιεκτική, την πιο ανθεκτική, την πιο αξιοµνηµόνευτη δη-
µοκρατία -µε όλα τα σκαµπανεβάσµατά της- που είχε ποτέ η Ελ-
λάδα τα τελευταία πενήντα χρόνια. 

Και εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτής της Δηµοκρα-
τίας είµαστε λειτουργοί µε τις αδυναµίες µας και µε τις φιλοδο-
ξίες µας και µε τα καλά µας και µε τα δυσάρεστά µας και αυτήν
την σκυτάλη καλούµαστε να πάµε παραπέρα.

Ο πρωτεργάτης της Μεταπολιτεύσεως Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής ορκίστηκε εδώ µέσα, στο Εντευκτήριο, όπως το λέµε σή-
µερα, στις 4.15’ τα ξηµερώµατα της 24ης Ιουλίου. Ορκίστηκε
µόνος του την ώρα που υπαρκτές απειλές γενικευµένης σύρρα-
ξης µε την Τουρκία και εσωτερικού χάους ήταν τεράστιες. Και
ενώ το καθεστώς αυτοκαταλύεται υπό το βάρος της εθνικής κα-
ταστροφής που το ίδιο προκάλεσε στη µαρτυρική Κύπρο, την ίδια
στιγµή ο πολιτικός κόσµος αναλαµβάνει τις ευθύνες διακυβερνή-
σεως της χώρας µέσα σε ένα κενό εξουσίας.

Για σκεφθείτε τι ευθύνες αναλάµβαναν τότε αυτοί οι άνθρωποι.
Και για σκεφθείτε το βάρος εκείνων των ευθυνών. Πόσο σήµερα
φαίνεται ασήκωτο στους δικούς µας µαλθακούς ώµους, που η
ευθυνοφοβία µάς κατατρύχει και δεν τολµάµε να αναλάβουµε εύ-
κολα ευθύνες και προσπαθούµε να διαχέουµε τις ευθύνες µας!
Για σκεφτείτε τι ευθύνες, µε κίνδυνο να κατηγορηθούν για εθνική
προδοσία. Στο άγνωστο, στο σκοτάδι ήρθε τότε ο Καραµανλής.
Στο σκοτάδι ορκίστηκαν οι πρώτοι δέκα Υπουργοί του και σιγά-
σιγά αυτό το σκοτάδι το έκαναν φως, γιατί λάτρευαν την ευθύνη
και την άρπαξαν και τη µετέτρεψαν σε προοπτική και πρόοδο για
τη χώρα. Συνέχισε, λοιπόν, αυτή η πρόοδος και συνέχισε πάνω
σε αυτήν την περίοδο, πάνω στη θεµελίωση της Δηµοκρατίας. 

Δεν ήταν εύκολη η θεµελίωση της Δηµοκρατίας. Τους πρώτους
µήνες, λίγο πριν τις εκλογές του Νοεµβρίου, όταν τα κόµµατα
αµήχανα από -εκλογική- αδράνεια δεκαετίας προσπάθησαν να
κάνουν µια διακοµµατική επιτροπή τον Οκτώβριο για να συνεν-
νοηθούν για τη χρήση του τηλεοπτικού χρόνου -όπως γίνεται
πάντα, κύριε Υπουργέ, αυτή η επιτροπή η διακοµµατική για τα δι-
καιώµατα των κοµµάτων την προεκλογική περίοδο-, προσήλθε
µόνο ο Λεωνίδας Κύρκος από το Κ.Κ.Ε. Εσωτερικού, ο Γεώργιος
Ράλλης από τη Νέα Δηµοκρατία και ο Ανδρέας Κοκκέβης από την
Ένωση Κέντρου. Υπήρχε µια δυσκολία, µια δυσπιστία. Μετά προ-
σήλθε ο Κωνσταντίνος Σηµίτης εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ και ολο-
κληρώθηκε ο κύκλος. Δεν ήταν εύκολα τα βήµατα προς τη
Δηµοκρατία. Καραδοκούσε πάντα η απειλή επανόδου του δικτα-
τορικού καθεστώτος, το οποίο σιγά-σιγά µε περίσκεψη και σύ-
νεση εξαρθρώθηκε. Και βεβαίως, επαναλαµβάνω, τη σκυτάλη την
πήραν από το χάος και όχι από κάποιο καθεστώς λιγότερο ή πε-
ρισσότερο όρθιο.

Η πρώτη απόφαση που έλαβε το Υπουργικό Συµβούλιο το από-
γευµα της 24ης Ιουλίου ήταν η κατάργηση του Στρατοπέδου της
Γιάρου, η απόλυση όλων των πολιτικών κρατουµένων και η από-
δοση της ελληνικής ιθαγένειας σε όσους την είχαν στερηθεί µετά
το 1967. Η διαφωνία από ποινικό αδίκηµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται δικαίωµα και µάλιστα συνταγµατικό. Και προ-
σέξτε το αυτό. Στέκοµαι ιδιαίτερα στο υπέρτατο σε µια
κοινοβουλευτική δηµοκρατία δικαίωµα της διαφωνίας για να υπο-
γραµµίσω πως δεν είναι ανάγκη να εκλαµβάνεται ως υποχρέωση
διαφωνίας. Έχουµε δικαίωµα διαφωνίας. Αν µας ακούνε κάποιοι,
µπορεί να νοµίζουν ότι έχουµε υποχρέωση διαφωνίας. Δεν
έχουµε υποχρέωση διαφωνίας. Έχουµε δικαίωµα. Πότε-πότε
πρέπει και να συµφωνούµε.

Και θέλω, επίσης, να υπογραµµίσω ότι στο Κοινοβούλιο καθη-
µερινά η διαφωνία, η ένταση και η συνεννόηση διεκδικούν τον
χώρο τους, όπως το ίδιο συµβαίνει ανάµεσα στην ηπιότητα και
την ένταση. Γιατί τα θεσµικά αποθέµατα του ελεύθερου κοινο-
βουλευτικού πολιτεύµατος για λύσεις µπορεί να είναι ανεξά-
ντλητα µόνο εάν συνδυάζονται µε την υπ’ αριθµόν 1 πολύτιµη
παρακαταθήκη της σηµερινής επετείου, την υπευθυνότητα.

Η Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι, που η δική µου γενιά απή-
λαυσε µε όλα τα σκαµπανεβάσµατά της, είναι ένα δύσκολο πολί-
τευµα. Σας εξήγησα, νοµίζω, γιατί. Γιατί θέλει διαρκώς αγώνα να
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το προστατεύεις. Στην πολιτική συνήθως όσα δεν µας ενθουσιά-
ζουν είναι τα σωστά και όσα είναι σωστά δεν µας ενθουσιάζουν.
Και επίσης, αυτό που πολεµούν κάποιοι στην πολιτική, το πολε-
µούν γιατί το βλέπουν όπως είναι, ενώ αυτό που υπερασπίζονται
το υπερασπίζονται γιατί το βλέπουν όπως θα ήθελαν να είναι.
Γιατί λέω αυτά τα δύο ρητά; Γιατί δείχνει πόσο ευάλωτη µπορεί
να είναι η Δηµοκρατία έναντι της δηµαγωγίας, του λαϊκισµού,
έναντι του βολονταρισµού. Η Δηµοκρατία θέλει και φιλοδοξία και
όραµα, αλλά θέλει και να είσαι ρεαλιστής και προσγειωµένος.

Τη σηµερινή επέτειο το ελληνικό Κοινοβούλιο την τιµά. Κι αν
έκανα αυτήν την παρέµβαση, ήθελα να την κάνω για να τονίσω
το ανεξάντλητο των δυνατοτήτων µας, όπως ανεξάντλητες δυ-
νατότητες είχαν και οι τότε πρωτοµάστορες της Δηµοκρατίας,
αρκεί µε τις διαφωνίες µας, µε τις ενστάσεις µας να συµβαδίζει
και η υπευθυνότητα.

Την ηµέρα των εκλογών -και κλείνω εδώ- στην εφηµερίδα «ΤΟ
ΒΗΜΑ», στις 17 Νοεµβρίου του 1974, στην πρώτη σελίδα ο περί-
φηµος επιφυλλιδογράφος Παύλος Παλαιολόγος δηµοσίευσε ένα
άρθρο. Το άρθρο αυτό είχε τίτλο: «Ψηφίζω, άρα υπάρχω». Γρά-
φει ο Παύλος Παλαιολόγος για τον απλό, ίσως απλοϊκό, ψηφο-
φόρο εκείνης της µέρας:

«Με την πολυσέλιδη φλυαρία της εφηµερίδος στο χέρι, µε κλει-
στά χείλη ο ίδιος, βαδίζει αµίλητος στον χώρο όπου οι νόµιµοι
φύλακες της γνησιότητος του δηµοσίου φρονήµατος φρουρούν
το ανοιχτό στόµιο της κάλπης. 

Πόσο πιο ψηλός αισθάνεσαι σε τέτοιες ώρες…  Συγγραφέας
της µέλλουσας ιστορίας του τόπου, κάνεις νοερά το σηµείο του
σταυρού και αφήνεις να πέσει στην κάλπη υλοποιηµένη η φωνή
σου. 

Βαδίζουµε µε το χέρι στην καρδιά. Ίσως να µην πρέπει. Στο
µυαλό ανήκει ο λόγος όταν πηγαίνεις να εκλέξεις τον οδηγό της
χώρας. Έτσι, όµως, το ‘χουµε εµείς εδώ. Ψηφίζουµε µε την καρ-
διά και όχι µε τη σκέψη. Συµπάθειες και αντιπάθειες αναπηδούν
από τις κάλπες. Αλλά, τι νόµισες; Δεν θα το κάνουµε βορά για να
ψηφίσουµε µε ψυχρή σκέψη. Σπάνιο το είδος στις αγορές του
Νότου. Από την καρδιά πηγάζει η δική µας ψήφος. Ο Θεός της
Ελλάδος, ταλαιπωρηµένος από τις υπερωρίες του, να βοηθήσει
ώστε το βραδάκι, όταν αρχίσει η διαλογή, σωστός να είναι ο
λόγος - αίσθηµα που θα αναπηδήσει από τις κάλπες». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Κωνσταντίνος Τα-
σούλας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Τασούλα. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κύριε
Υπουργέ, πενήντα χρόνια δηµοκρατικού πολιτεύµατος συµπλη-
ρώνονται σήµερα, η πιο µακρά περίοδος κοινοβουλευτικής δη-
µοκρατίας και πολιτικής σταθερότητας στη χώρα µας. Και το
γεγονός αυτό νοµίζω ότι αξίζει και οφείλουµε να καταθέσουµε
ότι αποτελεί µία σηµαντική κατάκτηση του ελληνικού λαού. 

Σήµερα τιµούµε, πρώτα από όλα, όλες και όλους που πάλεψαν,
που αντιστάθηκαν ενάντια στη χούντα των Συνταγµαταρχών και
αγωνίστηκαν για την αποκατάσταση της δηµοκρατίας, τους χι-
λιάδες αγωνιστές και αγωνίστριες που βασανίστηκαν, που εκτο-
πίστηκαν, που φυλακίστηκαν, που θυσίασαν ακόµα και την ίδια
τους τη ζωή για τη δηµοκρατία, τους δηµοκράτες, τους αριστε-
ρούς, τους πατριώτες, τους Έλληνες και τις Ελληνίδες και δη-
λώνουµε ότι οι πράξεις τους θα αποτελούν πάντα φωτεινό
παράδειγµα για µια κοινωνία δίκαιη, ελεύθερη και ανθρώπινη και
δεσµευόµαστε ότι θα υπηρετήσουµε αυτούς τους στόχους. 

Η σηµερινή επέτειος, όµως, είναι και µία διαρκής υπενθύµιση
των κινδύνων του φασισµού, των απειλών κατά της δηµοκρατίας
και των επιπτώσεών τους, αλλά και της αξίας της δηµοκρατίας

και της αξίας των ατοµικών δικαιωµάτων. Και βλέποντας τις πο-
λιτικές εξελίξεις και στην Ευρώπη, αλλά και στη χώρα µας, την
άνοδο της Ακροδεξιάς και των νεοναζί, τις ιαχές του µίσους, του
φόβου, της βίας οφείλουµε να επιβεβαιώσουµε, αλλά και να
υπενθυµίσουµε προς όλη την κοινωνία και ιδιαίτερα προς τη νέα
γενιά ότι ο αγώνας για τη δηµοκρατία και την ελευθερία δεν στα-
µατάει ποτέ. 

Η σηµερινή ηµέρα, όµως, είναι και µία γιορτή της αντίστασης,
µία υπενθύµιση της αξίας της κοινωνικής αντίστασης, γιατί η αντί-
σταση του ελληνικού λαού είναι αυτή η οποία δοξάστηκε στον
αντιδικτατορικό αγώνα, γιατί η αντίσταση αποτέλεσε την προϋπό-
θεση προόδου. Και αυτό οφείλουµε να το υπενθυµίζουµε σή-
µερα, που το σύστηµα εξουσίας καλεί τους πολίτες και ιδιαίτερα
τη νέα γενιά σε συµβιβασµό, σε περιορισµένες προσδοκίες, σε
υπόκλιση σε πελατειακές σχέσεις και σε ατοµική λύση. Γι’ αυτό
και µεθοδευµένα πολλές φορές αποσιωπάται η αξία, αλλά και ο
ρόλος της αντίστασης στην ανατροπή της χούντας και στην κοι-
νωνική πρόοδο. 

Και για αυτόν τον λόγο οφείλουµε να διατηρούµε και να ανα-
δεικνύουµε τους µαρτυρικούς τόπους της Γυάρου και της Μα-
κρονήσου και να µην επιτρέπουµε την απώλεια της ιστορικής
µνήµης, αλλά και την αποϊδεολογικοποίηση της αντιδικτατορικής
πάλης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πενήντα χρόνια από την αποκα-
τάσταση της δηµοκρατίας αποτελεί χρέος µας να µη λησµονούµε
τους αγώνες του λαού µας για «Ψωµί, Παιδεία, Ελευθερία». Η
Μεταπολίτευση δεν αποτέλεσε µόνο την πολιτική στιγµή της απο-
κατάστασης της δηµοκρατίας, δηλαδή της επιβεβαίωσης και της
κατοχύρωσης της καθολικής λαϊκής βούλησης για δηµοκρατικό
πολίτευµα και ατοµικά δικαιώµατα. Παράλληλα, αποτέλεσε και
την πολιτική στιγµή κατοχύρωσης της αξίας και του ρόλου των
δηµόσιων αγαθών, του κοινωνικού κράτους και του κράτους δι-
καίου, αλλά και τις αξίες της πολιτικής και της αξίας της συµµε-
τοχής στην πολιτική των πολιτών που κινητοποίησε εκείνη την
περίοδο και τις κοινωνικές και τις παραγωγικές δυνάµεις της
χώρας. 

Και τα πρώτα χρόνια µετά τη Μεταπολίτευση οι κυβερνήσεις
εκφράζοντας και αποτυπώνοντας το παλλαϊκό κοινωνικό αίσθηµα
συναγωνίστηκαν σε δηµοκρατικές µεταρρυθµίσεις και στην ολο-
κλήρωση µεταρρυθµίσεων κράτους δικαίου, φέρνοντάς µας πιο
κοντά στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο πολύ πριν από τις ευρωπαϊκές
υποχρεώσεις στα θέµατα θεσµών. 

Η Μεταπολίτευση αποτέλεσε µία ιστορική περίοδο τοµών, µε-
τασχηµατισµών, υπερβάσεων και επιτυχιών, αλλά ταυτόχρονα και
χαµένων ευκαιριών, συµβιβασµών, ελλειµµάτων και ανεπαρκειών.
Δεν ήταν και δεν είναι µία γραµµική πορεία και δυστυχώς δεν
είναι µία αύξουσα συνάρτηση. Η Μεταπολίτευση χαρακτηρίστηκε
από µεγάλες τοµές, όπως το Προοδευτικό Σύνταγµα του 1975,
που ακόµα συζητείται και είναι βασικό στοιχείο της πολιτικής συ-
ζήτησης και των αντιθέσεων και των κοµµάτων, τη νοµιµοποίηση
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας από την κυβέρνηση εθνι-
κής ενότητας του Κωνσταντίνου Καραµανλή, αλλά και την ανα-
γνώριση της εθνικής αντίστασης από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
και του Ανδρέα Παπανδρέου. Χαρακτηρίστηκε από την ένταξη,
αλλά και την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας, από τη µεγάλη πολι-
τική αλλαγή του 1981, που κατοχύρωσε την επικράτηση του τρί-
πτυχου εθνική ανεξαρτησία, λαϊκή κυριαρχία, κοινωνική απελευ-
θέρωση που αντικατόπτριζε την κατοχύρωση των αξιών που
υπήρχαν µέσα στην κοινωνία και στην κοινωνική συνείδηση, αλλά
και µε τη θεµελίωση του κοινωνικού κράτους µε κεντρικό υπόδει-
γµα το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που ξαναγίνεται επίκαιρο στις
µέρες µας, αλλά και της βασικής αξίας της κοινωνικής δικαιοσύ-
νης για την Ελλάδα των µη προνοµιούχων. Και πρόσφατα, όµως,
η έξοδος από τα µνηµόνια από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
και η Συµφωνία των Πρεσπών αποτέλεσαν µεγάλες πολιτικές
τοµές που επιβεβαίωσαν και κατοχύρωσαν την αξία της πολιτι-
κής. 

Από την άλλη πλευρά, η Μεταπολίτευση είναι άρρηκτα συνδε-
δεµένη µε µια διπλή τραγωδία για τον ελληνισµό, την τουρκική
εισβολή στην Κύπρο και την de facto διχοτόµηση του νησιού που
παραµένει πενήντα χρόνια, που αποτελεί αποτύπωµα της χού-
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ντας. Ταυτόχρονα, όµως, κηλίδωσαν τη δηµοκρατία µας οι πελα-
τειακές σχέσεις, η αναξιοκρατία, η αδιαφάνεια, η επικράτηση της
κοµµατοκρατίας -κοµµατικοκρατίας θα έλεγε κάποιος- η δια-
φθορά, η οικονοµική και η κοινωνική χρεοκοπία που ζήσαµε. 

Πρέπει όλοι µας να αναρωτηθούµε αν σηµαίνει κάτι πλέον η
Μεταπολίτευση για τους νέους µας, αν συνεχίζει να συνδέεται µε
τις αξίες της προόδου και της δηµοκρατίας, γιατί η κοινωνία και
ιδιαίτερα η νεολαία βιώνει µία ύφεση και ως προς την πρόσβαση
στα αγαθά της προόδου, αλλά και ύφεση προσδοκιών. Κάνοντας
σήµερα έναν απολογισµό οφείλουµε να σηµειώσουµε ότι το πο-
λιτικό σύστηµα ανταποκρίνεται όλο και λιγότερο στις µεγάλες
τοµές που εισήγαγε η Μεταπολίτευση τη δηµοκρατία, τους θε-
σµούς της, τη διαφάνεια, το κράτους δικαίου, την ισότιµη πρό-
σβαση των πολιτών στα δηµόσια αγαθά και στο δικαίωµα στην
ευηµερία. Η ελληνική κοινωνία εµφανίζει µία αξιοσηµείωτη και
επικίνδυνη υποχώρηση αξιών, µία συντηρητική αρκετές φορές
και αναχρονιστική υποχώρηση στο πεδίο των ιδεών.

Σήµερα ζούµε την κυριαρχία της οικονοµικής εξουσίας, των
συµφερόντων πάνω στην πολιτική που απλά τα υπηρετεί. Το σύ-
στηµα εξουσίας έβαλε στο στόχαστρο την πολιτική, την εκδική-
θηκε, γιατί κινδύνευε και κινδυνεύει από αυτή, την απαξίωσε γιατί
είναι προφανές ότι µόνο η πολιτική µπορεί να αµφισβητήσει την
αναπαραγωγή ενός άδικου συστήµατος εξουσίας. Και δυστυχώς,
έχουµε πολλά στοιχεία για το ότι η δηµοκρατία µας αδυνατίζει.
Αποµακρυνόµαστε από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο και στο κράτος
δικαίου και στην προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων. Η πολι-
τική βρίσκεται στο ναδίρ της αξιοπιστίας. Οι πολλαπλές παραβιά-
σεις του κράτους δικαίου, η απαξίωση του Συντάγµατος που
καταγράφονται και στο ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου, αλλά
και σε πλείστες άλλες αποφάσεις τροφοδοτούν την περαιτέρω
απαξίωση των λειτουργιών της πολιτείας, αλλά και απολίτικες,
αντιπολιτικές σκοταδιστικές, αναχρονιστικές και ακροδεξιές στά-
σεις και συµπεριφορές, που τις βιώνουµε και µέσα στη Βουλή και
τα αποτελέσµατα τα βιώνει, δυστυχώς, στο σύνολό της ελληνική
κοινωνία. 

Απόδειξη αυτής της, αν θέλετε, αδυναµίας της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας είναι η αποχή ρεκόρ στις ευρωεκλογές, που αποτελεί
µία ηχηρή αποδοκιµασία του πολιτικού συστήµατος και δυστυ-
χώς προµηνύει ή επισηµαίνει σε όλους µας τον κίνδυνο ρήξεων
στην κοινωνική συνοχή µε επικίνδυνα κοινωνικά φαινόµενα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πολιτική πρέπει να ανακτήσει
την αξιοπιστία της, την εµπιστοσύνη των πολιτών και της κοινω-
νίας, κυρίως των νέων, που αποτελούν το µέλλον της πατρίδας
µας. Ιδιαίτερα σήµερα που οι γεωπολιτικές αλλαγές, η δηµογρα-
φική κρίση, αλλά και η επερχόµενη κλιµατική καταστροφή θέτουν
νέες, υψηλότερες απαιτήσεις για ενίσχυση της πολιτείας και της
επάρκειας της, ενώ δυστυχώς στην Ελλάδα ζούµε το αντίθετο.
Ταυτόχρονα, όµως, οι συνθήκες απαιτούν και ένα νέο, καινοτόµο,
παραγωγικό µοντέλο, έναν τοµέα στον οποίο οφείλουµε να
πούµε ότι δεν έχουµε επιδείξει στη Μεταπολίτευση σηµαντικές
επιτυχίες και αποτελεσµατικότητα και σύγκλιση µε την Ευρώπη. 

Και όπως απέδειξε η Μεταπολίτευση, αλλά και οι θετικές της
στιγµές η πολιτική οφείλει να εµπνεύσει και να κινητοποιήσει την
ελληνική κοινωνία. Οφείλουµε να πατήσουµε γερά στις αξίες της
Μεταπολίτευσης. Η ειρήνη, η δηµοκρατία, η αλληλεγγύη, ο πο-
λιτισµός, η προστασία των δηµόσιων και κοινωνικών αγαθών είναι
απαραίτητες προϋποθέσεις για ένα κοινωνικά δίκαιο, αλλά και
ένα ισχυρό κράτος. Η απάντηση στις προκλήσεις που αντιµετω-
πίζει η χώρα µας σήµερα απαιτεί αλλαγή πολιτικής µε βαθιές µε-
ταρρυθµίσεις και υπεράσπιση των αξιών της δηµοκρατίας. 

Μόνο και µόνο τότε µπορεί να εξασφαλιστεί µια βιώσιµη πο-
ρεία για τη χώρα βασισµένη σε αυτές τις αρχές της αλληλεγ-
γύης, της δικαιοσύνης αλλά και της αειφορίας. Μόνο και µόνο
τότε θα πάψει η νέα γενιά να φεύγει από την Ελλάδα και θα επα-
νέλθει η βεβαιότητα της Μεταπολίτευσης ότι οι νεότερες γενιές
θα ζουν καλύτερα από τις παλιότερες. 

Γιατί µια κριτική µατιά στα πενήντα χρόνια της Μεταπολίτευ-
σης µας δείχνει ότι οι θετικές στιγµές και οι κατακτήσεις της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας στηρίχθηκαν σε αυτές τις αξίες, ενώ οι
αρνητικές στιγµές εκµεταλλεύτηκαν την υποχώρηση αυτών των
αξιών, αλλά και την υποχώρηση της πολιτικής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα το κράτος δικαίου εµφα-
νίζεται αποδυναµωµένο µετά το σκάνδαλο των παρακολουθή-
σεων, την έλλειψη πολυφωνίας των µέσων ενηµέρωσης, τη βρα-
δύτητα στην απονοµή δικαιοσύνης, την τραγωδία των Τεµπών,
τις επιθέσεις και τη στοχοποίηση των ανεξάρτητων αρχών, τη
διαρροή προσωπικών δεδοµένων και τη χρήση τους για ψηφο-
θηρικούς σκοπούς.

Το σκάνδαλο των υποκλοπών στιγµατίζει τη δηµοκρατία µας
όσο δεν αποδίδονται ευθύνες και δυστυχώς συνδέεται µε θέµατα
εθνικής ασφάλειας, εφόσον επιβεβαιωµένα αφορούσε και την
ηγεσία του στρατού. Πρέπει, νοµίζω, να καταλάβουµε όλοι και
όλες ότι από την υποβάθµιση του κράτους δικαίου και την απα-
ξίωση της πολιτικής επωφελούνται µόνο οι µισαλλόδοξες και
ακραίες φωνές. Και όπως σταθερά προτείνει ο Οργανισµός Ηνω-
µένων Εθνών στους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης και στους δεί-
κτες για τη βιώσιµη ανάπτυξη στις µεγάλες κρίσεις και αβεβαιό-
τητες του µέλλοντος, χρειαζόµαστε µια κοινωνία ενεργών πολι-
τών και όχι αποµονωµένων στην ατοµικότητα ή στη µοναξιά των
µέσων κοινωνικής δικτύωσης. 

Μπροστά, λοιπόν, σε αυτές τις νέες µεγάλες αβεβαιότητες
αλλά και στις απαιτήσεις που έχει η χώρα και η κοινωνία και η οι-
κονοµία οφείλουµε όλοι και όλες να εργαστούµε για µία προ-
οδευτική διέξοδο της χώρας µας. Αυτό ήταν το µήνυµα της
Μεταπολίτευσης. Οι αξίες της προόδου µαζί µε τις αξίες προφα-
νώς αναπόσπαστα της δηµοκρατίας -που για µας είναι ένα και το
αυτό- ενέπνευσαν και στήριξαν τον αντιδικτατορικό αγώνα. Αυτό
ήταν το µήνυµα της Μεταπολίτευσης. Αυτό ήταν το µήνυµα της
θυσίας των αγωνιστών της αντιδικτατορικής αντίστασης. 

Τιµούµε τη µνήµη τους. Δεσµευόµαστε για την υποστήριξη των
αξιών της δηµοκρατίας, της ελευθερίας και του κράτους δικαίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Φάµελλο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Νικόλαο Ανδρου-
λάκη. 

Παρακαλώ κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συµπληρώνονται σήµερα πενήντα χρόνια από την αποκατάσταση
της δηµοκρατίας. Η 24η Ιουλίου του 1974 σηµατοδοτεί ταυτό-
χρονα τη λυτρωτική έξοδο της χώρας από την επταετή στρατιω-
τική δικτατορία των συνταγµαταρχών και την έναρξη µιας
πορείας προς ένα µέλλον ευηµερίας, ισότητας και ελευθερίας. 

Πρόκειται για µια τοµή στην πολιτική ιστορία του τόπου και στη
συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας σε σηµείο που σήµερα κανείς
δεν µπορεί να διανοηθεί µια ζωή χωρίς δηµοκρατικούς θεσµούς,
χωρίς ίσα δικαιώµατα και ελευθερίες. Αυτό όµως συγχρόνως έχει
ένα µεγάλο µειονέκτηµα. Πολλές φορές υποτιµούµε κινδύνους
που µπορούν να ανατρέψουν αυτήν την εµπεδωµένη µας βεβαι-
ότητα. 

Κάθε επέτειος είναι και µια υπενθύµιση. Δεν πρέπει συνεπώς
να ξεχνάµε τις τραγωδίες που γέννησαν την Γ’ Ελληνική Δηµο-
κρατία. Δεν πρέπει να ξεχνάµε την εξέγερση του Πολυτεχνείου,
που άναψε τη σπίθα και άνοιξε το δρόµο για µια Ελλάδα χωρίς
δικτατορία. Οι νεκροί του Πολυτεχνείου, οι νεκροί εκείνης της
σκοτεινής περιόδου είναι οι πραγµατικοί µάρτυρες της Γ’ Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας. Γιατί η σύγχρονη Ελλάδα γεννήθηκε από την
εξέγερση του Πολυτεχνείου και την ηρωική θυσία όσων αγωνί-
στηκαν και αντιστάθηκαν ενάντια στη χούντα εντός και εκτός της
χώρας. 

Δεν πρέπει όµως να ξεχάσουµε και ποτέ και δεν θα ξεχάσουµε
ποτέ τον Αττίλα, τη βάρβαρη εισβολή στην Κύπρο, την ανοιχτή
πληγή που ακόµα δεν έχει επουλωθεί και αποτελεί µια προδοτική
κληρονοµιά που µας άφησε πίσω η επταετής δικτατορία. Στις 20
Ιουλίου του 1974 τέσσερις µέρες πριν την αποκατάσταση της δη-
µοκρατίας η κυπριακή τραγωδία χαράχτηκε βαθιά στην εθνική
και δηµοκρατική συνείδηση του τόπου. Έγινε µέρος της ταυτό-
τητάς µας. Το προδοτικό πραξικόπηµα, η παράνοµη τουρκική ει-
σβολή, η κατοχή της Μεγαλονήσου είναι γενετικά στοιχεία της Γ’
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Ελληνικής Δηµοκρατίας, της ιστορικής µας συνείδησης.
Έχει, λοιπόν, σηµασία σήµερα να βρισκόµαστε σε εγρήγορση

ειδικά σε µια περίοδο ιστορική που αναθεωρητές ηγέτες, όπως
ο Ερντογάν, επιµένουν στη διχοτόµηση και στην ίδρυση δύο κρα-
τών στην Κύπρο. Αυτό δεν πρέπει να συµβεί ποτέ. 

Οφείλουµε να είµαστε ξεκάθαροι όλοι ότι δεν θα ανεχθούµε
καµµία πρόκληση, όπως αυτή που έγινε ακόµη και τη µέρα της
µαύρης επετείου, όταν ο Ερντογάν βάπτισε τον αιµατοβαµµένο
Αττίλα ως ειρηνευτική επιχείρηση. Να µη δεχθούµε καµµία πολι-
τική διχοτόµησης του νησιού από µία χώρα που δεν σέβεται το
Διεθνές Δίκαιο, παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώµατα στο εσω-
τερικό της και βέβαια παραβιάζει και κυριαρχικά δικαιώµατα γει-
τονικών χωρών. 

Συνάδελφοι, αυτές τις µέρες για τα πενήντα χρόνια από τη
µαύρη αυτή επέτειο της κυπριακής τραγωδίας γράφτηκαν πάρα
πολλά. Κάποιοι είναι προφανές ότι θέλουν να ξαναγράψουν την
ιστορία. Όµως σε αυτήν τους την προσπάθεια βρίσκουν σθεναρό
εµπόδιο, την ιστορική µνήµη του ελληνικού λαού. Ο βασικός
λόγος που έµεινε στην ιστορία η φράση του Ανδρέα Παπανδρέου
ότι η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες, είναι γιατί κάθε Έλληνας και
κάθε Ελληνίδα εκείνα τα χρόνια γνώριζε τη βαρβαρότητα της αγ-
γλικής κατοχής στην Κύπρο, τον ρόλο των Αµερικανών στο ξενο-
κίνητο πραξικόπηµα και άλλων ισχυρών του κόσµου απέναντι στα
εθνικά µας δίκαια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κόµµα µας, το ΠΑΣΟΚ, καθό-
ρισε εν πολλοίς το κοινωνικό κεκτηµένο της Μεταπολίτευσης. Σε
εκείνη την Ελλάδα που έβγαινε ξανά η κοινωνία στο φως µετά το
σκοτάδι της χούντας, το 40% του εργατικού δυναµικού ήταν
αγρότες και ένας στους τρεις είχε τη στοιχειώδη εκπαίδευση.
Παρά το δυσµενές παγκόσµιο οικονοµικό περιβάλλον, τη ραγδαία
αλλαγή νοµισµατικής ιδίως πολιτικής των ΗΠΑ και τις δύο σοβα-
ρές πετρελαϊκές κρίσεις που είχαν προηγηθεί, οι πρώτες κυβερ-
νήσεις του Ανδρέα Παπανδρέου εγκαινίασαν µία περίοδο
επέκτασης του κοινωνικού κράτους που ενίσχυσε το αίσθηµα απε-
λευθέρωσης του πολίτη µε κοινωνικούς και οικονοµικούς όρους.

Εµπεδώθηκε για πρώτη φορά µεταπολεµικά η ραγδαία ανοδική
κοινωνική κινητικότητα µε αποτέλεσµα τις πολλές ευκαιρίες για
τις νεότερες γενιές και τη µείωση των ανισοτήτων. Οι µη προνο-
µιούχοι και τα µικροµεσαία στρώµατα απέκτησαν προοπτική για
µια καλύτερη ζωή. Πετύχαµε ως χώρα κάθε γενιά να ζει καλύτερα
από την προηγούµενη. Δώσαµε αξία στον πολίτη ανεξάρτητα από
τις πολιτικές του πεποιθήσεις, κάτι που δεν υπήρχε τα µετεµφυ-
λιακά χρόνια. Και µαζί µε τον πολίτη η ίδια µας η πατρίδα απε-
λευθερώθηκε από τα δεσµά της υστέρησης και της εξάρτησης. 

Το 1982 υπήρξε η αύξηση του κατώτατου µισθού. Οι εργαζό-
µενοι µετά από πάρα πολλά χρόνια είδαν ουσιαστική ενίσχυση
των εισοδηµάτων τους, όπως και ο αγροτικός κόσµος που είδε
παραγωγή µε αξιοπρέπεια. Η επέκταση της συνταξιοδοτικής
προστασίας σε ευάλωτες κοινωνικές κατηγορίες ενίσχυσε το δι-
καίωµα και το αίσθηµα της συνοχής και της δικαιοσύνης. Με τις
αλλαγές στην πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και ανώτατη εκπαί-
δευση εκδηµοκρατίστηκε η δηµόσια παιδεία και απέκτησαν πρό-
σβαση µεγάλα τµήµατα του ελληνικού πληθυσµού. Και πάνω απ’
όλα µε τη δηµιουργία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας το ΠΑΣΟΚ
έβαλε ανεξίτηλα τη σφραγίδα του στο κοινωνικό κεκτηµένο της
Μεταπολίτευσης, κάνοντας τη δηµόσια υγεία προτεραιότητα,
κάτι που σήµερα υποβαθµίζεται. 

Ο Ανδρέας Παπανδρέου έλεγε ότι «µπροστά στην αρρώστια
και τον θάνατο δεν υπάρχουν πλούσιοι και φτωχοί». Και πράγµατι
πετύχαµε κανείς να µη µένει πίσω, κανείς να µη µένει µόνος του,
όλοι µαζί, όλοι µπροστά. 

Επίσης, µε την αναθεώρηση του οικογενειακού δικαίου και την
ενίσχυση των δικαιωµάτων των γυναικών έγινε πράξη η ολό-
πλευρη χειραφέτηση του ελληνικού λαού. Σήµερα έχουµε ανά-
γκη από µια νέα Μεταπολίτευση, µια νέα ουσιαστική αλλαγή που
θα ανοίξει νέα σελίδα στον τόπο έπειτα από µια δεκαετία πολλα-
πλών επώδυνων κρίσεων, να δώσει ξανά πίστη στον ελληνικό λαό
για µια νέα γενιά που θα µπορεί να είναι ανταγωνιστική µε ελπίδα
και που θα ξαναβάλει στο επίκεντρο η πολιτική µας τους µη προ-
νοµιούχους της εποχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα πενήντα χρόνια που µεσο-

λάβησαν η χώρα µας χάραξε µια νέα πορεία µε µεγάλα θεσµικά
και κοινωνικά επιτεύγµατα αλλά και µε ελλείψεις, λάθη και αστο-
χίες. Πρέπει να κάνουµε όλοι την αυτοκριτική µας. Πρέπει να
αντιµετωπίσουµε µε θάρρος τα προβλήµατα του ελληνικού κρά-
τους, της δηµόσιας διοίκησης, ώστε να µπορούµε να βρούµε το
βηµατισµό µας σε ένα νέο παγκόσµιο σκηνικό που διαµορφώνε-
ται συνεχώς. 

Έχουµε ανάγκη από πολιτικές που θωρακίζουν το κράτος δι-
καίου, που εγγυώνται την ενίσχυση των θεσµών και τη διάκριση
των εξουσιών. Πολιτικές που ενισχύουν και οικοδοµούν ένα µο-
ντέρνο κοινωνικό κράτος υψηλής ποιότητας στο δηµόσιο σύ-
στηµα παιδείας και στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Πολιτικές που
προωθούν τη δίκαιη «πράσινη» µετάβαση η οποία θα στηριχθεί
σε ένα εκτεταµένο δίκτυο υψηλής διασυνδεσιµότητας που θα εγ-
γυηθεί την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας, το χαµηλό κόστος
παραγωγής και την καταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας.
Πολιτικές που θα συγκρούονται µε ισχυρά οικονοµικά συµφέρο-
ντα, µε ολιγοπώλια, µε πελατειακές σχέσεις της εκάστοτε κυβέρ-
νησης, που θα διασφαλίζουν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και
την ευηµερία τους, που θα προωθούν ένα παραγωγικό µοντέλο
που θα εγγυάται την ανθεκτικότητα και τη βιωσιµότητα της ελ-
ληνικής κοινωνίας και όχι σε κάθε παγκόσµια αναταραχή ο λαός
µας να βιώνει τις χειρότερες επιπτώσεις σε όλη την Ευρώπη. 

Όλα αυτά όµως είναι δυνατόν να επιτευχθούν µόνο στο πλαί-
σιο µιας κοινωνικής και πολιτικής Ευρώπης, µιας Ένωσης που
προωθεί την αλληλεγγύη και τη σύγκλιση µεταξύ των ευρωπαϊ-
κών κοινωνιών αντιµετωπίζοντας την οικονοµική, γεωπολιτική και
κλιµατική ανασφάλεια. Γιατί είναι πάνω από όλα χρέος µας να εγ-
γυηθούµε ένα µέλλον κοινωνικής δικαιοσύνης και εθνικής αξιο-
πρέπειας για όλους, τη µεσαία τάξη και τους πιο ευάλωτους
πολίτες. 

Χωρίς αµφιβολία στα πενήντα χρόνια ύπαρξης της Γ’ Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας συναντήσαµε πολλά στο δρόµο µας µικρές και
µεγάλες περιπέτειες. Τα όσα συνέβησαν τις προηγούµενες πέντε
δεκαετίες έχουν πολλά να µας διδάξουν σε πολιτικό, κοινωνικό,
οικονοµικό και εθνικό επίπεδο. Όµως το κυριότερο µάθηµα που
πήραµε αυτά τα χρόνια είναι ότι δεν µπορούµε πλέον να υποστη-
ρίζουµε απερίσκεπτα και ελαφρά την καρδία ότι στην Ελλάδα,
στην Ευρώπη και στη Δύση συνολικά το µέλλον της δηµοκρατίας
είναι δεδοµένο και προδιαγεγραµµένο. Αυτή πλέον η αντίληψη
είναι απαρχαιωµένη, είναι ξεπερασµένη. Αυτά που συµβαίνουν
τα τελευταία χρόνια ακόµη και στις ισχυρότερες χώρες του κό-
σµου δείχνουν ότι είναι µονόδροµος να αγωνιζόµαστε καθηµε-
ρινά για τη θωράκιση των δηµοκρατικών θεσµών ατοµικά και
συλλογικά. 

Σε µια εποχή πολλαπλών κρίσεων, πολεµικών συγκρούσεων,
αναθεωρητικών δυνάµεων οι κίνδυνοι που απειλούν το δηµοκρα-
τικό πολίτευµα είναι αυξηµένοι και δεν µπορούµε να στρουθοκα-
µηλίζουµε. Αφ’ ενός έχουµε χρέος να προστατεύσουµε τη δη-
µοκρατία τόσο από τις σύγχρονες αντιδηµοκρατικές ακροδεξιές
δυνάµεις που συνεχώς αυξάνουν την επιρροή τους και αµφισβη-
τούν ανοιχτά την εύρυθµη λειτουργία των θεσµών αλλά αφ’ ετέ-
ρου -και θέλω να σταθούµε ιδιαίτερα σε αυτό- πρέπει όλοι µας,
κάθε Βουλευτής και κάθε Έλληνας πολίτης να κρίνει αυστηρά
όλες και τις δηµοκρατικά εκλεγµένες κυβερνήσεις, οι οποίες σε
όλη τη Δύση και στη χώρα µας στον βωµό της συγκράτησης της
εξουσίας έχουν χρησιµοποιήσει και αθέµιτα µέσα που πολλές
φορές προσβάλλουν τον πυρήνα της δηµοκρατικής λειτουργίας
του πολιτεύµατος και τον µέγιστο σεβασµό στα ανθρώπινα δι-
καιώµατα που πρέπει να έχουµε κατακτήσει σε όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Πρέπει, λοιπόν, να κρίνουµε αυστηρά πολιτικές που αυξάνουν
τις ανισότητες, επιταχύνουν την κλιµατική κρίση, υποβαθµίζουν
το κράτος δικαίου και αποµακρύνουν τους πολίτες από την
ενεργό συµµετοχή. Είναι ιστορικό µας καθήκον να αντικρίσουµε
µε θάρρος και σοβαρότητα τις προκλήσεις του σήµερα για την
ποιότητα της δηµοκρατίας µας και σε εθνικό αλλά και σε ευρω-
παϊκό επίπεδο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση ο Πρό-
εδρος κ. Λεωνίδας Ραπτάκης και τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου της Παγκόσµιας Διακοινοβουλευτικής Ένωσης Ελληνισ-
µού. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εκπρόσωπο από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, τον κ. Νικόλαο Καραθανασόπουλο. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το ΚΚΕ τιµά όλους και όλες που έδωσαν τη ζωή τους στα δύ-

σκολα χρόνια της επτάχρονης δικτατορίας, τους ανθρώπους που
βασανίστηκαν, εξορίστηκαν και φυλακίστηκαν ή και µε άλλους
τρόπους διώχθηκαν από τη χούντα και γενικά από την κρατική
καταστολή. Είµαστε υπερήφανοι που το κόµµα µας, το ΚΚΕ, ήταν
το κόµµα που έδωσε στον αντιδικτατορικό αγώνα τις περισσότε-
ρες θυσίες. Ήταν το µοναδικό κόµµα το οποίο αντιτάχθηκε στις
προσπάθειες φιλελευθεροποίησης της χούντας.

Τα πενήντα χρόνια από την επαναφορά της αστικής κοινοβου-
λευτικής δηµοκρατίας αποτελούν χρόνο ικανό για την εξαγωγή
µιας σειράς σηµαντικών συµπερασµάτων χρήσιµα για τον λαϊκό
παράγοντα στον αγώνα του για την ικανοποίηση των σύγχρονων
και διευρυµένων του αναγκών σε αντιστοίχιση µε τις υπάρχουσες
δυνατότητες στοχεύοντας τον πραγµατικό αντίπαλο. Συµπερά-
σµατα τα οποία απαντούν, αποκαλύπτουν την προσπάθεια χειρα-
γώγησης αλλά και ενσωµάτωσης της λαϊκής συνείδησης. Μια
επίθεση φθοράς των συνειδήσεων χρησιµοποιώντας γενικόλογες
έννοιες χωρίς ουσία, όπως δηµοκρατία, δικαιοσύνη, ισότητα,
κράτος δικαίου ή κοινωνικό κράτος. Είναι µια προσπάθεια συστη-
µατικής συσκότισης του ίδιου του ταξικού χαρακτήρα του εκµε-
ταλλευτικού συστήµατος αλλά και του κράτους του, του αστικού,
το οποίο στο όνοµα της προάσπισης της καπιταλιστικής κερδο-
φορίας θυσιάζει την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, στο όνοµα
της θωράκισης της εξουσίας της άρχουσας της αστικής τάξης,
τσακίζει τα συλλογικά και ατοµικά δικαιώµατα, ενισχύει τους µη-
χανισµούς καταστολής. Αποτελεί µια συστηµατική προσπάθεια
συγκάλυψης της γενικότερης τάσης αντιδραστικοποίησης συ-
στήµατος στη χώρα µας αλλά και σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Η δικτατορία της 21ης Απριλίου του 1967, αποτέλεσε την προ-
έκταση τόσο των χαρακτηριστικών όσο και των αδιεξόδων του
αστικού πολιτικού συστήµατος, όπως αυτό διαµορφώθηκε µετά
την ήττα του Δηµοκρατικού Στρατού Ελλάδας και τη σταθερο-
ποίηση της καπιταλιστικής εξουσίας. Η οµάδα των πραξικοπηµα-
τιών είχε εκκολαφθεί στο πλαίσιο των µηχανισµών του
µεταπολεµικού κράτους και του αστικού στρατού, αλλά και του
ΝΑΤΟ, µε άµεση επαφή και δοσοληψίες µε την πρεσβεία των
Ηνωµένων Πολιτειών µε κεντρικό στόχο τη σταθεροποίηση της
καπιταλιστικής εξουσίας και την καταστολή του κοµµουνιστικού
αλλά και εργατικού λαϊκού κινήµατος.

Άλλωστε, ο αντικοµµουνισµός αποτελούσε και το ιδεολογικό
τους µανιφέστο. 

Η δικτατορία αποτέλεσε γέννηµα αλλά και µορφή της µεταπο-
λεµικής αστικής εξουσίας στην Ελλάδα. Έδωσε λύση στην κρίση
του αστικού πολιτικού συστήµατος προσωρινά, χρησιµοποιώντας
πιο ανοιχτά και πιο έντονα την αντικοµµουνιστική κρατική κατα-
στολή και ταυτόχρονα προετοίµασε την επάνοδο της αστικής κοι-
νοβουλευτικής δηµοκρατίας. 

Στις 23 Απριλίου του 1974 και ενώ ο τουρκικός στρατός είχε
εισβάλει στην Κύπρο, ο διορισµένος από τη χούντα πρόεδρος και
οι αρχηγοί των Ενόπλων Δυνάµεων συµφώνησαν ότι δεν υπήρχε
άλλη λύση από την παράδοση της διακυβέρνησης στις αστικές
πολιτικές δυνάµεις. 

Είχαν, βεβαίως, προηγηθεί µια σειρά γεγονότα όπως η κατα-
στολή του ξεσηκωµού του Πολυτεχνείου που µαταίωσε τα σχέδια
της λεγόµενης «φιλελευθεροποίησης της δικτατορίας». Η πτώση
του βιοτικού επιπέδου του λαού λόγω της καπιταλιστικής οικο-
νοµικής κρίσης του 1973. Και τελικά, το χουντικό πραξικόπηµα

στην Κύπρο και η τουρκική εισβολή. 
Σε αυτές τις συνθήκες ο Κωνσταντίνος Καραµανλής επιλέ-

χθηκε ως η καλύτερη επιλογή για τα συνολικά συµφέροντα της
αστικής τάξης, για τη διασφάλιση µιας οµαλής µετάβασης στην
αστική κοινοβουλευτική δηµοκρατία, για να επιτευχθεί η ανα-
γκαία τοµή στην ανανέωση αλλά και επανεκκίνηση του αστικού
πολιτικού συστήµατος. 

Ταυτόχρονα και µεθοδικά είχε προετοιµαστεί και η εµφάνιση
για πρώτη φορά στη χώρα µας ενός σοσιαλδηµοκρατικού κόµ-
µατος, του ΠΑΣΟΚ, το οποίο είχε δυνατότητα απορρόφησης των
ΕΑΜογενών δυνάµεων. Βέβαια, το νέο αστικό πολιτικό σύστηµα
εξυπηρέτησε τις προτεραιότητες του κεφαλαίου τόσο στο επί-
πεδο της οικονοµικής αλλά και γενικότερα της εσωτερικής πολι-
τικής µε αντεργατικά και αντιλαϊκά µέτρα, µε την καταστολή των
αγωνιστικών κινητοποιήσεων όσο και στο επίπεδο της εξωτερικής
πολιτικής, παρά την προσωρινή αποχώρηση από το στρατιωτικό
σκέλος του ΝΑΤΟ, µε την είσοδο στην ΕΟΚ και µε την επιστροφή
πάλι στο ΝΑΤΟ.

Για µια δεκαπενταετία εξασφαλίστηκε η οµαλή εναλλαγή αυ-
τοδύναµων αστικών κυβερνήσεων µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ, η οποία εναλλαγή εξυπηρέτησε απρόσκοπτα τις βασικές
στρατηγικές του κεφαλαίου αλλά και τη διάβρωση του εργατικού
λαϊκού κινήµατος. 

Σε αυτή, δυστυχώς, την κατεύθυνση συνέδραµαν και οι λαθε-
µένες επεξεργασίες που είχαµε τότε ως κόµµα. Ειδικότερα αυτές
για τη σοσιαλδηµοκρατία, για τη στρατηγική των σταδίων αλλά
και για τη διεκδίκηση ενός ρυθµιστικού ρόλου στο αστικό πολι-
τικό σύστηµα. 

Ως κόµµα, βεβαίως, µάθαµε από τα λάθη µας, βγάλαµε µε επί-
πονη προσπάθεια µια σειρά συµπεράσµατα, ότι δηλαδή ο αστι-
κός κοινοβουλευτισµός σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να
αναιρέσει τον ταξικό εκµεταλλευτικό χαρακτήρα του κράτους και
συνολικά αυτής της κοινωνίας. 

Φτάνει µόνο να σκεφτούµε τα τελευταία γεγονότα της τελευ-
ταίας δεκαπενταετίας: Το ξέσπασµα της καπιταλιστικής οικονο-
µικής κρίσης. Το ξήλωµα των εργατικών λαϊκών κατακτήσεων.
Την ένταση της καταστολής και του αυταρχισµού. Την περαιτέρω
προσαρµογή της χώρας µας στους επιθετικούς σχεδιασµούς των
ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο όνοµα της γε-
ωστρατηγικής αναβάθµισης. Τα κρατικά εγκλήµατα όπως αυτό
των Τεµπών, και τόσα άλλα τα οποία αποτελούν και τα αδιαµφι-
σβήτητα στοιχεία ότι το –εντός εισαγωγικών- «δηµοκρατικό» και
το -εντός εισαγωγικών- «κοινωνικό αστικό κράτος» δεν µπορεί να
είναι υπεράνω των τάξεων, αλλά προστατεύει πάντοτε τα συµφέ-
ροντα της άρχουσας τάξης. Αντίθετα, αποτελεί όργανο επιβολής
της θέλησης της κυρίαρχης τάξης αξιοποιώντας πότε το «µαστί-
γιο» και πότε το «καρότο». 

Φτάνει να θυµηθούµε τη χρεοκοπία όλων των διαχειριστικών
µειγµάτων τα οποία όχι µόνο δεν απάντησαν στις αντιφάσεις του
συστήµατος αλλά και πολύ περισσότερο κανένα από αυτά τα µεί-
γµατα δεν µπορεί να αποκτήσει φιλολαϊκά στοιχεία και χαρακτη-
ριστικά. 

Βεβαίως, δεν διστάζει η καπιταλιστική εξουσία να επιστρατεύ-
σει και όλα τα µέσα, όπως το τελευταίο διάστηµα τη λεγόµενη
«ακροδεξιά», άλλοτε ως εναλλακτική µορφή αστικής διακυβέρ-
νησης και άλλοτε ως φόβητρο για την ενίσχυση της συναίνεσης
των εργατικών λαϊκών δυνάµεων στο υπάρχον αστικό πολιτικό
σύστηµα. 

Εξίσου εξυπηρετική προς το σύστηµα και σε βάρος των εργα-
τικών λαϊκών αναγκών και δικαιωµάτων είναι και η συζήτηση για
την ανασυγκρότηση της «Αριστεράς» -εντός εισαγωγικών- ή της
«κεντροαριστεράς», για ένα σύγχρονο αριστερό λαϊκό µέτωπο
για την αντιµετώπιση της ακροδεξιάς. 

Αποτελούν αυτές οι διεργασίες µια αγωνιώδη προσπάθεια της
άρχουσας τάξης για τον εγκλωβισµό της λαϊκής δυσαρέσκειας
και συνείδησης ανάµεσα στη «Σκύλλα» ή τη «Χάρυβδη» του συ-
στήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Το βασικό ερώτηµα στη βασική αντίφαση του συστήµατος
είναι: Ποια πρέπει να είναι η απάντηση στο όλο και διευρυνόµενο
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χάσµα που χωρίζει από τη µια µεριά την ικανοποίηση των σύγ-
χρονων αναγκών του λαού και από την άλλη τα επιτεύγµατα της
επιστήµης και της τεχνολογίας; 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, πιστεύει βαθιά στην ανεξά-
ντλητη δύναµη που έχουν οι λαοί και ο ελληνικός λαός όταν κα-
τανοήσουν ότι ο βασικός τους εχθρός είναι το ίδιο το καπιταλι-
στικό σύστηµα της εκµετάλλευσης, της κρίσης, της φτώχειας,
της εξαθλίωσης και του πολέµου. Τότε θα ενισχυθεί ακόµη πιο
δυναµικά ο δρόµος της αντεπίθεσης, της ρήξης και της ανατρο-
πής. 

Σε αυτόν τον δρόµο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα
είναι, όπως πάντα, στην πρώτη γραµµή, γιατί πιστεύει όχι µόνο
στο δίκιο του λαού αλλά και στη δύναµή του να νικήσει. 

Ο καπιταλισµός ως κοινωνικοπολιτικό σύστηµα ό,τι είχε να
δώσει το έδωσε. Τώρα βρίσκεται στον δρόµο της συνεχούς αντι-
δραστικοποίησης και του σαπίσµατος. Ο δρόµος του αγώνα µπο-
ρεί να φέρει κάποιες νίκες µικρότερες ή µεγαλύτερες, πάντα
όµως προσωρινές στο πλαίσιο του συστήµατος. 

Γι’ αυτό και µοναδική απάντηση στη σύγχρονη καπιταλιστική
βαρβαρότητα είναι η διαµόρφωση της κοινωνικής συµµαχίας της
εργατικής τάξης µε τους βιοπαλαιστές αγρότες, τους αυτοαπα-
σχολούµενους της πόλης, τους νέους και τις γυναίκες των εργα-
τικών και λαϊκών στρωµάτων. 

Είναι η πάλη για την ανατροπή της καπιταλιστικής εξουσίας και
την οικοδόµηση και εδραίωση της σοσιαλιστικής εξουσίας που
θα αξιοποιεί τη θετική αλλά και την αρνητική πείρα των χωρών
που οικοδόµησαν τον σοσιαλισµό στη διάρκεια του 20ού αιώνα. 

Αυτή αποτελεί τη µόνη διέξοδο στα αδιέξοδα του καπιταλιστι-
κού συστήµατος και ταυτόχρονα τον αποδοτικότερο φόρο τιµής
σε όσους αγωνίστηκαν για την ανατροπή της απριλιανής δικτα-
τορίας, σε όσους διαχρονικά θυσιάστηκαν για µια κοινωνία χωρίς
εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο και για την τήρηση του δεκαλέπτου για το
οποίο και παρακαλώ τους επόµενους οµιλητές. 

Καλώ τώρα στο Βήµα εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης τον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Κυριάκο Βελόπουλο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα, ξεκινώντας την οµιλία µου, να πω ότι άκουσα µε
προσοχή όλους τους οµιλητές οι οποίοι έκαναν ιστορική ανα-
δροµή. 

Ξέρετε όταν µιλάµε για τα πενήντα χρόνια της δηµοκρατίας
δεν αρκεί µία ιστορική αναδροµή γιατί κάθε χρόνο το κάνουµε
έτσι κι αλλιώς. Πρέπει να δούµε τα αποτελέσµατα των αγώνων
των ανθρώπων εκείνης της γενιάς εάν ευοδώθηκαν και αν οι
αξίες που ήθελαν να µεταλαµπαδεύσουν υλοποιήθηκαν. 

Δηµοκρατία, µια πολύ µεγάλη λέξη. Τη γεννήσαµε εµείς οι Έλ-
ληνες. Δήµος – κράτος. Ο δήµος είναι ο λαός, κυρίαρχος ο λαός,
και κραταιός λαός, ισχύς, δύναµη όλα µαζί. Δηλαδή, ο λαός κρα-
τεί, ο λαός εξουσιάζει. 

Ισχύει αυτό, κύριοι συνάδελφοι; Ρωτάω όλους σας εδώ µέσα.
Ισχύει αυτό ως έννοια σήµερα στη δική µας Ελληνική Δηµοκρα-
τία; Και θα σας απαντήσω µε βάση τους αριθµούς. 

Στη δηµοκρατία πρέπει να κυβερνά η πλειοψηφία. Έχετε λάβει
41% του ελληνικού λαού. Αν αφαιρέσουµε από το 60%, µένει το
20%. Άρα, έχουµε ένα έλλειµµα δηµοκρατίας. Δεν λέω ότι δεν
έχουµε δηµοκρατία, υπάρχει έλλειµµα αριθµητικό δηµοκρατίας
µε βάση την αρχή της πλειοψηφίας. 

Άρα, δηµιουργήσαµε εκλογικά συστήµατα για έναν και µόνο
λόγο, για να µπορεί κατ’ ανάγκη να επικαλείται η όποια κυβέρ-
νηση τη δηµοκρατία, άσχετα αν µε βάση τη δηµοκρατία δεν
υπάρχει κυρίαρχη πλειοψηφία του ελληνικού λαού. 

Πόσους εκλογικούς νόµους έχετε κάνει τα τελευταία χρόνια;
Διότι, δηµοκρατία σηµαίνει ένα σταθερό πολίτευµα στο οποίο κά-
νουµε έναν εκλογικό νόµο τον εφαρµόζουµε και µε αυτόν πο-
ρευόµαστε. Δεν τον αλλάζουµε κάθε φορά που µας βολεύει.
Οκτώ εκλογικοί νόµοι, από το 1974 µέχρι το 2019. 

Τελευταίος νόµος που επαναφέρει την ενισχυµένη αναλογική
και σε αυτόν τον νόµο έχετε φέρει δώδεκα νοµοθετικές παρεµ-

βάσεις. Σε έναν εκλογικό νόµο, σε µιάµιση εκλογική θητεία έχετε
φέρει δώδεκα νοµοθετικές παρεµβάσεις! Ξέρετε γιατί το κάνει
αυτό η Νέα Δηµοκρατία; Δεν βολεύουν τα «κουκιά», δεν βολεύει
την δική της πλειοψηφία και αλλάζει τον εκλογικό νόµο! Τι είδους
δηµοκρατία είναι αυτή µε παρεµβάσεις, παρόµοιες; 

Άρα, λοιπόν, για να µιλάµε για δηµοκρατία πρέπει να δούµε τις
παθογένειες της να τις επιλύσουµε. Έχουµε δηµοκρατία του κυ-
ρίαρχου λαού; Σήµερα, δυστυχώς, επιβεβαιώνεται η ρήση του
Θουκυδίδη: «Στα λόγια η Αθήνα ήταν δηµοκρατία …» έγραφε ο
Θουκυδίδης «… αλλά στην πράξη ήταν ενός ανδρός αρχή» και
αναφερόταν στον Περικλή. 

Έτσι, σήµερα, ο κάθε Πρωθυπουργός, γιατί είναι πρωθυπουρ-
γοκεντρικό το σύστηµα αυτό, αποφασίζει µόνος του -και µε την
παρέα του καµµιά φορά και, κυρίως, µε εξωκοινοβουλευτικούς-
την πορεία µιας χώρας. Και απόδειξη ο νόµος για τον γάµο οµο-
φυλοφίλων όπου η οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας δεν τον ήθελε
αλλά επεβλήθη από εξωκοινοβουλευτικούς. Άρα, και εδώ έχουµε
ένα έλλειµµα του κυρίαρχου ελληνικού λαού. 

Στη δηµοκρατία ερωτάται ο λαός για τις αποφάσεις που παίρ-
νει ο εκάστοτε ηγέτης. Ρωτήθηκε ποτέ η Κοινοβουλευτική Οµάδα
-εσείς της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτήν τη δηµοκρατία- εάν η Ελ-
λάδα πρέπει να γίνει µια «µπαταρία» της Ευρώπης; Αυτό δήλωσε
ο δικός σας Πρωθυπουργός: «Η Ελλάδα θα γίνει η «µπαταρία»
της Ευρώπης. Ρωτήθηκε ο λαός; Ρωτήθηκαν οι Βουλευτές; Όχι,
αποφάσισε µόνος του ο Πρωθυπουργός. Τι είδους δηµοκρατία
είναι αυτή; Τι είδους δηµοκρατία είναι αυτή που δεν µπαίνει στη
βάσανο της πλειοψηφίας; 

Μάλιστα, επειδή πήγε ο Πρωθυπουργός στο Χάρβαρντ αλλά
δεν τα έµαθε καλά, να του δώσω και τη Μελέτη του 2018 του
Χάρβαρντ που µιλάει για τις ανεµογεννήτριες που φυτρώνουν πα-
ντού στην Ελλάδα. Είναι αυτή η µελέτη του Χάρβαρντ η οποία
λέει κάτι πολύ τραγικό: «Ότι οι ανεµογεννήτριες προκαλούν ση-
µαντικές αλλαγές στη θερµοκρασία της γης». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο Χάρβαρντ που σπούδασε ο Έλληνας Πρωθυπουργός δεν
τα έµαθε καλά τα γράµµατα στο Χάρβαρντ! Να τον ξαναστείλετε
να τα µάθει καλύτερα και να τα υλοποιεί καλύτερα γιατί αυτό ση-
µαίνει και δηµοκρατία. 

Ακούστε, γιατί εδώ είναι η διαφορετική αντιµετώπιση από τη
δική µας πλευρά. Και θέλω να είµαστε προσεκτικοί µε τις έννοιες.
Στη δηµοκρατία αποφασίζει ο κυρίαρχος λαός. Έτσι δεν λέτε
όλοι σας; «Ο ελληνικός λαός αποφάσισε». Ο ελληνικός λαός απο-
φάσισε; Είστε σίγουροι; Θέλετε απόδειξη ότι δεν αποφασίζει ο
ελληνικός λαός; Ακούστε: «Κανένα δηµοψήφισµα, από το 1974
µέχρι και σήµερα δεν έγινε στη χώρα αυτή όπου αποφασίζει ο
λαός. Δηµοψήφισµα! Ένα έγινε και το παραβίασε ο ΣΥΡΙΖΑ: Το
άλλαξε το βράδυ. 

Άρα, λοιπόν, σε µία χώρα που δεν υπάρχουν δηµοψηφίσµατα
για σηµαντικά ζητήµατα που αφορούν τη ζωή -κοινωνική, πολι-
τική, οικονοµική- ενός λαού δεν µπορούµε να µιλάµε για δηµο-
κρατία. 

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή πιέ-
ζει και ο χρόνος, ο Αριστοτέλης ταυτίζει τη δηµοκρατία µε τον
φτωχό λαό -δεν είναι εδώ ο Άδωνις Γεωργιάδης γιατί τα ξέρει
αυτά τα έχει µελετήσει- ο Αριστοτέλης θεωρούσε την δηµοκρατία
και τον δήµο τον φτωχό λαό. Στην αρχή, ουσιαστικά, λέει ότι «οι
ηγέτες επικαλούνται τη δηµοκρατία, αναφερόµενοι στον φτωχό
λαό». 

Εδώ, ακριβώς, έρχεται η Νέα Δηµοκρατία. Η φτωχολογιά! Το
πόσο φτωχός είναι ο Έλληνας δεν χρειάζεται να σας το πω. Δείτε
τους µισθούς. Δείτε την ακρίβεια. Δείτε όλα αυτά που συµβαίνουν
γύρω µας. Θα πω κάτι που έλεγε ο µεγάλος Δηµόκριτος: «Η φτώ-
χεια στο δηµοκρατικό πολίτευµα είναι τόσο προτιµότερη από την
δυναστική ευδαιµονία όσο είναι η ελευθερία από τη δουλεία». 

Άρα, λοιπόν, έχετε κάνει φτωχούς τους Έλληνες άρα δούλους
και όχι πραγµατικά πλούσιους και ελεύθερους. Και αυτό το κά-
νατε εσείς, εσείς και εσείς! Για ποια δηµοκρατία µιλάτε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Η δεύτερη σε χαµηλότερους µισθούς στην Ευρώπη! Δεύτερη
στη διαφθορά! Πρώτη σε ακρίβεια, σε καύσιµα! Αυτή είναι η Ελ-
λάδα. Ποια δηµοκρατία; Πρώτη στο δηµόσιο χρέος! Τελευταία
σε δαπάνες για υγεία και παιδεία! Για ποια δηµοκρατία µιλάµε;
Της ισονοµίας, της ισοπολιτείας, της ισοδικίας; Υπάρχει ισονοµία
στη χώρα; Ρωτάω εσάς: Υπάρχει ισονοµία στην Ελλάδα; Γιατί δεν
υπάρχει «πόθεν έσχες» πολιτικών; Και όχι «πόθεν έσχες», «πόσα
έσχες», γιατί αν ο πολίτης φοροδιαφύγει για 20.000 ευρώ, θα
πάει αυτόφωρο και φυλακή ενώ οι πολιτικοί τρία χρόνια. Οι πρό-
εδροι κοµµάτων και ο Πρωθυπουργός, «πόθεν έσχες» δεν έχουν
καταθέσει, γιατί «φταίει η πλατφόρµα». Η πλατφόρµα! Αν, όµως,
έφταιγε η πλατφόρµα για τον πολίτη, ο πολίτης θα πήγαινε φυ-
λακή. Αυτά βλέπει ο πολίτης. Τη δηµοκρατία που κυβερνούν κόµ-
µατα χρεοκοπηµένα. Κυβερνάτε την Ελλάδα. Πραγµατικά, µιλάµε
για δηµοκρατία! Κυβερνάται η Ελλάς από χρεοκοπηµένα κόµ-
µατα. Κόµµατα που χρωστούν και της Μιχαλούς, όπως λέει κό-
σµος, Και αυτά τα κόµµατα θα λύσουν το πρόβληµα της
χρεοκοπηµένης Ελλάδας όταν τα ίδια έχουν χρεοκοπήσει. Για
ποια δηµοκρατία µιλάµε; Πότε θα πληρώσετε τα δάνεια σας;
Πείτε στον ελληνικό λαό. Γιατί στον Έλληνα όταν το χρωστάει
του παίρνετε το σπίτι. Αν χρωστάει στην εφορία γίνονται κατα-
σχέσεις. Σε εσάς, στη Νέα Δηµοκρατία και στα υπόλοιπα κόµ-
µατα που χρωστάτε, γιατί δεν γίνονται κατασχέσεις; Άρα, δεν
υπάρχει ισονοµία και ισοδικία, κύριοι συνάδελφοι. Αυτές είναι οι
ουσιαστικές µας διαφορές. Για ποια ισονοµία µιλάµε, της παρα-
γραφής της «SIEMENS»; Παραγράφηκαν όλα τα αδικήµατα εί-
κοσι χρόνια µετά και οι µιζαδόροι, οι κοµπιναδόροι παίρνουν και
λεφτά µε τόκο; Αυτή είναι η δικαιοσύνη που κάνατε της δηµοκρα-
τίας των πενήντα ετών;

Υπάρχει ελευθερία λόγου στη δηµοκρατία σας; Όχι. Βλέπω το
πρωί στα κανάλια να παρελαύνουν όλοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Νέα Δηµοκρατία όλοι! Πάµε επτά προς τρία. Θα έχει και λίγο
ΠΑΣΟΚ και λίγο ΣΥΡΙΖΑ εκεί σταµατά η λογική και που και που
το ΚΚΕ. Τέλος. Αυτή είναι η δηµοκρατία σας, των καναλιών, που
φιµώσουν αντιπάλους λογοκρίνουν και διαστρεβλώνουν λεγό-
µενα των αντιπάλων σας µε συνέπεια να τους ελέγχετε. Που είναι
η ελευθερία του λόγου; Για ποια δηµοκρατία µιλάτε; Όταν φτιά-
ξατε νόµο για την ισλαµοφοβία αλλά αρνηθήκατε το νόµο για την
ελληνοφοβία που προτείναµε εµείς για ποια ισονοµία µιλάτε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για ποια δηµοκρατία µιλάµε; Για αυτήν που ενώ ο λαός λέει όχι

σε κυβερνητικές επιλογές, η επόµενη κυβέρνηση τα εφαρµόζει;
Όταν εσείς εκλεγήκατε Κυβέρνηση µε 41%, κύριοι συνάδελφοι,
εκλεγήκατε διά των συλλαλητηρίων για τη Μακεδονία, η όποια
συµφωνία ήταν προδοτική, επαίσχυντη, κακή και σήµερα εσείς
παρακαλάτε, διά του Πρωθυπουργού, να εφαρµόσουν τα Σκόπια
µια συµφωνία κακή που λέγατε πριν τις εκλογές. 

Άρα, λοιπόν, είναι όλα αυτά που καταδεικνύουν ότι η δηµοκρα-
τία έχει παθογένειες. Για ποια δηµοκρατία µιλάµε στο τέλος-
τέλος; Ποιου έθνους, κύριοι συνάδελφοι; Η Ελλάς πεθαίνει
δηµογραφικά. Στην Ελλάδα το 2023 είχαµε εβδοµήντα µία χιλιά-
δες γεννήσεις και εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες θανάτους. Ποια
δηµοκρατία; Ποιας δηµοκρατίας ποιας χώρας θα έχει η ελληνική
δηµοκρατία που δεν θα υπάρχουν Έλληνες, το γένος και το
έθνος. Για ποια δηµοκρατία µιλάτε; Υπάρχει οικονοµική ελευθε-
ρία; Σαφέστατα και όχι, Παντού καρτέλ. Καρτέλ στα καύσιµα,
καρτέλ στα τρόφιµα, καρτέλ στην κινητή τηλεφωνία, παντού καρ-
τέλ. Ποια δηµοκρατία; Ποια είναι αυτή η δηµοκρατία όπου επι-
τρέπεται η ύπαρξη καρτέλ που πίνουν το αίµα του ελληνικού
λαού ολιγάρχες, καναλάρχες και δεν οµιλεί κανένας Βουλευτής
µε ονόµατα µέσα στη Βουλή; Φοβική δηµοκρατία; Δεν είναι δη-
µοκρατία αυτό. Ποια δηµοκρατία είναι αυτή της οικονοµικής ανι-
σότητας; 

Δεν θα σας πω για την κατάσταση της χώρας, θα πω ότι στην
Ελλάδα περίπου το 5% κατέχει το 44% του πλούτου. Το 5% των
Ελλήνων κατέχει το 44% του πλούτου. Μόλις το 1% κατέχει το
25% του πλούτου. Μιλάµε για µια πάµφτωχη, χρεοκοπηµένη
χώρα που ευηµερούν τα λαµόγια, οι απατεώνες, οι µιζαδόροι, οι
καναλάρχες και οι ολιγάρχες. Αυτή είναι η δηµοκρατία που φτιά-
ξαµε και πρέπει να τη διορθώσουµε. Πρέπει να βρούµε τρόπους
να τη διορθώσουµε. 

Έχουµε ίσες ευκαιρίες όλοι; Γιατί στη δηµοκρατία έχουν ίσες
ευκαιρίες όλοι. Ε, δεν έχουµε ίσες ευκαιρίες όλοι. Θέλετε από-
δειξη; Είµαστε η χώρα του ρουσφετιού και της αναξιοκρατίας.
Απόδειξη; Θα δώσω ένα παράδειγµα απλό. Ένας αγρότης, ο κ.
Βάγκος, από τη Θεσσαλία πήγε στον κ. Σκυλακάκη -τον θέλω
εδώ, είναι εδώ;- και του ζήτησαν εξακόσιοι αγρότες από τη Στε-
ρεά Ελλάδα, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας -και χαί-
ροµαι που είναι ο Πρωθυπουργός εδώ για να το δει ο ίδιος αν το
θέλει- οι αγρότες της Στερεάς Ελλάδας να κάνουν δικό τους
µικρό φωτοβολταϊκό πάρκο, για να έχουν δωρεάν ρεύµα ή φθηνό
ρεύµα για τις αγροτικές καλλιέργειες. Τι τους απάντησε ο Σκυ-
λακάκης; Σας απαντώ: Δεν µπορείτε εσείς οι εξακόσιοι να έχετε
το δικό σας ρεύµα. Θα το κάνει ένας µεγαλοεπενδυτής και από
αυτόν θα παίρνετε το ρεύµα σε λίγο χαµηλότερη τιµή. Δηλαδή,
οι εξακόσιοι αγρότες στη δηµοκρατία αυτή δεν έχουν το ίδιο δι-
καίωµα µε τον έναν ολιγάρχη; Δεν γίνεται έτσι, όµως η δηµοκρα-
τία. Τι έφταιξε, λοιπόν, στη δηµοκρατία τα τελευταία χρόνια;
Απευθύνοµαι σε όλους και στον κύριο Πρωθυπουργό και κάνω
µία παράφραση των όσων διάβασα από τον κ. Κοττάκη, τον εξαί-
ρετο δηµοσιογράφο: 

Ο αντίπαλος της δηµοκρατίας και της Ελλάδας δεν είναι απέ-
ναντι –και αναφέροµαι µόνο στη χώρα απέναντι- είναι µέσα στις
γραµµές µας και µιλάει ελληνικά. Η κερκόπορτα έχει ανοίξει
καιρό τώρα σε κυβερνήσεις, κόµµατα, βαθύ κράτος, τηλεόραση,
σχολεία, πανεπιστήµια, κλειστές λέσχες, διαδίκτυο, Εκκλησία. 

Κατασκευάζεται ένας νέος λαός νεοελληνικός, κυνικός λαός
που διαγράφει την ιστορία του, την ταυτότητά του και δεν σα-
λεύει όταν οι γείτονες βαφτίζουν «Turkaegean» το Αιγαίο, οι Σκο-
πιανοί διδάσκουν «µακεδονική» γλώσσα στη Μακεδονία µας, οι
Υπουργοί παραιτούνται από τις γερµανικές αποζηµιώσεις, οι
Υπουργοί λένε ότι είναι προαιρετικός ο εορτασµός των Τριών Ιε-
ραρχών και της Ποντιακής Γενοκτονίας. Υπάρχει ένα νέο αίτηµα
να ξεχάσουµε ποιοι είµαστε εµείς οι Έλληνες, η ταυτοπροσωπία
ή η ιδιοπροσωπία µας, ένας νέος λαός που θα λέγεται «πολτός». 

Στην πραγµατικότητα επιδιώκεται να συντριβούν και οι τελευ-
ταίοι φάροι, λέει ο κ. Κοττάκης, πνευµατικής αντίστασης όπως η
Εκκλησία που σιωπά δυστυχώς. Η υποταγή γίνεται ύπουλα, αθό-
ρυβα, από µέσα. Στην πραγµατικότητα έχουµε παραδοθεί ως Έλ-
ληνες και ως ελληνικό κράτος. Στην πραγµατικότητα η δηµο-
κρατία οδηγεί στη φαυλοκρατία. Κάπως έτσι θεωρείται απολύτως
φυσιολογικό να εγκαταλείπουµε τους Κύπριους αδελφούς µας
και να ψηφίζουµε Τούρκο στον ΟΗΕ. Εγκαταλείπουµε τους Βο-
ρειοηπειρώτες αδελφούς µας. Την ώρα που οι γείτονές µας ετοι-
µάζονται, η ελληνική πρεσβεία στα Τίρανα διοργανώνει
συναυλίες πολιτισµού. Αν δεν το έχουµε καταλάβει η Ελλάδα κα-
ταρρέει αργά αλλά σταθερά, λέει ο κ. Κοττάκης, ως εθνική οντό-
τητα και ως δηµοκρατία, περιθωριοποιείται η θρησκεία, καταστ-
ρέφεται η γλώσσα.

Το µέγα ερώτηµα είναι το εξής: Τι κάνουµε για να µη σβήσει;
Αυτό είναι το µέγα ερώτηµα, τι κάνουµε για να µη σβήσει η ίδια
η δηµοκρατία. Γιατί το πρωθυπουργικό σύστηµα της χώρας οδη-
γεί στη φαυλοκρατία. Δεν µπορεί ένας να κυβερνά και οι υπόλοι-
ποι να υπακούουν, είτε αυτοί είναι δοτοί από επιλογή του
Πρωθυπουργού εξωκοινοβουλευτικοί είτε είναι Βουλευτές οι
οποίοι γίνονται Υπουργοί. Πρέπει να έχουµε άµεση δηµοκρατία
και στα κόµµατα αλλά και σε οποιαδήποτε κυβέρνηση. 

Συµπερασµατικά, θέλετε την αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι; Το
ερώτηµα είναι ένα. Υπάρχει δηµοκρατία; Με όλα αυτά που ακού-
σατε, αν έστω και ένας υπάρχει που πιστεύει ότι υπάρχει δηµο-
κρατία, να σηκωθεί να πει υπάρχει και να το αποδείξει. Απο-
φασίζει ο λαός; Όχι. Άρα τι κάνουµε; Ζητείται δηµοκρατία να δώ-
σουµε µάχες για πλέρια συµµετοχική δηµοκρατία από τον ελλη-
νικό λαό και από τη βάση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εδώ είναι το µεγάλο ζήτηµα. Η Ελλάδα, κλείνοντας, έχει πρό-

βληµα ηγεσίας, έχει πρόβληµα υπαρξιακό αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Οι µετριότητες, οι υποµετριότητες και οι ανθυποµετ-
ριότητες που συναπαρτίζουν τον ελληνικό πολιτικό κόσµο, τους
ολιγάρχες, τους καναλάρχες, δηµοσιογράφοι, καλλιτέχνες, άν-
θρωποι του πνεύµατος, ακαδηµαϊκοί -πού είναι η Ακαδηµία Αθη-
νών εκείνη η ακαδηµία που είχε φως, που έλαµπε µε την
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παρουσία της, που έκανε παρεµβάσεις στην κοινωνική ζωή;- δεν
υπάρχουν, δεν έχουν το ανάστηµα να θέσουν τα ιστορικά επιχει-
ρήµατα τα ιστορικά θέλω για τη δηµοκρατία. 

Και εδώ πρέπει να πω το εξής, αυτό που έλεγε ο Κονδύλης.
Δεν είχε άδικο. Η Ελλάδα είναι στην κρισιµότερη στιγµή της ιστο-
ρίας της κυβερνάται, έλεγε ο Κονδύλης, από ένα συρφετό ανθυ-
ποµετριοτήτων, επικίνδυνων για το έθνος. 

Για εµάς αυτοί ακριβώς οι παραλληλισµοί είναι οι σηµερινοί
παραλληλισµοί της δηµοκρατίας µας που νοσεί. Νοσεί η δηµο-
κρατία και πρέπει να αλλάξουµε πορεία. Ήρθε η ώρα της ανα-
τροπής ή τώρα ή ποτέ. Ή τώρα θα αλλάξουµε και θα κάνουµε
την ανατροπή και θα φέρουµε την πραγµατική δηµοκρατία, τη
συµµετοχική δηµοκρατία των πολιτών ή αλλιώς η Ελλάδα θα οδη-
γηθεί σε έναν µαρασµό και δυστυχώς, στην εξαφάνιση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, να πω στον Έλληνα Πρωθυπουργό το εξής.
Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν έχω τίποτα προσωπικό µαζί σας,

αλλά θέλω από την πλευρά σας όταν αποφασίζετε και ό,τι απο-
φασίζετε να είναι σταθερό. Θέλω να µας πείτε, πραγµατικά, γιατί
κάνατε µια δήλωση ότι δεν θα αλλάξετε τον εκλογικό νόµο, αν
έχετε σκέψεις να αλλάξετε τον εκλογικό νόµο για ακόµη µια φορά
από Βήµατος της Βουλής, όχι από συνέντευξη. Αν και πολλές
φορές έχετε πει διάφορα τα οποία δεν υλοποιήθηκαν ή άλλαξαν
στην πορεία. 

Γιατί; Γιατί δηµοκρατία σηµαίνει σταθερός εκλογικός νόµος και
όχι νόµος κατά πώς βολεύει την πλειοψηφία. Το να ανεβάζουµε
και να κατεβάζουµε, κύριε Πρωθυπουργέ, τον πήχη ανάλογα µε
τα ποσοστά που θέλουµε να λάβουµε στις επόµενες εκλογές για
να έχουµε αυτοδυναµία ή για να πετάξουµε έξω αντιπάλους µας
-για εµάς µας βολεύει και 5% να κάνετε τη βάση- το θεωρώ
λάθος. 

Διότι εάν δεν κάνετε εσείς προσωπικά ως µεταρρυθµιστής που
λέγατε ότι είστε το 2019, γιατί στην πορεία δεν είδαµε µεταρρυθ-
µίσεις, και πείτε µου ποιες, πραγµατικά, ήταν οι µεταρρυθµίσεις
που αυτή η Νέα Δηµοκρατία για την ίδια τη δηµοκρατία έκανε,
όχι για το κόµµα, όχι για την Κυβέρνηση αλλά για το συµφέρον
του ελληνικού λαού. Προς το συµφέρον του τόπου και του λαού
πρέπει να κυβερνάται η Ελλάς, όχι προς το συµφέρον των ολι-
γαρχών, καναλαρχών, κοµµατικών και άλλων παραγόντων. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα ήθελα να καλέσω

στο Βήµα τον Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη για τη
δική του παρέµβαση. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η
δηµοκρατία, κύριε Πρόεδρε, είναι η απόλυτη ελευθερία της έκ-
φρασης εντός του Κοινοβουλίου, έστω και αν αυτά τα οποία
ακούγονται και οι εκφράσεις που χρησιµοποιούνται, δυστυχώς,
δεν συνάδουν µε το κλίµα της ηµέρας.

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτήν την ηµέρα της
γιορτής των πενήντα χρόνων από την επιστροφή της δηµοκρα-
τίας στη γη που τη γέννησε, θέλησα να βρεθώ στο Κοινοβούλιο,
στον χώρο που η δικτατορία βεβήλωσε και αιχµαλώτισε για επτά
χρόνια, για να αποτελεί σήµερα σύµβολο της πιο µακράς δηµο-
κρατικής περιόδου στη σύγχρονη ιστορία µας, δηλώνοντας µε τη
δράση του ότι το πολίτευµά µας είναι πιο ισχυρό από ποτέ. 

Είµαι εδώ επίσης γιατί τα γενέθλια της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας δεν είναι απλά µια συγκυρία µνήµης και τιµής, είναι, κυρίως,
µια ευκαιρία αναστοχασµού για όσα πετύχαµε χθες, γι’ αυτά που
θέλουµε σήµερα αλλά και γι’ αυτά τα οποία µένουν να γίνουν
αύριο, µε τη Μεταπολίτευση να αναδεικνύεται σε έναν κοµβικό
σταθµό ο οποίος σφράγισε την πορεία του τόπου επηρεάζοντας
όλες τις επόµενες γενιές. 

Ο ιστορικός χρόνος είναι πυκνός. Δεν αλλάζει ωστόσο το γε-
γονός ότι πριν από µισό αιώνα τίποτα από όσα σήµερα θεωρούµε
δεδοµένα δεν υπήρχαν στη ζωή µας. Η Ελλάδα ολόκληρη ασφυ-
κτιούσε κάτω από την µπότα της χούντας, µε χιλιάδες πολιτικούς

κρατούµενους σε φυλακές και σε εξορίες, χωρίς ελευθερία,
χωρίς εκλογές, χωρίς ατοµικά δικαιώµατα, µε καθηλωµένη την
οικονοµία της και στο περιθώριο της διεθνούς σκηνής. 

Και αυτή η εικόνα αποτυπώνει και την καθοριστική σηµασία
αυτών των πέντε δεκαετιών και µαζί τον ρόλο όλων των πρωτο-
πόρων που αντιστάθηκαν στους συνταγµατάρχες, την ανθεκτι-
κότητα ενός λαού ο οποίος κράτησε ζωντανή την πίστη του στα
δηµοκρατικά ιδανικά, κυρίως όµως την τόλµη αλλά και τη σοφία
όλων όσοι υλοποίησαν τη δύσκολη αυτή µετάβαση στην οµαλό-
τητα και τον κοινοβουλευτισµό, µε κορυφαίο, βέβαια, τον Κων-
σταντίνο Καραµανλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τον ηγέτη που ανέλαβε τη βαριά ευθύνη να ανατάξει τη χώρα

αλλά και να διαχειριστεί την τραγωδία της Κύπρου, εκεί όπου
βρέθηκα τη µαύρη επέτειο της τουρκικής εισβολής για να επα-
ναλάβω ότι ο Ελληνισµός σύσσωµος αντιστέκεται και διεκδικεί,
αλλά και για να συλλογιστώ πόσο κακό προκάλεσε στη Μεγαλό-
νησο εκείνο το καθεστώς. 

Με γνώση και ωριµότητα το 1974 ο Καραµανλής θεράπευσε
τις πληγές που είχαν αφήσει ανοικτές οι επίορκοι αξιωµατικοί,
σχηµάτισε κυβέρνηση εθνικής ενότητας χωρίς να αφήσει τις
όποιες ιδεολογικές παρωπίδες να τον βγάλουν από τον στόχο
του, να ακυρώσει, δηλαδή, παλιές δοµές, να εξυγιάνει τη δηµόσια
διοίκηση, να νοµιµοποιήσει όλα τα πολιτικά κόµµατα, ανάµεσά
τους και το κοµµουνιστικό κόµµα, και να ανοίξει έτσι τον δρόµο
προς τη δηµοκρατία.

Και µε µοναδική οξυδέρκεια ίδρυσε λίγο µετά τη Νέα Δηµο-
κρατία, συσπειρώνοντας, όπως και ο ίδιος τόνιζε, εµπειρίες αλλά
και νέες προοδευτικές αλλά και ριζοσπαστικές πολιτικές δυνά-
µεις για να οργανώσει αργότερα τις πρώτες µετά από πολλά χρό-
νια ελεύθερες εκλογές σε µια κάλπη όπου η µεγάλη πλειοψηφία
των Ελληνίδων και των Ελλήνων στήριξαν εµφατικά το φιλόδοξο
πρόγραµµά του. 

Και αυτός ήταν ο πρόλογος ενός σχεδίου µε τέσσερις πυλώ-
νες: την πολιτική σταθερότητα, την εθνική ενότητα, την οικονο-
µική ανάπτυξη και φυσικά τον ευρωπαϊκό προσανατολισµό. Αρ-
χές που συνόδευσαν την πατρίδα µας και µετά την επίσηµη κα-
θιέρωση της Προεδρευόµενης Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας
και το Σύνταγµα του 1975 το µακροβιότερο έως τώρα αφού η
ισχύς του ξεπερνά ήδη εκείνο του 1864, ένα εξαιρετικά καινοτόµο
κείµενο το οποίο πλέον όλοι δέχονται ότι υπήρξε ένα φωτεινό µο-
νοπάτι όχι µόνο για την εδραίωση του πολιτεύµατος και για την
οριστική απαλλαγή από τη βασιλεία, αλλά και για την εµβάθυνση
του στα πρότυπα της Ευρώπης µε διατάξεις οι οποίες ήταν πολύ
προχωρηµένες για την εποχή τους, έδιναν µεγάλο βάρος στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, µε ρυθµίσεις άλλες πρωτοπόρες όπως τα
ζητήµατα της προστασίας του περιβάλλοντος. 

Καθόλου τυχαία, λοιπόν, τα γενέθλια της δηµοκρατίας συµβα-
δίζουν και µε τα γενέθλια της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί οι ίδιες
αξίες διατρέχουν και τη δική µας ιδρυτική διακήρυξη, µε την πυ-
ξίδα της παράταξης να δείχνει πάντα προς µία κατεύθυνση µόνο
µπροστά, ώστε όπως σηµειώνει η διακήρυξή µας το κόµµα να
υπηρετεί τα συµφέροντα του έθνους πέρα και πάνω από τις πα-
ραπλανητικές ετικέτες της Δεξιάς, του Κέντρου ή της Αριστεράς. 

Αυτήν τη θεµελιακή εντολή ακολουθούµε εδώ και πέντε δεκαε-
τίες βαδίζοντας δίπλα δίπλα µε την Ελλάδα σε µια πορεία κοινή,
κορυφαία στιγµή της οποίας ήταν η ένταξη στην ευρωπαϊκή οι-
κογένεια πάλι µε πρωταγωνιστή τον Κωνσταντίνο Καραµανλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επιλογή που, θυµάστε, αµφισβητήθηκε τότε έντονα και µέσα

σε αυτή την Αίθουσα. Μέσα στον χρόνο όµως πέτυχε, τελικά, να
συντρίψει σχεδόν κάθε αµφισβήτησή της, να µεταπείσει πολλούς
-όχι όλους, αλλά πολλούς- αντιπάλους της και να αποτελεί στην
κυριολεξία σήµερα ένα σηµαντικό εθνικό κεκτηµένο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη διάρκεια αυτού του µισού
αιώνα άλλαξαν πολλά στη χώρα µας, µε τη συµβολή πολλών πο-
λιτικών δυνάµεων. Ο κοινοβουλευτισµός εδραιώθηκε, µε σηµα-
ντικότερη κατάκτηση της δηµοκρατίας διαφορετικά κόµµατα να
µπορούν να εναλλάσσονται ειρηνικά στην εξουσία, πιστά στη
λαϊκή εντολή. 

Ο πατριωτισµός πιστεύω ότι, παρά τις όποιες ακραίες φωνές
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µπορεί να ακούγονται ακόµα σε αυτή την Αίθουσα, επανήλθε στις
γνήσιες διαστάσεις του, µετά την άγρια κακοποίηση του από τη
χούντα και οι πολίτες εγκατέλειψαν πολλές, όχι όλες, αλλά πολ-
λές, από τις δοξασίες που άλλοτε τους χώριζαν. 

Παράλληλα, η οικονοµία αναπτύχθηκε. Με τη συνδροµή της
Ευρώπης κρίσιµες υποδοµές κατασκευάστηκαν σε όλη την επι-
κράτεια, η τοπική αυτοδιοίκηση ρίζωσε, εκσυγχρονίστηκε το Οι-
κογενειακό Δίκαιο, κατακτήσαµε τη δηµοτική γλώσσα, τις αδιάβ-
λητες πανελλαδικές εξετάσεις, το αξιοκρατικό ΑΣΕΠ, µπήκαµε
στην ΟΝΕ και στη συνέχεια στο ευρώ, ενώ από κοινού πολιτικές
δυνάµεις πέτυχαν ιστορικές νίκες, όπως η ένταξη της Κύπρου
στην Ευρώπη. 

Η χώρα, τέλος, ξανασυναντήθηκε µε τον πολιτισµό της και την
άνθηση της δεκαετίας του 1960 που µπορώ να πω ότι µολύνθηκε
από την κακογουστιά της 21ης Απριλίου, σε µια πολύπλευρη
έκρηξη από τη µουσική, το θέατρο, το σινεµά µέχρι το βιβλίο, την
εικαστική δηµιουργία, αλλά και δίπλα σε ένα ευρύτερο κύµα ανά-
τασης µε τη νέα γενιά σε πρώτο ρόλο. 

Με λίγα λόγια, αναµφισβήτητα η Ελλάδα προχώρησε, όχι
όµως, κύριε Πρόεδρε -και θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς σε
αυτή την Αίθουσα-, όσο έπρεπε και όσο θα µπορούσε, καθώς χά-
θηκαν και µεγάλες ευκαιρίες, σπαταλήθηκαν συχνά στην κατα-
νάλωση κοινοτικοί πόροι, οι οποίοι προορίζονταν για παραγω-
γικές επενδύσεις που θα βελτίωναν, αν είχαν αξιοποιηθεί σωστά,
περισσότερο το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Αναγκαίες αλ-
λαγές συχνά έµειναν µισές, ιδίως στους τοµείς της υγείας, της
παιδείας, της τεχνολογίας, ένα κράτος το οποίο συχνά συµβιβά-
στηκε µε τις αγκυλώσεις του και δυστυχώς, µε κυβερνήσεις που
συχνά ναι, δείλιασαν µπροστά στο πολιτικό κόστος. 

Μια σύγκριση µε κράτη τα οποία εντάχθηκαν στην Ευρώπη
µετά από εµάς αρκεί για να διαπιστωθούν τα παραπάνω. Θέλω
να διαβάσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο, το
οπισθόφυλλο από ένα βιβλίο το οποίο κυκλοφόρησε πριν από
λίγο. Ο συγγραφέας του κάνει την εξής πολύ ενδιαφέρουσα σύ-
γκριση και γράφει: 

«Το 1974 τρεις οικογένειες µε εισόδηµα ίσο µε τον εθνικό µέσο
όρο των χωρών τους -µία στην Αθήνα, η δεύτερη στο Δουβλίνο
και η τρίτη στη Λισαβόνα- απέκτησαν από ένα παιδί. Τα τρία παι-
διά µεγάλωσαν, σπούδασαν, µπήκαν στην αγορά και έκαναν τις
δικές τους οικογένειες. Σήµερα είναι µεσήλικες και καλά στην
υγεία τους, ζουν πάντα στις πόλεις όπου γεννήθηκαν, µε εισό-
δηµα το οποίο συµπορεύεται µε τον εθνικό µέσο όρο των χωρών
τους. Ωστόσο, αν και οι τρεις απολαµβάνουν σήµερα υψηλότερο
βιοτικό επίπεδο από εκείνο των γονιών τους, τα µεταξύ τους επί-
πεδα ζωής διαφέρουν σηµαντικά. Προσέξτε, ο Ιρλανδός ζει 3,4
φορές καλύτερα από τους γονείς του, ο Πορτογάλος ζει 2,3
φορές καλύτερα από τους δικούς του γονείς, το βιοτικό επίπεδο
του Έλληνα όµως είναι µόλις 1,2 φορές υψηλότερο από εκείνο
των γονιών του πριν από µισό αιώνα».

Καταθέτω αυτό το ενδιαφέρον κείµενο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ποιος είναι ο συγγραφέας;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο
κ. Παππάς.

Δεν αµφισβητούνται αυτά τα οικονοµικά στοιχεία. 
Όχι εσείς, όχι ο κ. Νίκος Παππάς, το διευκρινίζω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Είναι το βιβλίο «Πα-

ράδοξη χώρα».
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ναι, γιατί κινδυνεύουµε µερικές φορές µέσα στην αυτοαναφορι-
κότητα και στην ικανοποίηση, η οποία προφανώς µας διακατέχει
αυτή την ηµέρα για την µεγάλη επιτυχία της θεσµοθέτησης της
πιο στέρεας δηµοκρατίας στην ιστορία µας, να ξεχάσουµε αυτές
τις µεγάλες οικονοµικές χαµένες ευκαιρίες. 

Και γι’ αυτό ακριβώς στόχος µας δεν µπορεί, καθώς συµπλη-
ρώσαµε πενήντα χρόνια δηµοκρατίας, να είναι άλλος από τη γρή-
γορη σύγκλιση µε τις πιο προηγµένες χώρες της ένωσης στους

µισθούς, αλλά και στους θεσµούς, στην πιο αποτελεσµατική κρα-
τική λειτουργία, στην πιο παραγωγική οικονοµία, στις θεσµικές
αλλαγές, αλλά ναι, και στις ατοµικές συµπεριφορές. 

Πρόκειται, µε άλλα λόγια, για µια µάχη τολµηρών µεταρρυθµί-
σεων που ήδη δίνει η Ελλάδα, προκειµένου να απαλλαγεί από τα
φρένα τα οποία την κράτησαν πίσω εδώ και δεκαετίες: τη φορο-
διαφυγή και τις πολεοδοµικές αυθαιρεσίες µέχρι τη βία στα γή-
πεδα και τις γειτονιές, από τα υποστελεχωµένα νοσοκοµεία και
τα πολλά εκπαιδευτικά κενά µέχρι τις τεράστιες καθυστερήσεις
στην απονοµή της δικαιοσύνης. 

Μιλώ για προβλήµατα τα οποία προφανώς και δεν ξεπερνιού-
νται µε µια απόφαση ή µε έναν νόµο, που απαιτούν χρόνο, καθώς
η λύση του συχνά υπερβαίνει και τους εκλογικούς κύκλους. Απαι-
τούν όµως και επιµονή, αφού γύρω τους ρίζωσαν συµφέροντα
που έµαθαν να διαβιούν µέσα στην παραλυσία που συχνά προ-
καλούν. 

Οι εκσυγχρονιστικές τοµές, βλέπετε, πάντα ξεβολεύουν µερι-
κούς, όµως στο τέλος ευνοούν τους πολλούς, πολύ περισσότερο
όταν τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια ο τόπος απέδειξε ότι έχει
πράγµατι αστείρευτες δυνάµεις.

Αν και επέµεινε σε µια πρωτοφανή οικονοµική κατάρρευση, κα-
τόρθωσε πια να βρίσκεται σε δυναµική ανάπτυξη. Μείωσε την
ανεργία, στήριξε τα εισοδήµατα, ενώ στο µεταξύ κατάφερε και
ξεπέρασε διαδοχικά εµπόδια από την πανδηµία, το µεταναστευ-
τικό, τις εθνικές προκλήσεις, µέχρι την ενεργειακή κρίση και πρω-
τοφανείς φυσικές καταστροφές. Είναι µία ξεχωριστή εµπειρία
στο µεταπολιτευτικό τόξο, το οποίο όµως τέµνει καταλυτικά το
στίγµα της χρεοκοπίας. Ουσιαστικά τα πενήντα χρόνια χωρίζο-
νται σε σαράντα συν δέκα. Ένα συλλογικό σοκ το οποίο πήρε τις
πιο δραµατικές του διαστάσεις το καλοκαίρι του 2015, όταν η πα-
τρίδα κινδύνεψε να τεθεί εκτός Ευρώπης όµηρος τότε ολέθριων
κυβερνητικών χειρισµών και µε συνέπειες που έκαναν ακόµα πιο
δύσκολη την εθνική ανάταξη. 

Την άποψη αυτή στις µέρες µας φαίνεται να ενώνει ξανά το
νήµα των κεντρικών εθνικών στόχων, γιατί η χούντα µπορεί να
διέκοψε βίαια την απόπειρα της µεταπολεµικής Ελλάδας να
ανορθωθεί και να υπερβεί τελικά τον εµφύλιο, ενώ τα µνηµόνια
βύθισαν την πατρίδα σε ένα καινούργιο λαβύρινθο οπισθοχώρη-
σης. Τώρα, συνεπώς, και οι δύο αυτές επιδιώξεις συµπίπτουν σε
ένα ζητούµενο: το ζητούµενο της γρήγορης ευρωπαϊκής σύγκλι-
σης. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, θα έλεγα ότι αυτή η περίοδος των
τελευταίων πενήντα ετών ήταν περίοδος των ιστορικών τοµών
αλλά ήταν και περίοδος των χαµένων ευκαιριών. Και η εποχή που
φτάνει τώρα πρέπει να είναι η εποχή των διδαγµάτων αλλά και
των τολµηρών αλµάτων, µε όσα γνωρίσαµε στην περιπέτεια του
περιθωρίου και του λαϊκισµού να γίνονται θετικά εφόδια στην πο-
ρεία της χώρας προς το 2030. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή ακριβώς την προοπτική
διεκδικούµε σήµερα, αντλώντας συµπεράσµατα από το χθες.
Γιατί όπως η αδύναµη βαλκανική χώρα του 1974 σταδιακά µετα-
µορφώθηκε σε µια ισχυρή ευρωπαϊκή Δηµοκρατία, έτσι και η Ελ-
λάδα της καθήλωσης και του διχασµού πέτυχε να ανορθώσει την
οικονοµία της και να ενώσει περισσότερο την κοινωνία. Και όπως
όταν το 2023, όταν έγιναν οι τελευταίες εθνικές εκλογές, η χώρα
ήταν καλύτερη από το 2019, έτσι και το 2027, όταν θα ξανασυνα-
ντηθούµε στις κάλπες, θα είναι πολύ καλύτερη από σήµερα. 

Σε αυτή την τελευταία φάση µάλιστα σηµειώθηκαν κατακτή-
σεις καθόλου εύκολες και καθόλου αυτονόητες. Δεν είναι, εξάλ-
λου, απλό µια χώρα καθηµαγµένη από τεράστια βάρη να µπορεί
να απαλλάσσεται από πενήντα φόρους και ταυτόχρονα να αυξά-
νει το ΑΕΠ της µε ρυθµό υπερδιπλάσιο του ευρωπαϊκού µέσου
όρου. Ήταν ένα τόπος πολιορκηµένος από µετανάστες που διέ-
σχιζαν αφύλακτα σύνορα. Είναι σήµερα πιο ασφαλής και µπορεί
να εξοπλίζεται µε υπερσύγχρονα όπλα. 

Απλή δεν ήταν, επίσης, ούτε η αναγέννηση των επενδύσεων,
ούτε οι τετρακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας που δηµιουργήθη-
καν, ούτε η µείωση της ανεργίας από το 18% στο 10%, ούτε η
αύξηση των συντάξεων και των µισθών στον ιδιωτικό και στον δη-
µόσιο τοµέα. Όλα αυτά συνοδεύουν τον επίλογο µισού αιώνα,
προβάλλοντας µπροστά µας, όπως είπα, παλιές εκκρεµότητες
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δίπλα σε νέα αιτήµατα, την ανάγκη ενός ισχυρού Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, το οποίο ποτέ δεν ολοκληρώθηκε. Αυτή η ανάγκη
συναντά τώρα την Πολιτική Προστασία την οποία ζητά η κλιµα-
τική κρίση. Ή η διαχρονική µάστιγα της αντιµετώπισης της φο-
ροδιαφυγής να διασταυρώνεται τώρα µε την ανάγκη να αντιµε-
τωπίσουµε την ακρίβεια και να στηρίξουµε τα ελληνικά νοικοκυ-
ριά, αλλά ταυτόχρονα να αναπροσανατολίσουµε το κράτος και
να το κάνουµε πιο αποτελεσµατικό. 

Με άλλα λόγια, ένα πολύπλοκο παρόν µάς καλεί ταυτόχρονα
να κλείσουµε λογαριασµούς µε το παρελθόν, αλλά να αντιµετω-
πίσουµε και τις µεγάλες προκλήσεις του µέλλοντος. Να πετύ-
χουµε, επιτέλους, τη γρήγορη απονοµή της δικαιοσύνης, να
µειώσουµε τις κοινωνικές ανισότητες µε νοµιµότητα παντού, στα
γήπεδα, στις παραλίες, στα σχολεία, στις συνοικίες, µε αναβαθ-
µισµένα νοσοκοµεία, µε δωρεάν προληπτικές εξετάσεις για
όλους, σε ένα µέτωπο διπλό που από τη µία πλευρά θα στηρίζει
τα νοικοκυριά µε έκτακτες πρωτοβουλίες, όπως αυτές που ανα-
κοινώσαµε πριν από λίγες µέρες για την ενέργεια, κυρίως όµως
µε σταθερές αυξήσεις που θα ισχύουν µόνιµα. Από την άλλη, θα
διαµορφώνει τη σύγχρονη παιδεία του 21ου αιώνα µε ψηφιακά
σχολεία, µε δεκάδες χιλιάδες διορισµούς µόνιµων εκπαιδευτικών.
Αλλά και τη νέα Ελλάδα µε δεκάδες µεγάλα έργα τα οποία ανα-
κουφίζουν την καθηµερινότητα του πολίτη. 

Δεν θα κρύψω τις παγίδες και τις αστοχίες που κρύβει αυτό το
εγχείρηµα. Αποτελεί, ωστόσο, µονόδροµο ώστε η χώρα να τεθεί
επιτέλους σε µια τροχιά ισχυρής διατηρήσιµης ανάπτυξης, κάτι
που θεωρώ ότι συνειδητοποιούν αθόρυβα και πολλές φορές σιω-
πηλά, αλλά σταθερά µεγάλα τµήµατα της κοινωνίας, διαπιστώ-
νοντας σήµερα ότι πολλά από τα δόγµατα της Μεταπολίτευσης
δεν ήταν παρά σκιάχτρα, τα οποία τελικά υψώνονταν εναντίον
της προόδου. 

Έτσι ερµηνεύω και την πιο ευρεία αποδοχή απόψεων που
παλιά ήταν ταµπού, όπως η λειτουργία των µη κρατικών πανεπι-
στηµίων, η συνεργασία µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτικών φορέων,
κοινή παραδοχή ότι η ασφάλεια είναι προϋπόθεση ελευθερίας
και ευηµερίας, η αποστροφή στο ψέµα και η συµφωνία πλέον σε
πρακτικές λύσεις, αποτελεσµατικές λύσεις πέρα από ξεπερα-
σµένα θεωρητικά σύνορα µε τον διαχωρισµό µεταξύ των πολιτών
να δύει µαζί µε τον παλαιοκοµµατισµό. Πρόκειται για πρόοδο η
οποία διατρέχει τόσο τους θεσµούς, όσο και τη στάση των ψη-
φοφόρων. 

Θυµίζω ότι στο εξής τα προγράµµατα των κοµµάτων επιβάλ-
λεται να κοστολογούνται από το Γραφείο Προϋπολογισµού της
Βουλής, ώστε να απαλλαγούµε επιτέλους στις επόµενες εθνικές
εκλογές από την ανέξοδη πλειοδοσία, ενώ όλο και περισσότερο
η κοινή γνώµη αφήνει πίσω ιδεολογήµατα, αναζητώντας πρώτα
και πάνω απ’ όλα χειροπιαστά αποτελέσµατα. 

Το ίδιο µήνυµα θα έλεγα ότι διατρέχουν και εκπέµπουν και αλ-
λαγές οι οποίες επηρεάζουν τελικά και τις ίδιες τις συµπεριφορές
των συµπολιτών µας. Η οικολογική ευαισθησία χαρακτηρίζει ιδι-
αίτερα τη νέα γενιά: η πρόοδος του εθελοντισµού και της αλλη-
λεγγύης, αλλά και η αυξανόµενη συµµετοχή της τόσο κακοποιη-
µένης αυτής έννοιας της ατοµικής ευθύνης στις δηµόσιες δρά-
σεις, κάτι το οποίο βλέπουµε να εκδηλώνεται ήδη κυρίως µε πρω-
τοβουλίες της Πολιτικής Προστασίας. 

Τα παραπάνω θεωρώ ότι συνιστούν, κύριε Πρόεδρε, δείγµατα
ωριµότητας. Μας δίνουν πρόσθετη αισιοδοξία για το αύριο, απο-
δεικνύοντας πως οι Ελληνίδες και οι Έλληνες νιώθουν πως έχει
έρθει πια ο καιρός της αναµέτρησης µε όσα υπονόµευαν επί δε-
καετίες την πορεία µας κερδίζοντας τον χρόνο ο οποίος δεν αξιο-
ποιήθηκε και µειώνοντας γρήγορα την απόσταση που δυστυχώς
ακόµα µας χωρίζει από την ευρωπαϊκή καθηµερινότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σταυροδρόµι των
πενήντα ετών το ισοζύγιο κατακτήσεων και αδυναµιών που µεσο-
λάβησε πρέπει πρώτα και πάνω από όλα να είναι δίκαιο γιατί οι
τελευταίες ασφαλώς δεν λείπουν, είτε αυτές αφορούν τις δυσκο-
λίες της συγκυρίας, όπως την υπαρκτή ακρίβεια, είτε συνδέονται
µε χρόνιες καθυστερήσεις του κράτους. Όµως, όσο αυτοκριτικοί
και αν θέλουµε να είµαστε, θα ήταν λάθος τη σηµερινή µέρα οι
επιµέρους σκιές να κρύψουν τη συνολική εικόνα µιας συγκεκρι-
µένης εθνικής διαδροµής. Γιατί είναι αλήθεια πως η Ελλάδα του

2024 δεν έχει καµµία σχέση µε την Ελλάδα του 1974. Είναι µια
σύγχρονη δηµοκρατία µε τα σύνορά της προστατευµένα, την
εθνική της άµυνα θωρακισµένη, τη διπλωµατία της πλαισιωµένη
από ισχυρές συµµαχίες, την οικονοµία της πιο στιβαρή στην
πρώτη γραµµή και µε την κοινωνία της, παρά τους διαχωρισµούς,
πιο ενωµένη απ’ ό,τι ήταν στο παρελθόν. 

Παράλληλα, το πολίτευµά µας βάθυνε και αυτό, στρέφοντας
το ενδιαφέρον του πρωτίστως στην προστασία των πιο ευάλω-
των. Για σκεφτείτε, συµπολίτες µας µε αναπηρία δεν είναι πια αό-
ρατοι για την πολιτεία, όπως ήταν για πολλές δεκαετίες. Οµάδες
που ζούσαν στο περιθώριο έχουν σήµερα πια όλα τα δικαιώµατα
που τους παρέχει ο ευρωπαϊκός νοµικός πολιτισµός. Και δεν είναι
τυχαίο ότι στην τελευταία έκθεση του κράτους δικαίου της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία δηµοσιεύεται σήµερα, ανήµερα πε-
νήντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας, αυτή η
έκθεση κατατάσσει την Ελλάδα στις εννιά χώρες µεταξύ των εί-
κοσι επτά µε τις λιγότερες συστάσεις. Και αυτό, σε πείσµα όσων
διαλαλούν ότι είµαστε, τάχα, µία αυταρχική δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στο µεταξύ, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αναγνωρίσουµε και την

πρόοδο που έχουµε πετύχει στην ίδια την κοινοβουλευτική δια-
δικασία. Σε αυτή την Αίθουσα συχνά µπορούµε και πρέπει να δια-
φωνούµε και µάλιστα έντονα, όµως η Βουλή λειτουργεί -και
λειτουργεί πολύ καλά- επί πέντε δεκαετίες. Ενίσχυσε το νοµοθε-
τικό της έργο µε πολλές πρόσθετες επιτροπές. Ανάµεσα σε πολ-
λές άλλες µεταρρυθµίσεις, ενέκρινε επιτέλους και την επιστολική
ψήφο, δείγµα ότι και το Κοινοβούλιο µας ακολουθεί, πράγµατι,
τα µηνύµατα των καιρών. 

Δύο ακόµα παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, για τη δράση του
Σώµατος όλο αυτό το διάστηµα. Πρώτον, έδειξε ότι ξέρει και
µπορεί να περιφρουρεί τις διαδικασίες του, αποβάλλοντας εκεί-
νους που το προσβάλλουν µε αντιδηµοκρατικές επιθέσεις. Και
δεύτερον, ναι, το Κοινοβούλιο ανοίχτηκε στους πολίτες, όχι µόνο
µε κινήσεις ενηµέρωσης, αλλά δίνοντας και έµπρακτο το παρόν
σε κάθε δύσκολη στιγµή που βίωσε η ελληνική κοινωνία. 

Απόσταγµα, ωστόσο, κάθε θετικής εµπειρίας δεν µπορεί να
είναι µόνο η καταγραφή της, όσο η αναµέτρηση µε το µέγεθος
το οποίο θα µπορούσε να έχει, κάτι που οδηγεί και πάλι στα ση-
µερινά µεγάλα στοιχήµατα του πολιτικού συστήµατος. Να κινη-
θούµε, δηλαδή, ταχύτερα και να συναντηθούµε, όπου αυτό είναι
εφικτό, σε συναινέσεις, αλλά κυρίως σε ρεαλιστικές θέσεις, µα-
κριά από διαιρέσεις που χτίζονται συνήθως πάνω σε ψεύτικες
υποσχέσεις, ενώ από την άλλη, να στραφούµε µε πραγµατισµό
και µε ευθύνη απέναντι στις αναγκαίες τοµές που χρειάζεται η
χώρα την τρίτη δεκαετία του 21ου αιώνα, µε στόχο τα διδάγµατα
του χθες να γίνουν ισχυρά προτάγµατα του σήµερα, τιµώντας
έµπρακτα µε αυτόν τον τρόπο τον µισό αιώνα Μεταπολίτευσης
και µετατρέποντας τα µεγάλα άλµατα του παρελθόντος στα επό-
µενα άλµατα του µέλλοντος. Σε αυτή την κατεύθυνση, η Κυβέρ-
νηση ήδη προωθεί µια σειρά από αλλαγές που βελτιώνουν την
καθηµερινότητα του πολίτη. 

Θα ήθελα να κλείσω επισηµαίνοντας ότι η σηµερινή µέρα σί-
γουρα είναι µια µέρα που δεν ενδείκνυται για άγονες αντιπαρα-
θέσεις και για κοµµατικούς διαξιφισµούς. Αυτό, ωστόσο, δεν µε
εµποδίζει να απευθυνθώ, για ακόµα µια φορά, ειλικρινά στις πτέ-
ρυγες της Αντιπολίτευσης, ζητώντας πάντα σαφείς και θετικές
προτάσεις στο πλαίσιο µιας κουλτούρας ουσιαστικού προωθητι-
κού διαλόγου. Τα µεγάλα προβλήµατα τόσο πιο εύκολα αντιµε-
τωπίζονται όσο πιο µεγάλο είναι και το µέτωπο το οποίο
ορθώνεται απέναντί τους. Η Μεταπολίτευση, άλλωστε, µπορεί να
µοιάζει µε µία περίοδο σχετικά µικρή σε εµάς και τα παιδιά µας
σε σχέση µε τον ιστορικό χρόνο, όµως παράλληλα δεν παύει να
αποτελεί το ένα τέταρτο ολόκληρης της ως τώρα ζωής του ελεύ-
θερου ελληνικού κράτους.

Και υπό αυτό το πρίσµα, τα πενήντα χρόνια της Γ’ Ελληνικής
Δηµοκρατίας αποκτούν άλλη διάσταση. Συγκροτούν αναµφίβολα
ένα σχετικά αυτοτελές ιστορικό κεφάλαιο στη διαδροµή του
τόπου, έχοντας εγείρει όµως στη διάρκειά τους µεγάλα αναπά-
ντητα ερωτήµατα -µε πρώτο τον εκσυγχρονισµό- τα οποία µένουν
ανοιχτά ως προκλήσεις για το µέλλον. Η Μεταπολίτευση έτσι κα-
θίσταται το τέλος και η αρχή. Μια αρχή που γεννά καθορισµένα
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καθήκοντα για όλες τις πολιτικές δυνάµεις, µε πυξίδες τον ρεα-
λισµό και το αποτέλεσµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και εισαγωγικά, δεν
είναι τυχαίο ότι τα γενέθλια της δηµοκρατίας συµπίπτουν µε αυτά
της παράταξής µας, όπως συµπίπτουν τελικά και οι µεγάλες εθνι-
κές επιλογές µε τις διαχρονικές θέσεις του κόµµατός µας, την
ευρωπαϊκή προοπτική, την ανοιχτή οικονοµία, το κοινωνικό κρά-
τος, τη λαϊκή ενότητα, πάνω απ’ όλα την ανεξάρτητη και ισχυρή
πατρίδα. Και στον ίδιο δρόµο του υπεύθυνου πατριωτισµού βα-
δίζουµε και στις µέρες µας, σε µια µεγάλη προσπάθεια τα πενή-
ντα χρόνια από την επιστροφή της δηµοκρατίας να γίνουν
αφετηρία και για µια καλύτερη δηµόσια ζωή, αλλά και για µια κα-
λύτερη Ελλάδα. Γι’ αυτό και θεωρώ τη σηµερινή επέτειο συλλο-
γικό ξεκίνηµα για τη συνολική αναβάθµιση της λειτουργίας και
του πολιτικού µας συστήµατος.

Από την πλευρά της η Νέα Δηµοκρατία, µπορεί να γίνεται σε
λίγο πενήντα ετών, τη διαπερνά ωστόσο η ίδια εκείνη ορµή της
εκκίνησης του 1974, που στο πέρασµα του χρόνου ενώθηκε µε
τον εφηβικό ριζοσπαστισµό και αργότερα µε την ενήλικη ωριµό-
τητα, για να µετουσιωθεί τελικά σε µια πολιτική διαρκούς εξέλι-
ξης, που ενσωµατώνει προωθητικά την παράδοση, όπως ακριβώς
θα το ήθελε και ο ιδρυτής µας, σε ένα κόµµα δυναµικό το οποίο
θέλει να καινοτοµεί χωρίς πάντως να χάνει την ταυτότητά του, να
διευρύνεται χωρίς να εγκαταλείπει τις αρχές του, κρατώντας τις
ρίζες του δυνατές ώστε να µπορεί να απλώνεται και πέρα από τη
σκιά του. Γι’ αυτό και αποτελεί πλέον ένα µεγάλο κοινωνικό
ρεύµα όπου συναντώνται πολίτες από διαφορετικές αφετηρίες,
µε τον ίδιο σκοπό όπως πάντα, ένα κράτος σύγχρονο και δηµο-
κρατικό, παραγωγικό και δίκαιο. 

Υποδεχόµαστε, λοιπόν, τον µισό αιώνα της Γ’ Ελληνικής Δηµο-
κρατίας οπλισµένοι µε περισσότερη αυτογνωσία και µε περισσό-
τερη αυτοπεποίθηση, ζυγίζοντας τις παλιές µας αδυναµίες,
προκειµένου να µεταφραστούν σε νέες δυνάµεις και κρατώντας
πρώτα και πάνω απ’ όλα στέρεους τους δεσµούς µας µε την κοι-
νωνία. Σε έναν κόσµο µεγάλης αβεβαιότητας αντιτάσσουµε τη σι-
γουριά, παρακολουθούµε όλες αυτές τις διαρκείς µεταβολές,
αυξάνουµε τις ταχύτητες στο έργο µας. 

Η εποχή που έρχεται θα είναι δύσκολη. Είναι µια πρόκληση για
όλους µας. Και θα έλεγα ότι, καθώς πληρώσαµε πολύ ακριβά και
σε αυτή την Αίθουσα την αχρείαστη συχνά πόλωση, έχουµε
χρέος να αποδείξουµε όλοι µας ότι ναι, είµαστε αντίπαλοι, αλλά
δεν είµαστε εχθροί. Και καθώς η δηµαγωγία αναδείχτηκε σε δια-
χρονικό εχθρό της δηµοκρατίας, οφείλουµε να κάνουµε τη δη-
µοκρατία µας πιο ανθεκτική, οπλίζοντάς την πρώτα και πάνω από
όλα µε ρεαλισµό, σε µια πολιτική ζωή που προφανώς θα έχει αντι-
θέσεις, όµως ας αρχίσει επιτέλους να διεκδικεί και περισσότερες
συνθέσεις. 

Θα ορίσουµε έτσι τις συντεταγµένες της πορείας µας για τα
επόµενα πενήντα χρόνια µε την ίδια τόλµη που έδειξαν και οι
πρωτεργάτες της µεγάλης αλλαγής το 1974, µε το όραµά τους
ολοζώντανο στον πυρήνα των πολιτικών µας, τη σκέψης τους να
πυροδοτεί τη δράση µας και τις πράξεις τους να µας καλούν να
γίνουµε, όχι απλά θεµατοφύλακες ενός ιστορικού παρελθόντος,
αλλά και διαµορφωτές ενός σπουδαίου µέλλοντος. 

Χρόνια πολλά στη Δηµοκρατία µας.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η κ. Σία Αναγνωστο-

πούλου θα µιλήσει τώρα εκ µέρους της Νέας Αριστεράς.
Και µιας και ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε σε αυτό το βιβλίο

του πανεπιστηµιακού, του κ. Παππά, µε τίτλο: «Παράδοξη χώρα»,
να σας πω ότι το αφιερώνει στους πολιτικούς. Γράφει: «Το αφιε-
ρώνω στους πολιτικούς». Και ξέρετε γιατί το αφιερώνει; «Γιατί
µπορούν καλύτερα». Δείτε την και σαν πρόκληση αυτή την αφιέ-
ρωση. 

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Θα ήθελα σήµερα, στα πενήντα χρόνια της δηµοκρατίας, εδώ

στη Βουλή να γιορταστεί αυτή η επέτειος έτσι όπως θα της άξιζε.
Δηλαδή, να έχουν σταµατήσει οι υπόλοιπες εργασίες, να είναι

εδώ οι Βουλευτές, να µην τρέχουν ανάµεσα σε επιτροπές, γιατί
αξίζει ακριβώς το Κοινοβούλιο να σταµατήσει, να αναστοχαστεί
και να δει µπροστά και στο παρόν και στο µέλλον τι γίνεται. 

Δεν θα ήθελα σε καµµία περίπτωση αυτή η µέρα, η επέτειος η
σηµερινή στο Κοινοβούλιο να είναι µία διεκπεραιωτή υπόθεση.
Γιορτάζουµε τα πενήντα χρόνια, µίλησε ο Πρωθυπουργός και
αδειάζει η Βουλή ως είθισται. Και βεβαίως, θα έπρεπε να είναι
φορείς στα θεωρεία κ.λπ.. Καλές οι δεξιώσεις, αλλά στα πενήντα
χρόνια χρειαζόταν, κατ’ εµάς τουλάχιστον, ένας µεγάλος σταθ-
µός και στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ) 

Και εγένετο δηµοκρατία στις 23 Ιουλίου 1974. Και αυτή η δη-
µοκρατία για να γίνει κουβάλαγε πλήθος, χιλιάδες ανθρώπων
στις φυλακές, στις εξορίες, δολοφονηµένους. Η ιστορία ολοκλη-
ρώθηκε µε την επταετία, αλλά αυτή η ιστορία των εξοριών, των
φυλακίσεων κ.λπ., είχε ξεκινήσει πολλά χρόνια πριν από το µε-
τεµφυλιακό κράτος. 

Η επταετής χούντα πέφτει σε ηθικά και εθνικά ερείπια. Ηθικά
ερείπια από αυτά που είχε φτιάξει επί επτά χρόνια, την κατα-
πίεση, τη σιωπή, το άχθος του φόβου συνέχεια σε έναν λαό ολό-
κληρο και βέβαια, τις φυλακίσεις και τις εξορίες και από την άλλη
µεριά τα εθνικά ερείπια µε την τραγωδία της Κύπρου. Η τελευ-
ταία πράξη της χούντας είναι η εθνική προδοσία, το πραξικόπηµα
εναντίον του Προέδρου Μακάριου, που άνοιξε ορθάνοιχτες πια
τις πύλες στην τουρκική εισβολή και στην κατοχή µέχρι σήµερα
του µισού σχεδόν τµήµατος του νησιού. 

Θα ήθελα από αυτό το Βήµα της Βουλής να δώσουµε µία δέ-
σµευση ως Κοινοβούλιο. Τόποι µνήµης, τόποι ζωντανής µνήµης
της ιστορίας µας δεν πρέπει να υποδουλώνονται σε άλλα συµ-
φέροντα. Η Γυάρος πρέπει να αναδειχθεί ως ο τόπος εξορίας και
δεινών που πέρασε αυτός ο λαός. Οποιοδήποτε άλλο σχέδιο θα
µας βρει απέναντι. 

Ακούσαµε και τον Πρόεδρο της Βουλής και τον Πρωθυπουργό,
αλλά ακούµε και τη Νέα Δηµοκρατία συνέχισε να το λέει, η Με-
ταπολίτευση, η δηµοκρατία αποκλειστικά ταυτίζεται µε τον Κων-
σταντίνο Καραµανλή. Παίζει σηµαντικό ρόλο εκείνες τις µέρες
της αποκατάστασης της δηµοκρατίας φυσικά, αλλά από την άλλη
µεριά, λέγοντας ότι η αποκατάσταση της δηµοκρατίας γίνεται
από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή και τη Δεξιά, κλείνουµε τους
δρόµους και για το τι και πώς έπεσε η χούντα, αλλά και από εκεί
και πέρα στο τι έγινε στη Μεταπολίτευση.

Θα έπρεπε κάποια στιγµή στα πενήντα χρόνια να σκεφτούµε
και τον ρόλο ενός µέρους της αστικής τάξης και πώς αυτή πέ-
ρασε στη Μεταπολίτευση και βεβαίως, του λαϊκού παράγοντα.
Έχουµε ακούσει πολλές φορές, δυστυχώς και σε αυτή την Αί-
θουσα τα τελευταία χρόνια, ότι δεν υπήρξε λαϊκή αντίσταση κατά
της χούντας, ότι και το Πολυτεχνείο ήταν µια στιγµή -πολλοί αµ-
φισβητούν τελευταία και το Πολυτεχνείο- και ότι βεβαίως η τρα-
γωδία της Κύπρου έπαιξε καθοριστικό ρόλο και ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής και η Δεξιά. 

Θέλω να τονίσω από αυτό το Βήµα της Βουλής ότι ο λαϊκός
παράγοντας έπαιξε τεράστιο ρόλο και βηµατοδότες που εξέφρα-
σαν στην ολότητά τους τη λαϊκή αντίσταση ήταν η νεολαία, οι
φοιτητές, οι καλλιτέχνες, οι διανοούµενοι, οι µικροµεσαίοι τεχνι-
κοί και επιστήµονες, όλος αυτός ο κόσµος που έγινε ο βηµατο-
δότης αυτής της αντίστασης. Θα µπορούσα να βάλω κι άλλα
ερωτήµατα, αλλά δεν θα µε φτάσει ο χρόνος βέβαια.

Στη συνέχεια η αποκατάσταση της δηµοκρατίας αποτελεί σί-
γουρα βαθιά τοµή. Χωρίζει ένα πριν και ένα µετά. Η οποιαδήποτε
σχετικοποίηση της επταετίας που επίσης γίνεται προσπάθεια να
γίνει τα τελευταία χρόνια, πραγµατικά υπονοµεύει την ίδια τη δη-
µοκρατία. Η Μεταπολίτευση και η αποκατάσταση της δηµοκρα-
τίας είναι βαθιά τοµή στην ιστορία την ελληνική του 20ου αιώνα.
Άρα ως τέτοια πρέπει να την κρατήσουµε. 

Όµως, αυτό που επίσης πρέπει να κρατήσουµε είναι αυτόν τον
ορίζοντα που ανοίγει η Μεταπολίτευση. Γι’ αυτό δεν έχουµε
τέλος της Μεταπολίτευσης, γιατί η Μεταπολίτευση η ίδια ορίζει
έναν ανοιχτό ορίζοντα µε πολλές µεταπολιτεύσεις στο εσωτερικό
της. Γιατί υπάρχουν διεκδικήσεις, υπάρχουν συγκρούσεις. Μία
απ’ αυτές, εκεί που ορίζεται και θεµέλιος λίθος, είναι βεβαίως το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19017



1981 και οι µεγάλες τοµές, η αναγνώριση της Εθνικής Αντίστα-
σης, βεβαίως η δηµιουργία του ΕΣΥ, το Οικογενειακό Δίκαιο, οι
µεγάλες θεσµικές τοµές που θα ορίσουν τη Μεταπολίτευση.

Θέλω, όµως, να πω ότι στην εµπέδωση µιας ισχυρής ταυτότη-
τας στη µεταπολιτευτική ελληνική κοινωνία συνέβαλαν πρώτον
τα πολιτικά κόµµατα. Μην ξεχνάµε τον ρόλο τους σε όλη αυτή τη
διαδικασία. Πολιτικά κόµµατα τα οποία υποχρεώθηκαν να λει-
τουργήσουν έτσι όπως λειτούργησαν ευθύς εξαρχής τα αρι-
στερά και σοσιαλιστικά κόµµατα στα τέλη του 19ου αιώνα.
Μαζικοποίηση, ιδεολογικός συλλογικός διανοούµενος, συµµε-
τοχή του λαού, πολιτικοποίηση του ίδιου του λαού ο οποίος
έπαιρνε στις πλάτες του αυτό το διάβηµα στη δηµοκρατία και
στις διεκδικήσεις. Συνδικαλιστικές οργανώσεις και συνδικαλιστι-
κοί φορείς. Πεζοδρόµιο και δρόµοι. Διαδηλώσεις και διεκδίκησης
δικαιωµάτων. Δεν θα µπορούσε αλλιώς να εµπεδωθεί η δηµοκρα-
τία. Η δηµοκρατία έχει το θεσµικό της πλαίσιο και από κει και
πέρα τη διαρκή διεκδίκηση της. Τα πανεπιστήµια και όλες οι εκ-
παιδευτικές βαθµίδες. 

Άκουσα τον Πρωθυπουργό να λέει ότι έχουµε µείνει -κάπως το
είπε- «τα σκιάχτρα της Μεταπολίτευσης», ενώ είπε πριν για το Σύ-
νταγµα του 1975. Μιλώντας για «σκιάχτρα της Μεταπολίτευσης»
στα δηµόσια πανεπιστήµια, είναι σαν να υπονοµεύει το ίδιο το Σύ-
νταγµα του 1975. Θέλω, λοιπόν, να πω σε αυτό ότι το 1974 το 3%
µόλις του ελληνικού πληθυσµού ήταν πτυχιούχοι. Τρία εκατοµ-
µύρια Έλληνες είχαν εγκαταλείψει το δηµοτικό και ένα εκατοµ-
µύριο δήλωναν αναλφάβητοι. Αν δούµε τις αναλογίες στη
συνέχεια, θα καταλάβουµε για τον τεράστιο ρόλο που έπαιξε η
δηµόσια εκπαίδευση σε αυτή τη χώρα, τα νοσοκοµεία και όλα
αυτά, τον τεράστιο ρόλο των περιοδικών. Θα αναφέρω εδώ τον
«ΠΟΛΙΤΗ», το «ΑΝΤΙ», εφηµερίδες, µέσα σε αυτές και η «ΑΥΓΗ»,
οι καλλιτέχνες, η διανόηση. Όλοι αυτοί είναι οι εµπεδωτές αυτής
της ταυτότητας της Μεταπολίτευσης. Και βέβαια τα όλα τα κινή-
µατα, φεµινιστικό, εργατικό, εκπαιδευτικό κ.λπ., για κοινωνική
ισότητα, για δηµοκρατία, συµπερίληψη µεγαλύτερη, κοινωνική
δικαιοσύνη κ.λπ.. 

Σε ένα έχουµε το µεγάλο στίγµα της Μεταπολίτευσης και αυτό
είναι το παραγωγικό µοντέλο ανάπτυξης. 

Άκουσα τον Πρωθυπουργό και είδαµε όλες τις προσπάθειες
τις τελευταίες δεκαετίες από το ‘90 και µετά ότι φταίει η Μετα-
πολίτευση, ότι φταίνε κάποιες από τις αξίες της Μεταπολίτευσης,
τα κόµµατα, οι συνδικαλιστές και όλα αυτά. Ποτέ δεν έχει τεθεί
το ερώτηµα ότι οι υποχωρήσεις και των ίδιων των κοµµάτων και
του ΠΑΣΟΚ από τις ίδιες τις αξίες της Μεταπολίτευσης πόσο ση-
µαντικό ήταν γι’ αυτή την αδυναµία στην ανάπτυξη την οικονοµική
και την ενδυνάµωση των θεσµών του κράτους πρόνοιας.

Ας βάλουµε ένα ερώτηµα στα πενήντα χρόνια. Αυτές οι οικο-
νοµικές ελίτ τι ρόλο έπαιξαν σε αυτό το πελατειακό κράτος, το
παρασιτικό κρατικοδίαιτο ιδιωτικό κεφάλαιο; Πώς εµπόδισαν µια
άλλου τύπου ανάπτυξη και παραγωγικό µοντέλο; Θα µπορούµε
να το θέσουµε αυτό το ερώτηµα ή θα χτυπάµε µονίµως τις αξίες
της ίδιας της Μεταπολίτευσης και τον λαϊκό παράγοντα;

Προέρχοµαι από ένα κόµµα, από τη µήτρα των κοµµάτων της
ανανεωτικής Αριστεράς και είµαι υπερήφανη γι’ αυτό. Μια άλλη
αξία της Μεταπολίτευσης που πλήττεται τελευταία -δυστυχώς και
από αριστερά ή υποτιθέµενα αριστερά- είναι αυτό, η «θολοκουλ-
τούρα». Η Αριστερά το ότι θεώρησε ότι η υψηλή κουλτούρα, η
υψηλή επιστήµη κουλτούρα κ.λπ. πρέπει να ανήκει και στις λαϊκές
τάξεις και στις κατώτερες λαϊκές τάξεις στις οποίες έχω τιµή να
ανήκω, αυτή, λοιπόν, η «θολοκουλτούρα» ήταν ένας άλλος τρό-
πος εµπέδωσης της δηµοκρατίας.

Θέλω να κλείσω µιλώντας γιατί άκουσα και τον Πρωθυπουργό.
Το 2015 δεν είχαµε επικράτηση λαϊκισµού και θα πρέπει να µά-
θουµε να µιλάµε νηφάλια. Έχουµε ένα µεγάλο τραύµα στη Με-
ταπολίτευση, µια χρεοκοπία η οποία άφησε εξουθενωµένη αυτή
την κοινωνία και γι’ αυτή την χρεοκοπία υπάρχουν υπεύθυνοι,
υπάρχουν υπεύθυνοι πολιτικές και οικονοµικές ελίτ, οι οποίες
προσπάθησαν να ρίξουν όλο το βάρος σε αυτόν τον λαό. «Όλοι
µαζί τα φάγαµε, άρα φταίτε και εσείς». Το 2015, όχι πάντα µε επι-
τυχία, αλλά γίνεται µια τεράστια προσπάθεια να απενοχοποιηθεί
ο λαϊκός παράγοντας, να απενοχοποιηθεί η ίδια η δηµοκρατία και
η Μεταπολίτευση από αυτό που συνέβη στη χώρα.

Εµείς ως Νέα Αριστερά λέµε ότι η δηµοκρατία βρίσκεται σε
κρίσιµο σταυροδρόµι. Η Δηµοκρατία δεν είναι ένα θεσµικό κέλυ-
φος κενό από µέσα, εάν δεν έχει τη ζωντάνια της αντιπαράθεσης,
της ταξικότητας και όχι της τοξικότητας, τον διαρκή αγώνα της
άµβλυνσης των κοινωνικών ανισοτήτων, της κοινωνικής δικαιο-
σύνης του κράτους δικαίου. Όλα αυτά πλήττονται αυτή την πε-
ρίοδο. Πώς θα µπορέσουµε να έχουµε ένα άλλο παραγωγικό
µοντέλο ανασυγκρότησης, όταν αυτοί οι βασικοί πυλώνες είναι
σε ύφεση όταν απειλούνται; Ζούµε ένα στατιστικό δράµα. Δεν
ξέρω αν το έχετε πάρει είδηση. Διαβάζουµε τους δείκτες και είναι
απελπιστικοί, δηµογραφικά, κοινωνικά, οικονοµικά, κλιµατικά, ένα
στατιστικό δράµα που αποτυπώνει µια δραµατική πραγµατικό-
τητα.

Όλοι λέµε ότι χρειάζεται ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο, από τον
προοδευτικό χώρο εννοώ. Για εµάς αυτό το νέο κοινωνικό συµ-
βόλαιο έχει µια µεγάλη προϋπόθεση και η προϋπόθεση αυτή είναι
το πώς οι πολιτικές δυνάµεις θα εµπνεύσουν πάλι τον λαϊκό πα-
ράγοντα να πιέσει µε τη δύναµή του αυτούς ακριβώς οι οποίοι
ευθύνονται για τη χρεοκοπία και εννοώ πολιτικές και οικονοµικές
ελίτ που δεν έχουν επιτρέψει να ανασυγκροτηθεί αυτή η χώρα
παραγωγικά, να ορίσουν δηλαδή τον αντίπαλο -κοινωνικά, πολι-
τικά και κυρίως ταξικά- για να µπορεί να φτιαχτεί αυτό το νέο κοι-
νωνικό συµβόλαιο. Σε αυτή τη φάση βρισκόµαστε σήµερα και σε
αυτόν τον δρόµο πρέπει να προχωρήσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέα Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Καλώ στο Βήµα, εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νίκης, την κ. Ασπασία Κουρουπάκη.

Ορίστε, κυρία Κουρουπάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε πολλές

χώρες υπάρχουν επέτειοι και εθνικές αργίες που συνδέονται µε
την ανατροπή απολυταρχικών ή δικτατορικών καθεστώτων. Υ-
πάρχουν εορτασµοί για τη δηµοκρατία που διεξάγονται µε κάθε
τιµή και µεγαλοπρέπεια. Στην Ελλάδα, όµως, η ηµέρα κατά την
οποία συντελέστηκε η Μεταπολίτευση δεν προσφέρεται για εορ-
τασµό.

Σαν σήµερα, το 1974, οι Τούρκοι εδραιώνουν την παρουσία
τους στο προγεφύρωµα της Κερύνειας. Σαν σήµερα οι Κύπριοι
αδελφοί µας δολοφονούνται, απαγάγονται, αγνοούνται. Γυναίκες
βιάζονται, περιουσίες λεηλατούνται. Τα υποβρύχια που θα µπο-
ρούσαν να φέρουν καίρια πλήγµατα στον εφοδιασµό του εισβο-
λέα δεν φτάνουν ποτέ στον προορισµό τους. Σαν σήµερα, 24
Ιουλίου 1974, µάταια οι Κύπριοι αδελφοί µας κοιτούν τη θάλασσα
και τον ουρανό για στρατιωτικές ενισχύσεις από τη µητέρα πα-
τρίδα. Δεν λογοδότησαν ποτέ οι στρατιωτικοί που άφησαν τις κρί-
σιµες εκείνες ώρες την Κύπρο ανοχύρωτη.

Ο δοτός Πρόεδρος της Δηµοκρατίας Φαίδωνας Γκιζίκης δια-
τήρησε τους τίτλους και τις τιµές του αξιώµατός του µέχρι το
τέλος της ζωής του. Εξαργύρωσε τη στήριξή του στη νέα πολι-
τική κατάσταση µε ασυλία. Το έγκληµα της Κύπρου δεν τιµωρή-
θηκε ποτέ και η ατιµωρησία αυτή αποτελεί το µεγάλο στίγµα της
Μεταπολίτευσης, µεγαλύτερο από την προδοσία και τη στρατιω-
τική ήττα. Διότι πάνω σε αυτή την ατιµωρησία εξελίχθηκε η κα-
κοδαιµονία του µετέπειτα πολιτικού βίου της χώρας µας.

Εάν η παράδοση του Κυπριακού Ελληνισµού στα χέρια του
Τούρκου άρπαγα δεν υπήρξε αρκετή για να πέσουν τα κεφάλια
των υπαιτίων, τότε τι θα µπορούσε να περιµένει ο ελληνικός λαός
για εγκλήµατα µικρότερου διαµετρήµατος, για το σκάνδαλο Κο-
σκωτά, το σκάνδαλο του Χρηµατιστηρίου, τη «SIEMENS» και τα
µαύρα ταµεία των κοµµάτων, το όργιο σπατάλης των ολυµπιακών
αγώνων, την υπερχρέωση και την πτώχευση της χώρας, την υπο-
θήκευση της χώρας στους ξένους δανειστές, τα τεράστια χρέη
των κοµµάτων εξουσίας στις τράπεζες, το Μάτι και τα Τέµπη; Τι
µπορεί να περιµένει ο ταλαίπωρος Έλληνας σε µια χώρα που
ίσχυσε το ρηθέν «οι Πρωθυπουργοί δεν πάνε φυλακή, πάνε στο
σπίτι τους»; Μόνο που τελικά οι πολιτικοί ούτε φυλακή πηγαίνουν
ούτε σπίτι τους. Τι είπατε για τον Υπουργό των Τεµπών, Κώστα
Καραµανλή; Ότι θα κριθεί από τους πολίτες. Από ποιους, δη-
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λαδή; Από την εκλογική πελατεία που επί δεκαετίες δηµιούργησε
η οικογένεια του στις Σέρρες. Η πολιτική στην Ελλάδα έχει κατα-
ντήσει ένα άθληµα για τους ολίγους, για τα πολιτικά τζάκια και
τους πάτρωνές τους.

Θα επαναλάβω, λοιπόν, αυτό που έχω αναφέρει σε πολλές το-
ποθετήσεις µου. Πενήντα χρόνια Μεταπολίτευσης κλείνουν µε
πρωτοφανή κρίση εµπιστοσύνης των πολιτών προς τους θε-
σµούς. Αυτή η κρίση αποτυπώνεται στις ετήσιες έρευνες της κοι-
νής γνώµης που έχω καταθέσει στα Πρακτικά σε προηγούµενη
οµιλία µου. Δυσπιστία προς τον θεσµό του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, γιατί µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση του 1986 κατα-
στήσατε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας ένα εντελώς διακοσµητι-
κό στοιχείο.

Και ολοκληρώσατε την απαξίωση του θεσµού µε την Αναθεώ-
ρηση του 2019 και την κατάργηση της εκλογής µε αυξηµένη πλει-
οψηφία, ώστε να µην είναι ο Πρόεδρος όλων των Ελλήνων, αλλά
ο διορισµένος αχυράνθρωπος της εκάστοτε κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας, διότι δεν θέλατε να υπάρχει κάποιο θεσµικό αντί-
βαρο στη µονοκρατορία του εκάστοτε Πρωθυπουργού. 

Τι άλλο αποτυπώνουν οι έρευνες της κοινής γνώµης; Δυσπι-
στία προς τη δικαιοσύνη και τους δικαστές, γιατί αρνείστε επί-
µονα να καταργήσετε τη ρύθµιση για τον ορισµό της ηγεσίας της
δικαιοσύνης από την εκάστοτε Κυβέρνηση. Δυσπιστία προς τη
Βουλή, γιατί οι Βουλευτές δεν λειτουργούν µε ανεξαρτησία γνώ-
µης και ψήφου, όπως επιβάλλει το Σύνταγµα, αλλά ως πρόβατα
στο κοµµατικό µαντρί. Δυσπιστία προς τα πολιτικά κόµµατα εξου-
σίας, γιατί ενώ καλούνται να υποστηρίξουν τους πολίτες που κα-
ταδυναστεύονται από τα δάνεια και τα πανωτόκια, εκείνα υπη-
ρετούν τις τράπεζες, τις τράπεζες στις οποίες χρωστούν 1 δισε-
κατοµµύριο, τους τραπεζίτες στους οποίους έδωσαν ακαταδίω-
κτο για τα θαλασσοδάνεια που χορήγησαν. 

Με αυτά τα δεδοµένα πολλοί έσπευσαν να προλογίσουν το
τέλος της Μεταπολίτευσης. Η πολιτική ελίτ της χώρας, όµως, κα-
τόρθωσε, παρά την αντίδραση του ελληνικού λαού, να διατηρή-
σει την κυριαρχία της, µία ελίτ υποστηριγµένη από ντόπια και
ξένα συµφέροντα, οχυρωµένη πίσω από ένα Σύνταγµα κοµµένο
και ραµµένο στα µέτρα της, σκανδαλωδώς υποστηριζόµενη από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς δεν χάνουµε την πίστη και
την ελπίδα µας για τη δηµοκρατική αλλαγή που χρειάζεται ο
τόπος µας, για ένα δηµοκρατικό και κοινωνικό Σύνταγµα, για την
κατάργηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών και της βουλευτι-
κής ασυλίας, την κατάργηση της ενός ανδρός αρχής, το ξήλωµα
του πρωθυπουργοκεντρισµού που επί δεκαετίες παράγει αδιέ-
ξοδα στην οικονοµική, κοινωνική και εξωτερική πολιτική της
χώρας, την αλλαγή της νοµοθεσίας που πριµοδοτεί τα υπερχρε-
ωµένα κόµµατα εξουσίας µε βουλευτικές έδρες, χρήµατα από
τον κρατικό κορβανά και πλήθος άλλων προνοµίων, την απαλ-
λαγή της χώρας από τη µάστιγα των πολιτικών τζακιών µε τη θέ-
σπιση ορίων επανεκλογής σε κάθε πολιτικό αξίωµα, για την
προστασία της ανθρώπινης ελευθερίας που βρίσκεται αντιµέ-
τωπη µε νέες µορφές κοινωνικού ελέγχου και ψηφιακού ολοκλη-
ρωτισµού. Νέες µάχες θα δοθούν για τη δηµοκρατία και εµείς
στη Νίκη θα είµαστε παρόντες στην πρώτη γραµµή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Καλώ στο Βήµα την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας», την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ. 
Πενήντα χρόνια από την πτώση της χούντας και την αποκατά-

σταση της δηµοκρατίας. Οι επέτειοι έχουν πάντα τη σηµασία
τους ως υποµνήσεις και αφυπνίσεις. Έχουν την αξία τους για να
κρατούν ζωντανή τη σχέση µας µε την ιστορία και µε την ταυτό-
τητά µας. 

Η φετινή επέτειος των πενήντα ετών από την αποκατάσταση
της δηµοκρατίας µάς υπενθυµίζει ότι στο πολύ κοντινό παρελθόν
στη χώρα µας αφαιρέθηκαν διά της βίας και των όπλων η δηµο-

κρατία, τα δικαιώµατα και οι ελευθερίες των ανθρώπων, ότι στο
πολύ κοντινό παρελθόν κάποιοι θέλησαν να βάλουν στον γύψο
την ελεύθερη έκφραση, την πολιτική και κοινωνική ζωή και δηµι-
ουργία και ότι ταυτόχρονα κάποιοι άλλοι, πρωτίστως νέοι, δεν
συµβιβάστηκαν και δεν υπέκυψαν, αλλά αγωνίστηκαν, εξεγέρθη-
καν, αντιστάθηκαν και πλήρωσαν τους αγώνες τους µε τη ζωή
τους, µε την υγεία τους, µε τη σωµατική τους ακεραιότητα, µε
την προσωπική ελευθερία τους. 

Η φετινή επέτειος µας υπενθυµίζει ακόµη ότι χρειάστηκαν χρό-
νια και κόπος µετά την πολιτειακή αποκατάσταση της δηµοκρα-
τίας για να αφαιρεθούν από τις δοµές του κράτους πρόσωπα και
νοοτροπίες που υπηρετούσαν τη χούντα και την απολυταρχία,
για να εντοπιστούν και να αποφευχθούν τα χουντικά σταγονίδια,
για να φτάσουµε πιο κοντά στον εκδηµοκρατισµό. 

Η Επέτειος αποκατάστασης της Δηµοκρατίας µάς υπενθυµίζει
ακόµη ότι η δικαιοσύνη για τα εγκλήµατα των χουντικών και του
δικτατορικού καθεστώτος αποδόθηκε µόνον σε έναν βαθµό και
ότι ακόµη και µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας επιχει-
ρήθηκε η δικαστική παραποίηση της ιστορίας και η υποβάθµιση
της προδοσίας, µε την κρίση ότι η επιβολή της χούντας επί επτά
χρόνια και τρεις µήνες ήταν δήθεν στιγµιαίο έγκληµα. Μας υπεν-
θυµίζει και εκείνο που κανείς δεν πρέπει να ξεχνά, ότι µέχρι σή-
µερα η Κύπρος πληρώνει το τίµηµα της επταετούς δικτατορίας,
που εξαφανίστηκε όταν εκπλήρωσε τον σκοπό της µε το πραξι-
κόπηµα στη Μεγαλόνησο, που άνοιξε τον δρόµο για την τουρκική
εισβολή και τη συνεχιζόµενη µέχρι σήµερα πεντηκονταετή κα-
τοχή. 

Η χούντα έπεσε στις 23 Ιουλίου του 1974. Πρωθυπουργός ορ-
κίστηκε στις 24 Ιουλίου 1974. Οι πρώτες εκλογές έγιναν στις 17
Νοεµβρίου του 1974, στην πρώτη επέτειο της εξέγερσης του Πο-
λυτεχνείου. Και στις 8 Δεκεµβρίου του 1974 έγινε το ιστορικής
σηµασίας δηµοψήφισµα για το πολίτευµα, στο οποίο ο ελληνικός
λαός αποφάσισε το τέλος της µοναρχίας και την αβασίλευτη δη-
µοκρατία θέτοντας τις βάσεις του δηµοκρατικού πολιτεύµατος
στη σύγχρονη Ελλάδα.

Η Βουλή υιοθέτησε στη συνέχεια ένα από τα πιο πρωτοπο-
ριακά Συντάγµατα τότε, το Σύνταγµα του 1975, µε ευρεία και
αναλυτική κατοχύρωση δικαιωµάτων και ελευθεριών ατοµικών,
πολιτικών, κοινωνικών, µε απαγόρευση των βασανιστηρίων, µε
απαγόρευση της έκδοσης ανθρώπων για τη δράση τους για την
ελευθερία, µε κατοχύρωση ως ακροτελεύτιο άρθρο και πάλι του
παλαιού, ιστορικού άρθρου 114, που ενέπνευσε τους δηµοκρα-
τικούς αγώνες από τη δεκαετία του ’60, του δικαιώµατος και της
υποχρέωσης κάθε πολίτη να αγωνίζεται για την υπεράσπιση της
πατρίδας και της δηµοκρατίας και να αντιστέκεται µε κάθε µέσο
σε όποιον επιχειρεί να την καταλύσει µε τη βία, του δικαιώµατος
δηµοκρατικής άµυνας και αντίστασης. 

Η αποκατάσταση της δηµοκρατίας και οι θεσµικές και δηµο-
κρατικές εγγυήσεις, που άρχισαν να χτίζονται αµέσως µετά, ήταν
σίγουρα γεγονότα που προοιωνίζονταν µια ανθηρή πορεία για τη
χώρα µας και για τους πολίτες. Πενήντα χρόνια µετά τα ερωτή-
µατα είναι αµείλικτα για τη δηµοκρατία και για τη Βουλή. 

Πώς κύλησε µισός αιώνας χωρίς να εµπεδωθούν έµπρακτα
στην Ελλάδα θεσµοί, εγγυήσεις, διαδικασίες που να εδραιώνουν
την πραγµατική δηµοκρατική λειτουργία, τη λειτουργία της δι-
καιοσύνης, την προστασία των δικαιωµάτων και της αξιοπρέπειας
όλων, τη διαφάνεια, το τέλος των διακρίσεων, την ισότητα και την
ισονοµία, την εξάλειψη κάθε εµποδίου στην άσκηση των δηµο-
κρατικών δικαιωµάτων όλων;

Πώς φτάσαµε στην Ελλάδα των µνηµονίων, των περικοπών µι-
σθών, συντάξεων, δηµοσίων δαπανών για ζωτικές λειτουργίες,
όπως η παιδεία, η υγεία, η κοινωνική ασφάλιση; 

Πώς φτάσαµε στην Ελλάδα της επιβολής ενός παράνοµου χρέ-
ους, που δεν ανήκε στους πολίτες, της επιβολής εξουθενωτικών
µέτρων για τη δήθεν αποπληρωµή αυτού του χρέους, στην ωµή
παραβίαση της ηχηρής πλειοψηφικής δηµοκρατικής εντολής, του
µοναδικού δηµοψηφίσµατος που πραγµατοποιήθηκε στη χώρα
µας µετά το 1974, του δηµοψηφίσµατος της 5ης Ιουλίου του 2015,
του 62% «Όχι»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πώς φτάσαµε στη σηµερινή Ελλάδα του εγκλήµατος
στο Μάτι, του εγκλήµατος στα Τέµπη, στην ανοχύρωτη πολιτεία,
που αφήνει πολίτες, ανθρώπους, περιβάλλον, οικοσυστήµατα και
κάθε ζωντανή ύπαρξη στο έλεος της φωτιάς, της πληµµύρας, της
θεοµηνίας, της ανικανότητας, της ανευθυνότητας, του ρουσφε-
τιού και της συναλλαγής, στη χώρα τού «πάµε και όπου βγει»,
στην κακιά χώρα, που σκοτώνει τα παιδιά της; Πώς φτάσαµε σε
αυτή τη χώρα;

Πώς φτάσαµε, κυρίες και κύριοι, στη µονίµως άδεια Βουλή,
στην και τώρα άδεια Βουλή, στην οποία δεν εµφανίζεται ούτε η
Κυβέρνηση ούτε η κυβερνητική, κοινοβουλευτική Πλειοψηφία
ούτε τα περισσότερα κόµµατα της φερόµενης Αντιπολίτευσης,
που και τώρα απουσιάζουν; Πώς φτάσαµε στις τροπολογίες της
ντροπής µε εξυπηρετήσεις της νύχτας σε «ηµέτερους» και µε πα-
ρεµβάσεις στη δικαιοσύνη σε βάρος των αδυνάτων, σε βάρος
των εργαζοµένων και υπέρ τραπεζών, τραπεζιτών και οικονοµι-
κών συµφερόντων;

Πώς φτάσαµε στην εµπέδωση της ατιµωρησίας του πολιτικού
προσωπικού ως συνθήκη λειτουργίας του πολιτεύµατος; Πώς
φτάσαµε στην αρνησιδικία, την αδικία, την ανισονοµία ως καθη-
µερινές συνθήκες, που σπρώχνουν την κοινωνία στο περιθώριο
και στην απελπισία; Πώς; Πώς φτάσαµε στην Ελλάδα των γυναι-
κοκτονιών, τις οποίες η Κυβέρνηση παρουσιάζει ως βιολογικό
φαινόµενο, λογοκρίνοντας ακόµη και έργα τέχνης που προορί-
ζονται να αφυπνίσουν και να ευαισθητοποιήσουν; 

Οι απαντήσεις είναι εξίσου αµείλικτες. Η σηµερινή Ελλάδα
είναι το αποτέλεσµα των πράξεων και των παραλείψεων εκείνων
που ανέλαβαν αυτές τις δεκαετίες την υψηλή ευθύνη να εκπρο-
σωπήσουν τους πολίτες, να κυβερνήσουν τον τόπο, να νοµοθε-
τήσουν, να διαχειριστούν τα δηµόσια πράγµατα και το δηµόσιο
χρήµα, να συγκροτήσουν υπόδειγµα διακυβέρνησης και πολιτι-
κής λειτουργίας αλλά και κοινωνικό υπόδειγµα. 

Είναι αποτέλεσµα των πράξεων και των παραλείψεων εκείνων
που πήραν στα χέρια τους εξουσία κυβερνητική, νοµοθετική και
δικαστική και την άσκησαν µε τρόπο που καταστρατηγεί τη λαϊκή
κυριαρχία, µε ιδιοτέλεια, µε ασυνέπεια, µε διαφθορά, µε ασυνει-
δησία, χωρίς αγάπη για τον τόπο και για τους ανθρώπους. Πα-
ραδόθηκαν σε προσωπικά και ιδιωτικά συµφέροντα και ξέχασαν
το δηµόσιο και το κοινωνικό συµφέρον.

Η σηµερινή Ελλάδα είναι το αποτέλεσµα της βαθιάς περιφρό-
νησης που επιδεικνύουν επί δεκαετίες οι εξουσίες για την κοινω-
νία και για τους ανθρώπους, τους οποίους αντιµετωπίζουν σαν
ενοχλητικούς και σαν παρακατιανούς, για τα παιδιά, που στερού-
νται βασικές προσβάσεις στην παιδεία και στο σχολείο, για τους
νέους, που δοκιµάζονται τα όνειρα και οι προσδοκίες τους και
δυσκολεύονται να σπουδάσουν, να δηµιουργήσουν, να κάνουν
οικογένεια, ακόµη και να ζήσουν µόνοι τους, για τους εργαζόµε-
νους, στους οποίους δεν είναι εγγυηµένες ούτε καν οι αποδοχές
επιβίωσης, διαβίωσης, για τους ανέργους, που είναι αβέβαιη όχι
µόνο η εργασιακή αποκατάσταση, αλλά και η ίδια η επιβίωσή
τους και η στέγη τους, για τους αυτοαπασχολούµενους, τους
εµπόρους, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που πλέον στιγµα-
τίζονται και τιµωρούνται φορολογικά σαν να ήταν κλέφτες και για
τους συνταξιούχους, που αναµένουν για χρόνια µέχρι να βγει η
σύνταξή τους, για τους αγρότες, που δήθεν πήραν πολλές απο-
ζηµιώσεις και ας µην µπορούν να καλύψουν ούτε το κόστος της
παραγωγής, για τις οικογένειες, για τους πολύτεκνους, για τους
τρίτεκνους, για τις µονογονεϊκές οικογένειες, για τα ζευγάρια και
για τους ανθρώπους που προσπαθούν να υιοθετήσουν παιδιά,
για τους ασθενείς, για τους ευάλωτους, για τους ανθρώπους µε
αναπηρία και για όσους φροντίζουν για όλους αυτούς. 

Όλες και όλοι αυτοί οι άνθρωποι αντιµετωπίζονται διαχρονικά
από τις εξουσίες σαν παράγοντας ενόχλησης και όχι ως κίνητρο
πρωτοβουλίας. Η καλυτέρευση της ζωής τους, η εξασφάλιση της
συµµετοχής τους, η συµπερίληψή τους, η αξιοποίηση της γνώµης
τους, των ιδεών τους, η ικανοποίηση των αιτηµάτων και των ανα-
γκών τους δεν έγινε ποτέ πολιτική προτεραιότητα, παρά µόνον
σπάνια, προσωρινά και ευκαιριακά, όταν η περιφρόνηση παρή-
γαγε πολιτικό κόστος. 

Κι όµως αυτοί οι άνθρωποι, όλοι αυτοί οι άνθρωποι, είναι κατά
το Σύνταγµά µας οι φορείς της λαϊκής κυριαρχίας, είναι οι εντο-
λείς της εξουσίας και κάθε εξουσίας. Όλες οι εξουσίες πηγάζουν
από τον λαό, υπάρχουν υπέρ αυτού και του έθνους και ασκούνται
όπως ορίζει το Σύνταγµα. Αυτό προβλέπει το πρώτο άρθρο του
Συντάγµατός µας.

Η δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι, δεν αποκαταστάθηκε για να
καθίσουν κάποιοι σε καρέκλες, αλλά για να έρθει ο κόσµος, η κοι-
νωνία στη θέση να επιλέγει να εκλέγει και να ελέγχει τους κυβερ-
νώντες, να είναι ο λαός η πραγµατική πηγή της εξουσίας και στον
λαό, στην κοινωνία να αναφέρονται και να λογοδοτούν όλες οι
εξουσίες.

Οι εξουσίες διαχρονικά προσπάθησαν να αποξενώσουν τον
λαό και την κοινωνία από την άσκηση της δύναµής τους. Με τη
συστηµατική προπαγάνδα επιχειρήθηκε να εµπεδωθεί στους πο-
λίτες η αίσθηση ότι υπάρχει ένα πολιτικό προσωπικό που ξέρει
καλύτερα και έχει τις δήθεν τεχνοκρατικές γνώσεις να κυβερνή-
σει στο όνοµα των πολιτών, οι οποίοι δεν ξέρουν και πάντα φταί-
νε. Εδώ και δεκαετίες λειτουργούν στη δικαιοσύνη οι µηχανισµοί
που χαρίζονται στις εξουσίες και εξουθενώνουν τους πολίτες.
Εδώ και δεκαετίες νοµοθετείται ο συνεχής περιορισµός της λαϊ-
κής συµµετοχής στην απονοµή της δικαιοσύνης και περιορίζεται
η αρµοδιότητα των µεικτών ορκωτών δικαστηρίων, που είναι αρ-
µόδια για τα κακουργήµατα και για τα πολιτικά εγκλήµατα κατά
το Σύνταγµα.

Επί δεκαετίες οι πολίτες παρακολουθούν τις εξουσίες να πα-
ραβιάζουν τον νόµο και τα καθήκοντά τους ατιµωρητί. Παρακο-
λουθούν τις κυβερνήσεις να µην εφαρµόζουν δικαστικές απο-
φάσεις που δικαιώνουν πολίτες. Παρακολουθούν το πολιτικό
προσωπικό να κρύβεται πίσω από τη βουλευτική ασυλία και τον
νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Παρακολουθούν να εξουθενώνο-
νται δικαστικά οι «Γιάννηδες Αγιάννηδες» και να επιβραβεύονται
οι υπαίτιοι σκανδάλων. Παρακολουθούν ένα κράτος που κατά-
σχει τα σπίτια ατόµων µε αναπηρία και φτωχών ανθρώπων για
ανυπαίτιες ή ανύπαρκτες οφειλές σε funds, αλλά δεν διεκδικεί
εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ από τη Γερµανία για τις οφει-
λές της για τα εγκλήµατα των ναζί.

Και καθίστανται οι πολίτες αποδέκτες της κεντρικής προπα-
γάνδας ότι έτσι είναι τα πράγµατα και δεν αλλάζουν, δεν µπορείς
να κάνεις τίποτε, δεν υπάρχει εναλλακτική. Και όσο οι πολίτες
δεν εξεγείρονται, δεν επαναστατούν, τόσο οι εξουσίες -οι απού-
σες εξουσίες- βαυκαλίζονται ότι πέτυχαν να περιθωριοποιήσουν
τον λαό και την κοινωνία και να ακυρώσουν το πραγµατικό νόηµα
των δηµοκρατικών αγώνων και της αποκατάστασης της δηµοκρα-
τίας, που ποτέ δεν ολοκληρώθηκε. 

Η απονοµιµοποίηση και αποδοκιµασία αυτών των εξουσιών
από την κοινωνία εκφράζεται προς το παρόν µε την εκλογική κα-
τολίσθηση των κοµµάτων εξουσίας αλλά και µε την εκτίναξη των
ποσοστών αποχής. Το ζήτηµα και το ζητούµενο, και αυτό που
προσωπικά και πολιτικά υπηρετώ, αυτό στο οποίο στοχεύουµε
στην Πλεύση Ελευθερίας ως δηµοκρατικό πρόταγµα, είναι να κα-
ταφέρουµε να εµπνεύσουµε τη συµµετοχή και µέσα από τη συµ-
µετοχή να απονοµιµοποιήσουµε τις εξουσίες που οδήγησαν τη
χώρα µας εδώ και ακύρωσαν ελπίδες και προσδοκίες. Μέσω της
ευρείας, ζωντανής συµµετοχής θα φέρουµε τη δηµοκρατία, µέσω
της παρουσίας. Μέσα από τη συµµετοχή, µέσα από την παρουσία
θα οικοδοµηθεί η πραγµατική δηµοκρατική και αµεσοδηµοκρα-
τική εξουσία της κοινωνίας, αυτής που είναι και σήµερα και τώρα
έξω και διαδηλώνει.

Αυτό είναι που κάνουµε και εµείς µε τη δική µας επίµονη πα-
ρουσία στη Βουλή. Εκεί που οι πολίτες µάς έδωσαν την εντολή
να τους εκπροσωπούµε, εδώ. Με την παρουσία των πολιτών µέσα
στη Βουλή, όπου τους προσκαλούµε σταθερά να γεµίζουν τα θε-
ωρεία στις συζητήσεις νοµοσχεδίων. Με κοινωνική παρουσία και
στην Ευρωβουλή, στη διαδικασία των αναφορών, που προορίζε-
ται για τους πολίτες. Με πρόσκληση και ακρόαση φορέων και πο-
λιτών µέσα στη Βουλή και σε λίγο θα είναι εδώ οι φορείς στο
νοµοσχέδιο για την ψυχική υγεία. Μια παράδοση, η πρόσκληση
φορέων µέσα στη Βουλή, που η Πλεύση Ελευθερίας αποκατέ-
στησε στην αρχή της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου, αφού τα
παλιά κόµµατα εξουσίας κρατούσαν τους πολίτες µακριά από τη

19020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Βουλή, εφαρµόζοντας µέχρι και το 2023 τις διατάξεις περί παν-
δηµίας. 

Με γεµάτες δικαστικές αίθουσες στις δίκες όπου κρίνονται κοι-
νωνικά δικαιώµατα, κοινωνικοί, εργασιακοί, περιβαλλοντικοί αγώ-
νες, σε δίκες κεκαλυµµένων πολιτικών διώξεων. Με γεµάτους
δρόµους και γεµάτες πλατείες σε συγκεντρώσεις για την ειρήνη,
τη δηµοκρατία, τη δικαιοσύνη, τα δικαιώµατα όλων. Με ενίσχυση
της λαϊκής συµµετοχής στα δικαστήρια και επαναφορά των συ-
νταγµατικών αρµοδιοτήτων των µεικτών ορκωτών δικαστηρίων,
µε πλειοψηφία ενόρκων, δηλαδή πολιτών. 

Για τη συµµετοχή αυτή, για να εµπνευστεί και να κινητοποιηθεί
η κοινωνία, το παράδειγµα είναι ζωτικής σηµασίας. Η συµµετοχή
είναι προϋπόθεση δηµοκρατίας, όπως και η δικαιοσύνη, και βέ-
βαια η ιστορική µνήµη, η γνώση της ιστορίας. Ο ελληνικός λαός
έχει εγγεγραµµένες στην ταυτότητά του την αντίσταση στις απο-
λυταρχίες, την άρνηση υποταγής, την ελεύθερη ύπαρξη, το ελεύ-
θερο φρόνηµα. Ο αντιδικτατορικός αγώνας είναι στοιχείο της
ιστορίας αντίστασης του λαού µας, κοµµάτι της ταυτότητάς µας,
όπως η Επανάσταση του 1821 και η Εθνική Αντίσταση. Είναι η
ώρα στις εθνικές επετείους, που µας θυµίζουν τις ένδοξες σελί-
δες της ιστορίας µας, να προστεθούν οι επέτειοι του αντιδικτα-
τορικού αγώνα και της αποκατάστασης της δηµοκρατίας, 17η

Νοεµβρίου, η 23η και 24η Ιουλίου, η 8η Δεκεµβρίου. Εµείς το
έχουµε προτείνει και το ξαναπροτείνουµε και σήµερα στη Βουλή
επίσηµα. 

Είναι η ώρα από τη δηµοκρατία στα λόγια να περάσουµε στην
ενσυνείδητη δηµοκρατία της πράξης και της συµµετοχής. Αυτό
επιτάσσουν οι αγώνες τόσων ανθρώπων. Αυτό αποτελεί πραγµα-
τική τιµή στον αντιδικτατορικό αγώνα. Αυτό θα αποτελέσει την
πραγµατική αποκατάσταση της δηµοκρατίας, έµπνευση και
οδηγό για τις νέες γενιές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Θα ολοκληρώσουµε την ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας

της Βουλής για την Επέτειο της αποκατάστασης της Δηµοκρα-
τίας στη χώρα µας µε τον κ. Ιωάννη Κόντη εκ µέρους της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδος «Σπαρτιάτες».

Παρακαλώ τους εισηγητές και ειδικούς αγορητές να µπουν
στην Αίθουσα, γιατί αµέσως θα ξεκινήσει η νοµοθετική εργασία.

Κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συµπληρώνονται πενή-

ντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας στην Ελ-
λάδα. Η δηµοκρατία είναι ένα πολίτευµα το οποίο, µε όλα τα
µειονεκτήµατά του, είναι το µοναδικό πολίτευµα που οι άνθρωποι
µπορούν να εκφραστούν, να διεκδικήσουν και µέσα από αυτή να
φτάσουν και στα ανώτατα αξιώµατα. Είναι το πολίτευµα που
εµείς αποδεχόµαστε και συµφωνούµε και γι’ αυτό βρισκόµαστε
εδώ, άσχετα αν πολλοί προσπαθούν να περάσουν ότι οι εθνικι-
στές είναι θιασώτες δικτατορικών καθεστώτων ή οποιασδήποτε
άλλης µορφής ολιγαρχίας. Αυτό δεν ισχύει µε κανέναν πραγµα-
τικό εθνικιστή, ο οποίος πιστεύει στην εξέλιξη του έθνους του,
της πατρίδας, της οικογένειας και των όσων ιερών και όσιων φυ-
λάµε τόσα χρόνια. 

Η δηµοκρατία έρχεται από την Αρχαία Ελλάδα και την έχουµε
και σήµερα, προσπαθώντας να τη διαφυλάξουµε όσο µπορούµε
και όσο µάς επιτρέπουν. Το θέµα είναι ότι σήµερα όµως, δυστυ-
χώς, πενήντα χρόνια µετά τη δηµοκρατία, τη νέα δηµοκρατία
αυτή, οι πολίτες δεν αισθάνονται στο πετσί τους ότι τα πράγµατα
πηγαίνουν όπως θα ήθελαν, δεν αισθάνονται ότι τα δηµοκρατικά
τους δικαιώµατα πλέον είναι όπως τα ονειρεύτηκαν και όπως τα
θέσπισαν τα Συντάγµατά µας, οι νόµοι µας και όλα όσα µάς έδω-
σαν προηγούµενοι νοµοθέτες. 

Σήµερα βλέπουµε τους πολίτες να καταπιέζονται είτε από οι-
κονοµικές πιέσεις είτε από εξωτερικές εντολές και κελεύσµατα
που έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίοι προσπαθούν
να ρυθµίσουν τις ζωές µας µε γνώµονα µόνο κέρδη ορισµένων
µονοπωλιακών συµφερόντων και µεγαλοοργανισµών, οι οποίοι
πλέον κουµαντάρουν τον πλανήτη. Προσπαθούν να µας εντάξουν

και να δηµιουργήσουν ακόµα και, µε το σατανικό µυαλό το οποίο
έχουν, πόλεις των δεκαπέντε λεπτών, όπου θα κλείνουν τους αν-
θρώπους σε κιβωτιοποιηµένες περιοχές, από τις οποίες δεν θα
µπορούν να βγαίνουν. Και αν σήµερα φαντάζει συνωµοσιολογία,
θα το δούµε στην πράξη ότι θα γίνει κάποτε. 

Ήδη όλες αυτές οι ψηφιακές εξελίξεις, τα συστήµατα παρα-
κολούθησης, όλα αυτά τα οποία δίνουν σαν µορφή εξέλιξης στον
κόσµο θα είναι το εργαλείο το οποίο θα τους υποδουλώνει µέσα
σε πόλεις-φυλακές. Θα τους υποχρεώνουν να µην καλλιεργούν
αυτά που καλλιεργούσαν επί εκατοµµύρια χρόνια οι άνθρωποι,
αλλά να τρώνε ακρίδες και κατσαρίδες. Αυτή είναι η µορφή δη-
µοκρατίας που ονειρεύονται εν ονόµατι δήθεν της «πράσινης»
µετάβασης και ψηφιακής εξέλιξης κάποιοι οι οποίοι κουµαντά-
ρουν πλέον τα έθνη µας, τις χώρες µας. Αυτό δεν το αισθάνονται
σαν δηµοκρατία, δεν το εκλαµβάνουν σαν δηµοκρατία οι πολίτες.
Και δυστυχώς το έχουµε αφήσει και πηγαίνει, οδεύει προς τα
εκεί, µε ψεύτικες, φρούδες ελπίδες και υποσχέσεις, ενώ το µόνο
που βλέπουµε κάθε µέρα είναι να χειροτερεύουν τα πράγµατα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει πραγµατική δηµοκρατία, όπως
έχουµε µάθει και έχουµε υποσχεθεί και µεγαλώσαµε και τα παιδιά
µας και εµείς πήραµε από τους γονείς µας. Να τη συνεχίσουµε,
να ξεφύγει από την εµπορική και καταναλωτική σκλαβιά που προ-
σπαθούν να επιβάλουν κάποιοι µε τις ελλείψεις ή τις πιέσεις που
δηµιουργούν στον κόσµο, τους πολέµους που δηµιουργούν τους
οποίους µας έχουν κάνει να θέλουµε να τους αποδεχτούµε σαν
κάτι φυσιολογικό και να ψηφίζουµε σε Ευρωπαϊκή Ένωση και Ελ-
λάδα τη συνέχιση πολέµων, χρηµατοδοτώντας τη µε άγνωστο
σκοπό και εξέλιξη.

Βλέπουµε ότι κάθε τόσο, κάθε τρεις και λιγάκι, δίνουµε 50 - 60
δισεκατοµµύρια στην Ουκρανία, η οποία διοικείται από έναν πε-
ρίεργο τύπο, ο οποίος θεωρητικά λέει -δεν ξέρουµε και αν ζει
στην Ουκρανία ή αν τον έχουν σε καµµία χώρα του εξωτερικού
και µε διάφορα µηνύµατα δείχνει ότι ζει εκεί- ότι θα νικήσει τη
Ρωσία, σε έναν πόλεµο τον οποίο έχει ήδη χάσει. 

Αντί και αυτός και φυσικά οι Ρώσοι -γιατί µην ξεχνάµε ότι και
αυτοί εισβολή έκαναν- να συζητούν για ειρήνη, συζητούν για συ-
νέχιση ενός ατελείωτου πολέµου που βάζει στη «µηχανή του
κιµά» παιδιά, γυναίκες, νέους και δεν τους ενδιαφέρει. Και εµείς
συνηγορούµε σε αυτό σαν Ευρωπαϊκή Ένωση και σαν λαοί και
λέµε συνέχεια ότι πρέπει να επενδύουµε σε αυτή τη συνέχιση. 

Αυτά, λοιπόν, είναι ο τρόπος της δηµοκρατίας που θέλει να επι-
βάλει η Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτά τα µονοπώλια που είναι πίσω
από αυτή στις χώρες µας και στους λαούς µας. Σε αυτά πρέπει
να αντισταθούµε, εάν λέµε ότι αντιστεκόµαστε σε κάθε µορφή
φασισµού και δικτατορίας. Αυτή είναι µία άτυπη δικτατορία, την
οποία πρέπει οι λαοί να αποτάξουν. 

Ενταχθήκαµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε άλλες σκέψεις και
άλλα ιδανικά, µε άλλους τρόπους µάς έδειξαν ότι θα λειτουρ-
γούσε η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και βλέπουµε ότι σήµερα λειτουργεί
σαν µια µεγάλη συντεχνιακή µονάδα που προστατεύει τα δικαιώ-
µατα κάποιων ολιγαρχών, οι οποίοι κερδίζουν χρήµατα µέσα από
αυτά. 

Αν θέλουµε να λέµε «δηµοκρατία», να µη λέµε µεγαλόσχηµα
λόγια, να αντιλαµβανόµαστε ότι η δηµοκρατία είναι δηµοκρατία
για όλους. Γιατί για το δικό µας κόµµα, των Σπαρτιατών, η δηµο-
κρατία φαίνεται ότι δεν ισχύει για εµάς, γιατί και στην επέτειό της
δεν φρόντισε να µας καλέσει η κυρία Πρόεδρος, στον θεσµό τον
οποίο τιµούµε. Είναι, όµως, απαράδεκτη η στάση της, γιατί µας
έβαλε µια ταµπέλα και µας θεωρεί κάτι εκτός δηµοκρατίας. Είναι
δηµοκρατική αντίληψη αυτή; 

Επίσης, να µην αποκλείουµε κόµµατα από τις εκλογές. Εµείς
επίσης αποκλειστήκαµε από τις ευρωεκλογές, χωρίς να έχουµε
διαπράξει κάποιο αδίκηµα, χωρίς να είµαστε καταδικασµένοι σε
κάτι. 

Θεωρούµε ότι δεν είναι σωστές αυτές οι αποφάσεις δηµοκρα-
τικά. Τα λόγια περί δηµοκρατίας να τα λέµε και να τα εννοούµε,
να µην είναι µεγαλόσχηµες, βερµπαλιστικές λέξεις τις οποίες
χρησιµοποιούµε κατ’ επιλογή. 

Η δηµοκρατία µας, λοιπόν, θέλει προστασία, θέλει όλοι οι Έλ-
ληνες να βοηθήσουν και όλοι οι λαοί της Ευρώπης, αλλά πάνω
απ’ όλα να πιστεύουµε αυτά που λέµε και όχι να τα λέµε για να
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τα λέµε, επειδή είναι όµορφες λέξεις τις οποίες χρωµατίζουµε
ανάλογα µε τις εποχές. Τώρα έχουµε την ψηφιακή δηµοκρατία,
τη δηµοκρατία της πράσινης µετάβασης. Είναι ωραία «χρώµατα»,
τα µαθαίνουµε και στα παιδιά µας στα σχολεία. 

Οι Έλληνες όµως ζουν σε ανέχεια. Πεινάνε. Δεν έχουν εργα-
σία. Εταιρείες κλείνουν. Εκεί θα βρεθούµε αντιµέτωποι µε τα πρα-
γµατικά δηµοκρατικά δικαιώµατά τους και τα κεκτηµένα τους και
εκεί θα πρέπει να φροντίσουµε να τα έχουν. Εάν µπορέσουµε να
το κάνουµε, θα πάρουµε ένα µεγάλο «µπράβο» από τις επόµενες
γενεές. Εάν όχι, θα µας γράψει η ιστορία όλους γενικά. Η ιστορία
γράφει, γιατί η ιστορία είναι αµείλικτη. Όσο και να θέλουµε να
την παραποιήσουµε, η ιστορία γράφει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Πριν ολοκληρώσουµε τη διαδικασία, θα ανακοινώσω και θα κα-
ταθέσω, όπως µου την έδωσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, επιστολή του Γενικού
Γραµµατέα της Κεντρικής Επιτροπής και Προέδρου της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
του κ. Δηµήτρη Κουτσούµπα, µαζί µε λόγο τον οποίο επισυνάπτει
για τη σηµερινή διαδικασία, µε αφορµή την ειδική συνεδρίαση
της Ολοµέλειας της Βουλής για την Επέτειο της αποκατάστασης
της Δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή και η οµιλία του Γενικού Γραµµατέα της Κεντρι-
κής Επιτροπής και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτρη Κουτσούµπα, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ειδική συνε-
δρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής. 

Διακόπτουµε για λίγα λεπτά, µέχρι να µπουν στην Αίθουσα ο
αρµόδιος Υπουργός, οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές, τους
οποίους παρακαλώ το συντοµότερο δυνατόν να µπουν στην Αί-
θουσα και να καταλάβουν τις θέσεις τους. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Κύρωση της Συµφωνίας τροποποίησης διατάξεων της
Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής,
Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης
του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα -
Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 18 Ιουλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και της τροπο-
λογίας. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης

Ανδριανός για δεκαπέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το υπό συζή-

τηση νοµοσχέδιο αφορά την τροποποίηση της από 28-6-2007
σύµβασης παραχώρησης του έργου της µελέτης, κατασκευής,
χρηµατοδότησης, λειτουργίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης
του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του αυτοκινητόδροµου Πάτρα -
Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι, τη γνωστή ΠΑΘΕ, η οποία κυ-
ρώθηκε µε τον ν.3605/2007 και τροποποιήθηκε µε την από 28-11-
2013 συµφωνία τροποποίησης, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1
του ν.4219/2013. 

Η τροποποίηση αφορά κυρίως τη ρύθµιση της δυνατότητας
αναχρηµατοδότησης του παραχωρησιούχου µε τη σύναψη νέων
δανειακών συµβάσεων, χωρίς να επιδεινώνεται η θέση του δηµο-
σίου, την πρόβλεψη λήψης του ηµίσεος του οφέλους της ανα-
χρηµατοδότησης από το ελληνικό δηµόσιο, καθώς και επιµέρους
προβλέψεις, που αφορούν την αντιµετώπιση ζητηµάτων που ανέ-
κυψαν κατά τη λειτουργία του αυτοκινητόδροµου. 

Ιδιαίτερη σηµασία έχει ότι η τροποποίηση της σύµβασης εισά-
γεται µετά την πλήρη ολοκλήρωση των θεµελιωδών υποχρεώ-
σεων του παραχωρησιούχου, την ολοκλήρωση του κατασκευα-
στικού µέρους της σύµβασης και την παράδοση του έργου σε
πλήρη λειτουργία προς χρήση από τους πολίτες. 

Το βασικό πρόβληµα που επιλύει το παρόν νοµοσχέδιο είναι
ότι, λόγω της παλαιότητας της σύµβασης παραχώρησης του
2007, δεν προβλέπεται στο αρχικό κείµενο η δυνατότητα αναχρη-
µατοδότησης του παραχωρησιούχου και είναι κάτι που έρχεται
σε αντίθεση µε όλες τις σύγχρονες συµβάσεις παραχώρησης και
αποτελεί επιπλέον συµβατική δέσµευση του δηµοσίου. 

Οι προβλέψεις της τροποποίησης, συνεπώς, ενισχύουν τη βιω-
σιµότητα του παραχωρησιούχου, µέσω της αξιοποίησης ευνοϊ-
κότερων χρηµατοδοτικών συµφωνιών, ενώ παράλληλα εξασ-
φαλίζεται σηµαντικό όφελος για το δηµόσιο, καθώς, πέρα από
την απρόσκοπτη λειτουργία του οδικού τµήµατος, αφ’ ενός, µε
τη ρήτρα µη επιδείνωσης, η συµβατική και χρηµατοοικονοµική
θέση του δηµοσίου δεν θα επιδεινώνεται µε την ανάληψη πρό-
σθετων συµβατικών και χρηµατοοικονοµικών υποχρεώσεων και,
αφ’ ετέρου, µια πρόβλεψη που δεν υπήρχε, το δηµόσιο θα ει-
σπράξει το ήµισυ του οφέλους της αναχρηµατοδότησης, σε ένα
ποσό που µπορεί να υπερβεί τα 14 εκατοµµύρια ευρώ.

Συγκεκριµένα, στην τροποποίηση της σύµβασης προσδιορίζο-
νται κατ’ αρχάς τα συµβαλλόµενα µέρη, το ελληνικό δηµόσιο, η
ανώνυµη εταιρεία «Αυτοκινητόδροµος Αιγαίου» -ανώνυµη εται-
ρεία παραχώρησης- για τον αυτοκινητόδροµο τµήµα ΠΑΘΕ Μα-
λιακός - Κλειδί και οι µέτοχοι του παραχωρησιούχου, η «HOCH-
TIEF», η «ΑΚΤΩΡ», η «ΑΒΑΞ» και η «VINCI». 

Γίνεται ιστορική αναδροµή στην αρχική σύµβαση παραχώρη-

σης και στην τροποποίησή της το 2013 προσδιορίζεται ο σκοπός
της τρέχουσας τροποποίησης, που είναι η πρόβλεψη της δυνα-
τότητας αναχρηµατοδότησης του παραχωρησιούχου, µε τη σύ-
ναψη νέων δανειακών συµβάσεων και προβλέπεται η έγγραφη
έγκριση και ο καθορισµός από το ελληνικό δηµόσιο των δανει-
ακών συµβάσεων και των αναγκαίων εγγράφων χρηµατοδότη-
σης, καθώς και το όφελος της αναχρηµατοδότησης και ο διαµοι-
ρασµός του µε το ελληνικό δηµόσιο. 

Τέλος, ρητά ορίζεται ότι η θέση του ελληνικού δηµοσίου σε
καµµία περίπτωση δεν θα καταστεί χειρότερη µετά την αναχρη-
µατοδότηση του παραχωρησιούχου. 

Ως προς τις επιµέρους τροποποιούµενες διατάξεις, µεταξύ
άλλων προστίθεται ο ορισµός του οφέλους αναχρηµατοδότησης,
που καθορίζει το όφελος που θα εισπράξει το ελληνικό δηµόσιο
από την όποια αναχρηµατοδότηση του παραχωρησιούχου και
προσδιορίζεται ο τρόπος υπολογισµού του. Διορθώνεται η χιλιο-
µετρική θέση των έργων του κύριου έργου παραχώρησης, όπως
προέκυψε, κατά τη µέχρι σήµερα εκτέλεση της σύµβασης. 

Τροποποιείται, επίσης, ο ορισµός του επιτοκίου αναφοράς για
λόγους εναρµόνισης µε τις ήδη υφιστάµενες διατυπώσεις των
άλλων συµβάσεων παραχώρησης, καθώς, ούτως ή άλλως, κατά
τα παρελθόντα έτη τα οφειλόµενα ποσά προς τον παραχωρησι-
ούχο υπολογίστηκαν µε τον νέο ορισµό, σύµφωνα µε τα ισχύοντα
χρηµατοοικονοµικά και τραπεζικά πρότυπα. 

Εισάγονται δύο υποπαράγραφοι στο άρθρο 5 της σύµβασης,
στις οποίες ορίζεται ότι το ελληνικό δηµόσιο δεν θα καθυστερεί
χωρίς εύλογη αιτία τη γραπτή του συναίνεση για την έγκριση
νέας ή την τροποποίηση υφιστάµενης καθορισµένης δανειακής
σύµβασης, σχετικά µε οποιαδήποτε πράξη αναχρηµατοδότησης,
υπό την προϋπόθεση ότι δεν επιδεινώνεται η θέση του δηµοσίου,
το δικαίωµα του δηµοσίου να εισπράξει το ήµισυ του οφέλους
της αναχρηµατοδότησης ή άλλα ισοδύναµα ανταλλάγµατα, ενώ
παράλληλα επαναλαµβάνεται ότι δεν δύναται να χειροτερεύσει
η θέση του, µετά την αναχρηµατοδότηση του παραχωρησιούχου. 

Προβλέπεται, επίσης, η δυνατότητα τοποθέτησης αυτοµατο-
ποιηµένου τρόπου πληρωµής σε όλους τους σταθµούς µε τοπι-
κούς και πλευρικούς των διοδίων. Εισάγεται εξαίρεση από την
υποχρέωση καταβολής διοδίων στα οχήµατα που ανήκουν κατά
πλήρη κυριότητα και χρησιµοποιούνται από άτοµα µε αναπηρία
ή αναπήρους πολέµου. Τροποποιείται ο ορισµός για το συµφω-
νηθέν υπόλοιπο ΕΔ, το οποίο συνιστά το ποσό που είναι επαρκές
για την καταβολή όλων των προβλεπόµενων επιλέξιµων εξόδων
έργου, χωρίς χρήση του αποθεµατικού του λογαριασµού για τη
χρονική περίοδο των εποµένων είκοσι τεσσάρων µηνών σε κυλιό-
µενη βάση, κατά το µέτρο που αυτά τα επιλέξιµα έξοδα έργου
δεν καλύπτονται ήδη από άλλους αποθεµατικούς λογαριασµούς
του παραχωρησιούχου. 

Ορίζεται, επίσης, ότι στις τροποποιήσεις του καταστατικού του
παραχωρησιούχου που λαµβάνουν χώρα ως συνέπεια συµµόρ-
φωσης µε διάταξη νόµου να µη χρειάζεται η έγκριση του δηµο-
σίου, αφού πρόκειται για νόµιµη υποχρέωση. 

Εισάγεται τροποποίηση µε την οποία προβλέπεται υποχρεω-
τική πρόσκληση συµµετοχής του δηµοσίου στις γενικές συνελεύ-
σεις των µετόχων του παραχωρησιούχου, εφόσον λαµβάνουν
χώρα µε σύγκληση συνεδρίασης. Άλλως, το δηµόσιο ενηµερώ-
νεται εγγράφως, εκ των προτέρων, για τα θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης και, εκ των υστέρων, για την απόφαση της γενικής συ-
νέλευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως επεσήµανα και προηγου-
µένως, η τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης, που απο-
τελεί το αντικείµενο του νοµοσχεδίου, µε τη νοµική ισχύ που
αποκτά και τον προσυµβατικό έλεγχο, που ήδη έγινε από το Ελε-
γκτικό Συνέδριο, διασφαλίζει µε διαφανή και αποτελεσµατικό
τρόπο το δηµόσιο συµφέρον, την επικαιροποίηση της σύµβασης
βάσει των πλέον σύγχρονων προτύπων, την απρόσκοπτη λειτουρ-
γία του αυτοκινητόδροµου, την αξιοποίηση του εργαλείου της
αναχρηµατοδότησης για τον παραχωρησιούχο, την είσπραξη
από το δηµόσιο του µισού οφέλους που θα προκύψει, την πρό-
βλεψη περί µη επιδείνωσης της θέσης του δηµοσίου, τις επιµέ-
ρους βελτιώσεις, όπως αυτή που αφορά τους συµπολίτες µας µε
αναπηρία. 
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Για τους λόγους αυτούς, λοιπόν, σας καλώ να υπερψηφίσετε
το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Ανδριανέ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Χρήστος Γιαννούλης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, λίγο πριν ολο-

κληρώθηκε σε αυτή την Αίθουσα µία επετειακή συνεδρίαση για
τη συµπλήρωση πενήντα ετών από τη Μεταπολίτευση και την κα-
τάρρευση της στρατιωτικής δικτατορίας της χούντας. Ξέρετε,
σήµερα δεν µπορούµε να παρακάµψουµε την ανάγκη να συνδυά-
ζεται η προσέγγισή µας για την κοινοβουλευτική διαδικασία µέσα
και από αυτή τη χρονική ωρίµανση της ελληνικής δηµοκρατίας. 

Μόνο, κύριε Υπουργέ, που µε τροµάζει κάτι. Με τροµάζει ότι ο
πρώην συνάδελφός σας και προκάτοχος σας στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών, ο νυν Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, ο κ.
Στουρνάρας, µόλις χθες και προχθές περιέγραψε το µέλλον της
ελληνικής δηµοκρατίας και της ελληνικής οικονοµίας σε έναν ορί-
ζοντα σαράντα ετών, για να επανέλθει σε µια βιώσιµη και ανα-
πτυξιακή και µε προοπτική κατάσταση. Πήγε το µυαλό µου στο
ότι από τα σαράντα χρόνια που εκτιµά ο κ. Στουρνάρας ότι χρει-
άζεται να γίνουν οι αναγκαίες µεταρρυθµίσεις και οι αλλαγές
προφανώς χάσαµε τα πενήντα χρόνια της Μεταπολίτευσης, µε
ευθύνη συγκεκριµένων πολιτικών δυνάµεων και παρατάξεων. Δεν
ξέρω αν υιοθετείτε αυτή την πεσιµιστική εκτίµηση του κ. Στουρ-
νάρα. Προφανώς άµεσος συνεργάτης σας είναι στην Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, αλλά µόνο εκεί µε τη λογική καταλή-
γουµε ότι χάσαµε πολλά από τα πενήντα χρόνια της Μεταπολί-
τευσης για την ωριµότητα της δηµοκρατίας, της οικονοµίας και
της ανάπτυξης. 

Επίσης, θα µου επιτρέψετε, εκτός από τα µεγάλα και όµορφα
λόγια που λέγονται για την ώριµη ενήλικη, για την πενηντάρα δη-
µοκρατία, την πενήντα ετών δηλαδή δηµοκρατία, να πω ότι σή-
µερα επικαιροποιούνται και ταυτίζονται µε αυτόν τον στόχο πολύ
συγκεκριµένα ζητήµατα. Ξέρετε, σε µια ώριµη δηµοκρατία πενή-
ντα ετών θα θεωρούσα αυτονόητο ότι δεν θα χρειαζόταν -επι-
τρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, αυτή τη θεµατική παράκαµψη-,
αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, ο Σύλλογος
Καρκινοπαθών Μακεδονίας Θράκης, κύριε Υπουργέ, να στέλνει
µία επιστολή στον Πρωθυπουργό, επιστολή απόγνωσης, κάνο-
ντας λόγο για ασυνέπεια και εξαιρετικά προκλητική καθυστέρηση
από το 2021, όταν ο ίδιος το είχε εξαγγείλει στη Θεσσαλονίκη,
να βρίσκεται βαλτωµένο το Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο της Θεσ-
σαλονίκης. Αυτό είναι ωρίµανση της δηµοκρατίας. Να µη χρει-
άζεται να καταφεύγει ο Πρωθυπουργός στη µικροπολιτική και οι
πολίτες απελπισµένοι να ψάχνουν να βρουν το δίκιο τους ή το
λογικό. 

Επίσης σε µια ώριµη δηµοκρατία, κύριε Σταϊκούρα, θα περί-
µενα να θεωρείται απολύτως δεδοµένο η ασφάλεια των συγκοι-
νωνιών, η ύπαρξη υποδοµών, η χρηστή διαχείριση και η δια-
φάνεια στις χρηµατοδοτήσεις των έργων, η απουσία σε µαύρες
τρύπες οικονοµικής διαχείρισης και λεφτά πεταµένα στον βρό-
ντο, χωρίς να έχουµε τις απαραίτητες και αρµόζουσες υποδοµές
για µια δηµοκρατία πενήντα ετών. 

Σε µια δηµοκρατία πενήντα ετών, προερχόµενη από µια εθνική
τραγωδία και την κατάρριψη ενός στρατιωτικού καθεστώτος, θα
έπρεπε επίσης να θεωρούµε αυτονόητο ότι λειτουργούν οι κανό-
νες και οι θεσµοί, όπως, για παράδειγµα, ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος, η κοινοβουλευτική διαδικασία και η κοινοβουλευτική
πρακτική, την οποία πολλές φορές σύσσωµη η Αντιπολίτευση
σας έχει υποδείξει -για να µην πω βαρύτερη κουβέντα, σας έχει
καταγγείλει- ότι αγγίζει τον ανορθολογισµό µε µεγαλύτερη ταχύ-
τητα από ό,τι η προηγούµενη. 

Έχετε την έτοιµη απάντηση όλοι σας, «µα κι εσείς το 2015 -
2019». Αυτή η τετραετία έχει πολλαπλασιαστεί, έχει κλωνοποι-
ηθεί, έχει υπερµεγεθυνθεί, λες και είναι όλη η Μεταπολίτευση.
Πώς χωράει η ελληνική ιστορία µέσα σε τέσσερα χρόνια θητείας
του ΣΥΡΙΖΑ; Είστε µάλλον οι µόνοι εφευρέτες της χρονοκάψου-
λας. Δεν έχουν καταφέρει να τη βρουν οι επιστήµονες και την

έχετε εφεύρει εσείς. Για όλα σε αυτή τη χώρα φταίει αυτή η τε-
τραετία. Κλείνω την παρένθεση. 

Θέλετε και εσείς µερίδιο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Φταίει ο Ανδρέας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Φταίει και ο Ανδρέας. Και ένα µερί-

διο στο ΠΑΣΟΚ.
Θέλω να πω, λοιπόν, ότι ώριµη δηµοκρατία δεν είναι µόνο

όµορφες εκφράσεις, επετειακές δεξιώσεις, πύρινοι λόγοι από τον
Πρωθυπουργό ή τη Συµπολίτευση, που κλείνει πέντε χρόνια δια-
κυβέρνησης και έχει καταφέρει, πέρα από αυτό που σας είπα και
τις υποδοµές, για τα βασικά αγαθά, να προσφέρει στους Έλλη-
νες πολίτες όλο και χειρότερο δείκτη ποιότητας καθηµερινότητας
και ποιότητας ζωής. Έχω την απαίτηση στην ωρίµανση της δη-
µοκρατίας και στη βελτίωση των πολιτικών πρακτικών, της πολι-
τικής ηθικής, της βελτίωσης και της ενίσχυσης της έννοιας της
ευθύνης και του καθήκοντος και όχι του τυχοδιωκτισµού και της
µικροπολιτικής, µικροκοµµατικής αρπαχτής, να µη θεωρούµε την
ακρίβεια ως το ανίκητο τέρας που παρατηρούµε επί τρία χρόνια,
χωρίς να την αντιµετωπίζουµε επί της ουσίας. 

Δεν τα λέω για να προσβάλω την πολιτική σας παρουσία. Σας
το λέω γιατί ο Πρόεδρος της Βουλής µάς διάβασε ένα απόσπα-
σµα από την επιφυλλίδα του ιστορικού «Βήµατος» του αείµνη-
στου Παύλου Παλαιολόγου, που περιγράφει ότι σε αυτή τη γωνιά
της Μεσογείου, στη γωνιά του Νότου, οι πολίτες ψηφίζουν µε την
καρδιά τους, µε την ψυχή τους, µε το συναίσθηµα και όχι πάντα
µε τη λογική. Έχω την εντύπωση ότι στην περίπτωσή σας οι Έλ-
ληνες δεν ψήφισαν ούτε µε το συναίσθηµα και την καρδιά ούτε
µε τη λογική. Ψήφισαν κυρίως λόγω του φόβου και της παρελκυ-
στικής πρακτικής. Αλλά αυτό είναι µια άλλη συζήτηση.

Αυτή η καρδιά, λοιπόν, λέει και υπαγορεύει σε κάθε έναν που
έχει θέση ευθύνης και τη διαχείριση της εξουσίας ότι σε όλα αυτά
που περιγράφουµε -και τα περιγράφουµε όχι µόνο εµείς σαν
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τα περιγράφει η πλειοψηφία σχεδόν
της Αντιπολίτευσης- δεν µπορεί να αντιδράτε µε αλαζονεία, µε
αδράνεια, µε αναποτελεσµατικότητα ή µε υπεκφυγές.

Και µια σειρά άλλων ζητηµάτων που θα µπορούσα να ανα-
πτύξω για ώρες πολλές. Κάποια στιγµή εάν θέλουµε να τιµή-
σουµε την Ελληνική Δηµοκρατία, κοµµάτι της εξέλιξής της που
είµαστε όλοι οι Έλληνες που πιστεύουµε σε αυτόν τον τόπο είναι
να ξεκινήσουµε από το υπόδειγµα κυβερνητικής πρακτικής και
να αφήσουµε τους τακτικισµούς και τις παρελκυστικές πρακτικές
που δεν µας οδηγούν πουθενά.

Εύχοµαι πάντως, κύριε Υπουργέ, να έχετε διαφορετική άποψη
από τον κ. Στουρνάρα, γιατί εγώ έλεγα ότι στην πολιτική έχω βρε-
θεί για να βελτιώσω και τη ζωή µου και τη ζωή του γιου µου, των
παιδιών µας. Αν η πορεία του καραβιού µε βάση τον κ. Στουρ-
νάρα είναι για µετά σαράντα χρόνια, καταλαβαίνετε ότι υποθη-
κεύετε και τις επόµενες γενιές συνεχίζοντας αυτό το βιολί.

Και θέλω να σας πω το εξής, µέρα που είναι σήµερα. Εγώ και
πολλοί σύντροφοι και συντρόφισσες που βρισκόµαστε στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, παραφράζοντας λίγο τον ποιητή, δεν πολιτευόµαστε, δεν
τραγουδάµε για να ξεχωρίζουµε από τον κόσµο. Εµείς πολιτευό-
µαστε ή τραγουδάµε για να σµίξουµε τον κόσµο. Και αν θέλετε
πραγµατικά να µας κάνετε να νιώσουµε ότι καταλαβαινόµαστε
καλύτερα τώρα, µένει να το δείξετε µε συγκεκριµένες πολιτικές
αποφάσεις και µε πολιτική γενναιότητα.

Μία από αυτές, κύριε Υπουργέ, θα ήταν και το αντικείµενο του
νοµοσχεδίου που συζητάµε. Είµαι βέβαιος ότι έχετε την ευαισθη-
σία και το γνωρίζετε. Βέβαια, αυτή την ευαισθησία δεν την επι-
δεικνύετε -και εσείς και οι άλλοι συνάδελφοί σας- σε άλλες πε-
ριπτώσεις, όπως είναι οι απολύσεις των εργαζοµένων στη «ΛΑΡ-
ΚΟ» ή η απώλεια αξιοποίησης πλουτοπαραγωγικών πηγών µε τη
συµπλεγµατική ιδεοληψία της άκρατης ιδιωτικοποίησης και της
πλήρους απαξίωσης του ελεγκτικού χαρακτήρα του δηµόσιου
τοµέα, µε διαφάνεια, αξιοκρατία και αποτελεσµατικότητα. Επί-
σης, µια άλλη µεγάλη ιδεολογική κουβέντα.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, είµαστε αναγκασµένοι -και σας
το είπα και στην επιτροπή- να οδηγηθούµε στη διατύπωση του
παρόντος στο νοµοσχέδιο, όχι γιατί δεν αναγνωρίζουµε ότι πα-
ράγει κάποιο δηµοσιονοµικό όφελος και για το δηµόσιο, παράγει,
όµως, πολύ µεγαλύτερα οφέλη για προνοµιακούς συνοµιλητές,
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όχι τώρα αλλά και τα παλιότερα χρόνια των κυβερνήσεών σας.
Θέλω να σας θυµίσω –όπως έχω ξανακάνει- εκείνη την κωµι-

κοτραγική σκηνή –καλά να είναι ο άνθρωπος- µε τον τότε Υ-
πουργό Υποδοµών τον κ. Σουφλιά και µε τους χορούς και τα πα-
νηγύρια που είχαν στήσει στην υπογραφή της αρχικής σύµβα-
σης, αν δεν κάνω λάθος, µε τον τότε ιδιοκτήτη του «ΑΚΤΟΡΑ»,
τον αείµνηστο Μπόµπολα. Δεν ξέρω αν είναι εν ζωή. Έχει µείνει
στην ιστορία, έχει αποτυπωθεί αυτό και ως λογική.

Από το 2007, λοιπόν, µέχρι σήµερα φτάσαµε σε ένα σηµείο
όπου προνοµιακοί συνοµιλητές -που επεκτάθηκαν και σε άλλα τε-
χνικά αντικείµενα, που δοκιµάστηκαν και έµαθαν πάνω στην
πλάτη του Έλληνα φορολογούµενου για να ολοκληρωθεί το έργο
των οδικών υποδοµών, των εθνικών δρόµων, αντίστοιχη περιπέ-
τεια είχαµε και µε την Εγνατία και µε όλους τους άλλους οδικούς
άξονες- έχουν φτάσει και σε κερδοφορία και στην ικανότητα
εκτός από τα επιχειρηµατικά τους σχέδια να µπορούν να συµµε-
τέχουν και σε κάποιες πρωτοβουλίες κοινωνικής αλληλεγγύης και
συνοχής. Σε αυτό ξέρω ότι έχετε ευαισθησία και όπως µας περι-
γράψατε και στην επιτροπή, θα το επιδιώξετε.

Αυτή τη στιγµή, στην ουσία, η δυνατότητα αναχρηµατοδότη-
σης των παλαιότερων δανείων θα αποφέρει στους παραχωρησι-
ούχους τη δυνατότητα κεφαλαιακής ενίσχυσης των δραστηριο-
τήτων τους και χαµηλότερο δανεισµό. Θα αποφέρει κέρδη µε
λίγα λόγια ή κεφάλαια που θα τα χρησιµοποιήσουµε –ελπίζω- για
την ανάπτυξη των παρεχόµενων υπηρεσιών, που είναι και η συ-
ντήρηση των δρόµων, ο προγραµµατισµός των εργασιών και η
εποπτεία του οδικού δικτύου, για να µη φτάνουµε σε καταστάσεις
που έχουν ζήσει οι Έλληνες πολίτες, αποκλεισµένοι στον πρώτο
χιόνια, αποκλεισµένοι σε µια έντονη πληµµύρα και τόσα άλλα.

Στην ουσία η ψήφος µας έχει την έκκληση προς εσάς «ανοίξτε
ένα διάλογο τώρα». Αυτή τη στιγµή είναι πολύ κοστοβόρο να δια-
σχίσεις την απόσταση Θεσσαλονίκη - Αθήνα σε διόδια, σε κερ-
δοφόρες επιχειρήσεις, οι οποίες παρά το γεγονός του µειωµένου
ρίσκου που έλαβαν και στη διάρκεια της πανδηµίας -γιατί θέλω
να σας θυµίσω και αυτό, οι εταιρείες αυτές χρηµατοδοτήθηκαν,
επιδοτήθηκαν, λόγω των µέτρων που αναγκάστηκε να πάρει η ελ-
ληνική πολιτεία για τον COVID, µε ιδιαίτερα γαλαντόµο τρόπο,
αεροπορικές εταιρείες, η «HELLENIC TRAIN», οι παραχωρησιού-
χοι για τα διόδια, ενώ σε µικροµεσαίους και ελεύθερους επαγ-
γελµατίες ακόµα και για την ακρίβεια η στήριξη της επιδότησης
του ηλεκτρικού ρεύµατος γίνεται αντικείµενο επιστροφής αν είναι
ακριβές. Ή µάλλον, όχι «αν είναι ακριβές», αλλά έτσι όπως έχει
παγιωθεί µε τις πολιτικές σας πρακτικές.

Λέµε, λοιπόν, να ανοίξετε έναν διάλογο άµεσα, θωρακίζοντας
και µε νοµοθετικό τρόπο. Και σας το είχα αναγνωρίσει ότι δεν
ήσασταν υποχρεωµένοι αυτή την αναθεώρηση, µε βάση τη σύµ-
βαση του 2007, να τη φέρετε στη Βουλή. Είπατε -και το αναγνω-
ρίζω- ότι ήταν µια πολιτική πρωτοβουλία σας ευαισθησίας και
ενίσχυσης της διαφάνειας για να γίνει µια συζήτηση. Αυτό πιστώ-
νεται.

Θα ήµουν χαρούµενος και δεν θα είχα κανέναν πολιτικό φθόνο
να σας πιστώσουµε και την εκκίνηση, αργοπορηµένα µεν αλλά
έστω και τώρα, ενός πολιτικού διαλόγου όχι µε τη λογική «τα µπι-
νελίκια εµείς τα ρίξαµε, από κει και πέρα -όπως είπα και νωρί-
τερα- ο Θεός να βάλει το χέρι του». Όχι, λοιπόν, διάλογο ή
πολιτική συζήτηση µπινελικίων, αλλά έναν ουσιαστικό διάλογο
για τη σχέση των υπερκερδών αυτών των εταιρειών µε την οικο-
νοµική πλέον κατάσταση του µέσου Έλληνα πολίτη, του ελληνι-
κού νοικοκυριού και τους τρόπους µε τους οποίους θα στα-
µατήσει αυτή η «ληστεία», νοµικά κατοχυρωµένη, µεν, αλλά πα-
ράλογη, την ώρα που φτάσαµε µε βάση τα εισοδήµατα των Ελ-
λήνων να χρειάζονται, 40 ευρώ διόδια για τη Θεσσαλονίκη Αθήνα
και άλλα 40 ευρώ στην επιστροφή, σύνολο 80 ευρώ και δύο
φορές να γεµίσει το ρεζερβουάρ, χρειάζονται άλλα 150 ευρώ, το
οποίο είναι ένα ποσό που είναι σχεδόν ο µισός µισθός -ή και πα-
ραπάνω- του ελληνικού νοικοκυριού.

Αυτή τη συζήτηση πρέπει να την ανοίξετε. Είναι απελπιστικά
αναγκαίο να την ανοίξετε, για να πούµε ότι µπορούµε να γιορτά-
ζουµε πλέον τα πενήντα χρόνια δηµοκρατίας -και αυτό ως παρά-
µετρο στη συλλογιστική σας- και όχι να ισχύει το δόγµα Στουρ-
νάρα ότι «θέλουµε άλλα σαράντα χρόνια, άρα από τα πενήντα

που διανύσαµε, χάσαµε σχεδόν και τα πενήντα».
Θέλουµε αυτή η χώρα να γίνει καλύτερη και θέλουµε να το

προλάβουµε και εµείς και οι επόµενες γενιές.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Παρακαλώ, στο σηµείο αυτό, να κλείσει το ηλεκτρονικό σύ-

στηµα εγγραφής οµιλητών.
Πριν προχωρήσουµε στις αγορεύσεις των ειδικών αγορητών,

θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις:
Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών,

Εσωτερικών, Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, καθώς και οι Ανα-
πληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 23/7/2024
σχέδιο νόµου: «Αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµε-
τοχών και Περιουσίας και των θυγατρικών της και λοιπές διατά-
ξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Και δεύτερον, η Βουλευτής της Νέας Αριστεράς, κ. Ευτυχία

Αχτσιόγλου ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Και καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, τον κ. Απόστολο Πάνα, για
δεκαπέντε λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσουµε στην εισήγηση του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, θα ήθελα να αναφερθώ
σε µία σειρά από ζητήµατα που αφορούν αυτή τη στιγµή τη χώρα
και έχουν σχέση και µε ένα κοµµάτι των υποδοµών. Αν πραγµα-
τικά, λοιπόν, θέλουµε να είµαστε αντικειµενικοί και όχι υποκειµε-
νικοί, η γενικότερη εικόνα και κατάστασή µας υποδεικνύει τι
πρέπει να προβλέψουµε, να σχεδιάσουµε και να υλοποιήσουµε
στο µέλλον για να ενδυναµωθεί η ισχύς της χώρας µας.

Οι βασικές, λοιπόν, υποδοµές µιας ανεπτυγµένης χώρας πρέ-
πει να είναι ανθεκτικές, σχεδιασµένες για το µέλλον, δίνοντας
στους πολίτες της χώρας αυτό που πραγµατικά τους αξίζει. Συ-
µπεριλαµβάνοντας τα πάντα, από την υγεία, την εκπαίδευση, την
πρόσβαση σε ενέργεια, το καθαρό νερό για ύδρευση και άρ-
δευση αλλά και άλλες υποδοµές. Η πολιτεία, λοιπόν, οφείλει να
εξαντλεί όλα τα δεδοµένα, έτσι ώστε η κοινωνία να επωφελείται
στο µέγιστο. Αυτός άλλωστε είναι και ο στόχος της πολιτείας
αλλά και του κοινοβουλευτισµού.

Θα ήθελα, λοιπόν, να µιλήσω ξεκινώντας από το ζήτηµα της
ενέργειας που όλο αυτό το διάστηµα καµµία προσπάθεια δεν είχε
γίνει για την ενεργειακή αυτοτέλεια της χώρας µας. Εκτός, λοι-
πόν, ελέγχου η κατάσταση στα νοικοκυριά, στις επιχειρήσεις, τις
βιοµηχανίες, τον πρωτογενή τοµέα, µια κατάσταση που η Κυβέρ-
νηση δεν κάνει τα αναγκαία.

Ως συνήθως, οι ευθύνες είναι αλλού. Τρανταχτή απόδειξη η
πρόσφατη ΚΥΑ µια µέρα πριν τις ευρωεκλογές µε την οποία ζη-
τάτε από την κοινωνία να επιστρέψει τις επιδοτήσεις ρεύµατος
για παρελθόντα έτη, κάτι για το οποίο, όµως, διατείνεστε ότι δεν
γνωρίζετε, αλλά το µάθατε τα ξηµερώµατα της εποµένης των ευ-
ρωεκλογών. Ποιος, λοιπόν, πραγµατικά ευθύνεται για αυτή την
επιτελική ανευθυνότητα και για ποιον λόγο δεν ενηµερώθηκαν
αναλυτικά και εγγράφως οι καταναλωτές τι τους περιµένει;

Δηµόσια κτήρια και δηµόσιες δοµές. Η εικόνα, παρ’ όλες τις
φιλότιµες, θα έλεγα, προσπάθειες οι οποίες γίνονται, είναι µια γε-
νικότερη εικόνα παραµέλησης, στις σχολές, στα σχολεία, σε
δοµές υγείας όλων των βαθµίδων, στα δηµόσια κτήρια διοίκησης
και ό,τι έχει σχέση µε την αστική δηµόσια λειτουργία. Αυτό, δυ-
στυχώς, επικρατεί στα περισσότερα δηµόσια κτήρια της χώρας,
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είτε µας αρέσει είτε όχι.
Μέσα µαζικής µεταφοράς. Ενάµιση χρόνο µετά τα Τέµπη συ-

ζητάµε ακόµα το τι θα γίνει µε τον ελληνικό σιδηρόδροµο και πώς
θα βελτιωθεί η ασφάλεια στα τρένα και η γενικότερη κατάσταση.
Έλλειψη σχεδιασµού έχουµε εδώ κοντά το flyover στη Θεσσαλο-
νίκη µε την κατασκευή του χωρίς µελέτη, χωρίς κάτι να µας δίνει
παραπάνω. Επηρέασε αρνητικά την, ήδη, βεβαρηµένη αστική συ-
γκοινωνία της πόλης αλλά και το κυκλοφοριακό της.

Αρδευτικά έργα. Μεγαλόπνοα αρδευτικά έργα στο σύνολο της
χώρας άλλα σταµατηµένα, άλλα παρατηµένα χωρίς εξέλιξη, άλλα
στα χαρτιά, σε µία εποχή που λόγω της κλιµατικής αλλαγής, της
ανοµβρίας και της λειψυδρίας δοκιµάζουν τις αντοχές του πρω-
τογενή τοµέα και της κοινωνίας σε όλη την επικράτεια. Έργα, λοι-
πόν, που θα έδιναν ζωή και κίνητρα σε όλη την περιφέρεια,
ενισχύοντας την ανθεκτικότητα και τη βιωσιµότητα του βασικό-
τερου πυλώνα της εθνικής µας οικονοµίας, παραµένουν στα συρ-
τάρια µε µόνιµες δικαιολογίες για τη µη εκτέλεσή τους. Παρα-
δείγµατα αρκετά. Στη Λακωνία το φράγµα της Κελεφίνας και το
αρδευτικό δίκτυο της Τρινάσου. Στην Αργολίδα οι βελτιώσεις
έργων µεταφοράς και διανοµής νερού άρδευσης από δίκτυα Ανα-
βάλου - Κουτσοπόδι. Στη Χαλκιδική το φράγµα του Χαβρία που
δοκιµάζεται και στον πρωτογενή τοµέα αλλά και στον τοµέα του
τουρισµού. Στη νησιωτική Ελλάδα η λειψυδρία έχει χτυπήσει κόκ-
κινο επηρεάζοντας αρνητικά την οµαλή λειτουργία του τουριστι-
κού κλάδου. Εµείς, όµως, µιλάµε για ανάπτυξη.

Παράλληλα, καµµία κουβέντα, καµµία διαβούλευση, καµµία
πρόβλεψη ούτε και από το Ταµείο Ανάκαµψης για αξιοποίηση οµ-
βρίων ανά τη χώρα σε ταµιευτήρες, αλλά και καµµία σοβαρή ολο-
κληρωµένη πρόταση για αξιοποίηση των επεξεργασµένων λυ-
µάτων από τους βιολογικούς για αρδευτική χρήση. Ίσως, λοιπόν,
όταν και αν η Κυβέρνηση θελήσει να ασχοληθεί µε το βασικότερο
πρόβληµα της χώρας και των παραγωγικών φορέων και της κοι-
νωνίας που είναι το νερό, τότε θα πούµε όλοι µαζί το νερό νε-
ράκι.

Πέρα, όµως, από όλα αυτά θέλω να πω κάποια πράγµατα και
είναι φυσικό και για το σχέδιο νόµου που φέρατε εδώ στη Βουλή
και πράγµατι ήταν σηµαντικό, καθώς αποφασίσατε να έχετε και
τη δική µας άποψη. Στις βασικές τροποποιήσεις, λοιπόν, της σύµ-
βασης στην παρούσα κύρωση έχουµε τα εξής: Προσθήκη νέου
ορισµού για το όφελος αναχρηµατοδότησης, υποχρέωση του ελ-
ληνικού δηµοσίου να µην αρνείται και να µην καθυστερεί τη γρα-
πτή του συναίνεση για την έγκριση µιας νέας ή την τροποποίηση
µιας υφιστάµενης καθορισµένης δανειακής σύµβασης, αναφο-
ρικά προς οποιαδήποτε πράξεις αναχρηµατοδότησης. Στην
ουσία, λοιπόν, για τη λήψη νέου δανείου από τους παραχωρησι-
ούχους η σύµβαση µε το δηµόσιο αποτελεί εγγύηση για την τρά-
πεζα. Εφεξής, λοιπόν, το ελληνικό δηµόσιο θα λαµβάνει το ήµισυ
του οφέλους αναχρηµατοδότησης ή εφόσον συµφωνηθεί µεταξύ
των µερών άλλων ισοδύναµων ανταλλαγµάτων. Σύµφωνα, λοι-
πόν, µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους η τροποποίηση αυτή
θα αυξήσει τα έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού κατά 14 εκα-
τοµµύρια ευρώ περίπου.

Επίσης, προστίθεται και είναι θετικό στις εξαιρούµενες από την
υποχρέωση καταβολής διοδίων κατηγορίες οχηµάτων και τα οχή-
µατα που ανήκουν κατά πλήρη κυριότητα και χρησιµοποιούνται
από ΑΜΕΑ ή ανάπηρους πολέµου. Όµως, υπάρχει το εξής. Για
να διατυπώσουµε άποψη πρέπει να δούµε και την αρχική σύµ-
βαση, την τροποποίηση του 2013 και τις προβλέψεις της παρού-
σας, οι οποίες δεν υπάρχουν φυσικά και όπως καταλαβαίνετε και
ο χρόνος για να τις µελετήσουµε δεν ήταν επαρκής.

Σηµαντικό, επίσης, σηµείο αλλαγής στην προτεινόµενη κίνηση
είναι και η αλλαγή της προθυµίας µε την οποία το δηµόσιο θα
υπογράφει τις απαιτήσεις του παραχωρησιούχου. Να διευκρινί-
σουµε ότι δεν θα πρέπει να δηµιουργείται τεχνητή σύγχυση µε-
ταξύ της αναγκαιότητας δηµιουργίας βασικών και σύγχρονων
υποδοµών µε τη διαδικασία υλοποίησής τους.

Ποιοι πραγµατικά, λοιπόν, είναι οι λόγοι που δεν µας κοινοποι-
ήθηκε µία τεκµηριωµένη από έναν ανεξάρτητο οργανισµό για την
ωφέλεια από την αλλαγή της σύµβασης; Δεν θα έπρεπε να υπάρ-
χει αναλυτική ενηµέρωση για το τι πραγµατικά γίνεται; Οι νέοι
όροι προς όφελος ποιανού είναι; Ποια θα είναι τα άλλα ισοδύ-

ναµα ανταλλάγµατα; Γιατί δεν προκαθορίζονται και δεν διευκρι-
νίζονται από τους όρους της σύµβασης; Υπάρχει, αλήθεια, αρχι-
κός όρος στη σύµβαση και αν όχι, γιατί δεν προστίθεται για την
υποχρέωση διατήρησης συγκεκριµένων θέσεων εργασίας, οι
οποίες τώρα όµως καταργούνται λόγω της τοποθέτησης αυτο-
µατοποιηµένων συστηµάτων;

Επίσης, για ποιον λόγο δεν αναφέρονται στη σύµβαση οι πρα-
γµατικοί δανειακοί όροι µεταξύ των παραχωρησιούχων και των
δανειστών; Υπάρχει, λοιπόν, κάποιος ουσιαστικός λόγος απαλοι-
φής ή από παραδροµή δεν µας γνωστοποιήθηκαν; Και τέλος,
ποιος είναι αυτός που προκαθόρισε το κέρδος του δηµοσίου από
την αναχρηµατοδότηση να είναι το ήµισυ και όχι περισσότερο;
Δεν θα έπρεπε αυτό να προκύπτει από κάπου;

Κλείνοντας, να επισηµάνω το εξής. Έχουµε επανειληµµένα
θίξει και µπορούµε να ξανατονίσουµε το πόσο σηµαντικό είναι να
ολοκληρωθούν οι παράπλευροι δρόµοι στους µεγάλους αυτοκι-
νητόδροµους της χώρας, διότι εξυπηρετούν και την τοπική κυ-
κλοφορία και τις τοπικές αγροτικές και βιοτεχνικές δραστηριότη-
τες και συγχρόνως, αποτελούν εναλλακτική λύση για τους χρή-
στες που τους απαλλάσσει από το βάρος του κόστους των διο-
δίων.

Αν, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε την πρό-
θεση να ασχοληθεί κατά το ήµισυ του χρόνου από την ενασχό-
ληση µε τις δηµόσιες συµβάσεις µε τις πραγµατικές ανάγκες της
χώρας, τώρα θεωρώ και θεωρούµε ότι η εικόνα θα ήταν διαφο-
ρετική. Η ανάπτυξη, λοιπόν, σε µια χώρα γίνεται ισόρροπα και
οµοιόµορφα, όχι κατά το δοκούν, εις βάρος της υπόλοιπης κοι-
νωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΔΕΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ

για την οικονοµία του χρόνου.
Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας, τον κ. Ιωάννη Δελή. Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε
τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται, κυρίες και κύριοι, για τη δεύτερη τροποποίηση της

αρχικής σύµβασης, η οποία υπογράφηκε και ψηφίστηκε στη
βουλή το 2007 από την τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και τροποποιήθηκε για πρώτη φορά το 2013 από τη συγκυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ.

Τον στόχο της σηµερινής τροποποίησης τον περιέγραψε νοµί-
ζουµε µε πλήρη ειλικρίνεια ο αρµόδιος Υπουργός στην πρό-
σφατη συζήτηση στην επιτροπή της Βουλής, λέγοντας ότι στό-
χος της τροποποίησης είναι να προβλεφθούν στο σώµα της σύµ-
βασης οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες ο παραχωρησιούχος θα
µπορεί να αναχρηµατοδοτηθεί και ταυτόχρονα να εξασφαλιστεί
ότι το δηµόσιο θα εισπράττει κάθε φορά µέρος της ωφέλειας από
αυτή την αναχρηµατοδότηση. Συνέχισε, µάλιστα, ο κύριος
Υπουργός λέγοντας -µεταφέρω ακριβώς στα λόγια του- ότι λόγω
της παλαιότητας της σύµβασης παραχώρησης δεν υπήρξε στην
αρχική σύµβαση πρόβλεψη για τον τρόπο, τυχόν, αναχρηµατο-
δότησης παραχωρησιούχου. Αυτό, όπως είπε ο κύριος Υπουρ-
γός, δηµιουργούσε σε βάθος µία κατάσταση άνισης µεταχείρισης
του παραχωρησιούχου «ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΟΔΡΟΜΟΙ ΑΙΓΑΙΟΥ Α.Ε.».
Διότι πλέον στις συµβάσεις παραχώρησης η αναχρηµατοδότηση
προβλέπεται ως συµβατικός όρος και ως συµβατικό δικαίωµα του
εκάστοτε παραχωρησιούχου, µε σκοπό να επιτυγχάνει ευνοϊκό-
τερους χρηµατοδοτικούς όρους.

Αφήστε που αυτό αποτελεί, όπως είπε και πάλι ο κύριος
Υπουργός προχθές, και µνηµονιακή δέσµευση από το 2013, η
οποία βεβαίως συνεχίζει και σήµερα να ισχύει. Κατά τα άλλα βγή-
καµε από τα µνηµόνια, καθώς στο άρθρο 13 της απευθείας εκεί-
νης σύµβασης του δηµοσίου µε τους δανειστές -από τότε, από
το 2013- ρητά καθορίζεται ως υποχρέωση του δηµοσίου να µην
αρνείται το δηµόσιο χωρίς εύλογη αιτία την αναχρηµατοδότηση
και την έγκριση των νέων χρηµατοδοτικών συµφωνιών. Αλίµονο,
δεν είχαµε ποτέ έως ΚΚΕ καµµία αµφιβολία για την ταξική συνέ-
πεια των µνηµονίων υπέρ των επιχειρηµατικών οµίλων.

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. Με την αρχική,
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λοιπόν, σύµβαση του 2007 η κοινοπραξία στην οποία τότε µετέ-
χουν η «HOCHTIEF», η γαλλική «VINCI» και οι ελληνικές «ΑΚΤΩΡ»,
«ΑΒΑΞ» και «ΑΕΓΕΚ» τότε, απέκτησε το δικαίωµα εκµετάλλευσης
για τριάντα χρόνια διακοσίων τριάντα χιλιοµέτρων από τον Μα-
λιακό κόλπο, από τη Φθιώτιδα δηλαδή έως το Κλειδί της Ηµαθίας.
Επρόκειτο φυσικά για µία ληστρικού τύπου σύµβαση παραχώρη-
σης του οδικού άξονα Ράχες - Μαλιακού - Κλειδί Ηµαθίας µε την
οποία νοµοθετήθηκε ένα διπλό χαράτσωµα για τον λαό, ο οποίος
θα φορολογείται και για την κατασκευή του οδικού άξονα, αλλά
και θα πληρώνει πανάκριβα διόδια για τη χρήση του, χρυσοφόρα,
δηλαδή, χιλιόµετρα για το κεφάλαιο, σε έναν αυτοκινητόδροµο
από τον οποίο άρχισαν µάλιστα οι παραχωρησιούχοι να εισπράτ-
τουν διόδια αµέσως µετά την κύρωση της σύµβασης το καλοκαίρι
του 2007. Το αρχικό, δε, κόστος των έργων -µελέτες και κατα-
σκευή- προβλέφθηκε τότε σε 1 δισεκατοµµύριο 50 εκατοµµύρια
ευρώ.

Η συµµετοχή τώρα της κοινοπραξίας σε αυτό, σύµφωνα µε την
αρχική πάντα σύµβαση, ήταν µόλις 100 εκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή ένα 10% και λιγότερο έναντι 278 εκατοµµυρίων ευρώ που
θα κατέβαλλε το ελληνικό δηµόσιο σε τρεις προκαθορισµένες
δόσεις, ενώ το υπόλοιπο θα καλυπτόταν από δάνεια. Παρόµοιο
περιεχόµενο έχουν από τότε όλες οι συµβάσεις παραχώρησης
των οδικών αξόνων σε ιδιωτικές εταιρείες. Βασικά χαρακτηρι-
στικά αυτών των συµβάσεων αποτελούν τα εξής:

Πρώτον, παράδοση στους ιδιωτικούς οµίλους της εκµετάλλευ-
σης των έργων για µερικές δεκαετίες, αν και συµβάλλουν αυτές
οι εταιρείες στο κόστος µε λιγότερο ακόµα και από 10%. Δεύτε-
ρον, επιβολή πανάκριβων διοδίων και τελών, τα οποία διαρκώς
αυξάνονται µε νοµοθετικές ρυθµίσεις όλων των κυβερνήσεων
διαδοχικά. Τρίτον, εγγυήσεις του δηµοσίου για τα δάνεια των
ιδιωτικών οµίλων, κατασκευή έργων από το δηµόσιο για λογαρια-
σµό των οµίλων, παράδοση εισπράξεων από, ήδη, κατασκευα-
σµένα έργα και µάλιστα προκαταβολικά από την υπογραφή της
σύµβασης, εγγύηση -βεβαίως- των επιχειρηµατικών κερδών µε
επιδοτήσεις πολλών ειδών λειτουργίας. Τέταρτον, φοροαπαλλα-
γές κατά συρροή, καθώς επίσης και τεράστιες ρήτρες για να µη
γίνουν -όσο διαρκούν αυτές οι συµβάσεις- άλλα έργα ανταγωνι-
στικά, τα οποία θα περιόριζαν τις εισπράξεις των οµίλων, άσχετα
αν αυτά τα έργα τα έχει ανάγκη ο λαός.

Στη συνέχεια, το 2013, ψηφίζεται από τη συγκυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ η πρώτη τροποποίηση της αρχικής σύµ-
βασης του 2007, µε την οποία σε πρώτη φάση και στο όνοµα της
επανεκκίνησης -έτσι ονοµάστηκε τότε, στο όνοµα της επανεκκί-
νησης των µεγάλων έργων-, εξασφαλίστηκε τότε στους κατα-
σκευαστικούς οµίλους ένας πακτωλός ζεστού χρήµατος µε
άµεση πρόσθετη χρηµατοδότηση έως και 1 δισεκατοµµύριο 150
εκατοµµυρίων ευρώ για τα επόµενα δύο χρόνια, µέχρι το 2015
δηλαδή. Κι όλα αυτά ποτέ; Τότε που η αντιλαϊκή πολιτική και η
αντιλαϊκή µνηµονιακή λαίλαπα τσάκιζε τα λαϊκά νοικοκυριά. Βέ-
βαια, σε αυτή την πρώτη τροποποίηση της αρχικής σύµβασης
παραχώρησης -δεν ήταν µόνο για τον άξονα Μαλιακός-Κλειδί,
αφορούσε και άλλες τρεις συµβάσεις, της κεντρικής Ελλάδος,
της Ιονίας Οδού- προβλέφθηκε τότε χωρίς περιστροφές ότι το
δηµόσιο αναλάµβανε την υποχρέωση να διαθέτει στους µεγαλο-
εργολάβους -όλα αυτά το ’13- µέρος των αναλογούντων σε αυτό
εσόδων από την εκµετάλλευση των έργων, δηλαδή µέρος των
όσων εισπράττει και αυτό από τα διόδια τα οποία αυξήθηκαν
µέχρι και 60%. Επρόκειτο για ένα ποσό το οποίο σύµφωνα µε
τους πιο ήπιους υπολογισµούς ανήλθε τότε στα 7 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Στην ίδια ρότα, λοιπόν, -ακριβώς την ίδια- της εξυπηρέτησης
των αναγκών και της διευκόλυνσης του επιχειρηµατικού σχήµα-
τος του παραχωρησιούχου κινείται φυσικά και η σηµερινή -και
δεν θα µπορούσε να είναι διαφορετικά- δεύτερη τροποποίηση
της σύµβασης µε την οποία επιδιώκονται οφέλη για τον παραχω-
ρησιούχο από τις µικρότερες δανειακές δαπάνες. Αυτό ακριβώς
είναι που αναγνωρίζει και προβάλλει και ως επιτυχία ο αρµόδιος
Υπουργός µαζί µε την ωφέλεια του δηµοσίου, η οποία υπολογί-
ζεται στα 14 εκατοµµύρια ευρώ. Χαρίζουµε, δηλαδή, στους µε-
γαλοεργολάβους την κότα που γεννά και περιµένουµε µπας και
περισσέψει κάνα µικρό αυγό για το ελληνικό δηµόσιο.

Εν τω µεταξύ, δεν πρέπει να λησµονούµε ότι στις συµβάσεις
αυτές που έχουν υπογραφεί από προηγούµενες κυβερνήσεις -
από όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις- προβλέπονται ρητά ως
υποχρεώσεις του ελληνικού δηµοσίου και κάτι αδρές αποζηµιώ-
σεις των εργολάβων αυτών µε χρήµατα φυσικά που τα πληρώ-
νουν τα εργατικά λαϊκά στρώµατα. Και ξέρετε πότε αποζηµιώ-
νονται οι εργολάβοι, οι µεγαλοεργολάβοι εάν δεν πιαστούν οι οι-
κονοµικοί στόχοι που έχουν τεθεί σε αυτές τις συµβάσεις από την
είσπραξη των χαρατσιών των διοδίων, είτε λόγω µειωµένης κίνη-
σης είτε λόγω φυσικών καταστροφών είτε για οποιονδήποτε
λόγο; Με βάση ακριβώς αυτές τις συµβατικές υποχρεώσεις το
ελληνικό δηµόσιο ενίσχυσε µερικά χρόνια πριν τους εργολάβους
παραχωρησιούχους των οδικών αξόνων µε εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια ευρώ στην περίοδο της καραντίνας λόγω και µειωµένης
φυσικά κυκλοφοριακής κίνησης.

Τι έχουµε, αλήθεια, εδώ για να το καταλάβουµε; Έχουµε έσο-
δα εγγυηµένα για τους µεγαλοεργολάβους, εγγυηµένα έσοδα
και κέρδη από το κρατικό µάλιστα ταµείο, την ίδια στιγµή που το
ίδιο το κράτος κατηγορηµατικά αρνείται να εγγυηθεί παραδεί-
γµατος χάριν τις κατώτερες τιµές για τα προϊόντα των αγροτών
που θα θερίζονται από το πανάκριβο κόστος παραγωγής. Είναι
τα δύο µέτρα και δύο σταθµά. Είναι η ταξικότητα του αστικού
κράτους η οποία αποκαλύπτεται περίτρανα φυσικά και εδώ.

Τέλος, πολλοί µιλούν και ακόµα περισσότεροι δηµαγωγούν για
τα διόδια των ιδιωτικών πλέον οδικών αξόνων, αλλά δεν πρέπει
να ξεχνάµε ότι µέτωπο και γνήσια και µε συνέπεια αντίθεση απέ-
ναντι στα διόδια δεν µπορεί να έχουν όλοι όσοι αποδέχονται -και
αυτοί είναι όλοι οι άλλοι πλην ΚΚΕ- την παράδοση του οδικού δι-
κτύου στους επιχειρηµατικούς οµίλους, δηλαδή όσοι συµφωνούν
ότι ο άξονας ΠΑΘΕ και οι άλλοι µεγάλοι οδικοί άξονες θα βρίσκο-
νται στα χέρια των µεγαλοεργολάβων, οι οποίοι θα τους εκµε-
ταλλεύονται για δεκαετίες, στήνοντας όλο και περισσότερα και
ακριβότερα διόδια µε δυσβάστακτα χαράτσια. Όµως, ο λαός και
πλήρωσε και πληρώνει πανάκριβα για το οδικό δίκτυο, πανάκριβα
διόδια και βενζίνη, υπέρογκοι φόροι για την αγορά ενός αυτοκι-
νήτου, υπέρογκοι φόροι για τέλη κυκλοφορίας, για ασφάλιστρα
και τόσα άλλα.

Γι’ αυτό και δεν θα σταµατήσουµε ως ΚΚΕ να ζητάµε την
πλήρη κατάργηση τώρα, άµεσα, όλων των διοδίων και θα συνε-
χίζουµε φυσικά να παλεύουµε για έναν ενιαίο εθνικό αποκλει-
στικά δηµόσιο κατασκευαστικό φορέα, ο οποίος θα κατασκευάζει
σύγχρονα, ποιοτικά και φθηνά έργα υποδοµής για τις λαϊκές ανά-
γκες, είτε αυτά τα έργα αφορούν σε δρόµους, σε κατοικίες, σε
σχολεία, σε υγειονοµικές µονάδες κ.λπ..

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, τη σηµερινή σύµ-
βαση, όπως καταψηφίσαµε φυσικά και την αρχική το 2007 και την
πρώτη της τροποποίηση το 2013.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Δελή και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει, τώρα, εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδος

της Ελληνικής Λύσης, η Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης, η κ.
Μαρία Αθανασίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κύριε Υπουργέ, µεταξύ του ελληνικού δηµο-

σίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Αυτοκινητό-
δροµος Αιγαίου, Ανώνυµη Εταιρεία Παραχώρησης για τον
Αυτοκινητόδροµο Τµήµα ΠΑΘΕ Μαλιακός - Κλειδί» υπογράφθηκε
στις 8 Ιουλίου 2024 στην Αθήνα η «Συµφωνία τροποποίησης δια-
τάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης,
Κατασκευής, Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης και
Εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητό-
δροµου Πάτρα, Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Εύζωνοι.

Με το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου εισάγεται προς κύρωση στη
Βουλή η ως άνω συµφωνία. Η κατασκευή της ΠΑΘΕ βελτίωσε,
όντως, όλα τα επικίνδυνα σηµεία της διαδροµής και µείωσε δρα-
στικά τα τροχαία ατυχήµατα και τον αριθµό των θυµάτων.

Βέβαια, αξίζει να σηµειώσουµε ότι τις εταιρείες «ΑΚΤΩΡ» και
«ΑΒΑΞ» τις βρίσκουµε κλασικά παρούσες και σ’ αυτή την παρα-
χώρηση. Ωστόσο, η έκθεση της Επιτροπής Ανταγωνισµού το
2016 και το 2017 σηµείωσε ότι υφίσταται στην ουσία µονοπώλιο
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στα δηµόσια έργα των οδικών αξόνων. Η αυτεπάγγελτη έρευνα
της Γενικής Διεύθυνσης Ανταγωνισµού αφορά σε διαγωνισµούς
δηµοσίων έργων, στα οποία συγκαταλέγονται µεταξύ άλλων
έργα κατασκευής µεγάλων οδικών αξόνων, έργα µετρό, προ-
αστιακού και σιδηροδροµικών σταθµών, έργα που δηµοπρατή-
θηκαν µε το σύστηµα της παραχώρησης και έργα µέσω συµπ-
ράξεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, ΣΔΙΤ.

Η Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισµού οδηγήθηκε στο συµπέρα-
σµα ότι οι συµµετέχουσες εταιρείες είναι οι ίδιες σε κάθε ανά-
θεση. Μεταξύ τους, λοιπόν, συνεννοούνται και τα βρίσκουν ποια
εταιρεία θα αναλάβει ποιο έργο. Έτσι οι υπόλοιπες εταιρείες απέ-
χουν από τη διεκδίκηση των έργων, στα οποία συµφώνησαν µε-
ταξύ τους ότι δεν θα συµµετάσχουν. Στη συνέχεια υπέβαλαν
οικονοµικές προσφορές χωρίς ιδιαίτερες εκπτώσεις και αφού δεν
υπήρχαν ανταγωνιστές, έβγαζαν περισσότερο κέρδος, διότι υπο-
χωρούσαν λιγότερο. Το κέρδος αυτό είναι φανερό ότι το αποκό-
µιζαν σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου, δηλαδή εις βάρος των
Ελλήνων φορολογουµένων.

Άρα κάνουµε λόγο για ολιγοπώλιο ή µάλλον για καρτέλ στη
συµµετοχή των εµπλεκοµένων. Επίσης, µιλάµε για νόθευση και
χειραγώγηση των δηµοσίων διαγωνισµών σε βάρος των φορολο-
γουµένων. Η νόθευση και η χειραγώγηση είναι φανερή και σε
λίγο θα αναλύσουµε τον τρόπο που τις πέτυχαν.

Ο προφανής και αδιαµφισβήτητος σκοπός τους ήταν το κέρ-
δος. Πώς θα επιτύγχαναν το κέρδος; Παγιώνοντας τα µερίδια
συµµετοχής των εργοληπτών στην αγορά. Κατόπιν θα ισχύσει ο
κανόνας των ολιγοπωλίων µε µείωση των εκπτώσεων και αύξηση
του κέρδους των εργοληπτών. Τόσο απλά.

Είναι φανερό ότι αυτοί οι διαγωνισµοί υπέστησαν νόθευση. Οι
εταιρείες πέτυχαν αυτή τη νόθευση µε το να επιτύχουν να παρα-
µείνουν οι µόνες υποψήφιες συµµετέχουσες και µάλιστα σε πολ-
λές περιπτώσεις και πριν ακόµα την κατάθεση των οικονοµικών
προσφορών του µειοδότη και της υποβολής προσφορών κάλυ-
ψης.

Σε πολλές µάλιστα περιπτώσεις είχαν συµφωνήσει µεταξύ
τους το σχήµα των εταιρειών, οι οποίες ως εργολήπτριες κάθε
έργου θα αναλάµβαναν. Χειραγώγησαν, λοιπόν, την αγορά, µοι-
ράζοντας µεταξύ τους τα κρίσιµα έργα και τις συµµετοχές τους,
αυξάνοντας µε αυτόν τον τρόπο το κέρδος τους σε βάρος του
δηµοσίου χρήµατος και κατά συνέπεια στους Έλληνες φορολο-
γούµενους. Μάλιστα, δεν δίστασαν και οι ίδιες να το αποδεχτούν.

Για την ιστορία οι ως άνω εταιρείες είναι: «ΑΚΤΩΡ ΑΤΕ», «J&P»,
«ΑΒΑΞ A.E.», «ΤΕΡΝΑ Α.Ε.», «ΑΕΓΕΚ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ Α.Ε.»,
«ΤΕΧΝΙΚΗ ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ Α.Ε.», «ΙΝΤΡΑΚΑΤ Α.Ε.», «ΘΕΜΕΛΙΑ Α.Ε.»,
«ΕΡΕΤΒΟ Α.Ε.», «ΕΚΤΕΡ Α.Ε.», «ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Α.Ε.» και «ΔΟ-
ΜΙΚΗ ΚΡΗΤΗΣ Α.Ε.». Όπως προβλέπεται, επειδή στο πλαίσιο της
διαδικασίας διευθέτησης διαφορών, παραδέχτηκαν ανεπιφύλα-
κτα τη συµµετοχή τους και την ευθύνη τους στη διαδικασία χει-
ραγώγησης απόλαυσαν µείωση του προβλεπόµενου προστίµου.
Το κέρδος παρέµεινε, βέβαια, κέρδος.

Με βάση τα ανωτέρω, η Επιτροπή Ανταγωνισµού επέβαλε πρό-
στιµα δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ από 18 µέχρι και 38 εκατοµ-
µύρια ευρώ για τις χρυσές περιόδους που ακολούθησαν την
περίοδο των Ολυµπιακών Αγώνων, δηλαδή περίοδος 2005 - 2012.
Αυτές τις παραβάσεις, λοιπόν, και τις διαπίστωσε η Επιτροπή
Ανταγωνισµού αλλά και τις αποδέχτηκαν ανεπιφύλακτα και οι
εµπλεκόµενες εταιρείες. Παρ’ όλο, λοιπόν, που τις παραδέχτη-
καν, οι ίδιες εταιρείες εξακολουθούν να µονοπωλούν τα µεγάλα
δηµόσια έργα, ειδικά αυτά που αφορούν το οδικό δίκτυο της
χώρας.

Από τη στιγµή, λοιπόν, που διαπιστώνονται τόσο σηµαντικές
παραβάσεις, το γεγονός ότι οι εµπλεκόµενες εργολήπτριες εξα-
κολουθούν να συµµετέχουν σε διαγωνισµούς και σε παραχωρή-
σεις αποδεικνύει πόσο προβληµατικά λειτουργούν οι αναθέσεις
των δηµοσίων έργων και, δη, των ΣΔΙΤ για το οδικό δίκτυο.

Όσον αφορά στην υπό κύρωση συµφωνία η σηµαντικότερη πα-
ρατήρηση αναφέρεται στο ότι οι παραχωρησιούχοι µπορούν να
αναχρηµατοδοτηθούν µε τη σύναψη νέων δανειακών συµβάσεων.
Επίσης, προβλέπονται η έγγραφη έγκριση και ο καθορισµός από
το ελληνικό δηµόσιο των δανειακών συµβάσεων και των ανα-
γκαίων εγγράφων χρηµατοδότησης.

Ένα άλλο σηµαντικό στοιχείο είναι ότι δεν γνωρίζουµε ποια
χρηµατικά ποσά έχουν λάβει οι παραχωρησιούχοι από το ελλη-
νικό δηµόσιο ούτε πόσα έχουν κερδίσει από τα διόδια ούτε βέ-
βαια πόσα χρήµατα έχουν αποδώσει σε αυτό.

Στο άρθρο 4 της υπό κύρωση συµφωνίας παρατηρούµε ότι οι
παραχωρησιούχοι έχουν ανοιχτές δανειακές υποχρεώσεις, που
ανέρχονται σχεδόν σε 400 εκατοµµύρια ευρώ. Ωστόσο, τους δί-
νεται η δυνατότητα να αναχρηµατοδοτήσουν τα δάνειά τους. Μά-
λιστα, ο κάθε παραχωρησιούχος θα µοιραστεί το όφελός του µε
το δηµόσιο. Στην ειδική έκθεση βλέπουµε ότι σύµφωνα µε το αρ-
µόδιο Υπουργείο εκτιµάται ότι θα επέλθει αύξηση εσόδων του
κρατικού προϋπολογισµού, ύψους 14,2 εκατοµµύρια ευρώ από
τον επιµερισµό του οφέλους αναχρηµατοδότησης. Αν, λοιπόν, το
ήµισυ του οφέλους είναι 14,2 δισεκατοµµύρια ευρώ προκύπτει
ότι ολόκληρο το όφελος αναχρηµατοδότησης για τον παραχω-
ρησιούχο ανέρχεται συνολικά στα 28,4 εκατοµµύρια ευρώ.

Διερωτώµεθα, λοιπόν, από ποια κονδύλια, κύριε Υπουργέ, θα
καλύψουν τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα αυτές τις απώλειες
από τη στιγµή κατά την οποία συµφωνούν ανεπιφύλακτα µε
αυτές, κάτι το οποίο οµολογούν ρητά στο από 5-7-24 έγγραφό
τους;

Την ίδια στιγµή οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας τρέχουν
και αυτοί ανεπιφύλακτα. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, προστατεύει τους
παραχωρησιούχους µε αστρονοµικά κέρδη, τουλάχιστον 14 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ τη στιγµή κατά την οποία αφήνει απροστά-
τευτες στα φρικτά funds οικογένειες, οι οποίες βρέθηκαν από τη
µια στιγµή στην άλλη να χρωστούν χρήµατα δυσανάλογα µε τις
δυνατότητές τους, αλλά και χρέη, τα οποία έχουν διογκωθεί µε
συσσώρευση τοκογλυφικών τόκων ετών. Έτσι, βλέπει κανείς µια
οικογένεια ή έναν επιχειρηµατία εκεί που όφειλε 5.000, ξαφνικά
αυτές να έχουν γίνει 20.000 και οι 20.000 να έχουν γίνει 50.000
και να χάνει από τη µια στιγµή στην άλλη το σπίτι του ή την επι-
χείρησή του όχι για 50.000, αλλά για 5.000 ευρώ και οι παραχω-
ρησιούχοι να νοθεύουν και να χειραγωγούν δηµόσιους διαγωνισ-
µούς, να οφείλουν εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και να µην
υφίστανται καµµία απολύτως συνέπεια. Η Κυβέρνηση, λοιπόν,
καυχάται ότι προστατεύει την οικογένεια και την επιχειρηµατικό-
τητα. Αυτό είναι προφανώς ανακριβές και προσχηµατικό.

Άρθρο 5 της συµφωνίας, η «Τροποποίηση Διατάξεων Σύµβα-
σης Παραχώρησης». Η Ελληνική Λύση αµφισβητεί και αυτή την
ίδια την ωφέλεια του ελληνικού δηµοσίου. Και τούτο διότι, καθώς
παρατηρούµε σαφώς από τις διατάξεις το όφελος του δηµοσίου
φθάνει ως τη µη χειροτέρευση της οικονοµικής θέσεώς του. Μά-
λιστα, οι ίδιες ως άνω διατάξεις διαπιστώνουµε ότι το δηµόσιο
έχει οικονοµικές υποχρεώσεις και επιβαρύνσεις απέναντι όχι
µόνο στον αντισυµβαλλόµενο, αλλά και απέναντι στους δανει-
στές του.

Εντύπωση προκαλεί το γεγονός ότι όλες σχεδόν οι δαπάνες
του παραχωρησιούχου υλοποιήθηκαν µέσω δανειακών συµβά-
σεων, οι οποίες σήµερα ανέρχονται σε υπόλοιπο, όπως προανα-
φέραµε, περίπου 400 εκατοµµυρίων ευρώ. Παράλληλα, διαπι-
στώνουµε ότι συνολικά για το συγκεκριµένο έργο το δηµόσιο έχει
πληρώσει περί τα 700 εκατοµµύρια ευρώ χωρίς να ξέρουµε τι
έχει εισπράξει αντίστοιχα από τον παραχωρησιούχο.

Παράλληλα, η επιβάρυνση του ελληνικού δηµοσίου συνοδεύε-
ται και από σηµαντικότατο επιτόκιο σε περίπτωση καθυστερηµέ-
νης καταβολής ποσών στον παραχωρησιούχο ακόµα και για
δεκαπέντε µόλις µέρες. Δέον, δε, να σηµειωθεί ότι αρχικά η χρη-
µατοδοτική συµβολή του δηµοσίου ανερχόταν συνολικά στο
ποσό των 278.100.000 ευρώ, ενώ µε την τροποποίηση της σύµ-
βασης το ’13 προβλέφθηκε πρόσθετη χρηµατοδοτική συµβολή
του δηµοσίου ύψους περίπου 401 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Ο κύριος Υπουργός οφείλει να µας ενηµερώσει για ποιο ακρι-
βώς ποσό έχει επιβαρυνθεί το ελληνικό δηµόσιο για το συγκεκρι-
µένο οδικό τµήµα και τι έχει εισπράξει από τον παραχωρησιούχο
όλα αυτά τα χρόνια. Κύριε Υπουργέ, τα κόστη, τα οποία επιβα-
ρύνουν τους πολίτες, συνεχώς αυξάνουν, οι οικογένειες που κα-
τάγονται από νησιά αποµακρυσµένα όπως η Μυτιλήνη, η Λήµνος,
η Κάρπαθος, η Τήλος, οι Λειψοί αδυνατούν να επισκεφτούν τον
τόπο τους, διότι το κόστος ισούται µε αποδοχές σχεδόν δύο
µηνών. Αυτό καθιστά το ταξίδι απαγορευτικό.
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Επιπροσθέτως, τα κόστη των διοδίων, τα οποία επιβαρύνουν
τους πολίτες δεν φαίνεται να ωφελούν τις παράπλευρες οδούς,
αυτές δηλαδή οι οποίες βρίσκονται δίπλα στους αυτοκινητόδρο-
µους και κατευθύνονται παράλληλα µε αυτούς και είναι κατα-
σκευασµένες να εξυπηρετούν τις ανάγκες των αυτοκινητο-
δρόµων.

Πρέπει στο σηµείο αυτό να σηµειώσουµε ότι στις υποχρεώσεις
των παραχωρησιούχων είναι και η κατασκευή αλλά και η συντή-
ρηση των παράπλευρων οδών. Η Κυβέρνηση αλήθεια ελέγχει το
αν οι παραχωρησιούχοι τηρούν αυτή τους την υποχρέωση;

Με βάση όλα τα παραπάνω η Ελληνική Λύση εκφράζει πολύ
σοβαρές επιφυλάξεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ
για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Αριστεράς η Βουλευτής κ. Θεοπίστη Πέρκα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω θα ήθελα να διαµαρτυρηθώ εκ µέρους της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας για αυτή την πίεση στο κοινοβουλευτικό
έργο. Σήµερα γιορτάζουµε την πενηντάχρονη ελληνική δηµοκρα-
τία. Η κοινοβουλευτική δηµοκρατία δεν πάει πολύ καλά. Δεν µπο-
ρεί να έρχεται το Υπερταµείο και να το συζητήσουµε στο πόδι
µέχρι την Παρασκευή και να ψηφιστεί την Τετάρτη. Τα είπαµε και
στην Διάσκεψη.

Ας δούµε, όµως, τη σύµβαση που καλούµαστε σήµερα να κυ-
ρώσουµε για το έργο της µελέτης, χρηµατοδότησης, λειτουρ-
γίας, συντήρησης, εκµετάλλευσης στο τµήµα Μαλιακός - Κλειδί
του αυτοκινητόδροµου ΠΑΘΕ. Να πούµε ότι είναι κάποια χιλιό-
µετρα του ΠΑΘΕ. Είναι µία σύµβαση, που συγκεντρώνει όλες τις
παθογένειες και τα προβληµατικά χαρακτηριστικά των συµβά-
σεων παραχώρησης, τις οποίες κατά τη συνεδρίαση της επιτρο-
πής χαρακτήρισα ως λεόντειες και σκανδαλώδεις και ο κύριος
Υπουργός εξέφρασε µάλιστα την έκπληξή του, αλλά αυτά θα τα
εξηγήσω αργότερα.

Για την ώρα να πω ότι η συγκεκριµένη σύµβαση µετράει, ήδη,
από το 2001 όταν δόθηκε η έγκριση από το τότε ΥΠΕΧΩΔΕ για
τη διενέργεια της πρώτης φάσης του διαγωνισµού, µια κλειστή
διαδικασία µε προεπιλογή τον διαγωνισµό που διεξήχθη τον Μάιο
του 2005. Κατατέθηκαν δύο µόνο προσφορές, όχι ικανοποιητικές
θα έλεγα. Ήταν η Ολυµπία Οδός και η Aegean Motorway Group,
οι οποίες µετά την κατακύρωση του διαγωνισµού ενώθηκαν σε
µία. Όλα καλά! Οπότε πλέον τον Αύγουστο του 2007 κυρώνεται
η σύµβαση παραχώρησης για τριάντα έτη.

Στην αιτιολογική έκθεση της σύµβασης αναγράφει τον κίνδυνο
των εσόδων του έργου, που σχετίζεται µε τον αριθµό των κυκλο-
φορούντων οχηµάτων, αναλαµβάνει εξ ολοκλήρου ο ανάδοχος.
Θα δούµε και παρακάτω. Το δηµόσιο εκτός από τη χρηµατοδο-
τική συµβολή για την κατασκευή του έργου δεν αναλαµβάνει
άλλον κίνδυνο ούτε οποιαδήποτε εγγύηση έναντι των δανειστών
του έργου. Για να έρθει, όµως, η πρώτη τροποποίηση της σύµ-
βασης τον Δεκέµβριο του 2013 και να διαψεύσει το παραπάνω
µε την αποδοχή από το ελληνικό δηµόσιο για παρατεταµένο γε-
γονός ανωτέρας βίας. Το επιχείρηµα ήταν η διεθνής χρηµατοπι-
στωτική κρίση, λόγω της οποίας µειώθηκαν κατακόρυφα οι
κυκλοφοριακοί φόρτοι και άρα τα προβλεπόµενα έσοδα από τα
διόδια.

Κατά τα άλλα ακόµη κάποιοι πιστεύουν ότι στις συµβάσεις πα-
ραχώρησης ο ιδιώτης αναλαµβάνει κάποιο ρίσκο!

Και ερχόµαστε στην παρούσα δεύτερη τροποποίηση της σύµ-
βασης που αφορά στην αναχρηµατοδότηση του παραχωρησιού-
χου. Παρά την προσπάθεια να τονιστεί ότι η αναχρηµατοδότηση
αυτή συνοδεύεται από την αποκόµιση σηµαντικού χρηµατοοικο-
νοµικού οφέλους για το δηµόσιο, γεγονός παραµένει ότι στην
ουσία πρόκειται για bonus στους µετόχους του παραχωρησιού-
χου, µε την άτυπη επιστροφή κεφαλαίων τα οποία µπορεί και να
ξεπερνούν τα 250 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η πρόβλεψη της αναχρηµατοδότησης σε µια πρώτη ανάγνωση
φαίνεται θετική. Άλλωστε είναι κάτι το οποίο δεν ίσχυε στην πα-
ραχώρηση του 2007 ούτε και στην τροποποίηση του 2013 από

τον κ. Βιτάλη, αν θυµάµαι καλά. Μάλιστα η εν δυνάµει κατανοµή
του οφέλους αναχρηµατοδότησης είναι 50-50, γεγονός θετικό
για το δηµόσιο, κάτι που σύµφωνα µε την Έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους µεταφράζεται σε ετήσιο όφελος 14,3
εκατοµµύρια ευρώ. Στην πράξη όµως µπορεί να αποδειχτεί κενό
γράµµα, αφού το ποσό που θα επιστραφεί εξαρτάται από τα
έσοδα που θα προκύψουν από τα διόδια. 

Ειλικρινά ποτέ κατάφερε το δηµόσιο να υπολογίσει µε ακρίβεια
τα έσοδα από τα διόδια; Εδώ έχουµε παραδείγµατα για ενδοοµι-
λικές συναλλαγές σε ό,τι αφορά τη συντήρηση, Αττική Οδός
κ.λπ.. 

Κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής έθεσα κάποια ερωτήµατα
για τα οποία δεν έχω λάβει απάντηση. Και θα τα ξαναθέσω. Ποιοι
ακριβώς είναι οι βελτιωµένοι όροι των δανειακών συµβάσεων,
επιτόκια κ.λπ.; Σε ό,τι αφορά την αναχρηµατοδότηση θα ακολου-
θήσουν ανάλογες τροποποιήσεις και στις υπόλοιπες συµβάσεις
παραχώρησης Ολυµπία Οδός, Μορέας, Ε65;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Σας τα είπα. Τα είπα και στην επιτροπή.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εντάξει, κύριε Υπουργέ. Ευχαρι-
στώ.

Στην αναφορά της σύµβασης για το πώς τοκίζεται η υπερή-
µερη καταβολή της χρηµατοδοτικής συµβολής του δηµοσίου, η
χρηµατοδοτική συµβολή του δηµοσίου αφορά µόνο την περίοδο
Τ1, περίοδος µελετών-κατασκευών, η οποία έχει παρέλθει προ
πολλού. Εποµένως ποια είναι η χρεία της τροποποίησης που στη-
ρίζεται µάλιστα στην αφαίρεση του όρου επιτόκιο αναφοράς και
µόνο; Δεν έχουµε καταλάβει. 

Γενικότερα δεν έχουµε το περίγραµµα της αναχρηµατοδότη-
σης γι’ αυτό και προκύπτουν διάφορα ερωτήµατα. Για παράδει-
γµα δεν γνωρίζουµε ποιο είναι το χρηµατοοικονοµικό µοντέλο και
ποιες οι παραδοχές του. Αυτά και τα δύο επηρεάζουν το πώς
υπολογίζονται οι χρηµατοροές, όπως και η προεξόφλησή τους.
Ενώ και η αναφορά στη σύµβαση ότι η θέση του ελληνικού δη-
µοσίου δεν καθίσταται χρηµατοοικονοµικά δυσµενέστερη στο
πλαίσιο της σύµβασης παραχώρησης, δηµιουργεί έναν προβλη-
µατισµό ότι το δηµόσιο θα λαµβάνει µεν 50% του οφέλους της
αναχρηµατοδότησης, αλλά θα ζηµιώνεται κάπως αλλιώς και η
µόνη δέσµευση είναι να µην είναι συνολικά χειρότερη η θέση του.
Άρα δεν θα κερδίζει τίποτα συνολικά.

Για τον επαναπροσδιορισµό των κατηγοριών οχηµάτων που
εξαιρούνται από την υποχρέωση πληρωµής διοδίων είναι θετική
η πρόβλεψη για ΑΜΕΑ. Αλλά θα πω και πάλι ότι εκεί που είχαν
δηµιουργηθεί και πολλά κινήµατα, τα οποία είχαν και δίκιο, που
αφορούσε τις µετακινήσεις των κατοίκων των όµορων περιοχών,
δεν βλέπουµε καµµία πρόβλεψη. 

Σε κάθε περίπτωση δεν είναι πρόβληµα η τροποποίηση της
σύµβασης αλλά η ίδια η σύµβαση παραχώρησης. Το έργο έχει
µεταφερθεί για τριάντα χρόνια στον παραχωρησιούχο, χωρίς να
υπάρχει πειστική απάντηση για ποιο λόγο δεν κατασκευάστηκε
ως δηµόσιο έργο µε τη συνδροµή των ταµείων, µε δανεισµό,
ώστε το δηµόσιο να λαµβάνει το ίδιο τα έσοδα των διοδίων. Σας
το είπα και την προηγούµενη φορά. Δεν πρόκειται για έργο που
δεν θα µπορούσε να υλοποιηθεί ως δηµόσιο. 

Εκτός από αυτό, όλες τις συµβάσεις παραχώρησης του 2007
δηµιούργησαν µια κατάσταση ασφυκτική και τελικά το δηµόσιο
φτάνει να πληρώνει χρυσά τα έργα αυτά, υποθηκεύοντας παράλ-
ληλα τους µελλοντικούς προϋπολογισµούς. Η Κυβέρνηση επιµέ-
νει να αντιµετωπίζει τους ιδιώτες ως εθνικούς ευεργέτες,
αγνοώντας ότι αυτό που επιδιώκουν είναι το µέγιστο κέρδος. Και
βλέπω ότι συνεχίζει µε τις ίδιες πολιτικές ακόµη και τώρα, πολι-
τικές που έχει αποδειχθεί ότι έχουν αποτύχει. Μάλιστα υπάρχει
και πρόσφατη ανάλυση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου
για τις ΣΔΙΤ και τις συµβάσεις παραχώρησης στους αυτοκινητό-
δροµους, στην οποία αναλύθηκαν και οι ελληνικές προσπάθειες.
Τα αποτελέσµατά της είναι εξαιρετικά αρνητικά και τονίζει ότι δεν
πρέπει να ενθαρρύνεται η χρήση ΣΔΙΤ έως ότου µελετηθούν σε
βάθος όλες οι δυσκολίες. Και το πιο σηµαντικό, όταν επιλέγεται
συγκεκριµένη µέθοδος πρέπει να βασίζεται σε τεκµηριωµένες
συγκριτικές αναλύσεις όσον αφορά στη βέλτιστη µέθοδο ανάθε-
σης των σχετικών συµβάσεων.
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Έχω χρόνο. Εποµένως, κύριε Υπουργέ, οφείλω µια απάντηση
στην έκπληξή σας, γιατί είπαµε για σκανδαλώδεις συµβάσεις.
Διαβάζω µια δήλωση: «Το ελληνικό δηµόσιο δεν αναλαµβάνει κα-
νένα ρίσκο για τις συµβάσεις παραχώρησης και καµµία εγγύηση
για τα δάνεια των τραπεζών και των παραχωρησιούχων». Αυτή η
δήλωση έγινε το 2017 από τον κ. Σουφλιά, ο οποίος τότε ήταν
Υπουργός ΠΕΧΩΔΕ, κατά τη διαδικασία κύρωσης από τη Βουλή
µε ψήφους Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ των πέντε συµβάσεων
παραχώρησης αυτοκινητοδρόµων. 

Είναι άραγε έτσι τα πράγµατα; Ας πιάσουµε την ιστορία από
την αρχή. Το κόστος κατασκευής των έργων αυτών των πέντε
συµβάσεων υπολογίζεται στα 8 δισ. ευρώ µε τιµές του 2007. Πρό-
κειται για ένα κολοσσιαίο ποσό αν σκεφτούµε ότι ο προϋπολογι-
σµός του ΕΣΠΑ για το σύνολο των έργων µεταφορών του
Υπουργείου Υποδοµών, οδικών, σιδηροδροµικών, λιµανιών, αε-
ροδροµίων, µετρό ήταν 4,3 δισ.. Εκεί κάηκε και ο σιδηρόδροµος.
Τελικά τα 8 δισ. καλύφθηκαν από τέσσερις πηγές χρηµατοδότη-
σης: 2,3 δισ.  απευθείας από το δηµόσιο, ποσοστό 29%. Επίσης,
0,8 δισ. µε ίδια κεφάλαια των αναδόχων, ποσοστό 10%. Μετά
έχουµε 2,6 δισ. µε δανειακά κεφάλαια που εξασφαλίζουν οι πα-
ραχωρησιούχοι από τις εµπορικές τράπεζες ποσοστό 33%. Ακό-
µη 2,3 δισ. από την είσπραξη διοδίων σε ήδη κατασκευασµένα
τµήµατα οδικών αξόνων της χώρας, ποσοστό 27%. 

Αυτή η τελευταία πηγή χρηµατοδότησης αποτελεί την εθνική
πρωτοτυπία που έφεραν οι πέντε συµβάσεις, καθώς ήδη κατα-
σκευασµένα µε δηµόσιο χρήµα τµήµατα οδών δόθηκαν προίκα
στους παραχωρησιούχους προκειµένου οι τελευταίοι να µπορούν
να εισπράττουν διόδια και να χρηµατοδοτούν την κατασκευή νέων
τµηµάτων. Η προίκα αυτή συνοδεύτηκε µε µια αύξηση της τιµής
των διοδίων, αλλά και µε την πρόβλεψη ότι το ρίσκο του µεγέθους
της κυκλοφορίας και άρα του τελικού ποσού των εσόδων από διό-
δια βαρύνει τους παραχωρησιούχους και όχι το δηµόσιο. 

Για να δούµε τι έγινε. Το 2011 οι παραχωρησιούχοι διέκοψαν
τις εργασίες κατασκευής των έργων, βάλτωσαν τα έργα. Επισή-
µως ως αιτία διακοπής προέβαλαν την αδυναµία του δηµοσίου
να ανταποκριθεί στις συµβατικές του υποχρεώσεις, όπως απαλ-
λοτριώσεις, αρχαιολογικές έρευνες κ.λπ. παρ’ όλο που µε βάση
τις συµβάσεις τα παραπάνω δεν συνιστούν αιτία διακοπής των
εργασιών. 

Εδώ θα κάνω όµως µια παρένθεση, για να δούµε αν ήταν πρά-
γµατι σκανδαλώδεις και δαιδαλώδεις οι συµβάσεις που υπέ-
γραψε το ελληνικό δηµόσιο και τις µη ρεαλιστικές προβλέψεις
των υποχρεώσεων του δηµοσίου. Ποιος θα περίµενε ότι είναι δυ-
νατή η παράδοση των χώρων εκτέλεσης των έργων µε την κλα-
σική διαδικασία των απαλλοτριώσεων εντός δώδεκα µηνών; Δεν
έχει γίνει πουθενά ποτέ. Ίσως µόνο ο κ. Σουφλιάς. Σε µια χώρα
όπως η Ελλάδα τι περιµέναµε, να µην υπάρχουν αρχαία στην Κό-
ρινθο και στη Σπάρτη; Χωρίς καµµία ουσιαστική προετοιµασία
διαδικασιών και φορέων που θα αναλάµβαναν αυτό το έργο των
αρχαιολογικών ερευνών και εργασιών; Υπήρχε η πρόβλεψη ότι
οι ΟΚΩ, οργανισµοί κοινής ωφέλειας, υποχρεούνται να µεταφέ-
ρουν µε δικές τους δαπάνες τα δίκτυά τους. Και αν δεν τα µετα-
φέραν; Είχε γίνει συνεννόηση; Διότι υπήρχε πρόβληµα µε αυτό. 

Τα τρία αυτά ζητήµατα λοιπόν, απαλλοτριώσεις, αρχαιολογικές
έρευνες, µεταφορά δικτύων ΟΚΩ, αποτέλεσαν τη συµβατική
βάση για τη διεκδίκηση αποζηµιώσεων και άλλων δαπανών που
αθροιστικά για κατασκευαστές και παραχωρησιούχους ξεπερ-
νούσαν το 1 δισεκατοµµύριο το 2016. Δόθηκαν 500 εκατοµµύρια
µε διαπραγµάτευση, γλιτώθηκαν κάποια χρήµατα, για να τελει-
ώσουν τα έργα γιατί τα έργα αυτά ήταν επενδεδυµένο κεφάλαιο.
Δύο χρόνια ρηµάζαν. Ξέρετε, στην οδοποιία, αν αφήνεις το έργο
έτσι, ρηµάζει. Άρα υπήρχε ένα θέµα ή διαλύεις τις συµβάσεις ή
ολοκληρώνεις αυτά τα έργα µε µία διαπραγµάτευση. Νοµίζω ζη-
τούσαν 1,2 δισεκατοµµύρια. 

Επανέρχοµαι όµως στην αιτία της διακοπής των εργασιών. Η
αιτία ήταν λοιπόν το γεγονός ότι οι παραχωρησιούχοι µαζί µε τις
δανείστριες τράπεζες, οι οποίες απειλούσαν ότι θα αποχωρή-
σουν οριστικά από τη χρηµατοδότηση των έργων, επικαλούνταν
την οικονοµική κρίση, η οποία έφερε πτώση στους κυκλοφορια-
κούς φόρτους και αύξησε τις επισφάλειες και το κόστος δανει-
σµού. 

Πάµε τώρα πάλι στις συµβάσεις. Με βάση τις συµβάσεις το
ρίσκο των κυκλοφοριακών φόρτων και του κόστους δανεισµού
αναλαµβάνουν οι παραχωρησιούχοι -αναφέρεται ρητώς- ενώ η
διακοπή των εργασιών από τους παραχωρησιούχους συνιστά γε-
γονός καταγγελίας των συµβάσεων από το δηµόσιο. 

Για να δούµε τι έκανε η τρικοµµατική τότε κυβέρνηση. Πλήρης
αµηχανία και απραξία για µεγάλο διάστηµα. Στο διάστηµα αυτό
της απραξίας οι παραχωρησιούχοι εκτελούν εργασίες συντήρη-
σης και εξακολουθεί να τους επιτρέπεται η είσπραξη των διοδίων
το µεγαλύτερο ποσοστό των οποίων εξυπηρετεί τις δανειακές
συµβάσεις, δεδοµένου ότι οι εταιρείες υπολειτουργούν, έχουν
ελάχιστο προσωπικό και περιορισµό εξόδων. 

Επισηµαίνουµε ότι η διακοπή των εργασιών για περίπου δύο
χρόνια στους τέσσερις από τους πέντε οδικούς άξονες –ο Μο-
ρέας προχωρούσε- είχε σαν αποτέλεσµα χιλιάδες εργαζόµενοι
στα έργα αυτά ή και σε άλλες υποστηρικτικές των έργων µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις να απολυθούν, ενώ παράλληλα ταλαιπω-
ρούνται οι οδηγοί στα ηµιτελή και υπό εκτέλεση τµήµατα των
οδικών αξόνων, πληρώνοντας παρά ταύτα υψηλά διόδια µε ση-
µαντικούς κινδύνους βέβαια για την ασφάλεια. Είχαµε και πάρα
πολλά τροχαία δυστυχήµατα. 

Σε όλη αυτή την περίοδο κύρια ωφεληµένες παραµένουν οι
τράπεζες, που ενώ δεν εκταµιεύουν συνεχίζουν να εισπράττουν
τοκοχρεολύσια και ασφάλιστρα. Με τούτα και µε κείνα φτάσαµε
στον Απρίλιο του 2013 να δώσει το ελληνικό δηµόσιο µε τη συµ-
φωνία αποζηµιώσεων παρελθόντος στις τέσσερις κατασκευαστι-
κές κοινοπραξίες το ποσό των 353,3 εκατοµµυρίων ευρώ και ένα
επιπλέον ποσό της τάξης των 50 εκατοµµυρίων ευρώ ως κόστος
–ακούστε!- επανέναρξης των εργασιών. Δηλαδή, αφού αποζη-
µιώθηκαν πλήρως οι κατασκευαστές για τις καθυστερήσεις, οι
οποίες θεωρήθηκαν ότι βαρύνουν πλήρως το ελληνικό δηµόσιο,
λάβανε και ένα εξτραδάκι, επειδή διεκόπησαν οι εργασίες λόγω
έλλειψης χρηµατοδότησης, η ευθύνη της οποίας, σύµφωνα µε
την σύµβαση, βαρύνει αποκλειστικά τον παραχωρησιούχο. Αυτά
έγιναν τότε. Το λέει η σύµβαση, «ο παραχωρησιούχος οφείλει να
διασφαλίσει ότι θα υπάρχει ανά πάσα στιγµή χρηµατοδότηση
διαθέσιµη για την πλήρη και προσήκουσα εκτέλεση του έργου».
Διάβασα το άρθρο της σύµβασης.

Βεβαίως, δεν µπορούµε να ξεχάσουµε µία έκτακτη επιστρά-
τευση µικρού αριθµού µηχανηµάτων σε έρηµα εδώ και δύο χρό-
νια εργοτάξια. Στήθηκαν πανηγύρια της δήθεν επανέναρξης των
εργασιών, παρουσία µάλιστα του Πρωθυπουργού κ. Σαµαρά, του
Αρχηγού του ΠΑΣΟΚ κ. Βενιζέλου. Τα σκαπτικά µηχανήµατα σή-
κωσαν σκόνη για τις ανάγκες της τελετής και της παράστασης
που έστησαν για τις τηλεοπτικές κάµερες, αλλά από την επόµενη
µέρα τα εργοτάξια ξαναερήµωσαν και λίγες εργασίες εκτελού-
νταν µόνο στην Ολυµπία Οδό και τον αυτοκινητόδροµο Αιγαίου.
Ήταν απλά ένα επικοινωνιακό παιχνίδι - πρόκληση για τη χειµα-
ζόµενη τότε κοινωνία.

Οι καθυστερήσεις ευθύνης του δηµοσίου δεν έπρεπε να γίνουν
αποδεκτές ως αίτιο διακοπής των εργασιών. Το δηµόσιο έπρεπε
να επιµείνει σε αυτή τη θέση, να επισηµάνει αντίστοιχες ευθύνες
των παραχωρησιούχων και να επιδιώξει επιµερισµό των ευθυνών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Να σηµειωθεί ότι το επιχείρηµα για την πτώση των κυκλοφο-
ριακών φόρτων ήταν µαχητό, δεδοµένου ότι από τα δύο συµβαλ-
λόµενα µέρη, δηµόσιο και παραχωρησιούχοι, η πλευρά των
παραχωρησιούχων είχε αναλάβει σύµφωνα µε τις αρχικές συµ-
βάσεις το ρίσκο των εσόδων που προέρχονται από τα διόδια,
καθώς και των διακυµάνσεων των επιτοκίων, µε εξαίρεση τον Ε65
και τον Μορέα, που είχε προβλεφθεί επιδότηση από το δηµόσιο.
Γι’ αυτό και είδαµε στην πρόσφατη ενεργειακή κρίση να αποζη-
µιώνεται ο Μορέας µε κάποια εκατοµµύρια. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι οι συµφωνίες για τις αποζηµιώσεις
παρελθόντος των κατασκευαστικών κοινοπραξιών κατένειµαν
σκανδαλωδώς δυσανάλογα τα κόστη των αποζηµιώσεων σε βά-
ρος του δηµοσίου. 

Δεν είναι σκανδαλώδες το δηµόσιο να καλύπτει συµβατικές ευ-
θύνες και δη των παραχωρησιούχων και των τραπεζών διασώζο-
ντας την κερδοφορία τους; Άραγε επιµένει σήµερα ο κ. Σουφλιάς

19030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στην παλιά του δήλωση; Υπάρχουν εν τω µεταξύ και άλλα γεγο-
νότα, όπως ένα πόρισµα για τον χιονιά στη Νέα Οδό, το οποίο
λέει ότι τελικά δεν έφταιγε ο παραχωρησιούχος, αλλά η τροχαία
κ.λπ.. Αλλά, και να έφταιγε, δεν υπάρχει µηχανισµός για να ει-
σπράξει το δηµόσιο. Το είδαµε και στην Αττική Οδό. 

Βεβαίως, έχω και µια δήλωση του κ. Χρυσοχοΐδη πριν µερικά
χρόνια όταν ήταν Υπουργός, ο οποίος δήλωνε ότι το 2024 η Ατ-
τική Οδός θα επιστρέψει στο δηµόσιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη κ. Κοµνη-
νός Δελβερούδης. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο µας καλείτε να ψηφίσουµε την κύρωση της συµφωνίας
τροποποίησης, για την ακρίβεια την κύρωση της δεύτερης τρο-
ποποίησης της από τις 28 Ιουνίου 2007 σύµβασης παραχώρησης
του έργου της µελέτης, κατασκευής, χρηµατοδότησης, λειτουρ-
γίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλιακός -
Κλειδί του αυτοκινητόδροµου Πάτρα – Αθήνα – Θεσσαλονίκη –
Εύζωνοι, της ΠΑΘΕ δηλαδή . 

Στην ουσία, πρόκειται για µια συµφωνία µεταξύ του ελληνικού
δηµοσίου και της παραχωρησιούχου, µε τον διακριτικό τίτλο «Αυ-
τοκινητόδροµος Αιγαίου Α.Ε.», που αποσκοπεί αποκλειστικά και
µόνο στην αναχρηµατοδότηση του δανειακού χρέους της παρα-
χωρησιούχου. 

Μάλλον, για να το αποδώσω καλύτερα, πρόκειται για ένα έργο
ξαναπαιγµένο. Θα έλεγα ότι πρόκειται για ένα έργο χωρίς τέλος,
αφού δεν έχει τελειωµό αυτή η χρηµατοδότηση που µετράει χρό-
νια, από το έτος 2007. Και οι πολίτες; Στο ίδιο έργο θεατές!

Όσο λοιπόν και αν θέλετε να µας πείσετε ότι επωφελείται από
τη συµφωνία αυτή και το ελληνικό δηµόσιο, δεν µπορείτε να το
καταφέρετε, διότι είναι βεβαρηµένο το ιστορικό σας, κύριοι της
Κυβέρνησης. Μας λέτε να ψηφίσουµε τη συµφωνία αυτή της ανα-
χρηµατοδότησης επειδή υπάρχει πρόβλεψη οφέλους αναχρηµα-
τοδότησης, όπως το ονοµάζετε, το οποίο αρχικά µας λέτε ότι θα
το δικαιούται το δηµόσιο κατά το ήµισυ, θα έχει δηλαδή µερίδιο
το ελληνικό δηµόσιο. 

Μετά όµως το αλλάζετε τεχνηέντως στο άρθρο 5 µε τη νέα πα-
ράγραφο 5.3.2.2 και συµπληρώνετε ότι τελικά µπορεί και να µην
είναι το ήµισυ του οφέλους, αλλά κάποιο ισοδύναµο αντάλλαγµα.
Ίσως να εννοείτε κουπόνια διοδίων ή κάτι τέτοιο. 

Ήταν πράγµατι µεγάλη η προσπάθεια του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών κ. Σταϊκούρα κατά τη συνεδρίαση της επι-
τροπής να µας πείσει ότι πρόκειται για µια επωφελή, κατά τα
λεγόµενά του, συµφωνία, αφού µας επαναλάµβανε συνεχώς και
µετ’ επιφάσεως ότι το ελληνικό δηµόσιο βγαίνει ωφεληµένο, ότι
το ελληνικό δηµόσιο θα εισπράττει άµεσα το ήµισυ του οφέλους
που προκύπτει από την αναχρηµατοδότηση, ότι δεν θα χειροτε-
ρέψει η θέση του δηµοσίου συνεπεία της πράξης αναχρηµατο-
δότησης κ.λπ.. 

Και όντως, στην υπό κύρωση συµφωνία την οποία έχετε ήδη
υπογράψει µε την παραχωρησιούχο από τις 8 Ιουλίου 2024 ανα-
φέρεται και στο άρθρο 4 παράγραφος 4 και στις παραγράφους
3.2.1 και 3.2.2 του άρθρου 5 ότι το ελληνικό δηµόσιο δεν αναλαµ-
βάνει έναντι οποιουδήποτε µέρους και των δανειστών εν συνόλω
περισσότερες οικονοµικές υποχρεώσεις και επιβαρύνσεις από
αυτές που είχε πριν την πράξη αναχρηµατοδότησης και ότι η
θέση του ελληνικού δηµοσίου δεν καθίσταται χρηµατοοικονοµικά
δυσµενέστερη στο πλαίσιο της σύµβασης παραχώρησης, συνυ-
πολογίζοντας όµως το όφελος αναχρηµατοδότησης. 

Τι κάνετε, δηλαδή, µε µεγάλη επιδεξιότητα; Και αυτό σας το
αναγνωρίζουµε. Μας τα λέτε κάπως ήξεις - αφήξεις ουκ. Διότι,
ναι µεν, µας λέτε ότι το ελληνικό κράτος θα µπορεί να λαµβάνει
το µισό από το όφελος αναχρηµατοδότησης, όµως µετά το παίρ-
νετε πίσω, αφού από εκεί που µας λέγατε ότι θα είχε όφελος, τε-
λικά µας λέτε ότι το ελληνικό κράτος δεν θα ζηµιωθεί χρηµατο-
οικονοµικά συνυπολογίζοντας το όφελος. 

Άρα το κράτος µπορεί και να µην πάρει τίποτα, αλλά δεν θα
ζηµιωθεί. Ίσα βάρκα - ίσα νερά, δηλαδή! Ας ελπίσουµε έστω και

σε αυτό. Απλώς, καλό θα ήταν να µην παίζουµε µε τις έννοιες και
τους οικονοµοτεχνικούς όρους εις βάρος του ελληνικού δηµο-
σίου και του Έλληνα πολίτη και φορολογούµενου, που µε τα δικά
του χρήµατα έχουν χρηµατοδοτηθεί και συνεχίζουν να χρηµατο-
δοτούνται οι αυτοκινητόδροµοι που γίνονται µε συµβάσεις παρα-
χώρησης. 

Επίσης, δεν µας είπατε από ποιον θα προέλθει η χρηµατοδό-
τηση, αν δηλαδή οι δανειστές θα είναι οι τράπεζες ή το ίδιο το
κράτος. Αυτό δεν διευκρινίζεται πουθενά, όπως επίσης δεν διευ-
κρινίζεται το ποσό της αναχρηµατοδότησης αλλά, και οι όροι των
δανειακών συµβάσεων που θα υπογραφούν για τη λήψη της ανα-
χρηµατοδότησης. Θα είναι ευνοϊκότεροι ή όχι; Παρ’ όλα αυτά,
µας καλείτε να ψηφίσουµε τη συµφωνία αυτή, χωρίς να γνωρί-
ζουµε ποιες είναι οι δεσµεύσεις του ελληνικού κράτους. 

Θα πούµε για την ιστορία ότι η αρχική σύµβαση υπεγράφη το
2007 και κυρώθηκε µε το πρώτο άρθρο του ν.3605/2007. Το έργο
είχε συνολικό κόστος περιόδου µελετών κατασκευών περί το 1
δισεκατοµµύριο ευρώ σε αξία της περιόδου εκείνης. 

Η κατασκευή του θα διαρκούσε τεσσεράµισι χρόνια, δηλαδή
πενήντα τέσσερις µήνες και, κατά το χρονοδιάγραµµα της ανα-
δόχου, σαράντα οκτώ µήνες. Τελικά, φτάσαµε στο 2024 και
ακόµα πληρώνουµε.

Για το έργο αυτό η πρώτη χρηµατοδοτική συµβολή του ελλη-
νικού δηµοσίου ήταν 225 εκατοµµύρια ευρώ. Η παραχωρησιού-
χος έδωσε 100 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 50
εκατοµµύρια ευρώ προέρχονταν από το µετοχικό της κεφάλαιο
και τα υπόλοιπα 50 εκατοµµύρια ευρώ από το δευτερογενές
χρέος, ενώ από τις δανειακές συµβάσεις τραπεζών προήλθε το
ποσό των 572 εκατοµµυρίων ευρώ. Το εναποµείναν κόστος κα-
λύφθηκε από τα διόδια. Δηλαδή, το ελληνικό δηµόσιο κάλυψε το
23% του έργου. Το άλλο 23% καλύφθηκε από τα έσοδα των διο-
δίων, άρα από τους φορολογούµενους πολίτες αυτής της χώρας.
Το 44% προήλθε από δανεισµό από τράπεζες, ενώ η παραχωρη-
σιούχος κάλυψε µόλις το 10% του κόστους του έργου. 

Στη συνέχεια, το έτος 2013 υπεγράφη η πρώτη τροποποίηση
της σύµβασης, µε αποκλειστικό σκοπό και πάλι την αναχρηµατο-
δότηση της παραχωρησιούχου, η οποία κυρώθηκε µε τον ν.4219/
2013.

Στην πράξη, επρόκειτο για πρόσθετη χρηµατοδοτική συµβολή
του ελληνικού δηµοσίου, ύψους 400.974.000 ευρώ -αν κάνω
λάθος, διορθώστε µε, κύριε Υπουργέ- ενώ από τις δανειακές συµ-
βάσεις της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων δόθηκαν 85 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Η παραχωρησιούχος; Δεσµεύτηκε µόλις µε το
ποσό των 206.000.000 ευρώ. 

Το χειρότερο όλων είναι ότι µε την τροποποίηση του 2013 το
δηµόσιο ανέλαβε ολοκληρωτικά τη µέχρι πρότινος ευθύνη της
παραχωρησιούχου να διασφαλίζει ότι θα υπάρχει επαρκής χρη-
µατοδότηση, καθ’ όλη τη διάρκεια του έργου. Να χρηµατοδοτεί,
δηλαδή, ανά πάσα στιγµή το έργο η παραχωρησιούχος.

Επιπλέον, το δηµόσιο υποχρεώθηκε να παρέχει επιπρόσθετη
χρηµατοδότηση, σε περίπτωση που τα έσοδα δεν είναι τα ανα-
µενόµενα. Συνεπώς για ποιο όφελος µας µιλάτε σήµερα;  Και τε-
λικά, πείτε µας, ποιος θα αναχρηµατοδοτήσει το δανειακό χρέος
της παραχωρησιούχου; Μήπως το ελληνικό δηµόσιο, για µία
ακόµα φορά, το οποίο έχει δώσει ήδη 700 εκατοµµύρια ευρώ,
χωρίς να γνωρίζουµε τι έχει λάβει; Και η τροποποίηση, όµως, του
άρθρου 5.2, της παραγράφου 5 της αρχικής σύµβασης, µας αφή-
νει να καταλάβουµε ότι συνεχίζεται η αφαίµαξη του ελληνικού
δηµοσίου και µάλιστα, προβλέπεται πως αν υπάρξει καθυστέ-
ρηση, πέραν των δεκαπέντε εργάσιµων ηµερών, η παραχωρησι-
ούχος θα δικαιούται και τόκους επί του καθυστερούµενου ποσού.
Ποια δανείστρια τράπεζα θα δεχόταν κάτι τέτοιο; Προφανώς,
µόνο το ελληνικό δηµόσιο. Περιµένουµε µια απάντηση, κύριε
Υπουργέ.

Επίσης, τροποποιείτε την παράγραφο 1.1. του άρθρου 1 της
αρχικής σύµβασης, προσθέτοντας µε το άρθρο 5 τον νέο αυτόν
ορισµό, που είναι το όφελος αναχρηµατοδότησης, το οποίο για
να προσδιοριστεί θα πρέπει πρώτα να βρεθεί η παρούσα αξία
των διανοµών στους µετόχους, βάσει -µας λέτε- ενός χρηµατο-
οικονοµικού µοντέλου, το οποίο, όµως, δεν το γνωρίζουµε, όπως
δεν γνωρίζουµε και το περιεχόµενο της έγγραφης συµφωνίας,
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που θα υπογράψει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ανα-
φορικά µε τον χρόνο και τον τρόπο καταβολής του µεριδίου του
ελληνικού δηµοσίου και τυχόν λοιπά ζητήµατα που σχετίζονται
µε την πράξη αναχρηµατοδότησης, όπως αναφέρεται αυτό στην
παράγραφο 5.3.2.2., αφού κανένα σχέδιο της σύµβασης αναχρη-
µατοδότησης δεν µας έχει γνωστοποιηθεί. 

Η δε επιφύλαξη του Υπουργού στη συνεδρίαση της επιτροπής,
να µας ενηµερώσει για τα βασικά στοιχεία της συµφωνίας σή-
µερα στην Ολοµέλεια, δεν ξέρω αν δείχνει σοβαρότητα. Και µπο-
ρεί ο Υπουργός να µας είπε ότι «η τροποποίηση της σύµβασης
πέρασε επιτυχώς από το Ελεγκτικό Συνέδριο», δεν µας είπε,
όµως, ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο µε την µε αριθµό 277/2024
Πράξη του 5ου Κλιµακίου, δεν προέβη σε έλεγχο του σχεδίου της
Σύµβασης Αναχρηµατοδότησης. Με ποιο σκεπτικό; Ότι το σχέδιο
δεν αποτελεί παράρτηµα της Σύµβασης Παραχώρησης. 

Πιστεύουµε ότι σκοπίµως στην Κυβέρνηση δεν το φέρατε ως
παράρτηµα ή προσάρτηµα ή παρακολούθηµα της σύµβασης, για
να µην ελεγχθεί. Ενώ αναφέρει, περαιτέρω, το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο ότι «πρόκειται για µια δυνητικά µέλλουσα χρηµατοδοτική
αναδιάρθρωση του χρέους, η οποία συναρτάται µε παραµέτρους
που υπόκεινται σε µεταβολή και που θα οριστικοποιηθούν επί τη
βάσει των πραγµατικών οικονοµικών δεδοµένων, του µεταγενέ-
στερα χρηµατοοικονοµικού περιβάλλοντος, κατά το στάδιο της
σύναψης της Σύµβασης Αναδιάρθρωσης». Αοριστία, δηλαδή.

Η ως άνω αναφορά, προφανώς, και µας προβληµατίζει ιδιαιτέ-
ρως για το τελικό περιεχόµενο της σύµβασης που θα υπογραφεί
-φαντάζοµαι και όλους µας- και ενώ υπάρχει εισήγηση εξειδικευ-
µένου χρηµατοοικονοµικού συµβούλου του δηµοσίου για το σχέ-
διο της Σύµβασης Αναχρηµατοδότησης -στην οποία µάλιστα
γίνεται αναφορά σε έκθεση συγκριτικής επισκόπησης σεναρίων
χρηµατοοικονοµικού µοντέλου, που αποτυπώνει την πλέον πρό-
σφορη πρόταση αναχρηµατοδότησης της παραχωρησιούχου, η
οποία µάλιστα εκκινεί από το 2022- ούτε και για αυτήν λάβαµε
γνώση κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής. Θα µας τα πει όλα σή-
µερα ο Υπουργός, φαντάζοµαι, αλλά αναρωτιέµαι αν θα προλά-
βει και αν έχει και την πρόθεση στο πλαίσιο της καλής νοµοθέ-
τησης. 

Τέλος, να αναφερθώ στο άρθρο 25.4 για την απαλλαγή από τα
διόδια και να πω ότι προστέθηκε η περίπτωση των οχηµάτων των
ατόµων µε αναπηρία και των αναπήρων πολέµου, όµως, δεν προ-
στέθηκαν οι πολύτεκνες οικογένειες, κύριε Υπουργέ -σκοπίµως,
λέω, δεν ξέρω- παρ’ όλο που συνιστά συνταγµατικά άνιση µετα-
χείριση των τελευταίων, σε σχέση µε τους υπόλοιπους συµπολί-
τες µας, όπως ορίζει και το άρθρο 21 του Συντάγµατος, περί
προστασίας οικογενείας, γάµου, µητρότητας και παιδικής ηλικίας,
δικαιωµάτων ατόµων µε αναπηρίες και δη, η παράγραφος 2. 

Για τον λόγο αυτό, όπως σας ενηµέρωσε και ο συνάδελφος
µας, η Νίκη κατέθεσε τροπολογία στο παρόν σχέδιο νόµου και
προτείνει, όπως στο άρθρο 25.4 της αρχικής σύµβασης παραχώ-
ρησης για την απαλλαγή διοδίων, να προστεθεί: Μετά τη νέα πε-
ρίπτωση ζ’ και η περίπτωση των πολυτέκνων ως περίπτωση η’, µε
την αναφορά ότι οχήµατα πολυτεκνικά που ανήκουν, κατά κυριό-
τητα, σε ιδιοκτήτες που έχουν την πολυτεκνική ιδιότητα και επι-
βαίνουν εντός του οχήµατος, έχοντας ενηµερώσει την ταυτότητα
την πολυτεκνική για την ιδιότητά τους, είναι αυτονόητη νοµίζω η
ανάγκη στήριξης της πολύτεκνης οικογένειας, αφ’ ενός για λό-
γους που αφορούν στο δηµογραφικό πρόβληµα που αντιµετωπί-
ζει η χώρα µας και νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε σε αυτό, µε τη
χορήγηση κινήτρων, όπως είναι και αυτό της εξαίρεσης των πο-
λυτέκνων από την καταβολή διοδίων, αλλά και για λόγους οικο-
νοµικής ενίσχυσης.  Περιορίζονται τα έξοδα τους που αφορούν
στις µετακινήσεις τους είτε σε περίοδο διακοπών είτε κατά τον
υπόλοιπο χρόνο για τις µετακινήσεις τους, για παράδειγµα, στην
επαρχία, στα χωριά τους, για την άσκηση ακόµα και των αγροτι-
κών εργασιών στην πατρίδα τους. 

Συνεπώς θα θέλαµε απάντηση από τον Υπουργό και επ’ αυτού
και επιφυλασσόµαστε για την περαιτέρω θέση µας επ’ αυτού. 

Σας ευχαριστώ και θα επανέλθω µε τη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας, ειδικός αγορητής της Πλεύσης
Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο αυτοκινητόδροµος Μαλιακός -

Κλειδί είναι ένας οδικός άξονας µήκους διακοσίων τριάντα χιλιο-
µέτρων, ο οποίος κατασκευάστηκε µετά από υπογραφή σύµβα-
σης το 2007, ανάµεσα στο ελληνικό κράτος και µία σύµπραξη
τεσσάρων εταιρειών, της γερµανικής «HOCHTIEF» µε µερίδιο µε-
τοχών σήµερα 39%, της γαλλικής «VINCI» µε µερίδιο 15% και των
ελληνικών «ΑΒΑΞ» και «ΑΚΤΩΡ» µε µερίδια 24% και 22% αντιστοί-
χως. 

Η σύµβαση αυτή αναθεωρήθηκε ήδη µια φορά το 2013 και σή-
µερα η Βουλή καλείται να κυρώσει ξανά µια δεύτερη αναθεώ-
ρησή της. Πρέπει εδώ να υπενθυµίσουµε ότι το έργο Μαλιακός -
Κλειδί είχε καθυστερήσει να αρχίσει, διότι οι εταιρείες που συνα-
γωνίζονταν για την απόκτησή του είχαν πάει στα δικαστήρια, αµ-
φισβητώντας τη διαφάνεια του µειοδοτικού διαγωνισµού που
έλαβε χώρα το 2005. Μία από τις εταιρείες προσέφυγε στη δι-
καιοσύνη, καταγγέλλοντας τον διαγωνισµό ως διαβλητό. Για να
επισπεύσει τη διαδικασία, το τότε ΥΠΕΧΩΔΕ µπήκε σε διαπρα-
γµατεύσεις µε τις εταιρείες και τις έπεισε να φτιάξουν µια σύ-
µπραξη, για να πάρουν όλοι ένα κοµµάτι από την τεράστια πίτα
του έργου αυτού, που ανερχόταν τότε σε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
και κατέληξε να στοιχίζει στο ελληνικό δηµόσιο παραπάνω, κοντά
στο ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Εν ολίγοις, αντί τότε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να
επιβάλει στις µεγάλες επιχειρήσεις της αγοράς εντονότερο πλαί-
σιο ανταγωνισµού, για να πετύχει τη χαµηλότερη δυνατή προ-
σφορά και να φυλάξει το δηµόσιο χρήµα, βοήθησε τους αντα-
γωνιστές να ενωθούν σε µία µονοπωλιακή σύµπραξη, την «Αυτο-
κινητόδροµος Αιγαίου Α.Ε.», η οποία περιλαµβάνει τη γαλλική, τη
γερµανική και τις δύο ελληνικές επιχειρήσεις και της παραχώ-
ρησε τον σχεδιασµό, την υλοποίηση και την εκµετάλλευση του
έργου ως το 2038. 

Ο άξονας Μαλιακός - Κλειδί λειτουργεί στην πραγµατικότητα
σαν ιδιωτικός δρόµος, κάτι για το οποίο η Πλεύση Ελευθερίας
διατυπώνει σοβαρές επιφυλάξεις.

Κατά την άποψή µας, όλοι οι δρόµοι πρέπει να είναι δηµόσιοι,
δηλαδή να µην ανήκουν σε κανέναν ιδιώτη, πόσω δε µάλλον µια
σύµπραξη µε γερµανικές και γαλλικές επιχειρήσεις που δίνει επι-
πλέον µια ηµιαποικιακή διάσταση στον ιδιωτικό δρόµο. 

Δεύτερον, θεωρούµε ότι τα διόδια στους κεντρικούς αυτοκι-
νητόδροµους της χώρας είναι υπερβολικά ψηλά µε αποτέλεσµα
οι πολίτες να επωµίζονται ένα τεράστιο επιπλέον κόστος στις µε-
ταφορές τους. Στην περίπτωση του οδικού άξονα Μαλιακός -
Κλειδί αυτά ανέρχονται σήµερα στο πολύ υψηλό ποσό των 16,5
ευρώ για το αυτοκίνητο Ι.Χ. σε µία απόσταση διακοσίων τριάντα
χιλιοµέτρων. Αυτά είναι τα µετωπικά διόδια δηλαδή 1 ευρώ κάθε
δεκατέσσερα χιλιόµετρα. Για να αντιληφθείτε πόσο στοιχίζει
αυτό, κάποια αυτοκίνητα θα πρέπει να ξοδεύουν ένα ευρώ βενζί-
νης και περίπου το αντίστοιχο στα διόδια για να διανύσουν αυτή
την απόσταση. Είναι πάρα πολύ υψηλό το ποσό. 

Ας έρθουµε τώρα στη σύµβαση που έχουµε µπροστά µας προς
κύρωση από τη Βουλή. Αυτή είναι µια σύντοµη σύµβαση, όπως
είπαµε. Είναι αναθεώρηση της προηγούµενης του 2007, η δεύ-
τερη, και αφορά την έγκριση του ελληνικού δηµοσίου να υπάρξει
αναχρηµατοδότηση των δανείων που έχουν πάρει οι τέσσερις
ιδιωτικές επιχειρήσεις της σύµπραξης «Αυτοκινητόδροµος Αι-
γαίου» µέσω της διαδικασίας αναχρηµατοδότησης -αυτό σηµαί-
νει την εξόφληση δανείων µε νέα δάνεια τα οποία είναι ευνοϊ-
κότερα- δηλαδή, έχουν χαµηλότερο τόκο. Οι επιχειρήσεις αυτές
θα ανακουφιστούν οικονοµικά. Επειδή τώρα το ελληνικό δηµόσιο
πρέπει να συναινέσει στην αναχρηµατοδότηση -το τόνισε ιδιαί-
τερα ο κύριος Υπουργός στη συζήτηση της αρµόδιας επιτροπής-
η σύµβαση προβλέπει ότι το ελληνικό δηµόσιο θα εισπράττει το
ήµισυ του ποσού που θα εξοικονοµήσουν οι ιδιώτες µέσα από
την αναχρηµατοδότηση. Έτσι είπε ο κύριος Υπουργός. Αναφέρω
τι είπε συγκεκριµένα ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή. Είπε ότι:
«Εφόσον ο παραχωρησιούχος αναχρηµατοδοτηθεί υπό τις πα-
ρούσες συνθήκες προκύπτει όφελος από την αναχρηµατοδότηση
το ήµισυ του οποίου» συνέχισε «σύµφωνα µε τις τροποποιήσεις
που εισάγουµε θα το εισπράττει το ελληνικό δηµόσιο, άρα το ελ-
ληνικό δηµόσιο βγαίνει ωφεληµένο».

19032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αν διαβάσουµε όµως προσεκτικά το άρθρο 5.3.2, παράγραφος
2, τότε ανακαλύπτουµε ότι οι επιχειρήσεις αυτές δεν θα είναι
πάντα υποχρεωµένες να καταβάλλουν το ήµισυ του οφέλους.
Διαβάζω µέσα από το νοµοσχέδιο τη σύµβαση όπου το άρθρο
αυτό λέει: «το ελληνικό δηµόσιο θα δικαιούται να λάβει το ήµισυ
του οφέλους αναχρηµατοδότησης», όπως πράγµατι είπατε, «ή
εφόσον συµφωνηθεί µεταξύ των µερών θα λαµβάνει άλλα ισοδύ-
ναµα ανταλλάγµατα». Τα ανταλλάγµατα αυτά ανοίγουν ένα πα-
ράθυρο στις συµφωνίες ανάµεσα στο δηµόσιο και στις εταιρείες
της σύµπραξης οι οποίες ενδεχοµένως να δώσουν στο τέλος στο
ελληνικό δηµόσιο λιγότερο από το ήµισυ στον βαθµό που θα µπο-
ρέσει να διεκδικήσει άλλα ανταλλάγµατα. Δεν ξέρουµε ακριβώς
γιατί µπήκε αυτή η υπεξαίρεση, αλλά είναι µια υπεξαίρεση. Με
άλλα λόγια η σύµβαση δεν λέει ότι το δηµόσιο θα πάρει πάντα
το ήµισυ του οφέλους από την αναχρηµατοδότηση. Θα πάρει το
ήµισυ ή κάτι αντίστοιχο µε αυτό το οποίο θα πρέπει να συµφω-
νηθεί. 

Αλλά ας γίνουµε πιο συγκεκριµένοι τώρα διότι υπάρχουν εδώ
συνοδευτικές εκθέσεις, αναλύσεις και δηµοσιεύµατα τα οποία
κυκλοφορούν στο δηµόσιο χώρο. Η συνοδευτική έκθεση του Λο-
γιστηρίου του Κράτους που παρουσιάζεται µαζί µε τη σύµβαση
που έχουµε λέει ότι σύµφωνα µε το Υπουργείο προβλέπεται ότι
από την αναχρηµατοδότηση της ιδιωτικής σύµπραξης θα επέλ-
θουν έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό της τάξης των 14,2
εκατοµµυρίων ευρώ. Δεν είναι το Λογιστήριο του Κράτους που
έκανε αυτόν τον υπολογισµό. Το Υπουργείο τον έκανε και µας
τον παρουσιάζει το Λογιστήριο του Κράτους. Θα θέλαµε κατ’
αρχάς να ρωτήσουµε τον κύριο Υπουργό είναι αυτά τα 14,2 το
ήµισυ αυτού που προβλέπει το Υπουργείο ότι θα είναι το όφελος
για τη σύµπραξη από την αναχρηµατοδότηση ή είναι κάτι κάτω
από το ήµισυ µαζί µε το οποίο έρχονται ισοδύναµα ανταλλά-
γµατα. Αυτό δεν ξεκαθαρίστηκε ποτέ. Είναι ένα παράθυρο εδώ
στη σύµβαση που έχετε υπογράψει µαζί µε τη σύµπραξη αυτή το
οποίο θέλουµε να ελέγξουµε αν πράγµατι έχει χρησιµοποιηθεί ή
όχι. 

Επίσης, πρέπει να γνωρίζουµε ότι σύµφωνα µε τον ετήσιο ισο-
λογισµό για το 2021 της «Αυτοκινητόδροµος Αιγαίου» -της σύ-
µπραξης που διαχειρίζεται, εκµεταλλεύεται τον οδικό άξονα
αυτόν- τα δανεικά της σύµπραξης αυτής ανέρχονταν στα 450
εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, τα 14 εκατοµµύρια ευρώ όφελος
είναι πάρα πολύ µικρό ποσό σε σύγκριση µε το σύνολο των δα-
νεικών που ο ισολογισµός της σύµπραξης έδειξε για το 2021. Πα-
ράλληλα υπάρχουν αναλύσεις και δηµοσιεύµατα που δείχνουν
καλή γνώση του θέµατος, πιθανόν και πηγές µέσα από τη σύ-
µπραξη την ίδια, οι οποίες εκτιµούν -αυτές οι αναλύσεις και τα
δηµοσιεύµατα- ότι η ιδιωτική σύµπραξη θα έχει συνολικό οικονο-
µικό όφελος παραπάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ από την ανα-
χρηµατοδότηση. Αυτό σηµαίνει ότι το ήµισυ είναι κάπου 100
εκατοµµύρια ευρώ και όχι 14,2. Δεν λέµε τώρα ότι τα δηµοσιεύ-
µατα αυτά είναι απαραιτήτως έγκυρα, αλλά µας προβληµατίζουν. 

Μας προβληµατίζει όµως περισσότερο ακόµα το γεγονός ότι
δεν βλέπουµε στα συνοδευτικά έγγραφα της σύµβασης, που έρ-
χεται ως νοµοσχέδιο προς κύρωση, κάποια αναφορά στην προ
συµφωνία αναχρηµατοδότησης που φαντάζοµαι ότι πρέπει να
έχει γίνει ανάµεσα στη σύµπραξη και στα πιστωτικά ιδρύµατα για
την οποία θα πρέπει να έχετε γνώση. Θα ήθελα η Βουλή να τα
δει αυτά για να γνωρίζει ακριβώς ποια είναι η συµφωνία αναχρη-
µατοδότησης και µε βάση τι ακριβώς είναι που προκύπτουν τα
14,2 εκατοµµύρια του οφέλους που θα έχει το ελληνικό δηµόσιο.
Του προβλεποµένου, για να είµαστε ακριβείς, οφέλους που το
Υπουργείο θεωρεί ότι θα έχει το ελληνικό δηµόσιο. Αυτό απαι-
τούν οι στοιχειώδεις κανόνες της διαφάνειας. 

Από την αναθεώρηση της σύµβασης του 2007 που µας παρου-
σιάζετε σήµερα στο νοµοσχέδιο επήλθαν, επίσης και άλλες αλ-
λαγές. Κάποια από αυτές είναι ιδιαιτέρως χρήσιµη και αφορά το
γεγονός ότι τα άτοµα µε αναπηρία που έχουν κυριότητα πάνω
στο όχηµα θα εξαιρούνται από την πληρωµή διοδίων. Αυτό όµως
είναι µία πολύ µικρή θα έλεγα διεκδίκηση τη στιγµή που υπάρ-
χουν και άλλες κατηγορίες του πληθυσµού που επιβαρύνονται
υπερβολικά από τα διόδια. Είχε το Υπουργείο µια ευκαιρία εδώ
να επανεξετάσει όλο το σκανδαλωδώς υψηλό καθεστώς των διο-

δίων στον άξονα Μαλιακός - Κλειδί που, σας υπενθυµίζω, φτάνει
τα 16,5 ευρώ για µία απόσταση διακοσίων τριάντα χιλιοµέτρων.
Επίσης, θα θέλαµε ο κύριος Υπουργός να µας διευκρινίσει αν η
απαλλαγή των ατόµων µε αναπηρία ανήκει σε αυτά τα ανταλλά-
γµατα. Δηλαδή, αν πλήρωσε στην ουσία ή αν απαλλάχτηκε το ελ-
ληνικό δηµόσιο από ένα µέρος του ηµίσεος ούτως ώστε να πάρει
αυτή την παραχώρηση από την σύµπραξη που εκµεταλλεύεται
τον αυτοκινητόδροµο ή είναι κάτι επιπλέον το οποίο εξασφαλί-
σαµε µέσω διαπραγµατεύσεων σε επίπεδο πολιτικό. 

Δεδοµένων των µεγάλων σφάλµατων του παρελθόντος και του
µονοπωλιακού καθεστώτος εκµετάλλευσης του οδικού άξονα
Μαλιακός - Κλειδί θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση έπρεπε να διεκδι-
κήσει µια ευρύτερη αναθεώρηση της σύµβασης µε αφορµή την
αναχρηµατοδότηση στην οποία να διεκδικεί το µεγαλύτερο µερί-
διο από το συνολικό οικονοµικό όφελος χωρίς υπεξαιρέσεις και
ταυτόχρονα µε σηµαντική µείωση στο κόστος των διοδίων. Πρέ-
πει να καταλάβουµε ότι το ελληνικό δηµόσιο έχει µία εξουσία
τύπου βέτο, δηλαδή αν αρνηθεί µε βάση τη σύµβαση του 2007
να εγκρίνει την αναχρηµατοδότηση, η σύµπραξη δεν θα ωφελη-
θεί. Εποµένως, η διαπραγµατευτική θέση του δηµοσίου στην
προκειµένη περίπτωση είναι πάρα πολύ ισχυρή. Θεωρούµε ότι
αυτή επέτρεπε να διεκδικηθούν πολύ περισσότερα ιδίως τη στι-
γµή που έχουν ξοδευτεί τόσα πολλά για την κατασκευή του αυ-
τοκινητόδροµου και τη στιγµή που το ύψος των διοδίων είναι
τόσο ψηλό. Για να το πούµε απλά προκαλεί το δηµόσιο αίσθηµα
να νοµοθετούµε εδώ για να κερδίσει αρκετά εκατοµµύρια µια µο-
νοπωλιακή σύµπραξη µεγάλων γερµανογαλλικών και ελληνικών
επιχειρήσεων και την ίδια στιγµή να λέµε στους πολίτες ότι θα
συνεχίσουν να πληρώνουν υπέρογκα διόδια στις ίδιες αυτές επι-
χειρήσεις κάθε φορά που θα διανύουν τον οδικό τους άξονα. 

Συνεπώς παρά τα µικρά οφέλη που εξασφαλίζει για το δηµόσιο
θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση µπορούσε και έπρεπε να διεκδικήσει
πολύ περισσότερα. Γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα υπερ-
ψηφίσει το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες, κ. Κόντης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύµβαση

αυτή, την οποία καλούµαστε να κυρώσουµε, η τροποποίηση µάλ-
λον αυτής της υπάρχουσας συµβάσεως, στην ουσία είναι άλλη
µία αναχρηµατοδότηση ενός κονσόρτσιουµ από εταιρείες οι
οποίες κατασκευάζουν ένα µέρος -ή ένα µεγάλο µέρος- των εθνι-
κών µας οδών. Βλέπουµε ότι κοινά µέρη της σύµβασης αυτής
είναι η «VINCI» η εταιρεία και κάνα δυο άλλες, οι οποίες είναι και
στην Ολυµπία Οδό, όπου και εκεί έχει επιτευχθεί αναχρηµατοδό-
τηση στο συνολικού ύψους 450 εκατοµµυρίων περίπου ευρώ
έργο -και µάλιστα είχαµε δει µε ικανοποίηση να εκφράζεται ο εκ-
πρόσωπος της εταιρείας «VINCI», της αλλοδαπής εταιρείας- και
σε άλλες περιπτώσεις. 

Σίγουρα -όπως είπαµε και στις επιτροπές- οι αυτοκινητόδροµοί
µας και ειδικά αυτό το επίµαχο σηµείο του Μαλιακού έχουν βελ-
τιωθεί πάρα πολύ από τις κατασκευές των τελευταίων ετών. Εκεί
που θρηνούσαµε θύµατα κάθε χρόνο σχεδόν και µάλιστα σε µα-
ζικές εκατόµβες, είδαµε πλέον να πηγαίνουν οι πολίτες πιο άνετα,
πιο άφοβα, έχοντας την εντύπωση ότι έχουν µία ευρωπαϊκών
αντιλήψεων και προδιαγραφών εθνική οδό. 

Αλλά κάπου πρέπει να αντιληφθούµε τι τελικά γίνεται. Κατα-
σκευάζει ο κατασκευαστής µία οδό πριν αρκετά χρόνια και έρχε-
ται µετά από πολλά χρόνια και ζητάει αναχρηµατοδότηση; Η
αναχρηµατοδότηση συνήθως γίνεται στα στάδια της κατασκευής
βλέποντας ότι, έχοντας κάνει την προσφορά –απ’ ό,τι ξέρω πώς
λειτουργούν οι τεχνικές εταιρείες- βασισµένη και σε ένα safety
margin -που είχε κρατήσει 20% για να µην πέσει έξω- λίγο πιο
ψηλό από τις τιµές της αγοράς, ανέβηκαν τα υλικά που χρησιµο-
ποιεί 50%, 70% και έχει βγει έξω από τον αρχικό προϋπολογισµό,
που πραγµατικά ήταν τα δεδοµένα της εποχής και ζητάει µια ανα-
χρηµατοδότηση των δανείων που έχει πάρει από τις τράπεζες,
στην οποία βοηθάει το κράτος, οι τράπεζες ή όλοι µαζί.

Εδώ τώρα υπάρχει συνέχιση του έργου και ζητούν αναχρηµα-
τοδότηση; Ζητούν αναχρηµατοδότηση -γιατί αυτό, εγώ τουλάχι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19033



στον, δεν το κατάλαβα στις επιτροπές- επί των αρχικών κατα-
σκευών που έκανε και τις ζητάει µεταχρονολογηµένα για να κλεί-
σει τους λογαριασµούς της η εταιρεία, ή το κονσόρτσιουµ ή
ζητάει και θα ζητήσει στο µέλλον και άλλες αναχρηµατοδοτήσεις
σε επίπεδο συντήρησης του έργου; Διότι η κατασκευή έχει επι-
τευχθεί. Ίσως σε πολύ µικρά κοµµάτια να χρειάζεται να γίνουν
κάποιες επεκτάσεις, αλλά επειδή τον χρησιµοποιώ τον δρόµο
αυτό, µπορώ να σας πω ότι η κατασκευή είναι πλήρης. Άσχετα
αν βλέπουµε κάθε τόσο τους κώνους που βάζουν στην άκρη του
οδοστρώµατος για να µας πείσουν ότι κάνουν έργα βελτίωσης
και δεν βλέπεις ποτέ κανέναν εργάτη εκεί. Βλέπεις για δεκαπέντε
χιλιόµετρα κώνους, περνάς, δεν κάνει κανείς επισκευές και την
άλλη εβδοµάδα που περνάς, έχουν φύγει από εκεί, έχουν πάει
πιο µπροστά. Και το κάνουν για να µας πείσουν ότι συνεχώς συ-
ντηρούν την εθνική. Γιατί αυτό γίνεται. 

Οι εταιρείες, όµως, έχουν και προσπορίζονται τα διόδια. Και
αυτό, που αποτελεί µέρος της σύµβασης, µέχρι πότε είναι και µε
τι δικαίωµα ανατίµησης των διοδίων, που κάθε τρεις και λίγο βά-
ζουν µεγαλύτερα ποσά και πλέον για να πας στη Θεσσαλονίκη
και να γυρίσεις πληρώνεις 70 ευρώ, αν θυµάµαι καλά, µπορεί και
παραπάνω. 

Όλα αυτά, µε τις αναχρηµατοδοτήσεις µαζί, πλέον καθιστούν
τους κατασκευαστές αυτούς απόλυτα προνοµιακούς συζητητές
και συνεργάτες του κράτους -και των τραπεζών δεν ξέρω, δεν µε
ενδιαφέρει- και δεν ξέρουµε σε τι βάθος χρόνου. Θα γίνονται και
στο µέλλον άλλες αναχρηµατοδοτήσεις σε οδούς οι οποίες
έχουν ήδη τελειώσει και το µόνο που έχει αποµείνει είναι η απλή
συντήρηση, η οποία συντήρηση µπορεί να καλυφθεί από τα διό-
δια, όµως; Γιατί ποιος ο λόγος της είσπραξης των διοδίων εάν
δεν συντηρεί την οδό αυτή καθαυτή. 

Και επαναλαµβάνω, αν αυτό το ποσό που αναχρηµατοδοτούν
είναι υπολειπόµενο ποσό το οποίο διεκδικούν χρόνια και δεν
έχουν εισπράξει, πιστεύω ότι εντάξει, έχει καλώς. Γιατί γίνεται
αυτό στις τεχνικές εταιρείες. Δεν εισπράττουν ταυτόχρονα µε την
εκτέλεση του έργου τα χρήµατα. Υπήρχαν εταιρείες που έπεσαν
και έξω, όπως η ΕΔΟΚ-ΕΤΕΡ, η µεγαλύτερη εταιρεία κάποτε στην
Ελλάδα γιατί το ελληνικό κράτος δεν της πλήρωσε ποτέ αυτά που
όφειλε να της πληρώσει και έµειναν στον δρόµο και τέσσερις χι-
λιάδες εργαζόµενοι. Γιατί δεν είναι όλοι οι κατασκευαστές συ-
νεργεία αποκόµισης κερδών. Υπήρξαν και κατασκευαστές στην
Ελλάδα που τη βοήθησαν. 

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα σηµαντικό σηµείο εδώ, για εµάς τουλά-
χιστον. Τώρα δεν ξέρω αν θα συµµετέχει το κράτος, κάτι που
αναιρείται στο άρθρο 5.3.2.2, όπως είπαν και οι προηγούµενοι
συνοµιλητές, κατά το ήµισυ στα χρήµατα τα οποία προέρχονται
από την αναχρηµατοδότηση ή αν θα παίρνει ισοδύναµα, τα οποία
εγώ προσωπικά µπορώ να ερµηνεύσω µε διάφορους τρόπους.
Μπορεί να έρθει να σου πει ο παραχωρησιούχος ότι θα σου φέρω
από τη Σερβία πενήντα τόνους καρπούζι και στους χαρίζω και
πάρε αυτά γιατί είναι ισοδύναµο µε τα χρήµατα που είναι να σου
δώσω. Τα έχω πάρει πιο φτηνά εκεί και στα χαρίζω. Τι σηµαίνει
ισοδύναµα; Δεν µπορώ να φανταστώ τι ισοδύναµα µπορεί να
υπάρχουν εκτός από χρήµατα.

Εάν, λοιπόν, υπάρχει συνεχής αναχρηµατοδότηση σε αυτές τις
συµβάσεις είναι κάτι που πρέπει να διευκρινίσουµε και να δούµε
µέχρι πότε θα είναι, µε ποιον σκοπό θα είναι και για ποιον σκοπό,
αν είναι να αναχρηµατοδοτούνται συνεχώς, να υπάρχει ο προ-
σπορισµός των διοδίων; Σε άλλη περίπτωση, ας παίρνει το κρά-
τος τα διόδια. Να γίνει το κράτος ο συνεχώς εισπράττων και,
τουλάχιστον, να κλείνει τρύπες στον κρατικό προϋπολογισµό,
αντί να τα παίρνουν κάποιοι κατασκευαστές που έκαναν το έργο
τους, το κατασκεύασαν και πήραν κάποιες παρατάσεις µετά στη
χρήση των διοδίων. Αυτό ποτέ δεν είχε αποσαφηνιστεί. Το ίδιο
έγινε και µε την «Αττική Οδό». Για την οποία Αττική Οδό –παρε-
µπιπτόντως- ακόµη περιµένουµε να µάθουµε εάν έχει αποζηµιώ-
σει τους Έλληνες οδηγούς οι οποίοι κλείστηκαν µε τα χιόνια τότε.
Γιατί γνωρίζω µια - δυο περιπτώσεις που ακόµη ψάχνουν να δουν
πώς µπορούν να πάρουν τα χρήµατα αυτά και µου λένε ότι απ’
όσους ξέρουν, δεν έχει πληρωθεί σχεδόν κανένας. Και αυτή ήταν
µια υποχρέωση που είχε πει το κράτος ότι θα φροντίσει να απο-
ζηµιωθούν τότε και έχουν περάσει τρία χρόνια από αυτό το γε-

γονός. Είναι καλό να ζητάνε, αλλά πρέπει να είναι συνεπείς στις
υποχρεώσεις τους. 

Και όπως, επίσης, πρέπει να µας πουν τους ακριβείς λόγους.
Εµείς θέλουµε να µάθουµε, κύριε Υπουργέ, τον ακριβή λόγο της
αναχρηµατοδότησης -όπως ρώτησα και πριν, για να µη γίνοµαι
κουραστικός. Ποιος είναι ο λόγος; Είναι µέρος του έργου που
εξετέλεσε; Είναι µέρος ενός προβλεπόµενου έργου που θα γίνει
στο µέλλον και το οποίο συνεχίζει ή είναι µέρος συντήρησης;
Είναι απλή απορία. Εγώ δεν είµαι µηχανικός. Είναι απορία ενός
απλού ανθρώπου, ο οποίος είναι Βουλευτής και εκφράζει την
απορία του στο νοµοσχέδιο αυτό. 

Κατά τα άλλα, δεν έχει πολλά να συζητήσουµε. Ένα σηµαντικό
θέµα είναι αυτό στο άρθρο 25.4 -αν θυµάµαι καλά- το οποίο προ-
στίθεται και πραγµατικά είναι σηµαντικό, η απαλλαγή των ΑΜΕΑ
από τα διόδια. Αλλά, όπως είπαµε και στην επιτροπή, κύριε
Υπουργέ, καλό θα ήταν να ληφθεί µέριµνα και για τους ανέργους
Έλληνες, ειδικά για τους µακροχρόνιους µη επιδοτούµενους
ανέργους, οι οποίοι είναι ένας αρκετά σηµαντικός αριθµός και
µπορεί να χρειαστεί κάποια στιγµή να µεταφερθούν, να πάνε σε
ένα µέρος µε το αυτοκίνητό τους για κάποια εργασία ή για κά-
ποιον άλλον λόγο, να δουν την οικογένειά τους και να µην µπο-
ρούν να πληρώσουν αυτά τα λεφτά, τα οποία για τη Θεσσαλονίκη
πήγαινε – έλα είναι 70 ευρώ. 

Και νοµίζουµε ότι πρέπει να ληφθεί µέριµνα, επίσης, και για
άλλες κατηγορίες πολιτών οι οποίοι είναι πολύ χαµηλόµισθοι.
Υπάρχουν πολίτες οι οποίοι κάνουν φορολογικές δηλώσεις των
300 και 400 ευρώ το µήνα µε ένα επίδοµα που παίρνουν. Υπάρ-
χουν, λοιπόν, πολίτες οι οποίοι πρέπει να απαλλαγούν. Και εµείς
πρέπει να φροντίσουµε ειδικά γι’ αυτούς που µένουν σε κοντινές
περιοχές και κάθε φορά για να πάνε σε ένα χωράφι τους ή να
πάνε κάπου αλλού περνάνε µία φορά διόδια και επιστρέφοντας
περνάνε ξανά διόδια. Αυτοί, ενώ κάποτε είχε λεχθεί ότι θα απαλ-
λαγούν, δεν απαλλάσσονται και κάνουν ολόκληρες παρακάµψεις
γύρω από τις εθνικές οδούς για να αποφύγουν την πληρωµή
αυτών των διοδίων και µια απόσταση πέντε χιλιοµέτρων µπορεί
να την κάνουν σε τριάντα χιλιόµετρα. Υπάρχουν τέτοιες περιπτώ-
σεις, ειδικά πηγαίνοντας για τη Λαµία, αν θυµάµαι καλά, για τις
οποίες µπορούµε να φροντίσουµε να απαλλαγούν οι κάτοικοι των
γύρω περιοχών.

Πρόσφατα είδαµε ότι υπήρχε θέµα προσπάθειας -και δεν ξέρω
αν έχει τελειώσει αυτό- εγκατάστασης σταθµού διοδίων στον
Άγιο Στέφανο και διαµαρτύρονται οι κάτοικοι της περιοχής. Ο
Άγιος Στέφανος είναι προάστιο της Αθήνας και αν θέλει κάποιος
να πάει από την «Αττική Οδό» στον Άγιο Στέφανο, θα πρέπει να
πληρώνει δύο διόδια. 

Πρέπει να ληφθεί µέριµνα και γι’ αυτούς. Δεν µπορεί αν θυµά-
ται ο παραχωρησιούχος ότι του λείπουν κάποια χρήµατα να βάζει
κι έναν ενδιάµεσο σταθµό διοδίων ή να ανεβάζει την τιµή κάθε
τρεις και λίγο. Είχαµε πει κάποτε θα κατασκευαστεί η εθνική οδός
Αθήνα-Θεσσαλονίκη, το ίδιο και για την «Αττική Οδό», και µετά
από κάποια χρόνια θα σταµατήσουν και τα διόδια, θα απαλει-
φθούν. Δεν έγινε ποτέ και δεν θα γίνει ποτέ. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώθηκε ο κα-

τάλογος των εισηγητών και ειδικών αγορητών και ξεκινάµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµιλητής ο κ. Γεώργιος Καρα-
σµάνης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µιλήσω από το
έδρανό µου.

Θα επικεντρωθώ σε δυο-τρεις επισηµάνσεις. Άλλωστε, ο ειση-
γητής µας ο Γιάννης Ανδριανός έχει αναλύσει λεπτοµερώς την
τροποποίηση της σύµβασης και απέδειξε ότι διασφαλίζει κατά
τρόπο αποτελεσµατικό και διαφανή τα συµφέροντα του δηµο-
σίου. 

Εγώ οφείλω να επισηµάνω τη διευκόλυνση, την εξαίρεση των
ατόµων µε ειδικές ανάγκες, αλλά και των αναπήρων πολέµου από
το να πληρώνουν διόδια. Είναι πολύ σηµαντική η διάταξη αυτή.
Διευκολύνει τους ανθρώπους αυτούς. Θα ήθελα, όµως, να προ-
τείνω στον κύριο Υπουργό, γνωρίζοντας την ευαισθησία του, να
επεκταθεί και στους τρίτεκνους και στους πολύτεκνους, µε δε-
δοµένο ότι το δηµογραφικό µας έχει πάρει τεράστιες, επικίνδυ-
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νες διαστάσεις για το µέλλον του έθνους. Αρκεί να αναφέρω ότι
έχουµε τις λιγότερες γεννήσεις εδώ και σχεδόν εκατό χρόνια από
το 1932. Η τελευταία απογραφή έχει πεντακόσιες χιλιάδες λιγό-
τερα άτοµα από την προηγούµενη. Συνεπώς, είναι ωρολογιακή
βόµβα στα θεµέλια του έθνους, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
άµυνα, το συνταξιοδοτικό και το ασφαλιστικό. Είµαι βέβαιος ότι
ο Υπουργός κάτι θα κάνει γύρω από αυτό το θέµα.

Πήρα τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, για ένα θέµα τοπικό, για τον
οδικό άξονα Θεσσαλονίκη-Χαλκηδόνα-Γιαννιτσά-Έδεσα. Το γε-
φύρι της Άρτας. Είχαµε, µάλιστα, συνάντηση µε τον Υπουργό την
προηγούµενη Παρασκευή 19 του µηνός. Δυστυχώς, όµως, ανα-
βλήθηκε η συνάντηση αυτή λόγω του ότι το νοµοσχέδιο εισήχθη
εκείνη την ώρα -στις εννιάµισι- που είχαµε το ραντεβού και δεν
µπόρεσε να γίνει η συνάντηση. Βέβαια, και πριν από τρεις µήνες
πάλι είχαµε συνάντηση, αλλά πάλι αναβλήθηκε. Προηγήθηκε,
όµως, και τις δύο φορές συνάντηση συναδέλφου κι εγώ έχω έναν
κώδικα δεοντολογίας να µην ακολουθώ, να δίνω την πρωτοβου-
λία.

Αναφέροµαι, λοιπόν, σε αυτόν τον οδικό άξονα και επισηµαίνω
µε όλη τη δύναµη της φωνής µου ότι η Πέλλα είναι ο µοναδικός
νοµός που από την Ήπειρο µέχρι τον Έβρο δεν έχει κάθετο επί
της Εγνατίας Οδού, διότι δεν προβλέφθηκε, δυστυχώς, να διέρ-
χεται από την Πέλλα, την οποία διέσχιζε η αρχαία Εγνατία Οδός. 

Η κυβέρνηση Καραµανλή αναγνώρισε αυτό το λάθος και ενέ-
ταξε στο πρόγραµµα ΕΣΠΑ χρηµατοδότηση. Όµως, µε τη νέα κυ-
βέρνηση που προέκυψε το 2010 άρχισαν τα εµπόδια, οι
κωλυσιεργίες και µάλιστα, την παραµονή της διάλυσης της Βου-
λής, στις 11 Απριλίου του 2012, απένταξε τον οδικό άξονα από
το ΕΣΠΑ και στις 19 Απριλίου απέσυραν τη χρηµατοδότηση των
120 εκατοµµυρίων ευρώ και µε διαδικασίες fast track τη µετέφε-
ραν στην κατασκευή της Δυτικής Περιφερειακής Θεσσαλονίκης
και µάλιστα, µε την υπογραφή του τότε γενικού γραµµατέα Δη-
µοσίων Έργων και πρώην Προέδρου της Εγνατίας Οδού, οποία
σύµπτωση, ήταν και ανάδοχος της περιφερειακής Θεσσαλονίκης,
µε τις ευλογίες µιας θεσσαλονικιώτικης παρεούλας και Υφυπουρ-
γών της Θεσσαλονίκης.

Τεσσεράµισι χρόνια µε την προηγούµενη κυβέρνηση δεν έγινε
τίποτε. Αρκεί να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι κατέθετα γραπτές
ερωτήσεις, επίκαιρες ερωτήσεις στον προκάτοχό σας και δήλωνε
αναρµόδιος και δεν ερχόταν στη Βουλή να απαντήσει. Μάλιστα,
αναγκάστηκα να απευθυνθώ µε επιστολή στον τότε Πρωθυ-
πουργό, αλλά κι εκεί απάντηση δεν πήρα. Για ποια δηµοκρατία
µιλάµε. Για απαξίωση του κοινοβουλευτισµού.

Ώσπου για πρώτη φορά αρχηγός κόµµατος το 2017 έγινε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος αναγνώρισε το µεγάλο πρό-
βληµα της αποµόνωσης της Πέλλας, τον βαρύ φόρο αίµατος που
πλήρωσε και πληρώνει σε αυτόν τον απαρχαιωµένο δρόµο και
ανέδειξε ως πρώτη προτεραιότητα ότι µε την Κυβέρνησή µας θα
ξεκινήσει η κατασκευή του δρόµου. Το 2019 που αναλάβαµε πήγε
να γίνει ένα χοντρό λάθος σε βάρος της Πέλλας. Ωστόσο, µε τον
ογκωδέστατο φάκελο και µε τα στοιχεία που προσκόµισα απέ-
δειξα και τα κονδύλια τα οποία έχουν εγκριθεί και για τις µελέτες
οι οποίες ήταν ώριµες. Πράγµατι, ο Κυριάκος Μητσοτάκης το
ενέταξε σε πρόγραµµα ΣΔΙΤ, αλλά εδώ και πέντε χρόνια είµαστε
σε διαγωνιστικές διαδικασίες. Πέντε χρόνια στον ίδιο παρονοµα-
στή. 

Ξέρω ότι έχουν γίνει κάποια πράγµατα, έχουν προχωρήσει αρ-
κετά, αλλά ο λαός της Πέλλας αµφισβητεί αν δεν δει να µπαίνουν
µπουλντόζες. Κι επειδή ξέρω ποιος είστε, κύριε Υπουργέ, και ως
Βουλευτής και ως Υπουργός έχετε αποδείξει ότι είστε επιµελής
και αποτελεσµατικός άνθρωπος και οφείλω να πω ότι επί Υπουρ-
γίας σας στο Υπουργείο Οικονοµικών λύσατε προβλήµατα δεκαε-
τιών, είµαι βέβαιος ότι θα επιταχύνετε όλες αυτές τις διαγωνι-
στικές διαδικασίες, όλες αυτές τις εκκρεµότητες ώστε να µπορέ-
σει η Πέλλα να απολαύσει έναν σύγχρονο ευρωπαϊκό δρόµο, µε
δύο λωρίδες ανά κατεύθυνση και µε διαχωριστική νησίδα ασφα-
λείας. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-

ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαπέντε φοιτήτριες και φοιτητές και µία συνοδός από τον Ευ-

ρωπαϊκό Οργανισµό Δηµοσίου Δικαίου. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Ραλλία Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

στην Ολοµέλεια της Βουλής προς ψήφιση έρχεται η «Κύρωση
της Συµφωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµβασης Παρα-
χώρησης του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατοδότη-
σης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του τµήµατος
Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα - Αθήνα - Θεσ-
σαλονίκη – Εύζωνοι».

Πρόκειται οµολογουµένως για ένα κρίσιµο τµήµα του κεντρι-
κού οδικού άξονα που ενώνει τρεις περιφέρειες, τη Στερεά Ελ-
λάδα, τη Θεσσαλία και την Κεντρική Μακεδονία, για το οποίο
έχουν περάσει περισσότερα από είκοσι χρόνια που έχει µείνει
ανολοκλήρωτο, γεγονός που έχει προκαλέσει πολλές δυσάρε-
στες συνέπειες για τους πολίτες στον αυτοκινητόδροµο. Οι κα-
θυστερήσεις και οι βραδυπορίες αυτές, σε συνδυασµό µε την
απαξίωση του ελληνικού σιδηρόδροµου, συνιστούν και αυτή τη
στιγµή που µιλάµε µείζον ζήτηµα για την ασφάλεια των µεταφο-
ρών στη χώρα. 

Δύο βασικές και αρκετά κρίσιµες, θεωρούµε, παρατηρήσεις
σχετικά µε την παρούσα τροποποίηση. Αρχικά θεωρούµε θετικό
το γεγονός -και το έχουµε αναφέρει ήδη και στις επιτροπές- πως
ακολουθείται αυτή την κοινοβουλευτική διαδικασία και φέρνετε
προς κύρωση, έστω και καθυστερηµένα, στη Βουλή την τροπο-
ποίηση, ενώ θα µπορούσατε τυπικά να προχωρήσετε µε τα δε-
δοµένα της αρχικής σύµβασης προ δεκαεπτά ετών. 

Στο προκείµενο τώρα, η παρακολούθηση της υλοποίησης του
έργου αποτελεί τον πρώτο από τους δύο πυλώνες που θα ανα-
φέρω και χαρακτηρίζουν την ελληνική δηµόσια διοίκηση, όπου
πολλές φορές η λαϊκή σοφία προσεγγίζει ως ανέκδοτο, ενώ
άλλες φορές ως τραγωδία, ως τραγωδία σε µια χώρα που δια-
χρονικά διοικείται περισσότερο από τις δυνάµεις της αδράνειας
χωρίς την κουλτούρα του µακροπρόθεσµου στρατηγικού σχεδια-
σµού, παρά µόνο µε νοµοθετική αποσπασµατικότητα και ευκαι-
ριακή πρωτοβουλία στο όνοµα της όποιας κυβερνητικής απο-
τελεσµατικότητας.

Εδώ αποτυπώνεται ξανά ένα παράδειγµα που αφορά συνολικά
στις υποδοµές της χώρας και συγκεκριµένα στον αυτοκινητό-
δροµο. Οι διαγωνιστικές διαδικασίες για το εν λόγω έργο ξεκίνη-
σαν το µακρινό 2001, πριν από είκοσι τρία χρόνια δηλαδή και
ολοκληρώθηκαν πέντε έτη µετά, τον Σεπτέµβρη του 2006, έναν
χρόνο αργότερα υπεγράφη η σύµβαση παραχώρησης του
έργου, ενώ η έναρξη προσδιορίζεται το 2008. Το 2010 ξεκινά µια
σηµαντική µείωση των εργασιών κατασκευής των νέων τµηµάτων
λόγω παύσης χρηµατοδότησης που εντάθηκε έως το 2013 για να
συνεχίσουµε το 2016 και έπειτα την παράδοση εργασιών τµηµά-
των του έργου που µας οδηγούν στη σηµερινή τροποποίηση.

Αν σταχυολογήσουµε όλη αυτή την περίοδο των είκοσι τριών
ετών και ρωτούσαµε έναν απλό πολίτη έξω από αυτή την Αίθουσα
τι πιστεύει για τη συνολική λειτουργία του δηµοσίου και την απο-
τελεσµατική παρέµβασή του στη βελτίωση των υποδοµών, τι πι-
στεύετε ότι θα µας απαντούσε; Εκτιµώ πως η πραγµατικότητα
αυτή θα ενίσχυε την αναξιοπιστία έναντι του κρατικού µηχανι-
σµού και της δηµόσιας διοίκησης εν γένει.

Ο δεύτερος πυλώνας, που αποτελεί εξίσου σηµείο αναφοράς
των υποδοµών της χώρας, αφορά στις καταστροφικές συνέπειες
της χρηµατοπιστωτικής κρίσης στις στρατηγικές επενδύσεις για
τις υποδοµές και τις µεταφορές που εκτόξευσαν το αίσθηµα ανα-
σφάλειας των πολιτών και δηµιούργησαν συνθήκες απαξίωσης
και εγκατάλειψης κρίσιµων υποδοµών για την ασφάλεια των µε-
τακινήσεων. Σε πολλές περιπτώσεις ανάδοχες εταιρείες δεν εκτέ-
λεσαν συµβατικές υποχρεώσεις που είχαν, αφήνοντας εξαιρετικά
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κρίσιµα κενά µε το ελληνικό δηµόσιο να αδυνατεί να αντιµετωπί-
σει αποτελεσµατικά αυτές τις αρρυθµίες που προκάλεσαν επώ-
δυνα αποτελέσµατα για την πλειοψηφία των πολιτών. Όσα
ανέφερα µέχρι στιγµής χαρακτηρίζουν αυτό που λέµε τον πυ-
ρήνα των δηµοσίων έργων υψηλής προστιθέµενης αξίας τις τε-
λευταίες δεκαετίες και έχουν εντυπωθεί στη συνείδηση της
ελληνικής κοινωνίας µε οδυνηρό τρόπο.

Η τροποποίηση που συζητάµε, λοιπόν, σήµερα αφορά στην
ουσία µια άτυπη επιστροφή κεφαλαίων στους µετόχους της εται-
ρείας µέσω της αναχρηµατοδότησης καθώς µε την ύψους πολ-
λών δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ, ίσως και άνω των 250
εκατοµµυρίων ευρώ, το ποσό αυτό αφορά στην κάλυψη από
πλευράς των τεσσάρων µετόχων της έκδοσης παλαιότερων οµο-
λογιών µειωµένης εξασφάλισης από την «Αυτοκινητόδροµος Αι-
γαίου», το οποίο πλέον θα µπει στην ευρύτερη αναχρηµατο-
δότηση, αναδιάρθρωση δανεισµού της εταιρείας και θα αναλη-
φθεί από τους δανειστές. Έτσι, µέσω της χρηµατοδότησης-ανα-
διάρθρωσης θα γυρίσει ατύπως ως επιστροφή στα ταµεία των
τεσσάρων µετόχων αναλογικά βάσει των ποσοστών τους.

Πιστώνεται στα θετικά πως προβλέπεται η λήψη από το ελλη-
νικό δηµόσιο του µισού του οφέλους αναχρηµατοδότησης και
όπως προκύπτει σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους από τις προτεινόµενες διατάξεις εκτιµάται ότι
θα επέλθει αύξηση στα έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού
ύψους 14,2 εκατοµµυρίων ευρώ. Όµως, είναι η µέγιστη δυνατή
που µπορεί να λάβει; Πόσα χρήµατα έχει καταβάλει το δηµόσιο
από το 2007 στον παραχωρησιούχο; Ποιο το ύψος των διοδίων
που έχει εισπράξει η εταιρεία; Ποιο το ύψος των πληρωµών που
έχει καταβάλει αντίστοιχα στο δηµόσιο; Επίσης, θα µπορούσαν
να εξεταστούν γενικότερες διαπραγµατεύσεις για το σύνολο της
σύµβασης, ώστε να διεκδικηθούν βελτιώσεις επί ζητηµάτων και
οργανωτικών και λειτουργικών.

Έχετε σκεφτεί άλλες µεθόδους και διαδικασίες για την εξα-
σφάλιση της υλοποίησης των έργων, πέρα από τα µέγα µπόνους
στις ιδιωτικές εταιρείες; Έχετε ερευνήσει πιο τολµηρές και πιο
αποφασιστικές λύσεις που θα εξυπηρετούσαν το δηµόσιο συµ-
φέρον και θα προωθήσουν τη βιωσιµότητα των έργων χωρίς να
επιδοτούνται, όπως συνέβη σε αρκετές περιπτώσεις τα τελευταία
χρόνια, επιχειρήσεις µε µεγάλη κερδοφορία που διαχειρίζονται
κοµβικούς τοµείς για την ποιότητα και την ασφάλεια των υποδο-
µών και των µεταφορών; Προφανώς αυτό δεν µπορεί να µελετη-
θεί χωρίς τη συνάρτηση των διοδίων που σήµερα είναι δυσβά-
σταχτα για τη µετακίνηση στον οδικό άξονα που συζητάµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας, µε
ένα τελευταίο παράδειγµα. Αφορά και τα όσα συµβαίνουν αυτό
το καλοκαίρι µε τα κόστη µετακίνησης µιας οικογένειας µε οποι-
οδήποτε µέσο. Ξέρετε, το τρίπτυχο αξιοπιστία, ασφάλεια, βιωσι-
µότητα δεν πρέπει να αφορά µόνο στις µεγάλες εταιρείες, αλλά
σε όλους τους πολίτες αυτής της χώρας, αυτής της χώρας που
γιορτάζει τα πενήντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµο-
κρατίας. Και είναι µια ευκαιρία να αναλογιστούµε όλες και όλοι
εντός της Αιθούσης, αλλά και εκτός αυτής της Αιθούσης και εδώ
πέρα µέσα στον ναό της δηµοκρατίας, εδώ που εκφράζεται η
λαϊκή κυριαρχία, πόσο αλήθεια κυρίαρχος είναι ο λαός, όταν το
20% ευηµερεί και το υπόλοιπο 80% θα χρειαστεί σαράντα χρόνια
-όπως λέει ο κ. Στουρνάρας- για να ορθοποδήσει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Παράσχος Παπαδάκης και θα
ακολουθήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σταϊκού-
ρας.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή εδώ εκπροσωπούµε τον

ελληνικό λαό και εν προκειµένω ο οµιλών εκπροσωπεί τον Έβρο,
απ’ όπου κατάγοµαι, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ για το
σοβαρό περιστατικό επεισόδιο που έλαβε χώρα πριν από λίγες
ηµέρες στο Σουφλί Έβρου, όπου από τουρκικά πυρά είχαµε τον

τραυµατισµό ενός Έλληνα συνοριοφύλακα, ο οποίος νοσηλεύε-
ται στο Νοσοκοµείο Διδυµοτείχου και για δύο χιλιοστά ο άνθρω-
πος αυτός δεν έχασε τη ζωή του.

Να σας ενθυµίσω, λοιπόν και όσοι δεν το γνωρίζετε να το µά-
θετε, ότι η ιστορία επαναλαµβάνεται και στις 19 Δεκεµβρίου 1986
στην περιοχή των Φερών Αλεξανδρούπολης στον Έβρο και περί
ώρα 11.15’ προ µεσηµβρίας σε περίπολο στον ποταµό Έβρου
τρεις Έλληνες στρατιώτες, ο Καραγώγος, ο Καραγιάννης και ο
Βασιλός συναντούν έναν άοπλο Τούρκο στρατιώτη. Ο Τούρκος
στρατιώτης ζητά από τον Καραγώγο να του δώσει ένα τσιγάρο
και τότε ο Καραγώγος µη φανταζόµενος τι θα συµβεί, τελείως
αθώα, πήγε να του δώσει το τσιγάρο. Τότε, τελείως άνανδρα, από
πίσω δέχτηκε τουρκικά πυρά και άφησε την τελευταία του πνοή.
Για δέκα λεπτά ακολούθησε ανταλλαγή πυροβολισµών. Κλήθηκε
ο Έλληνας αρχιφύλακας -δόκιµος έφεδρος αξιωµατικός- του φυ-
λακίου, Καρανάγης Εµµανουήλ, ο οποίος έσπευσε στο σηµείο µε
Έλληνες στρατιώτες. Καταλυτικό ρόλο τότε είχε παίξει ένας
αγροφύλακας του χωριού Πόρος -ο Πόρος είναι δίπλα ακριβώς
από τις Φέρες-, ο Ζαπάρτας Σωτήριος, ο οποίος πήρε το όπλο
από τον τραυµατία Καραγιάννη ο οποίος είχε τραυµατιστεί και
άνοιξε κι αυτός πυρ ηρωικά έναντι των Τούρκων.

Αποτέλεσµα, λοιπόν, αυτής της συµπλοκής ήταν να πέσει νε-
κρός ο στρατιώτης Καραγώγος, ο οποίος καταγόταν από τη Θεσ-
σαλονίκη και να τραυµατιστεί ο Έλληνας στρατιώτης Καραγιάν-
νης. Από τουρκικής πλευράς σκοτώθηκαν δύο, ένας Τούρκος
υπολοχαγός και ένας Τούρκος στρατιώτης. Ο τραυµατισµός, λοι-
πόν, του Έλληνα συνοριοφύλακα στην περιοχή Σουφλίου είναι
ακόµα µια απόδειξη ότι µε τον Έβρο δεν µπορούµε να παίζουµε
και δεν δίνεται η δυνατότητα να κάνουµε παιχνίδια. Είναι ακόµα
µια απόδειξη ότι στον Έβρο δίνουµε καθηµερινά εµείς ως ακρί-
τες µάχες µε τους Τούρκους, ενώ παίζονται πολύ επικίνδυνα παι-
χνίδια και σκηνικά που λίγοι πραγµατικά γνωρίζουν, διότι για
ευνόητους λόγους δεν αναδεικνύονται στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης.

Είναι ακόµα µια απόδειξη ότι η φιλία µεταξύ Ελλάδας και Τουρ-
κίας είναι «γιαλαντζί». Είναι ακόµα µία απόδειξη ότι οι Έλληνες
συνοριοφύλακες στον Έβρο µε 1.200 και 1.300 ευρώ ρισκάρουν
πραγµατικά τη ζωή τους, φεύγοντας από το σπίτι, µη γνωρίζο-
ντας αν θα γυρίσουν πίσω. Έχουν υψηλό πατριωτικό αίσθηµα,
φρόνηµα και λειτουργούν µε δύναµη ψυχής. Αυτά είναι τα εφόδια
τους, δεν είναι ο µισθός που παίρνουν. Καθηµερινά παίζουν τη
ζωή τους κορώνα-γράµµατα είτε µε τους Τούρκους στρατοχω-
ροφύλακες είτε µε τους λαθροδιακινητές. Δεν τους δίνεται καν
η δυνατότητα αυτοπροστασίας, αφού οι κανόνες εµπλοκής για
να χρησιµοποιήσουν το όπλο τους µοιάζει ως σταυρόλεξο για δύ-
σκολους λύτες. Δεν µπορούν, δηλαδή, να πυροβολήσουν, µόνο
εάν δεχθούν τα πυρά και αν είναι τυχεροί και ζήσουν, µπορούν
µετά να ανταποδώσουν. 

Δεν νοείται να µη χαρακτηρίζονται τα Σώµατα Ασφαλείας που
επιχειρούν στην πρώτη γραµµή ως επικίνδυνο επάγγελµα. Ο χα-
ρακτηρισµός του «επικίνδυνου επαγγέλµατος» δεν έχει να κάνει
µόνο µε την οικονοµική παροχή και µε νίκη, έχει να κάνει µε κα-
λύτερο εξοπλισµό, έχει να κάνει µε αυξηµένα µέτρα ασφαλείας,
έχει να κάνει µε διαφορετικούς και πιο ελαστικούς κανόνες
εµπλοκής, χρησιµοποίησης των όπλων, µε καλύτερες υγειονοµι-
κές συνθήκες, που τα Σώµατα Ασφαλείας και αυτός ο συνοριο-
φύλακας, που σήµερα βρίσκεται στο νοσοκοµείο, δεν τα είχε.

Να βγει δηµόσια ο Πρωθυπουργός της χώρας και να πει στον
ελληνικό λαό, χωρίς να το κουκουλώσει, τι διαµέτρηµα είχε η
σφαίρα στην κοιλιακή χώρα του Έλληνα συνοριοφύλακα. Ήταν
ή δεν ήταν από στρατιωτικό όπλο. Να µην τολµήσει η Κυβέρνηση
να το κουκουλώσει το ζήτηµα αυτό. Να κληθεί άµεσα για εξηγή-
σεις ο Τούρκος Πρέσβης, που είναι στην Ελλάδα. Φτάνουν πια οι
καρπαζιές, ως εδώ.

Έκανε συµφωνία ο κ. Μητσοτάκης στη σύνοδο του ΝΑΤΟ µε
τον κ. Ερντογάν ότι δεν θα προκαλέσει για την Κύπρο. Και τι
έκανε τουναντίον ο κ. Ερντογάν; Έστησε φιέστες και έκανε πα-
ρελάσεις για την εισβολή στην Κύπρο. Και δεν οµιλεί κανένας
ούτε από τη διεθνή κοινότητα ούτε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αυτό το οποίο ζητώ -και κλείνω εδώ-, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι και κύριε Υπουργέ, είναι να δώσετε τη δέουσα σηµασία
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στον Έβρο. Μην παραγκωνίζετε τον Έβρο, µην είµαστε µόνο θε-
ωρία και εντυπώσεις και επικοινωνία. Ακούµε διάφορα περί ανα-
συγκρότησης του Έβρου και µετά από τα καµένα, µετά από τις
φοβερές πυρκαγιές πέρυσι, το 2023, αλλά πράξεις δεν βλέπουµε.
Δεν στηρίζεται ο Έβρος. Και δεν στηρίζεται ο Έβρος και αυτό
αποδεικνύεται και από τη δηµογραφική κατάρρευση, την οποία
υφίσταται. 

Τα τελευταία χρόνια, την τελευταία δεκαετία πάνω από είκοσι
χιλιάδες έχουν φύγει από τον Έβρο. Ο Έβρος τελειώνει. Τα κε-
φαλοχώρια, Βύσσα, Ρύζια, ήταν έξι, επτά, δέκα χιλιάδες και έ-
χουν φτάσει να είναι πεντακόσιοι και χίλιοι κάτοικοι. Δεν υπάρ-
χουν ρυθµοί ανάπτυξης. Δεν υπάρχει σχέδιο για τον Έβρο. Δεν
υπάρχουν φορολογικά κίνητρα για να έρθουν να επενδύσουν
στον Έβρο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και από την άλλη η Αδριανούπολη, η γείτονα χώρα έχει φτάσει
διακόσιες χιλιάδες, µε φοβερούς ρυθµούς ανάπτυξης. Δείτε, λοι-
πόν, τον Έβρο, διότι ο Έβρος είναι τα µάτια της Ελλάδος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο τώρα έχει ο
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σταϊκούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Σας ευχαριστώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα και ορισµένα θέµατα
που τίθενται εκτός του νοµοσχεδίου. Θα µου επιτρέψετε εισαγω-
γικά στον συνάδελφο που µίλησε για τον Έβρο, να του πω ότι
σήµερα είχα την ευκαιρία να απαντήσω και σε επίκαιρη ερώτηση
συναδέλφου της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου, όπου αναδει-
κνύεται η σηµασία και η έµφαση που δίνουµε στην ανάπτυξη
αυτής της περιφέρειας. 

Άλλωστε, για τους γνωρίζοντες την περιοχή, η Αλεξανδρού-
πολη έχει το µεγαλύτερο περιθώριο ανάπτυξης τα επόµενα χρό-
νια. Και ξέρετε πολύ καλά ότι έχουν δοθεί εκατοµµύρια, να µη
σας πω δισεκατοµµύρια, για την ανάπτυξη της ευρύτερης περιο-
χής. Να υπενθυµίσω ότι σήµερα µίλησα για τον περιφερειακό
δρόµο της Αλεξανδρούπολης, ένα σηµαντικό τµήµα του οποίου
θα παραδοθεί µέχρι το τέλος του ’24 και όλο το ’25. Σήµερα µί-
λησα για τις επενδύσεις, τις οποίες κάνουµε στο λιµάνι της Αλε-
ξανδρούπολης προφανώς σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Ναυτιλίας και το ΤΑΙΠΕΔ. Σήµερα µίλησα για τους πρόσθετους
πόρους που εξασφαλίσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα για την
ανάταξη του σιδηροδροµικού δικτύου Αλεξανδρούπολη – Ορµέ-
νιο, για την ακρίβεια το ένα τµήµα αυτού Πύθιο - Ορµένιο και θα
ακολουθήσει πρόταση το ’25 και για το υπόλοιπο κοµµάτι. 

Μίλησα για αντιπληµµυρικά έργα. Μιλήσαµε για το αεροδρό-
µιο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να κάνουµε περισσότερα,
ότι δεν πρέπει -για πολλούς λόγους που αναδείξατε- να δώσουµε
ιδιαίτερη προσοχή και έµφαση συλλογικά και συνεκτικά ως Κυ-
βέρνηση σε όλα τα πεδία για τον Έβρο, αλλά τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών έχουµε δεκα-
τέσσερις συγκεκριµένες πρωτοβουλίες, τις οποίες µπορείτε να
βρείτε στα Πρακτικά και πολύ πρόσφατα είχα την τύχη και την
ευκαιρία να βρεθώ κοντά σας στην Αλεξανδρούπολη και να τα
ακούσετε.

Τώρα, κατά τη διάρκεια των τοποθετήσεων άκουσα και αρκετά
ζητήµατα, τα οποία έφυγαν πολύ πιο µακριά από το θέµα για τη
στήριξη µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Συγγνώµη, αλλά εγώ όπου
πηγαίνω στην Ελλάδα, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις στηρίχθηκαν
από την επιστρεπτέα προκαταβολή. Δεν υπάρχει µικροµεσαία
επιχείρηση που να µην υποστηρίζει ότι έµεινε ζωντανή εξαιτίας
του σχήµατος που έκανε η κυβέρνηση τότε για την επιστρεπτέα
προκαταβολή. 

Άκουσα -και το επαναλαµβάνω- όταν συνάδελφος λέει για
σκανδαλώδη σύµβαση, να το καταλάβω από το ΚΚΕ, γιατί έχει
µια σταθερή θέση. Όταν, όµως, έχει περάσει από την κυβέρνηση
για τέσσερα, πέντε χρόνια και δεν έχει αλλάξει αυτή τη σκανδα-
λώδη ρύθµιση, προφανώς δεν µπορεί σήµερα να έρχεται και από
την εξέδρα να λιθοβολεί, γιατί όταν ήταν στο γήπεδο, δεν ασχο-
λήθηκε επί αυτού. 

Άκουσα για γενικότερα ζητήµατα ασφάλειας. Προφανώς τα θέ-
µατα ασφάλειας όλων των µεταφορών είναι εξαιρετικά σηµα-

ντικά, όλων των µετακινήσεων και σε όλον τον κόσµο. Διαβάζω
καµµιά φορά δελτία Τύπου, τα οποία βγάζουν κάποιοι αξιόλογοι,
αξιότιµοι συνάδελφοι από κόµµατα της Αντιπολίτευσης, δεν δια-
βάζουν όλη την έκθεση. Το 14% του ευρωπαϊκού σιδηροδρόµου
έχει συστήµατα που εµείς βάλαµε τα τελευταία χρόνια. Αυτό λένε
οι εκθέσεις. Και τα προβλήµατα δεν δηµιουργήθηκαν σε έναν
χρόνο, είναι προβλήµατα δεκαετιών. Ναι, να συζητήσουµε τι µπο-
ρούµε να κάνουµε περισσότερο για να ενισχύουµε διαρκώς την
ασφάλεια. 

Άκουσα από το ΠΑΣΟΚ να λέει ότι έργα αρδευτικά δεν γίνο-
νται. Τις τελευταίες δέκα ηµέρες, εγώ προσωπικά µε συνεργάτες,
έχουµε πάει στη Λευκάδα, έχουµε πάει στην Αιτωλοακαρνανία
και έχουµε πάει και στη Μυτιλήνη και έχουµε υπογράψει τρεις
συµβάσεις για έργο ύδρευσης, αντιπληµµυρικό, άρδευσης,
ύδρευσης και αντιπληµµυρικό, τρία έργα 350 εκατοµµυρίων
ευρώ, που ξεκινούν να υλοποιούνται σοβαρά, σηµαντικά έργα
που επιλύουν προβλήµατα δεκαετιών -προσοχή- µε εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση. 

Επί του προκειµένου να ξεκαθαρίσω ότι άκουσα πολύ σοβαρές
τοποθετήσεις. Οφείλω να διακρίνω προφανώς του κ Ανδριανού,
που ανέπτυξε µε επάρκεια τις προβλέψεις του σχεδίου νόµου της
σύµβασης, αλλά θα κάνω και µια ειδική αναφορά στον κ. Καζαµία
και στον κ. Κόντη. 

Πράγµατι µε πολύ απλά λόγια διατύπωσαν το δίληµµα. Μία
λύση είναι δεν κάνεις τίποτα, συνεχίζει όπως έχει η σύµβαση, µε
όποιους όρους έχει η σύµβαση και θα δούµε ποια θα είναι η κα-
τάληξη της. Η άλλη οδός είναι αυτή που επιλέξαµε. Προφανώς,
οι οικονοµικές συνθήκες στη χώρα έχουν αλλάξει, είναι πιο ευ-
νοϊκές για τον ιδιωτικό τοµέα και προφανώς και για το δηµόσιο,
το δηµόσιο όταν δανείζεται και ο ιδιωτικός τοµέας όταν συνερ-
γάζεται µε το τραπεζικό σύστηµα. Ο ιδιωτικός τοµέας συνεπώς
θέλει στη σχέση του µε το τραπεζικό σύστηµα να αξιοποιήσει αυ-
τούς τους πιο ευνοϊκούς όρους. Το δηµόσιο δεν µπαίνει κάπου
στη µέση. Θέλει, όµως, όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Καζαµίας, την
έγκριση του δηµοσίου, προκειµένου να κάνει αυτή την αναχρη-
µατοδότηση. 

Εµείς τι κάνουµε από την πλευρά µας; Λέµε ότι ναι, µπορείς να
έχεις αυτή την αναχρηµατοδότηση υπό την προϋπόθεση ότι θα
ωφεληθώ και εγώ ως δηµόσιο. Άρα, έρχοµαι να εισπράξω ένα
χρηµατικό ποσό και λέω ότι ποτέ η θέση δεν θα είναι δυσµενέ-
στερη µελλοντικά από αυτή που ήταν στο παρελθόν, γιατί οι όροι
µελλοντικά µπορεί να ξαναλλάξουν. Ποτέ, όµως, δεν θα είµαστε
σε δυσµενέστερη θέση από αυτή που ήµουν µέχρι να ακυρωθεί
αυτή η σύµβαση.

Άρα, µε πολύ απλά λόγια κάνουµε κάτι µε το οποίο βγαίνει
ωφεληµένο το δηµόσιο.

Και θα καταλήξω σε κάτι πολύ εύστοχο που άκουσα από όλους
σας. Αν µπορούµε αυτό -το είπε πρώτος ο κ. Ανδριανός και από
άλλα κόµµατα- πρακτικά να το επιστρέψουµε στην κοινωνία όχι
µε έναν τρόπο που να είναι ασαφής, να µπουν στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό πόροι και κάπου να διοχετευθούν, αλλά αν µπορούµε
αυτό να το επιστρέψουµε, κύριε Καρασµάνη, σε αυτούς τους αν-
θρώπους οι οποίοι χρησιµοποιούν αυτό το οδικό δίκτυο στο
οποίο κάνουµε την αναχρηµατοδότηση. 

Άρα, δεν παίζουµε εις βάρος των φορολογουµένων, γιατί
άκουσα και αυτό. Τουναντίον, προσπαθούµε να βοηθήσουµε
τους φορολογούµενους.

Άρα, µε πολύ απλά λόγια, τι συζητάµε σήµερα; Το είπα και
στην επιτροπή. Συζητάµε σηµειακή τροποποίηση διατάξεων µιας
σύµβασης παραχώρησης. Στόχος -το είπε και αγαπητός συνά-
δελφος του ΚΚΕ, επαναλαµβάνοντας τα λόγια µου- είναι να προ-
βλεφθούν στο σώµα της σύµβασης οι προϋποθέσεις υπό τις
οποίες ο παραχωρησιούχος θα µπορεί να αναχρηµατοδοτηθεί -
είπατε ότι είµαι ειλικρινής, αλίµονο αν δεν µιλάµε µε ειλικρίνεια
σε αυτή την Αίθουσα- και ταυτόχρονα όµως να εξασφαλιστεί ότι
το δηµόσιο θα εισπράττει κάθε φορά µέρος της ωφέλειας από
αυτή την αναχρηµατοδότηση. 

Θεωρούµε –και το επαναλαµβάνω- ότι η χρονική στιγµή είναι
ασφαλής για το δηµόσιο, διότι τοποθετείται χρονικά σε καίριο
σηµείο, δηλαδή µετά από την πλήρη και επιτυχή ολοκλήρωση των
θεµελιωδών υποχρεώσεων του παραχωρησιούχου και συγκεκρι-
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µένα µετά από την ολοκλήρωση του κατασκευαστικού τµήµατος
της σύµβασης και την παράδοση του έργου σε πλήρη λειτουργία
για χρήση από τους πολίτες. 

Απαράβατος όρος για να γίνει αυτή η αναχρηµατοδότηση είναι
η µη χειροτέρευση της θέσης του δηµοσίου συνεπεία της πράξης
αναχρηµατοδότησης. Επαναλαµβάνω, αυτό αφορά και στο µέλ-
λον. Σηµειώνεται ότι υπήρξε και συµβατική δέσµευση του δηµο-
σίου στο άρθρο 13 της απευθείας σύµβασης του δηµοσίου µε
τους δανειστές από το 2013, το οποίο καθόριζε ως υποχρέωση
του δηµοσίου να µην αρνείται χωρίς εύλογη αιτία την αναχρηµα-
τοδότηση και την έγκριση των χρηµατοδοτικών συµφωνιών µετά
από πρόταση των παραχωρησιούχων, όπως γίνεται στη συγκε-
κριµένη περίπτωση, υπό την προϋπόθεση, όµως, ότι οι όροι της
αναχρηµατοδότησης και οι σχετικές συµβάσεις θα καθιστούν τη
θέση του δηµοσίου έναντι οποιουδήποτε άλλου µέρους σύµβα-
σης ή και καθορισµένων δανειακών συµβάσεων επαχθέστερη.

Με βάση τις εκθέσεις ειδικών νοµικών και χρηµατοοικονοµικών
συµβούλων σε συνεργασία µε τις αρµόδιες διευθύνσεις του
Υπουργείου -πράγµατι το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν
είχε πρωτογενές υλικό, στηρίχθηκε στις εκτιµήσεις των υπηρε-
σιών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών γι’ αυτό και γί-
νεται αυτή η αναφορά στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους- διαπιστώσαµε ότι εφόσον ο παραχωρησιούχος ανα-
χρηµατοδοτηθεί υπό τις παρούσες συνθήκες -αλλιώς θα ήταν η
κατάσταση πριν έξι µήνες- προκύπτει όφελος από την αναχρη-
µατοδότηση, το ήµισυ του οποίου σύµφωνα µε τις τροποποιήσεις
που εισάγουµε θα το εισπράττει το δηµόσιο. 

Αν κάναµε τη σύµβαση πριν από έξι µήνες σίγουρα η ωφέλεια
θα ήταν διαφορετική και –σας προϊδεάζω- πολύ, πολύ µικρότερη.
Έτσι επιλέξαµε να ακολουθήσουµε την πλέον ασφαλή για τα συµ-
φέροντα του δηµοσίου διαδικασία. 

Πρώτον, την εισαγωγή της διαδικασίας αναχρηµατοδότησης
στη σύµβαση και τη νοµοθετική της κύρωση. Θα µπορούσαµε να
µην το είχαµε κάνει. Επιλέξαµε να το κάνουµε, ώστε να διασφα-
λιστεί θεσµικά τώρα όσο και στο µέλλον.

Δεύτερον, τη διασφάλιση τώρα και στο µέλλον ότι το ελληνικό
δηµόσιο ως αντάλλαγµα θα λαµβάνει το ήµισυ του οφέλους, που
θα προκύψει από την αναχρηµατοδότηση. Ειδικότερα για λόγους
απόλυτης διαφάνειας, ορθής δηµοσιονοµικής πρακτικής και πλή-
ρους διασφάλισης των συµφερόντων του δηµοσίου ώστε σε καµ-
µία περίπτωση που καµµία συµβατική περίσταση να µην καταστεί
χειρότερη η θέση του δηµοσίου µε την ανάληψη περισσότερων
συµβατικών και οικονοµικών υποχρεώσεων από την επιχειρού-
µενη χρηµατοδότηση, επιλέξαµε την τροποποίηση της σύµβασης
παραχώρησης. σύµφωνα µε το άρθρο 46 αυτής εισάγοντας
πλέον ως συµβατικές προβλέψεις την αναχρηµατοδότηση του
παραχωρησιούχου και το όφελος της αναχρηµατοδότησης. Δεν
υπήρχε πριν µέσα. 

Επιπλέον, προβλέψαµε µε ρητή συµβατική διάταξη αφ’ ενός
τον κανόνα της µη χειροτέρευσης της θέσης του δηµοσίου και
της χρηµατοοικονοµικής θέσης αυτού και αφ’ ετέρου το δι-
καίωµα του δηµοσίου να εισπράξει άµεσα το µισό εκ του οφέ-
λους που προκύπτει από την αναχρηµατοδότηση. 

Με αυτή τη διαδικασία εξασφαλίσαµε όχι µόνο για τον όποιον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά για όλο το Σώµα και
για την ελληνική κοινωνία, πρώτον, ότι αυτή η τροποποίηση θα
διέλθει –όπως και διήλθε- του δικαστικού ελέγχου -αλλιώς δεν
θα γινόταν αυτό- διά του προσυµβατικού ελέγχου από το Ελε-
γκτικό Συνέδριο, από το οποίο πέρασε επιτυχώς µε την πράξη
277/24 του πέµπτου κλιµακίου. 

Δεύτερον, θα κυρωθεί µε τον παρόντα νόµο, όπως προβλέπε-
ται από το άρθρο 46, ώστε να αποκτήσει ισχύ έναντι πάντων και
σύµφωνα µε την έκθεση των οικονοµικών συµβούλων να έχουµε
µια ωφέλεια εκτιµώµενη στα 14,2 εκατοµµύρια ευρώ. Θα επα-
νέλθω σε αυτό, γιατί υπάρχουν χρονοδιαγράµµατα που θέλω να
τα γνωρίζετε όλα. 

Τέλος, προβλέφθηκε η παροχή εξουσιοδότησης στον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών για την υπογραφή της εκτελεστικής
συµφωνίας αναχρηµατοδότησης και τα αναγκαία έγγραφα µε τα
οποία το δηµόσιο θα λάβει το όφελος της αναχρηµατοδότησης.

Έρχοµαι σε αυτό το σηµείο. Μου είπατε -και ορθώς και το είπα

και στην επιτροπή- αν µπορώ να σας ενηµερώσω γι’ αυτό ακρι-
βώς το σηµείο, για την εκτελεστική συµφωνία αναχρηµατοδότη-
σης. 

Εξηγούµαι: Σύµφωνα µε τον όρο 3/1 της συµφωνίας αναχρη-
µατοδότησης –σας λέω δηλαδή τι θα υπογράψουµε- ο παραχω-
ρησιούχος δηλώνει ότι σε καµµία περίπτωση η αναχρηµατοδό-
τηση δεν θα έχει ως συνέπεια, εάν η σύµβαση παραχώρησης κα-
ταγγελθεί, το δηµόσιο να καταβάλει συνολικό ποσό αποζηµίωσης
στον παραχωρησιούχο ή και σε δανειστές, το οποίο να υπερβαί-
νει το συνολικό ποσό της αποζηµίωσης προς το δηµόσιο που το
δηµόσιο θα κατέβαλε υπό τις ίδιες περιστάσεις, αν η αναχρηµα-
τοδότηση δεν είχε λάβει χώρα. Συνεπώς είτε γίνει αναχρηµατο-
δότηση είτε δεν γίνει, το δηµόσιο δεν θα είναι ποτέ σε χειρότερη
θέση απ’ ό,τι θα ήταν πριν την υπογραφή της σύµβασης. Αυτό
είναι ρητώς καταγεγραµµένο. 

Για τις ανάγκες του υπολογισµού του ποσού που θα καταβαλ-
λόταν από το δηµόσιο ως αποζηµίωση στο πλαίσιο της σύµβασης
παραχώρησης, αν η αναχρηµατοδότηση δεν είχε λάβει χώρα,
στον όρο 3/2 της συµφωνίας αναχρηµατοδότησης προβλέπεται
ότι για την υπολειπόµενη διάρκεια της σύµβασης παραχώρησης
ο παραχωρησιούχος θα περιλαµβάνει στο επικαιροποιηµένο χρη-
µατοοικονοµικό µοντέλο και την εκδοχή χρηµατοοικονοµικού µο-
ντέλου προ αναχρηµατοδότησης. Το καλύπτουµε και αυτό. 

Εποµένως, µέσω αυτών των όρων της τροποποίησης της σύµ-
βασης, αλλά και της συµφωνίας αναχρηµατοδότησης, διασφαλί-
ζεται συµβατικά ότι ο χαρακτηρισµός νέων καθορισµένων δανεια-
κών συµβάσεων στο πλαίσιο αυτής της αναχρηµατοδότησης,
όσο και τυχόν µελλοντικών χρηµατοδοτήσεων -γιατί µε ρωτήσατε
αν αυτό θα ξαναγίνει- δεν θα καθιστά χρηµατοοικονοµικά δυσµε-
νέστερη τη θέση του ελληνικού δηµοσίου σε σχέση µε αυτό που
σήµερα ισχύει. 

Επίσης, στον όρο 5 της συµφωνίας αναχρηµατοδότησης προ-
βλέπεται ότι το ελληνικό δηµόσιο θα λάβει το ήµισυ της ωφέλειας
αναχρηµατοδότησης που προκύπτει ως ωφέλεια από την ανα-
χρηµατοδότηση και το οποίο θα καταβληθεί από τον παραχωρη-
σιούχο -εδώ θέλω να σας ενηµερώσω- σε άµεσα διαθέσιµα
κεφάλαια εντός δέκα ηµερολογιακών ηµερών από την υπογραφή
του πιστοποιητικού υπολογισµού του οφέλους αναχρηµατοδότη-
σης.

Εκτιµώ, σύµφωνα µε τις σχετικές ηµεροµηνίες που έχουµε, ότι
µε την ψήφιση και την κύρωση της συµφωνίας σήµερα, η υπο-
γραφή θα γίνει την επόµενη εβδοµάδα και µέχρι τα µέσα Αυγού-
στου θα έχουµε εισπράξει το ποσό που οι εκτιµήσεις του είναι
για 14,2 εκατοµµύρια ευρώ. Περαιτέρω, στον ίδιο όρο προβλέ-
πεται ένα ελάχιστο ποσό του µεριδίου που θα λάβει το ελληνικό
δηµόσιο από το όφελος αναχρηµατοδότησης, ακόµη και αν αυτό
υπερβαίνει το ήµισυ του συνολικού οφέλους αναχρηµατοδότη-
σης που θα υπολογιστεί τελικά. 

Άρα έρχοµαι και σας λέω τη χρονοσειρά των γεγονότων από
µία αναχρηµατοδότηση που προφανώς είναι προς το συµφέρον
του ιδιωτικού τοµέα, αλλά είναι και προς το συµφέρον του ελλη-
νικού δηµοσίου µε συγκεκριµένες ηµεροµηνίες. 

Επιπρόσθετα, στην κύρωση, όπως άκουσα από συναδέλφους,
υπάρχουν και κάποιες τροποποιήσεις που εκτιµήθηκαν από το
σύνολο των κοµµάτων -να είµαι ειλικρινής-, η πρόβλεψη της δω-
ρεάν διέλευσης των ΑΜΕΑ από τους σταθµούς διοδίων και η επέ-
κταση αυτοµατοποιηµένων µηχανών πληρωµής και στους
µετωπικούς σταθµούς, που ούτως ή άλλως γίνεται. Άρα, έχουµε
ήδη µια πρόβλεψη για συµπατριώτες µας µέσα στο σχέδιο, µέσα
στην κύρωση, πέρα και πάνω από την όποια ωφέλεια.

Κλείνω µε το εξής: Άκουσα από συναδέλφους να λένε: «Και
αυτά τα 14 εκατοµµύρια ευρώ πού θα πάνε;». Θέλω να σας ενη-
µερώσω ότι το ποσό αυτό θα εισρεύσει ως δηµόσιο έσοδο στον
κρατικό προϋπολογισµό εντός του Αυγούστου, άρα θα µπει σε
κωδικό του Υπουργείου Οικονοµικών. Βούλησή µας από την
πρώτη στιγµή που επιτεύχθηκε αυτή η συµφωνία ήταν αυτό το
ποσό που απορρέει από τη χορήγηση της έγκρισης του ελληνι-
κού δηµοσίου για την αναχρηµατοδότηση του ιδιώτη παραχωρη-
σιούχου, να επιστρέψει και να αποδοθεί άµεσα ως ωφέλεια στους
πολίτες - χρήστες του συγκεκριµένου αυτοκινητόδροµου παρα-
χώρησης. 
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Καταλήξαµε, συνεπώς, µετά από συνεννόηση και συνεργασία
µε το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών και συγκεκριµένα
µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, όπως µε νοµοθετική ρύθ-
µιση που θα δείτε το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα, εντός
Αυγούστου, να προβλεφθεί ότι αυτό το ποσό, αφού εγγραφεί ως
δηµόσιο έσοδο στον κρατικό προϋπολογισµό, θα χρησιµοποιηθεί
µε επιχορήγηση και εγγραφή ισόποσης πίστωσης στον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, µε σκοπό
να αξιοποιηθεί είτε για οριζόντια µείωση του αντιτίµου διέλευσης
διοδίων µέχρι απολογιστικής εξάντλησής του είτε, όπως υπάρ-
χουν κάποιες εισηγήσεις, για στοχευµένη µείωση του αντιτίµου
διέλευσης διοδίων µέχρι απολογιστικής εξάντλησής του σε συ-
γκεκριµένες κατηγορίες συµπατριωτών µας, για παράδειγµα πο-
λύτεκνους, στο συγκεκριµένο τµήµα του αυτοκινητόδροµου. 

Συµπέρασµα: Tο όποιο ποσό προκύψει εκτιµούµε ότι είναι 14
εκατοµµύρια ευρώ. Θα το ξέρετε µέσα στον Αύγουστο, όχι σε
άλλους µήνες. Τον Αύγουστο θα το έχουµε τελειώσει. Αυτό το
ποσό, αφού µπει στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, θα φέ-
ρουµε διάταξη µε την οποία θα εγγραφεί στους κωδικούς του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και θα διατεθεί για τους
Έλληνες πολίτες, για τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες που κά-
νουν χρήση αυτού του τµήµατος του αυτοκινητόδροµου που πε-
τύχαµε µια ωφέλεια και για το ελληνικό δηµόσιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κάτι πιο συγκεκριµένο δεν έχετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Το πιο συγκεκριµένο πρέπει να το συζητήσουµε για να είναι
και εφικτό στην υλοποίησή του. Επίσης, πρέπει να ξέρουµε και
για τι ποσό µιλάµε. Αυτή τη στιγµή έχουµε εκτιµήσεις, 14,2 εκα-
τοµµύρια. Το σύνολό τους –και σας προκαλώ όποτε θέλετε και
κοινοβουλευτική ερώτηση να κάνουµε, αλλά ούτως ή άλλως θα
το συζητήσουµε στη διάταξη- θα επιστρέψει στην κοινωνία. Είµαι
ήδη σε συζητήσεις µε τον παραχωρησιούχο, έτσι ώστε να δούµε
ποιος είναι ο βέλτιστος εφικτός τρόπος για να κάνουµε τη συγκε-
κριµένη πολιτική πρωτοβουλία. Όταν έχουµε βουλευτικές εκλο-
γές, για παράδειγµα, έρχεται το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών και λέει ότι για τρεις ηµέρες δεν πληρώνουµε διόδια. Τότε
έρχονται πιστώσεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
και καλύπτουν αυτό το ποσό. Τώρα αυτό το χρηµατικό ποσό δεν
είναι στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Δηµιουργείται κω-
δικός στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, στο οποίο θα µπει ένα
ποσό που δεν έχει ξαναµπεί ποτέ στο παρελθόν και πρέπει σε
αυτόν τον κωδικό που θα λέει η διάταξη να έλθουµε και να πά-
ρουµε το χρηµατικό ποσό για να βοηθήσουµε την κοινωνία. 

Άκουσα προτάσεις για οριζόντια µείωση των διοδίων, άκουσα
για πολύτεκνους. Για ΑΜΕΑ τους έχουµε καλύψει. Άρα, εκεί θα
είµαστε και αυτή θα είναι η πρωτοβουλία που θα ξετυλιχθεί το
επόµενο χρονικό διάστηµα επ’ ωφελεία πάντα της µεσαίας τάξης
και των χαµηλότερων εισοδηµατικών στρωµάτων. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εκτός αν έχουµε εκλογές σε ένα
χρόνο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµίσεις για την Ψηφιακή Εκπαι-
δευτική Πύλη και το Ψηφιακό Φροντιστήριο, επαγγελµατικός
προσανατολισµός στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, µέτρα στήρι-
ξης του εκπαιδευτικού συστήµατος στις αποµακρυσµένες περιο-
χές και λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού».

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή
Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις
αιτήσεις της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγησης άδειας άσκη-
σης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών».

Θα δώσω τώρα τον λόγο στους δύο Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους µε τη σειρά που έχουν ζητήσει τον λόγο, δηλαδή
στον κ. Νίκο Παππά από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Τσιρώνη από τη
Νίκη, και θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Σταϊκούρα, επενδύσατε γύρω στα πέντε λεπτά από την

τοποθέτησή σας, για να µας πείτε τι θα κάνετε το ιλιγγιώδες
ποσό των 14 εκατοµµυρίων ευρώ. Και θυµήθηκα, όταν είχατε
φέρει το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ 1». Τότε οι εγγυήσεις ήταν 12 δισε-
κατοµµύρια. Το ξεµπερδέψαµε µέσα σε τριάντα ώρες κοινοβου-
λευτικής συζήτησης. Αν πηγαίναµε µε αυτούς τους ρυθµούς, θα
έπρεπε να µας κρατήσετε να συζητήσουµε τον «ΗΡΑΚΛΗ» κάνα
µήνα στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Ωραία, υπάρχει ένα όφελος για το δηµόσιο. Μην κάνουµε τώρα
ό,τι έγινε και κάτι συγκλονιστικό που θα επιστραφεί στους πολί-
τες. Εάν θέλετε πραγµατικά να αποκτήσει ουσία µια τέτοιου
τύπου παρέµβαση, να πείτε στον διάδοχό σας, τον κ. Χατζηδάκη,
στο Υπουργείο Οικονοµικών να µοιράσει κάτι από το 1,7 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ υπερπλεόνασµα που έχουµε στην εκτέλεση του
προϋπολογισµού για το πρώτο εξάµηνο. Αυτό θα ήταν µια συζή-
τηση που θα µπορούσε να µας απασχολήσει και µία και δύο και
τρεις µέρες εδώ στη Βουλή. Ας µην κάνουµε, όµως, ότι συνέβη
και κάτι συγκλονιστικό που βρέθηκαν 14 εκατοµµύρια ευρώ να
επιστραφούν στους ανθρώπους οι οποίοι θα πληρώνουν τα διό-
δια για να ανεβοκατεβαίνουν Αθήνα - Θεσσαλονίκη. 

Παρατήρηση δεύτερη: Κάνατε µια αναφορά στον σιδηρό-
δροµο η οποία προσωπικώς µε ανησυχεί. Είπατε ότι µόνο το 14%
των ευρωπαϊκών σιδηροδρόµων έχουν ανεπτυγµένα τα δίκτυα
ETCS. Μάλιστα. Ποιο είναι το ποσοστό των ευρωπαϊκών σιδηρο-
δρόµων που δεν έχουν καθόλου φανάρια; Μηδέν. Ό,τι υπάρχει
από ευρωπαϊκό σιδηρόδροµο χωρίς φανάρια είναι στην Ελλάδα.
Από την Αθήνα µέχρι την Κόρινθο δεν έχει φανάρια, κύριε Υ-
πουργέ. Πηγαίνουν µε τη µυρωδιά οι µηχανοδηγοί!

Προφανώς δεν θα σας φορτώσουµε τις αβελτηρίες, τις καθυ-
στερήσεις και τις εγκληµατικές ευθύνες του προκατόχου σας,
αλλά και µόνο αν δει κανείς το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας το 2019 για τις υποδοµές και το 2023 θα διαπιστώσει ότι είναι
ταυτόσηµο. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δεν είχατε καµµία πρό-
οδο. Στο µετρό της Θεσσαλονίκης παραλάβαµε 30% του έργου
εκτελεσµένο και σας παραδώσαµε 75% και έχουν περάσει πέντε
χρόνια και έχετε κάνει τέσσερα εγκαίνια. Στον ΒΟΑΚ δεν έχει
γίνει. Στην Πατρών - Πύργου φεσώσατε το ελληνικό δηµόσιο µισό
δισεκατοµµύριο παραπάνω και έχουµε καθυστέρηση τριών ετών. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν µια κυβέρνηση η οποία ολοκλή-
ρωσε έργα και οδικών αξόνων Κόρινθος Πάτρα, Ιόνια Οδός και
έκανε τεράστια παρέµβαση στο σιδηρόδροµο διακόσια εβδοµή-
ντα χιλιόµετρα ηλεκτροκίνηση, το µεγαλύτερο τούνελ στα Βαλ-
κάνια στην Τιθορέα- και ανεκόπη αυτή η προσπάθεια από τη δική
σας διακυβέρνηση, διότι είχατε στόχο την ιδιωτικοποίηση της
υποδοµής του σιδηροδρόµου. 

Επιτρέψτε µου επίσης να σας πω ότι έχουµε τις εξής ανησυ-
χίες:

Η πρώτη είναι σε ό,τι αφορά την πηγή χρηµατοδότησης για τη
συγκεκριµένη σύµβαση. Θα είναι το Ταµείο Ανάκαµψης; Δηλαδή
θα βρεθεί ακόµα ένας τρόπος µεγάλες εταιρείες να καρπωθούν
τα οφέλη του φθηνού δανεισµού από τους πεπερασµένους πό-
ρους των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης; Η πραγµατικότητα
του Ταµείου Ανάκαµψης αυτή τη στιγµή µε βάση τα στοιχεία που
µας δώσατε εσείς σε κοινοβουλευτική µας ερώτηση είναι η εξής:
9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης έχουν
πάει σε εκατόν πενήντα µεγάλες εταιρείες και µόνο επτά τον
αριθµό εταιρείες, επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν έως δέκα εργα-
ζόµενους, έχουν γίνει παραλήπτες των χρηµάτων του Ταµείου
Ανάκαµψης.

Παρατήρηση δεύτερη: Είχε τη δυνατότητα το δηµόσιο να δια-
πραγµατευτεί και άλλα πράγµατα -και εδώ βρίσκεται και η επιφύ-
λαξή µας η οποία µας οδηγεί να ψηφίσουµε «παρών»- προς
όφελος των τοπικών κοινωνιών για την ικανοποίηση αιτηµάτων
χρόνιων, τα οποία δεν ικανοποιούνται από την παρούσα σύµβαση
την οποία µας έχετε φέρει προς ψήφιση. 

Επιτρέψτε µου τώρα και ένεκα της ηµέρας να κάνω κάποιες
αναφορές διότι άκουσα την τοποθέτηση του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού και νοµίζω ότι είτε υπάρχει µία σκόπιµη διαστρέβλωση είτε
ο κ. Μητσοτάκης έχει µπει ως µηχανοδηγός σε µία επιχείρηση
λήθης. Είπε ότι η χούντα ήταν ένα γεγονός το οποίο ανέκοψε την
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προσπάθεια ανάταξης, η οποία υπήρχε. Όταν επισυνέβη η χού-
ντα στην Ελλάδα υπήρχε η καχεκτική δηµοκρατία και το µετεµ-
φυλιακό κράτος, κύριε Σταϊκούρα και κύριε Μητσοτάκη, υπήρχαν
γεγονότα τα οποία συσσωρεύτηκαν για να φτάσουµε στη δικτα-
τορία.

Δεν µπορεί να µη θυµάται και να µην ξέρει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός ότι ο ΙΔΕΑ η κλίκα του Παπαδόπουλου, του αρχηγού
της χούντας, γεννήθηκε, δηµιουργήθηκε, φύτρωσε, άνθισε µέσα
στο βιότοπο του µετεµφυλιακού κράτους, ότι ο ίδιος ο δικτάτο-
ρας ήταν στρατοδίκης στη δίκη Μπελογιάννη το 1952. Και αυτό
ήταν προσπάθεια ανάταξης; Το 1961 έγιναν εκλογές βίας και νο-
θείας, το 1965 είχαµε την αποστασία και την ανατροπή της εκλε-
γµένης κυβέρνησης του Γεωργίου Παπανδρέου µε πρωτοβουλία
του Παλατιού και µε τους αποστάτες πρόθυµους να παίξουν
αυτό το δόλιο παιχνίδι στην πλάτη της εκλεγµένης κυβέρνησης
και του ελληνικού λαού. Αυτά δεν µπορεί να τα ξεχνάµε. Δεν µπο-
ρεί να µη λαµβάνουµε µαθήµατα από την ιστορία. Δεν µπορεί να
κάνουµε ότι δεν καταλαβαίνουµε τι ήταν αυτό που βοήθησε να
καταρρεύσει η πίστη του λαού µας στους δηµοκρατικούς θε-
σµούς και να έρθει µία δικτατορία, την οποία ουδείς από το παλιό
πολιτικό προσωπικό ήταν σε θέση να εµποδίσει. 

Και θα περίµενα επίσης από τα υπεύθυνα χείλη του Πρωθυ-
πουργού, αλλά και του Προέδρου της Βουλής να ακούσουµε µε-
ρικές κουβέντες για τους µύθους των κρυφών ή φανερών
υποστηρικτών της χούντας, για το υποτιθέµενο οικονοµικό θαύµα
-έχετε χρηµατίσει και Υπουργός Οικονοµικών- για την περίοδο
της δικτατορίας που εκτόξευσε το δηµόσιο χρέος, που εκτό-
ξευσε το εξωτερικό έλλειµµα, που µείωσε τις δαπάνες για την
παιδεία, µείωσε τις δαπάνες για την υγεία, αλλά αύξησε βέβαια
τις κρατικές δαπάνες για την εσωτερική ασφάλεια και έδειξε ως
προποµπός της χούντας της Χιλής του Πινοσέτ ότι ο οικονοµικός
νεοφιλελευθερισµός µπορεί κάλλιστα να είναι συµβατός µε τον
πολιτικό αυταρχισµό. Θα περιµέναµε να ακούσουµε αυτές τις
αλήθειες. 

Θα περιµέναµε να ακούσουµε και για τα τεράστια σκάνδαλα
διαφθοράς µέσα στη χούντα, για το γεγονός ότι δικτάτορας
έµενε στη βίλα του Ωνάση, για τα µπόνους και τους επαίνους που
µοίραζαν στον εαυτό τους, για τους διορισµούς «ηµετέρων» και
συγγενών, για τις εταιρείες που έπαιρναν απευθείας αναθέσεις
και βεβαίως και για το πολυσυζητηµένο, αλλά δυστυχώς εδώ
υπήρχε αποσιώπηση, «τάµα του έθνους», ένας τεράστιος έρανος
για να φτιαχτεί ο ναός του Σωτήρος στα Τουρκοβούνια. Μαζεύ-
τηκαν 450 εκατοµµύρια δραχµές και τα 400 φαγώθηκαν, µοιρά-
στηκαν κι αυτά σε επαίνους. Ευεργέτες, κρατικός προϋπολογισ-
µός και απλός κοσµάκης µάζευε χρήµατα για να φτιαχτεί ο µε-
γάλος ναός και µε το που κατέρρευσε η χούντα διαπιστώθηκε ότι
τα 400 από τα 450 εκατοµµύρια δραχµές είχαν κάνει φτερά. Αυτή
είναι η σύγχρονη πολιτική ιστορία, αυτό είναι το ανεξίτηλο απο-
τύπωµα της δικτατορίας και αυτό δεν µπορεί και δεν πρέπει να
αποσιωπάται. 

Ο δρόµος προς τη δικτατορία ήταν µακρύς, ήταν δύσκολος και
αποτυπώνει ευθύνες ιστορικές για όσους ανέχτηκαν το παρακρά-
τος και έπαιξαν µαζί του ένα πολιτικό παιχνίδι δούναι και λαβείν.
Με αυτά τα διδάγµατα πιστεύω ένα κοµµάτι και της συντηρητικής
παράταξης στην Ελλάδα ήρθε στη Μεταπολίτευση και άλλαξε
ρότα. Και αυτό πρέπει να το πούµε, όπως όταν σας κάνουµε την
ιστορική κριτική µας, διότι στη Μεταπολίτευση η ηγεσία Καρα-
µανλή οδήγησε στο δηµοψήφισµα και ευτυχώς η πατρίδα µας ξε-
φορτώθηκε τη γάγγραινα των Γλύξµπουργκ οι οποίοι βρίσκονται
σε κάθε στιγµή πολιτικής ανωµαλίας, αν κοιτάξει κανείς την ελ-
ληνική πολιτική ιστορία.

Θα περιµένουµε, λοιπόν, ελπίζουµε από άλλη θέση, αυτός που
θα λάβει τον λόγο εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας την επόµενη
χρονιά στην ανάλογη επέτειο να βρει µερικές κουβέντες να πει
και για το τι οδήγησε στη χούντα, τι σήµαινε για τον ελληνικό λαό,
την ελληνική κοινωνία, την ελληνική οικονοµία και τις προοπτικές
της η δικτατορία και τι επικαλούµαστε όλες οι δηµοκρατικές δυ-
νάµεις να υπερασπιστούµε. 

Αυτές τις εξελίξεις, αυτά τα ιστορικά γεγονότα, δεν δικαιού-
µαστε ούτε να τα αποσιωπούµε, ούτε να τα σχετικοποιούµε. Η
δηµοκρατία δεν είναι κάτι δεδοµένο. Χρειάζεται να θωρακίζουµε

κάθε στιγµή και κάθε µέρα όσοι πιστεύουµε σε αυτή και όσοι εί-
µαστε έτοιµοι να την υπερασπιστούµε υπό οποιεσδήποτε συνθή-
κες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 23-7-2024: 

α) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και στον πρώην Υπουργό Επικρατείας και Με-
ταφορών Γεώργιο Γεραπετρίτη και 

β) Ποινική δικογραφία που αφορά στους πρώην Υπουργούς
Υποδοµών και Μεταφορών Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, Γιώργο Σταθάκη,
Νίκο Χριστοδουλάκη, Χρήστο Σπίρτζη και Κώστα Καραµανλή. 

Κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να αναφερθώ στην παρέµβασή µου στην τροπολογία που κατέ-
θεσε η Νίκη, σχετικά µε την εσκεµµένη ή ακούσια -θα το δούµε,
ως τώρα που σας άκουσα και από το Βήµα περισσότερο τείνω
προς το «εσκεµµένη»- παράλειψη στο άρθρο 25.4 της αρχικής
σύµβασης του παρόντος νοµοσχεδίου, άρθρο 5 να συµπεριλά-
βετε και τις πολύτεκνες οικογένειες. Χαίροµαι, που βρίσκει αντα-
πόκριση και σε συναδέλφους της Πλειοψηφίας -άκουσα νωρίτε-
ρα από τον κ. Καρασµάνη-, αλλά θα ήθελα να ακούσω και από
τους εκπροσώπους των άλλων κοµµάτων. Νοµίζω ότι είναι µια
ευκαιρία να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό. 

Θεωρώ, όµως, υπεκφυγή, κύριε Υπουργέ, και ηµίµετρο να λέτε
«µέχρι εξαντλήσεως του ποσού» και θα προσπαθήσω να σας
δείξω το πονηρό της τοποθέτησης, γιατί στηρίζω και λέω ότι είναι
σκόπιµη η παράλειψη. 

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 5 «Τροποποίηση διατάξεων Σύµβα-
σης Παραχώρησης του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών» και στην παράγραφο 1.6 που αναφέρεται στο
άρθρο 25.4 της αρχικής σύµβασης παραχώρησης µε τίτλο:
«Απαλλαγή από διόδια» προστέθηκε ατελώς νέα περίπτωση ζ,
εξαίρεσης της υποχρέωσης καταβολής διοδίων σε οχήµατα που
ανήκουν κατά πλήρη κυριότητα και χρησιµοποιούνται από άτοµα
µε αναπηρίες ή ανάπηρους πολέµου, για τη µεταφορά τους όταν
αυτοί επιβαίνουν στο όχηµα και φέρουν δελτίο στάθµευσης ή
δελτίο ειδικής ταυτότητας αναπήρων πολέµου, αποκλείοντας
όµως από αυτή την κατηγορία το δικαίωµα των πολύτεκνων οι-
κογενειών στην ειδική φροντίδα, όπως αυτή ορίζεται στο Σύντα-
γµα στο άρθρο 21 παράγραφος 2. 

Λέει η συγκεκριµένη η παράγραφος 2 του άρθρου 21: «Πολύ-
τεκνες οικογένειες, ανάπηροι πολέµου και ειρηνικής περιόδου
θύµατα πολέµου, χήρες και ορφανά εκείνων που έπεσαν στον πό-
λεµο, καθώς και όσοι πάσχουν από ανίατη σωµατική ή πνευµα-
τική νόσο, έχουν δικαίωµα ειδικής φροντίδας από το κράτος». 

Πώς καταφέρατε και πήρατε από τις τρεις κατηγορίες τις δύο
και εξαιρέσατε τη µία; Αυτό είναι το πονηρό. Τι ακριβώς κάνετε;
Παιχνίδι για το αν θα σας καταλάβουµε ή δεν θα σας καταλά-
βουµε ότι αφαιρέσετε µία από τις τρεις κατηγορίες του άρθρου
21 παράγραφος 2; Και αφού το καταλάβατε, τρέξατε να το διορ-
θώσετε, αφού πήρατε στα χέρια σας και την εκπρόθεσµη τροπο-
λογία που καταθέσαµε, αλλά δεν είναι ούτε η πρώτη ούτε η
τελευταία, και να διορθώσετε µε ένα ηµίµετρο υποδεέστερο
«µέχρι να εξαντληθεί το συγκεκριµένο ποσό»; 

Σας καλώ να το διορθώσετε και να το κάνετε µόνιµα αυτό και
η προτεινόµενη τροπολογία αφορά στη συµπλήρωση προστιθέ-
µενης διάταξης και αποτελεί συνταγµατική απαίτηση, όπως είπα
πριν. Εντάσσεται στο πλαίσιο άσκησης της δηµογραφικής πολι-
τικής του Υπουργείου Κοινωνικής Ασφάλισης και στις πρακτικές
αντιµετώπισης του δηµογραφικού προβλήµατος. Υπηρετεί τους
τρεις από τους πέντε βασικούς άξονες του εθνικού σχεδίου δρά-
σης για το δηµογραφικό πρόβληµα του Υπουργείου Οικογένειας
και Κοινωνικής Συνοχής. Καλύπτει το µέγιστο κοινωνικό δικαίωµα
των πολύτεκνων οικογενειών για οικονοµικές διακοπές και απρό-
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σκοπτη πρόσβαση στις περιοχές καταγωγής τους. Δεν παράγει
δηµοσιονοµικά ελλείµµατα στον προϋπολογισµό και αναπτύσσει
οικονοµική υπεραξία, κυρίως στις τοπικές ερηµοποιηµένες πε-
ριοχές της ελληνικής περιφέρειας. 

Θα µου επιτρέψετε να επιµείνω στο θέµα της συνταγµατικής
επιταγής µε το οποίο η Κυβέρνησή σας έχει ένα γενικότερο -και
τολµώ να πω- µόνιµο ζήτηµα µε τη µη συµπερίληψη των πολύτε-
κνων οικογενειών στη νέα περίπτωση ζ’, που δεν είναι και η τε-
λευταία. Δυστυχώς, δείχνετε να έχετε µια περίεργη αντίληψη
περί ισότητας ως προς τους πολύτεκνους. 

Θυµίζω το ειδικό τιµολόγιο ηλεκτρικής ενέργειας οικιακής χρή-
σης για τις πολύτεκνες οικογένειες, τις µετεγγραφές φοιτητών
τέκνων πολυτέκνων οικογενειών, τη χορήγηση τρίµηνης άδειας
ανατροφής µε αποδοχές σε πολύτεκνους εκπαιδευτικούς, τη δυ-
νατότητα µετάθεσης για νεοδιοριζόµενους πολύτεκνους εκπαι-
δευτικούς. Σε όλες αυτές τις περιπτώσεις κρύβεστε πίσω από την
οριζόντια άσκηση πολιτικής, κάνετε ό,τι µπορείτε για να µην ενι-
σχύσετε αυτές τις πολύτεκνες οικογένειες στο όνοµα µιας κατ’
επίφαση και επιλεκτικής ισότητας. Ευτυχώς, βέβαια, που έρχο-
νται τα ανώτατα δικαστήρια και σας επαναφέρουν στην τάξη,
όπως έκανε το Συµβούλιο της Επικρατείας στο θέµα της ηλεκτρι-
κής ενέργειας στα τιµολόγια. 

Δεν µπορώ να φανταστώ εάν στη θέση των πολύτεκνων οικο-
γενειών βρισκόταν µία από τις αγαπηµένες σας οικογένειες της
woke ατζέντας, τι θα κάνατε. Προφανώς και θα µας πιπιλίζατε το
µυαλό για το δίκαιο του αιτήµατος. Τώρα σιωπή! Και ας γεννά η
υπό συζήτηση ρύθµιση ζητήµατα συνταγµατικής τάξης. 

Εάν θέλετε, πέραν των όποιων και ανεπαρκών και ελάχιστων
µέτρων που έχετε λάβει µέχρι σήµερα ως Κυβέρνηση, όντως να
στηρίξετε την πολύτεκνη οικογένεια, τότε φροντίστε να προβάλ-
λετε επαρκώς. Φροντίστε να καλλιεργήσετε στους νέους ανθρώ-
πους την ιδέα δηµιουργίας µιας τέτοιας µορφής οικογένειας
όπως έχετε εθνικά σχέδια για όλα τα άλλα. Πώς θα µάθουν τα
παιδιά µου, τα δύο κορίτσια που έχω, να αγαπήσουν και να δουν
και να καταλάβουν τι σηµαίνει πολύτεκνη οικογένεια; 

Θέλουµε να λύσουµε το δηµογραφικό; Δυστυχώς, για την Κυ-
βέρνηση η πολυτεκνία δεν πουλάει επικοινωνιακά και δεν αξίζει
αναγνώρισης, όπως ένας ψευτογάµος που δεν προσφέρει τίποτα
στη δηµογραφική επιβίωση των Ελλήνων. Σας καλούµε να συ-
µπληρώσετε και τις πολύτεκνες οικογένειες στις υπόλοιπες ειδι-
κές κατηγορίες, ώστε να αποδείξετε πως η παράλειψη αυτή δεν
ήταν σκόπιµη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Χάρης Μαµουλάκης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού προχωρήσω στην τοπο-
θέτησή µου επί του σχεδίου νόµου που συζητούµε, θα κάνω µια
σύντοµη αναφορά στα θέµατα των µέσων σταθερής τροχιάς,
γιατί έκανε και µια αναφορά ο Υπουργός και νοµίζω ότι πρέπει
να υπάρξει και µια διαφορετική κατά την άποψή µας προσέγγιση.
Αν µην τι άλλο, η έκθεση του European Railways Association, του
γνωστού ERA, του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρόµων,
ήταν δυστυχώς καταπέλτης, κόλαφος ουσιαστικός για την Κυ-
βέρνηση, δεδοµένου ότι τα προβλήµατα ασφαλείας στα µέσα
σταθερής τροχιάς παραµένουν διαχρονικά βεβαίως, και πριν
αλλά και µετά την τραγωδία στα Τέµπη, παραµένουν επί τάπητος
και επί κοινοβουλευτικού τάπητος, αλλά προφανώς και επί κοι-
νωνικού τάπητος. 

Και εκεί είναι ένα ζήτηµα το οποίο νοµίζω ότι προφανώς δεν
έχει την ευθύνη καθ’ ολοκληρίαν η παρούσα ηγεσία του Υπουρ-
γείου και σίγουρα ο «µοιραίος» Υπουργός των Τεµπών έχει τερά-
στιο, βαθύτατο άγος, το οποίο κουβαλά, αλλά νοµίζω ότι είναι
ένα καµπανάκι και εξ ου και η κοινοβουλευτική µας παρέµβαση
σε επίπεδο επισήµανσης, για να µπορέσουµε να αλλάξουµε αυτή
την εικόνα. Σε αυτό το ζήτηµα της ασφάλειας άλλωστε δεν χω-
ρούν κοµµατικοί χρωµατισµοί. Μιλάµε για την ασφάλεια των πο-
λιτών σε ένα ευνοµούµενο ευρωπαϊκό κράτος µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω και επισηµαίνω και σε εσάς, κύριε Σταϊ-
κούρα, ότι οφείλετε να πράξετε τα δέοντα εις τρόπον ώστε να
µπορέσουµε να άρουµε αυτή τη δύσκολη συνθήκες ασφαλείας
που επικρατεί ακόµα και τώρα στο σιδηροδροµικό δίκτυο της
χώρας µας. Μπορεί ο «Ντάνιελ» προ δέκα µηνών να έπληξε
ακόµα περισσότερο το ήδη πληγωµένο σιδηροδροµικό δίκτυο,
αλλά νοµίζω ότι ο χρόνος έχει παρέλθει και πλέον η αποκατά-
σταση είναι αν µη τι άλλο επείγουσα όσο ποτέ. 

Τώρα, όσον αφορά την κύρωση της συµφωνίας τροποποίησης
διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέ-
της, Κατασκευής, Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης
και Εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκι-
νητοδρόµου Πάτρα - Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι καλούµαστε
να ψηφίσουµε την κύρωση κατά την εισήγηση της Κυβέρνησης.
Η τροποποίηση υπογράφηκε στις 8 Ιουλίου του 2024 µεταξύ του
ελληνικού δηµοσίου και της εν λόγω ιδιωτικής εταιρείας, µίας
εταιρείας που έχει και µια ετερόκλητη παρεµπιπτόντως προσέγ-
γιση, µιλάµε για τη «HOCHTIEF», τη «VINCI», τον «ΑΚΤΩΡ» και
την «ΑΒΑΞ». 

Θέλω να σταθώ σε ένα σοβαρό, κατά την άποψή µου, θέµα και
συνάµα ερώτηµα, στο οποίο εδράζεται και η στάση που ανέφερε
και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος αλλά και ο εισηγητής
µας για τη στάση την οποία κρατούµε όσον αφορά το παρόν.
Προσέξτε. Ας µου επιτραπεί µια πολύ σύντοµη αναδροµή: Το
2007, στην αρχική σύµβαση παραχώρησης προβλέφθηκε δε-
σµευτική επένδυση από τον παραχωρησιούχο αρχικά 100 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, 50 εκατοµµυρίων ευρώ στο µετοχικό κεφάλαιο
και 50 εκατοµµυρίων ευρώ δευτερογενές χρέος. 

Επίσης προβλεπόταν χρηµατοδοτική συµβολή του δηµοσίου
προς τον παραχωρησιούχο, ύψους 225 εκατοµµυρίων ευρώ σε
τρέχουσες τότε τιµές, και 278,1 εκατοµµύρια ευρώ αναπροσαρ-
µοσµένη, ώστε να αντανακλά την επίπτωση της µεταβολής βασι-
κών επιτοκίων. 

Το συµβατικό αντάλλαγµα που θα κατέβαλε το δηµόσιο στον
παραχωρησιούχο, εκτός από τη χρηµατοδοτική συµβολή, περι-
λαµβάνει και το δικαίωµα επιβολής και είσπραξης των τιµών των
διοδίων από τον παραχωρησιούχο. Να σηµειωθεί ότι ο ανάδοχος
θα έπρεπε να κατασκευάσει τα είκοσι τρία χιλιόµετρα από το συ-
νολικό έργο των διακοσίων τριάντα χιλιοµέτρων περίπου του
ΠΑΘΕ, καθώς και το µεγαλύτερο σε µήκος ανάπτυγµα διακοσίων
πέντε χιλιοµέτρων, που ήδη είχε κατασκευαστεί µε δηµόσιους
πόρους. Βέβαια η παραχώρηση αφορούσε το σύνολο του αυτο-
κινητοδρόµου για τριάντα έτη. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, το 2013, που κυρώνεται τροποποίηση της
σύµβασης παραχώρησης. Και θέλω να θυµίσω τι ανέφερε η τότε
αιτιολογική έκθεση: Πρώτον, τα χρηµατοοικονοµικά και δηµοσιο-
νοµικά προβλήµατα της χώρας. Αυτό επικαλείτο. Δεύτερον, τη
µεγάλη πτώση κυκλοφοριακών φόρτων, που οδήγησαν σε πτώση
των εσόδων από διόδια του παραχωρησιούχου. Τρίτον, η έλλειψη
ρευστότητας των τραπεζών. Θυµίζω ότι ήταν η οικονοµική κρίση.
Τέταρτον, η άνοδος του κόστους χρηµατοδότησης και πέµπτον,
η διακοπή κατασκευαστικών εργασιών λόγω στάσης πληρωµών. 

Με την τροποποίηση της αρχικής σύµβασης προβλέφθηκε η
αύξηση της δεσµευτικής επένδυσης του παραχωρησιούχου κατά
106,3 εκατοµµύρια ευρώ, η οποία αφορούσε αποκλειστικά το
δευτερογενές χρέος. 

Επιπλέον, προβλέφθηκε -και εδώ νοµίζω ότι είναι ένα σηµείο
που εστιάζουµε την προσοχή µας- χρηµατοδοτική συµβολή του
δηµοσίου ύψους κάτι λιγότερο από µισό δισεκατοµµύριο, 400,9
εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη είναι εµφανές πως το ελλη-
νικό δηµόσιο παρείχε διαχρονικά -και θα καταλάβετε γιατί επιση-
µαίνω τα νούµερα- στήριξη στον παραχωρησιούχο προκειµένου
να ολοκληρώσει το συµβατικό έργο που ανέλαβε. Το ελληνικό
δηµόσιο ανέλαβε µεγάλο κοµµάτι, επωµίσθη πολύ µεγάλο κοµ-
µάτι του κινδύνου, παρά τις αναφορές στον δηµόσιο χαρακτήρα
της σύµβασης ως αµιγώς δηµόσιας, ένα έργο που θα χαρακτη-
ρίζαµε ως γεφύρι της Άρτας ως προς το χρονικό ορίζοντα υλο-
ποίησής του και τα εµπόδια που παρουσιάστηκαν από το µακρινό
2001, που εγκρίθηκε µε απόφαση του τότε ΥΠΕΧΩΔΕ η διενέρ-
γεια της πρώτης φάσης του διαγωνισµού, µε την κλειστή διαδι-
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κασία, αυτή δηλαδή της προεπιλογής.
Και καλούµαστε, κύριε Σταϊκούρα, σήµερα να ψηφίσουµε την

τροποποίηση διατάξεων αυτής της σύµβασης παραχώρησης,
χωρίς ωστόσο -και εδώ είναι το ζωτικής σηµασίας για µας ερώ-
τηµα- να έχουµε λάβει γνώση των απαραίτητων ιστορικών τεκµη-
ριωτικών στοιχείων, όπως για παράδειγµα, πρώτον, πόσα χρή-
µατα έχει καταβάλει το δηµόσιο από το 2007 µέχρι σήµερα και
εντεύθεν στον παραχωρησιούχο; 

Δεύτερον, πώς εξελίχθηκε διαχρονικά ο κυκλοφοριακός φόρ-
τος; Δηλαδή µπορεί να είχαµε µείωση και κάµψη το 2003, αλλά
είχαµε και πολύ µεγάλη αύξηση αργότερα. 

Τρίτον, ποιο το ύψος των διοδίων που έχει επιβάλλει και εν
τέλει εισπράξει ο παραχωρησιούχος; 

Τέταρτον, ποιο το ύψος των πληρωµών που έχει καταβάλλει ο
παραχωρησιούχος στο δηµόσιο; 

Και πέµπτον, σε ποιο ύψος ανήλθε εν τέλει το κατασκευαστικό
κόστος, τόσο του έργου που ανέλαβε ο παραχωρησιούχος όσο
και του τµήµατος του ΠΑΘΕ που κατασκεύασε το δηµόσιο; 

Όπως αντιλαµβάνεστε αυτά τα πέντε κοµβικά και οµοειδή πε-
ρίπου ερωτήµατα πρέπει να απαντηθούν και ίσως να είναι αυτή
η συζήτηση σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια η αφορµή επιτέλους
για να υπάρχει ένα σοβαρό monitoring, µια παρακολούθηση όλων
αυτών. Και τι εννοώ; Θα πρέπει, λοιπόν, εδώ -και αυτό αποτελεί
και µια πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία- να διατί-
θενται στη Βουλή των Ελλήνων, που κυρώνει συµβάσεις όπως
και η σηµερινή, να παρατίθενται ετησίως τα στοιχεία παρακολού-
θησης των συµβάσεων. 

Δεν είναι λογικό σήµερα να καλούµεθα να κυρώσουµε συµβά-
σεις και κατόπιν τροποποιήσεις τους, χωρίς να έχουµε γνώση για
τόσο, µα τόσο σηµαντικά ζητήµατα. Ο ρόλος της Βουλής των Ελ-
λήνων δεν είναι διεκπεραιωτικός, αλλά εξόχως ουσιαστικός. Με
βάση τέτοια στοιχεία θα µπορούσαµε να κρίνουµε αν το εκτιµώ-
µενο ποσό οφέλους για το δηµόσιο, όπως αναφέρεται, περίπου,
grosso modo 14,2 εκατοµµύρια, πώς θα το κρίνουµε; Αυτό είναι
το εύλογο ερώτηµα. 50-50 λέτε και προκύπτει µια ωφέλεια περί-
που 14 εκατοµµυρίων. 

Πώς είναι δυνατόν να κρίνουµε αν αυτό το ποσοστό, το οποίο
αποφασίσατε από την πλευρά σας, είναι δίκαιο και εναρµονίζεται
µε την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος, µε ποια έννοια;
Πρέπει να γνωρίζουµε σε αυτό το έργο, που ήδη αριθµεί δεκαε-
πτά χρόνια ζωής, δεδοµένου ότι εκκινήθη το 2007 και έχει άλλα
δεκατρία χρόνια ορίζοντα, τι έχει αποδώσει στο δηµόσιο, πόσο
εισέπραξε ο παραχωρησιούχος, πόσο το δηµόσιο, πόσες οι ζη-
µίες. Γιατί σας παρέθεσα στοιχεία πάνω από µισό δισεκατοµµύ-
ριο έχουµε δαπανήσει, οι Έλληνες φορολογούµενοι γι’ αυτό το
έργο. Και καλώς θα πω εγώ. Πόσα εισεπράχθησαν; Πώς, λοιπόν,
θα γνωρίζουµε την κατάσταση; 

Είναι κοµβικό ζήτηµα αυτό. Δεν µπορεί να έρχονται εδώ συµ-
βάσεις, να ανανεώνονται, να επικαιροποιούνται, να κυρώνονται
και να µη γνωρίζουµε την πορεία και την εξέλιξή των. Αυτό
θεωρώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι ίσως να είναι µια αφορµή στη
συγκεκριµένη συζήτηση να µπούµε σε ένα τέτοιο πλαίσιο και επι-
σηµαίνω για άλλη µια φορά ότι αποτελεί πρόταση της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης µια παρακολούθηση εκ του σύνεγγυς, αλλά
και µε νούµερα, καταγεγραµµένα, η πορεία αυτή των συµβά-
σεων. 

Έτσι, λοιπόν, θα βλέπαµε πια πραγµατικά, όταν θα τα γνωρί-
ζαµε όλα αυτά, θα γνωρίζαµε και την πραγµατική ισχύ, την πρα-
γµατική διαπραγµατευτική ισχύ του δηµοσίου σε οποιαδήποτε
άλλη συνθήκη. Εξ ου, λοιπόν, και η θέση µας για το παρόν.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Πρώτα απ’ όλα ο κ. Μαµουλάκης µίλησε για διαχρονικά ζη-
τήµατα σε ό,τι αφορά το monitoring αυτών των συµβάσεων. Είναι
κάτι το οποίο θα µπορούσαµε να συζητήσουµε και να αξιολογή-
σουµε. Εγώ θα ήθελα όµως να κάνω µια µικρή παρατήρηση για

ένα λεπτό. Μιλήσατε για µια έκθεση που είδε το φως της δηµο-
σιότητας του Ευρωπαϊκού Φορέα Ασφάλειας των Μεταφορών
του Σιδηροδρόµου, του ERA, που δηµοσιεύθηκε πράγµατι πολύ
πρόσφατα. Και είπατε -χρησιµοποιώ τις λέξεις σας- «κόλαφος για
την κατάσταση της ασφάλειας των σιδηροδρόµων σήµερα». 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι ξεκινάτε από λάθος βάση,
αλλά έχετε σωστή προσέγγιση. Αν δει κανένας µόνο τον πίνακα
περιεχοµένων -γιατί την έκθεση την έχω όλη µαζί µου και επειδή
είχατε βγάλει ανακοίνωση, αλλά περίµενα να τοποθετηθείτε µε
µεγαλύτερη άνεση- κανένας δείκτης δεν είναι µετά το 2022. Όλοι
οι δείκτες της έκθεσης είναι από το 1990 µέχρι το 2022. Δεν µπο-
ρούµε συνεπώς να συγχέουµε ένα τραγικό δυστύχηµα στα
Τέµπη, λέγοντας ότι είναι κόλαφος για τη σηµερινή κατάσταση
των σιδηροδρόµων. 

Μπλέξατε συνεπώς στην τοποθέτησή σας σήµερα και στην
ανακοίνωση που βγάλατε, και στην οποία δεν απάντησα. γιατί γε-
νικώς είστε προσεκτικός στις ανακοινώσεις σας και περίµενα να
διορθώσετε το σφάλµα σας. Κανένας πίνακας δεν είναι µετά το
2022, που σηµαίνει πρακτικά ότι περιλαµβάνει και τη δική σας πε-
ρίοδο διακυβέρνησης. 

Αν θέλετε συνεπώς µπορείτε να ανατρέξετε στους δείκτες για
να δούµε την κατάσταση ασφαλείας και τότε. Άρα, η βάση της
τοποθέτησή σας είναι εσφαλµένη, διότι δεν περιλαµβάνει το
2023, γιατί πήγατε να συνδέσετε την έκθεση µε το σήµερα και τα
Τέµπη. Όµως είχατε µια σωστή προσέγγιση: Πρέπει να κάνουµε
όλοι µαζί το καλύτερο που µπορούµε για να ενισχύουµε διαρκώς
την ασφάλεια των µεταφορών και ειδικά των σιδηροδροµικών µε-
ταφορών.

Και ξέρετε πολύ καλά -και το έχετε αναγνωρίσει από όλες τις
πτέρυγες της Βουλής- ότι έχω προκαλέσει δις ενηµέρωση στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου όπου σας παρουσίασα ανα-
λυτικότατα, δηµόσια ό,τι πρωτοβουλίες έχουµε αναλάβει το τε-
λευταίο χρονικό διάστηµα, τους τελευταίους δώδεκα µήνες. Και
οφείλω να οµολογήσω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής τοποθε-
τήθηκαν µε πολύ σοβαρό, υπεύθυνο τρόπο και θα έλεγα και αρ-
κετά θετικό, λέγοντας βεβαίως ότι καθυστερήσαµε σε πράγµατα
που πρέπει να κάνει η χώρα. 

Άρα, εδώ είµαστε συνεχώς να µε προκαλείτε µε κοινοβουλευ-
τικές ερωτήσεις, συνεχώς να λογοδοτώ στην κοινωνία για το τι
πράττω, αλλά να είµαστε ακριβείς στο τι λένε οι µελέτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η κ.

Μαρία Αντωνίου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε σήµερα, λόγω της ηµέρας, µια µικρή αναφορά στην 24η Ιου-
λίου, ηµεροµηνία µε ιδιαίτερο, ειδικό, πολιτικό, συναισθηµατικό
βάρος για όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες. Η µέρα
που άλλαξε σελίδα στην ιστορία της χώρας, σηµατοδότησε τη
µεταπολιτευτική της διαδροµή και καθόρισε καταλυτικά την πο-
ρεία της προς το µέλλον. Πενήντα χρόνια από την ηµέρα εκείνη
του Ιουλίου του ’74 που ο εθνάρχης Κωνσταντίνος Καραµανλής,
ο πρωτεργάτης της Μεταπολίτευσης, ανέλαβε το εθνικό χρέος
της µετάβασης από τη δικτατορία στην ελευθερία, µε µοναδικό
στόχο την οικοδόµηση ενός ισχυρού, σύγχρονου, προοδευτικού
δηµοκρατικού κράτους, στο οποίο έδωσε και ευρωπαϊκό προσα-
νατολισµό, βάζοντάς το στην ευρωπαϊκή οικογένεια, την τότε
ΕΟΚ, σε µια εποχή που το ψυχροπολεµικό κλίµα καθόριζε τις πο-
λιτικές ισορροπίες στην Ευρώπη και διεθνώς. 

Έτσι, λοιπόν, µετράµε µισό αιώνα πολιτικής σταθερότητας και
ήρεµης δηµοκρατικής πορείας της Ελλάδας. Η χώρα µας διανύει
τη µεγαλύτερη περίοδο οµαλής κοινοβουλευτικής ζωής στους
δύο αιώνες της εθνικής µας ανεξαρτησίας. Και σε αυτή την
οµαλή κοινοβουλευτική ζωή και τον ήρεµο πολιτικό βίο της
χώρας, η Νέα Δηµοκρατία είναι παρούσα και πρωταγωνίστρια. 

Και αν τώρα είµαστε εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, να συζητάµε
για ένα σχέδιο νόµου που αφορά τη βελτίωση και τον εκσυγχρο-
νισµό των υποδοµών της χώρας, το οφείλουµε στη Νέα Δηµο-
κρατία. Διότι η Νέα Δηµοκρατία είναι η παράταξη που έβαλε την
Ελλάδα στην Ευρώπη, αυτή που κράτησε την Ελλάδα στην Ευ-
ρώπη και αυτή που αγωνίζεται, ώστε η Ελλάδα να γίνει Ευρώπη
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σε όλα τα επίπεδα. 
Το έργο αυτό και άλλα πολλά, δεν θα είχαν υλοποιηθεί χωρίς

τη στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και είναι ένα από τα πλέον
κοµβικά έργα, γιατί αφορά σε έναν από τους βασικούς οδικούς
άξονες που διατρέχουν οριζόντια και κατακόρυφα τον χερσαίο
κορµό της χώρας µας, Πάτρα, Αθήνα, Μαλιακός, Θεσσαλονίκη,
φτάνοντας µέχρι τα βόρεια σύνορα και τους Ευζώνους. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητούµε σήµερα και αφορά την
τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης του συγκεκριµένου
αυτοκινητοδρόµου είναι πολύ σηµαντικό. Αφορά τη σηµειακή
τροποποίηση της από 28 Ιουνίου του 2007 σύµβασης παραχώ-
ρησης, η οποία κυρώθηκε µε τον ν.3605/2007 και τροποποιήθηκε
µε την από 28-11-13 συµφωνία τροποποίησης η οποία επίσης κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.4219/2013. 

Σκοπός, λοιπόν, της τροποποίησης είναι η ρύθµιση της δυνα-
τότητας αναχρηµατοδότησης του παραχωρησιούχου µε τη σύ-
ναψη δανειακών συµβάσεων, την πρόβλεψη λήψης του ηµίσεος
του οφέλους της αναχρηµατοδότησης από το ελληνικό δηµόσιο
και την τροποποίηση διατάξεων που αφορούν στην αντιµετώπιση
ζητηµάτων που ανέκυψαν κατά τη λειτουργία του αυτοκινητοδρό-
µου. Και αυτό επιβάλλεται λόγω της παλαιότητας της σύµβασης
παραχώρησης.

Απαιτείται, λοιπόν, η στοχευµένη επικαιροποίηση της, ιδίως
όσον αφορά τη µη ύπαρξη πρόβλεψης αναχρηµατοδότησης του
παραχωρησιούχου, το οποίο έρχεται σε αντίθεση µε όλες τις
σύγχρονες συµβάσεις παραχώρησης, όπου προβλέπεται αυτό το
δικαίωµα. Στόχος, λοιπόν, της τροποποίησης είναι να προβλε-
φθούν οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες ο παραχωρησιούχος θα
µπορεί να αναχρηµατοδοτηθεί και ταυτόχρονα να διασφαλίζεται
ότι το δηµόσιο θα εισπράττει κάθε φορά µέρος της ωφέλειας από
την αναχρηµατοδότηση αυτή.

Να σηµειώσω ότι η συγκεκριµένη χρονική στιγµή που επιλέ-
γουµε για την τροποποίηση της εν λόγω σύµβασης, είναι ασφα-
λής για το δηµόσιο, γιατί γίνεται µε πλήρη και επιτυχή ολοκλή-
ρωση των θεµελιωδών υποχρεώσεων του παραχωρησιούχου και
συγκεκριµένα µετά την ολοκλήρωση του κατασκευαστικού τµή-
µατος της σύµβασης και την παράδοση του έργου σε πλήρη λει-
τουργία και χρήση από τους πολίτες. 

Γίναµε δέκτες κριτικής από την Αντιπολίτευση µε το επιχείρηµα
της επισφάλειας των συµφερόντων του δηµοσίου. Αντιθέτως, µε
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο διασφαλίζεται ότι το ελληνικό δη-
µόσιο θα λαµβάνει το ήµισυ του οφέλους που θα προκύψει από
την αναχρηµατοδότηση.

Επίσης, διασφαλίζεται µε ρητή συµβατική διάταξη ότι υπό καµ-
µία περίπτωση η θέση του ελληνικού δηµοσίου δεν θα καταστεί
χειρότερη από την ανάληψη περαιτέρω συµβατικών και οικονο-
µικών υποχρεώσεων από την επιχειρούµενη αναχρηµατοδότηση. 

Να σηµειωθεί ότι η προς κύρωση τροποποίηση περιλαµβάνει
σηµειακές τροποποιήσεις που διαπιστώθηκαν ως σωστές παρεµ-
βάσεις από όλα τα κόµµατα και κατά τη λειτουργία του αυτοκι-
νητόδροµου, όπως η πρόβλεψη της δωρεάν διέλευσης των
ΑΜΕΑ -ως πρόεδρος της υποεπιτροπής ΑΜΕΑ ήταν ένα από τα
ζητήµατα τα οποία είχαµε συζητήσει στην αρµόδια επιτροπή- και
από τους σταθµούς διοδίων, η επέκταση των αυτοµατοποι-
ηµένων µηχανών πληρωµής στους µετωπικούς σταθµούς που
ούτως ή άλλως είχε ήδη εφαρµοστεί. 

Κατά την πρώτη θητεία της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης είχε θέσει ως
στόχο να γίνει η Ελλάδα ένα απέραντο εργοτάξιο. Τώρα, κατά τη
δεύτερη κυβερνητική θητεία τα εργοτάξια -σχεδόν τα περισσό-
τερα- έχουν γίνει πια έργα, έργα που συµβάλλουν καθοριστικά
στη βελτίωση της καθηµερινότητας και την ποιότητα ζωής των
συµπολιτών µας, ενώ ταυτόχρονα κάνουν την Ελλάδα ελκυστικό
προορισµό για τους τουρίστες, καθώς η ύπαρξη υπερσύγχρονων
υποδοµών διευκολύνει την πρόσβαση, µειώνει τον χρόνο ταξιδιού
και ενισχύει την οδική ασφάλεια. Και σας το λέω αγαπητοί συνά-
δελφοι, µετά λόγου γνώσεως, βλέποντας το έργο το οποίο ήδη
προχωράει, ο Ε65, ένα έργο το οποίο βγάζει από την αποµόνωση
την περιοχή µου, την εκλογική µου περιφέρεια την Καστοριά. Και
θέλω να συγχαρώ τον Υπουργό για την πρόοδο των εργασιών,
γιατί και πολύ πιο σύντοµα και µε ασφάλεια θα φτάνουµε σε αυτό

το άκρο της Ελλάδας. 
Για όλους τους ανωτέρω λόγους, αγαπητοί συνάδελφοι, το

υπό συζήτηση σχέδιο νόµου πρέπει να υπερψηφιστεί γιατί αυτό
επιτάσσει το δηµόσιο συµφέρον, να κλείσουµε τις εκκρεµότητες
των παρελθόντων ετών µε τους αυτοκινητοδρόµους. Για εµάς,
τη Νέα Δηµοκρατία, ο σχεδιασµός των µεγάλων έργων είναι µια
συνεχής διαδικασία, απόλυτα συνυφασµένη µε τον ευρωπαϊκό
προσανατολισµό της χώρας και µε µοναδικό γνώµονα τη βελ-
τίωση της καθηµερινότητας των πολιτών και τη διασφάλιση του
δηµοσίου συµφέροντος. Και προς αυτή την κατεύθυνση θα συ-
νεχίσουµε να µετουσιώνουµε τη χρηµατοδότηση σε υλοποι-
ούµενα έργα που θα παραχωρούµε στους πολίτες για δική τους
δηµόσια χρήση. Και πιστέψτε µε, έπονται πολλά και µεγάλα, αλλά
και µικρά έργα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεώργιος Στα-
µάτης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να τοποθετηθώ µε βάση µια ανάρτηση που

έκανε σχεδόν επτά ώρες πριν το τουρκικό Υπουργείο Εξωτερι-
κών, αναφερόµενο στη µνήµη του Αχµέτ Σαδίκ µε αφορµή τα εί-
κοσι εννέα χρόνια από τον θάνατό του, ότι ήταν ο υπερασπιστής
των Τούρκων της δυτικής Θράκης. 

Θέλω να πω σήµερα, Ηµέρα της Δηµοκρατίας, δεν υπάρχει
καµµία τουρκική µειονότητα, δεν υπάρχει η δυτική Θράκη, υπάρ-
χει η Θράκη των Ελλήνων, η Θράκη της µειονότητας, όπως αυτή
είναι εκχωρηµένη από τη Σύµβαση της Λοζάνης και τη χώρα µας,
ως κράτος δικαίου ανεξαρτήτων κυβερνήσεων -πέραν από την
περίοδο της χούντας- δίνει ισότιµα και ίσα δικαιώµατα στους πο-
λίτες. 

Και δεν είναι τυχαίο ότι τα τελευταία χρόνια πολλά παιδιά από
τη µειονότητα επιλέγουν τα ελληνικά δηµόσια σχολεία να πάνε
και αυτό κάτι σηµαίνει για την πολιτική της χώρας µας. Οπότε τέ-
τοιες ρητορικές, νοµίζω, δεν βοηθάνε και ειδικά από το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών της Τουρκίας. 

Το δεύτερο που θέλω να πω -και επιτρέψτε µου- όντας τιµή σή-
µερα να µιλήσω για τη δηµοκρατία, πρέπει να µιλάµε λίγο και γι’
αυτούς οι οποίοι αγωνίστηκαν για τη δηµοκρατία. Για τους συ-
νεργάτες της χούντας η ιστορία δεν έχει γράψει πολλά πράγµατα
-ενδεχοµένως θα γράψει- αλλά υπήρξαν και κάποιοι άνθρωποι οι
οποίοι αγωνίστηκαν. 

Δυστυχώς και οι δύο, που θα αναφερθώ, πέθαναν νέοι, ίσως
γιατί υπάρχει ένας άγραφος κανόνας, οι ήρωες να πεθαίνουν
νέοι. Αναφέροµαι στον Αλέξανδρο Παναγούλη και στον Σπύρο
Μουστακλή. Ξέρετε, έχει πολύ ενδιαφέρον την ώρα που πάρα
πολλοί προσκυνούσαν τη χούντα, κάποιος αποφάσισε να δολο-
φονήσει τον δικτάτορα και την ώρα που κάποιοι συνεργάζονταν
µε τη χούντα, ένας δηµοκράτης στρατιωτικός -ούτε δεξιός ούτε
αριστερός-, έχοντας πολεµήσει στην Κορέα, έχοντας µιλήσει για
τα ανθρώπινα δικαιώµατα στην Κορέα, γιατί είχε ζήσει τον τρα-
γικό εµφύλιο της χώρας µας ο Σπύρος Μουστακλής, την ηµέρα
που όλη η Ελλάδα -και σωστά έκανε- πήγαινε να υποδεχθεί στο
Ελληνικό τον Κωνσταντίνο Καραµανλή, η γυναίκα του και η κόρη
του πήγαιναν στο ΚΑΤ, για να δούνε τον βασανισµένο πατέρα
τους. Νοµίζω ότι η ηµέρα αυτή πρέπει να είναι ηµέρα µνήµης και
τιµής για αυτούς που αντιστάθηκαν και αντιστάθηκαν µέσα στη
χώρα, σε δύσκολες καταστάσεις και σήκωσαν το ανάστηµα. 

Βέβαια, δεν θα µπορούσε ποτέ -γιατί η ιστορία είναι και αµεί-
λικτη καµµιά φορά- να εδραιωθεί η δηµοκρατία, αν δεν υπήρχε ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής. Δεν είναι τυχαίο ότι ήρθε από µία δη-
µοκρατική χώρα που ζούσε εξόριστος, τη Γαλλία, εµπνεόµενος
προφανώς και αυτός από τις ιδέες της Γαλλικής Επανάστασης
και του δηµοκρατικού κόσµου, που όχι µόνο εδραίωσε τη δηµο-
κρατία, και θέλω να πω ότι και το ΠΑΣΟΚ την πρώτη τετραετία
προφανώς έκανε, αν και τότε η Νέα Δηµοκρατία διαφωνούσε µε
την αναγνώριση εθνικής αντίστασης, για να τελειώσουµε αυτόν
τον διαχωρισµό µεταξύ µας, που κάποιοι από το 2015 και µετά
τον επανέφεραν. Όπως έχω πει και σε άλλη οµιλία µου, είµαστε
πολύ λίγοι, για να µην είµαστε µονιασµένοι και το «λίγοι» δεν είναι
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δηµογραφικά, κυρίως είναι αξιακά και πως θέλουµε να πάµε τη
χώρα. 

Κύριε Υπουργέ, τα έχετε πει όλα. Εγώ µόνο ένα πράγµα θα πω
για το νοµοσχέδιό σας. Πέραν για τα άτοµα µε αναπηρία, ίσως
θα έπρεπε να δείτε και για τους κατοίκους της περιοχής, κυρίως
τους πιο ευάλωτους, τους πολύτεκνους, τους τρίτεκνους, ξέρω
είναι τεχνικό θέµα και δύσκολο, αλλά νοµίζω ότι θα ήταν προς
καλό και των κατοίκων των ίδιων αλλά και αυτών να µπορούν να
έχουν πολύ πιο φτηνή τη διέλευση. Βέβαια, περιµένουµε και την
εγκύκλιο -αν δεν κάνω λάθος- που θα βγουν και τα pass, ώστε να
µπορούν τα άτοµα µε αναπηρία να πηγαίνουν εκεί.

Μην ξεχνάµε, ότι για πρώτη φορά οµαδοποιήθηκαν επί Νέας
Δηµοκρατίας όλοι οι αυτοκινητόδροµοι µε ένα ενιαίο pass, το
οποίο και αυτό είναι προς την εξυπηρέτηση του πολίτη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Μάντζος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πενήντα χρόνια σήµερα από την

αποκατάσταση της δηµοκρατίας, αφορµή για αναστοχασµό όχι
µόνο της λειτουργίας ενός πολιτεύµατος αλλά, τελικά, της ίδιας
της συλλογικής πορείας ενός λαού, του ελληνικού λαού.

Η µετεµφυλιακή καχεκτική δηµοκρατία, το παρακράτος, οι πο-
λιτικές διώξεις, οι βαθιές διαιρετικές τοµές, οι διαρκείς παρεµ-
βάσεις του στέµµατος και του εξωτερικού παράγοντα, η διάχυτη
αίσθηση ότι η Ελλάδα ανήκει στους ξένους, όλα αυτά συνέθεταν,
πριν από τη χούντα, ένα υπόβαθρο που διέφερε καθοριστικά από
την εικόνα της σύγχρονης φιλελεύθερης δηµοκρατίας, µιας δη-
µοκρατίας -όσης και αν ήταν- που για να φυσήξει ούριος άνεµος
και να απλώσουν τα πανιά της και να επιστρέψει, να αποκαταστα-
θεί όπως λέµε, χρειάστηκε, εκτός από τις πράξεις αντίστασης και
την εξέγερση του Πολυτεχνείου, και η θυσία ως Ιφιγένειας της
ίδιας της µαρτυρικής Κύπρου. Αυτή είναι η πιο πικρή, δυστυχώς
πολλές φορές λησµονηµένη, βαθύτερη ουσία αυτής της σηµερι-
νής ιστορικής επετείου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Η Μεταπολίτευση που ακολούθησε, παρά τα σφάλµατα, παρά
τα σκάνδαλα, τις ολιγωρίες, παρά τα επίµονα κοινωνικά πρότυπα,
αποτελεί τη µόνη ιστορική περίοδο θεσµικής ωριµότητας, ακώ-
λυτης λειτουργίας του Κοινοβουλίου, ειρηνικής και οµαλής εναλ-
λαγής στην εξουσία, ευρωπαϊκής προοπτικής της χώρας, ειρήνης
και σταθερότητας στη χώρα και στην εξωτερική της περιφέρεια.
Τη µόνη περίοδο κοινωνικής συµφιλίωσης και ανοδικής κινητικό-
τητας, µέσω της παιδείας, της υγείας και της εργασίας. Την
πρώτη και µόνη περίοδο που η κοινωνική δικαιοσύνη δεν φάνταζε
και δεν φαντάζει ένα µακρινό σύνθηµα αλλά µια βιώσιµη, εφικτή
πραγµατικότητα, ένα εφικτό ζητούµενο. Η µόνη περίοδος που
ένας λαός πείστηκε ότι τα περιθώρια δεν είναι φυσική συνθήκη.

Μέσα σε αυτό το κλίµα, το οποίο επιβάλλει η σηµερινή ηµέρα,
η πατρίδα µας, η Ελλάδα, που από µικρά πλην τιµία χώρα της νο-
τίου βαλκανικής έχει καταφέρει στο παρελθόν να µετατραπεί σε
ισχυρό παράγοντα στην καρδιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καλεί-
ται να διαδραµατίσει αυτόν ακριβώς τον ρόλο, µε σταθερή και
δυνατή φωνή απέναντι σε όσους προσπαθούν και επιχειρούν να
αναθεωρήσουν συµβάσεις και σύνορα. Πρώτα και κύρια στην
Τουρκία, που συστηµατικά και µεθοδικά επιχειρεί να κλιµακώσει
τις προκλήσεις της έναντι της Ελλάδας σε ρηµατικό επίπεδο, είτε
από τα κατεχόµενα ανήµερα της 20ης Ιουλίου είτε µε τις νέες
εµπρηστικές δηλώσεις του Προέδρου Ερντογάν για δήθεν τουρ-
κική µειονότητα στη Θράκη, αλλά και στο πεδίο, µε την παρουσία
πολεµικών πλοίων στα ανοιχτά της Κάσου και την ευθεία παρα-
βίαση των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας.

Η εξοµάλυνση των σχέσεων της χώρας µας, της Ελλάδας, µε
την Τουρκία δεν θα έρθει µε κατευναστικά σχόλια αλλά µε απο-
φασιστικότητα, ρεαλισµό και βαθιά επίγνωση των θέσεων και των
επιδιώξεων της άλλης πλευράς, θεµέλια µιας προνοητικής και
άρα επιτυχούς διπλωµατίας. Ήρεµα νερά µε προκλήσεις είτε στο
Αιγαίο είτε στην Κύπρο δεν νοούνται. Είναι σχήµα οξύµωρο.

Δεν πρέπει να ξεχνούµε και να λησµονούµε και τον ευρύτερο
εγγυητικό µας ρόλο, της ειρήνης και της σταθερότητας, όχι µόνο
στο Αιγαίο Πέλαγος και στην Ανατολική Μεσόγειο αλλά και στη
Γάζα, στη Μέση Ανατολή, όπου ο ανθρωπισµός, η ίδια η αξία του
ανθρώπου, δοκιµάζονται καθηµερινά µε τριάντα εννέα χιλιάδες
νεκρούς, µεγάλη πλειοψηφία των οποίων είναι άµαχοι, γυναίκες
και παιδιά. Και στην Ουκρανία, όπου καταπατάται συστηµατικά
τόσους µήνες τώρα, χρόνια τώρα το Διεθνές Δίκαιο. Όπως,
όµως, συµβαίνει µισό αιώνα τώρα και στην Κύπρο.

Είναι το ιστορικό µας χρέος, το ιστορικό καθήκον αυτής της
χώρας ιδίως µισό αιώνα µετά το προδοτικό πραξικόπηµα της
Λευκωσίας και την εισβολή του Αττίλα που επακολούθησε, να
προωθήσουµε τη λύση µε επίγνωση των ιστορικών γεγονότων
της εισβολής και ναι, της στρατιωτικής κατοχής που διαρκεί πε-
νήντα χρόνια τώρα.

Λύση δεν σηµαίνει λήθη, ούτε η λήθη θα φέρει τη λύση, για να
κλείσει οριστικά η θεµέλια πληγή, το θεµέλιο τραύµα της Γ’ Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας. Είναι η χώρα µας, άλλωστε, αυτή που εγ-
γυήθηκε την ευρωπαϊκή ταυτότητα και προοπτική της Κύπρου,
ακόµα και µε άλυτο το κυπριακό πρόβληµα, µε πρωτοβουλία και
µε πολιτική διαδικασία και στρατηγική που ακολούθησε τότε η
κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ.

Όχι, δυστυχώς, δεν έγιναν όλα από κοινού. Επειδή ακούσαµε
και τον κύριο Πρωθυπουργό, να θυµίσουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία
τότε πολέµησε την πολιτική του Ελσίνκι του 1999 και την ευρω-
τουρκική προσέγγιση και όλα τα ζητήµατα που είχε αυτή η επι-
λογή του 1999. Ο κ. Καραµανλής µετά το 2004 εγκατέλειψε πλή-
ρως την πολιτική του Ελσίνκι. Άρα δεν είναι όλα από κοινού.
Όπως και για το ΑΣΕΠ, για το νέο οικογενειακό δίκαιο, για την
εθνική συµφιλίωση, που σωστά ειπώθηκε από τον καλό συνά-
δελφο κ. Σταµάτη, υπήρχαν «όχι» από τη Νέα Δηµοκρατία, υπήρ-
χαν αρνητικές ψήφοι από τη Νέα Δηµοκρατία. Τα «όχι» της Νέας
Δηµοκρατίας στα εµβληµατικά σχέδια νόµου της Μεταπολίτευ-
σης δεν µπορούν να µεταφράζονται σήµερα από αυτό εδώ το
Βήµα σε «από κοινού» δράσεις. Αυτά µόνο προς µικρή διόρθωση
σε µια οµιλία του Πρωθυπουργού, που -µε όλο τον σεβασµό στην
ηµέρα και στο αξίωµα- πολλές φορές θύµιζε οµιλία που γρά-
φτηκε µάλλον για τα γενέθλια της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν θα
ήθελα τέτοια ηµέρα από αυτό το Βήµα να κάνω τέτοιες αναφο-
ρές. Δεν είναι κοµµατικές αναφορές. Είναι ιστορικές επισηµάν-
σεις αναγκαίες. 

Σε αυτόν ακριβώς τον χώρο, σε αυτό ακριβώς το χωροχρονικό
πλαίσιο στην Ελλάδα, που ακόµα και σήµερα η κοινωνική δικαιο-
σύνη παραµένει διαρκές ζητούµενο, η άµβλυνση των κοινωνικών
ανισοτήτων οφείλει να είναι εθνικός στόχος και στο πλαίσιο αυτό
ακριβώς που ορίζει η σηµερινή ηµέρα καλούµαστε να συζητή-
σουµε και την κατάσταση στην οποία βρίσκονται οι υποδοµές των
µεταφορών.

Σταχυολόγησε ο ειδικός αγορητής µας, ο κ. Απόστολος Πάνας,
τα προβλήµατα. Αντί πολλών, αναφέρθηκε και στο flyover, που
δοκιµάζει την κοινωνική αντοχή ολόκληρης της Θεσσαλονίκης µε
τον τρόπο που σχεδιάζεται και υλοποιείται, τα αρδευτικά έργα
και τα φράγµατα, που είπε σωστά ο κύριος Υπουργός ότι έχει ξε-
κινήσει ορισµένες πρωτοβουλίες, αλλά όχι στους νοµούς της Πε-
λοποννήσου που ο κ. Πάνας ήδη ανέφερε τα πολύ µεγάλα προ-
βλήµατα που υπάρχουν επί πάρα πολλά έτη και στην Κορινθία
και στην Αργολίδα και στη Λακωνία, τα προβλήµατα στους σιδη-
ροδρόµους και τις ελλείψεις σε βασικές εφαρµογές και µεθό-
δους ασφάλειας.

Και φυσικά, ανέπτυξε ο ειδικός αγορητής µας τις θέσεις µας
για το σχέδιο νόµου, ένα σχέδιο νόµου που έρχεται µε µια ακόµη
fast track διαδικασία κύρωσης, µε στόχο την πολιτική νοµιµοποί-
ηση και τη µετακύλιση ή έστω τη διάχυση των ευθυνών στο Κοι-
νοβούλιο.

Και θυµίζουµε εδώ -ειπώθηκε από άλλους συναδέλφους- ότι,
έτσι όπως έρχεται το σχέδιο νόµου, η κύρωση της συµβάσεως,
δεν δίνεται η δυνατότητα στο Κοινοβούλιο να έχει στη διάθεσή
του την τεκµηρίωση, την πλήρη ιστορική εξέλιξη της συµβάσεως,
να έχει τη δυνατότητα να παρακολουθεί αυτή την εξέλιξη στο
ιστορικό βάθος, ώστε να µπορεί να κρίνει κατά πόσο η τροποποί-
ηση που καλούµαστε να κυρώσουµε είναι τεκµηριωµένη, αιτιο-
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λογηµένη, κατανοητή, ως αιτία και ως πλαίσιο.
Να θυµίσουµε και εµείς ότι η Βουλή είναι νοµοθετικό όργανο,

πολιτειακό όργανο, όργανο της πολιτείας και δεν είναι κυρωτικό
συµβούλιο της εκτελεστικής εξουσίας.

Άρα, συµφωνώ και εγώ -και συµφωνούµε µε αυτό που ακού-
στηκε- να υπάρχει -και πρέπει να το συζητήσουµε αυτό- ένας µη-
χανισµός παρακολούθησης της εξέλιξης των συµβάσεων από το
Κοινοβούλιο, ώστε να είµαστε έτοιµοι σε κάθε ανάλογη περί-
πτωση να τοποθετούµαστε µε τεκµηρίωση σε βάθος χρόνου ιστο-
ρικού στην εξέλιξη των συµβάσεων, στην ανάγκη τροποποιήσεων
και των όρων αυτών.

Όταν δεν έχει το Κοινοβούλιο, όµως, ως τότε, τη δυνατότητα
να µελετήσει τα συµβατικά κείµενα στην ιστορική τους εξέλιξη,
µε αναλυτική ενηµέρωση και αντικειµενική ανάλυση των νέων
όρων των τροποποιήσεων και µάλιστα, από τρίτους, αξιόπιστους
αντικειµενικούς εµπειρογνώµονες, µεταξύ άλλων για τις θέσεις
εργασίας, για τους όρους τραπεζικού δανεισµού των παραχωρη-
σιούχων, πώς µπορούµε να µιλάµε τότε για καλή νοµοθέτηση,
ασφαλή νοµοθέτηση από το Κοινοβούλιο;

Εµείς, προφανώς, είµαστε -νοµίζω πως οι περισσότεροι, αν όχι
όλοι, εδώ είναι- υπέρ της ανάπτυξης οδικού δικτύου συγχρόνου,
ως δηµόσιας υποδοµής, ως εγγύησης ισόρροπης ανάπτυξης
όλων των περιφερειών της χώρας µας, να έρθουν οι πόλεις και
οι περιφέρειες πιο κοντά η µία µε την άλλη, όχι µόνο µε την
Αθήνα, αλλά η µία περιφέρεια µε την άλλη, µε τα λιµάνια µας, µε
τα αεροδρόµιά µας, µε τα νησιά µας, αλλά πρέπει να αναλογι-
στούµε µε αφορµή αυτό το σχέδιο νόµου και σε ποια κατάσταση
είναι σήµερα οι µεταφορές, ποιο είναι το κοινωνικό τους αποτύ-
πωµα, η αξία τους υπό την έννοια της πρόσβασής τους από το
κοινό.

Είναι φορές που έχουν δυστυχώς και αυτές µετατραπεί, όπως
και όλα τα υπόλοιπα κοινωνικά αγαθά, σε πεδίο ανισοτήτων,
µέρος της γενικής παθογένειας, ενός διαρκώς αυξανόµενου κό-
στους ζωής. Και στο κόστος των διοδίων, που δεν αποτελεί µόνο
επιβάρυνση των ίδιων των χρηστών των αυτοκινητοδρόµων, αλλά
επιβαρύνει και τις τιµές των προϊόντων, µετακυλίοντας τις ανατι-
µήσεις στον τελικό καταναλωτή. Τα ακτοπλοϊκά εισιτήρια ασφα-
λώς, των οποίων η τιµή έχει εκτοξευθεί. Έχουµε καλέσει την
Κυβέρνηση να πράξει, να µην παρακολουθεί απλώς, αλλά να
πράξει. Διότι έχουµε φτάσει πια στις 24 Ιουλίου και µεγάλη µε-
ρίδα των Ελλήνων δεν θα µπορέσει ούτε τον Αύγουστο να πάει
διακοπές ούτε καν στον τόπο της καταγωγής του ακριβώς λόγω
των υπερβολικών ναύλων και των γενικών εξόδων µετακίνησης,
βενζίνη, καύσιµα, διόδια.

Στις 16 Ιουλίου ακούγαµε τον κύριο Πρωθυπουργό να λέει:
«Είναι ένα ζήτηµα που µε απασχολεί πάρα πολύ. Αν κρίνουµε ότι
πρέπει να παρέµβει η Επιτροπή Ανταγωνισµού, θα το κάνουµε».
Εµείς αναρωτιόµαστε πότε θα πρέπει να κριθεί αυτό 24 Ιουλίου,
σήµερα.

Πώς γίνεται την ίδια στιγµή, ενώ οι τιµές των καυσίµων έχουν
ήδη υποχωρήσει διεθνώς, στην Ελλάδα οι τιµές των ακτοπλοϊκών
να παραµένουν πολύ υψηλά;

Εµείς έχουµε την απάντηση. Πρόκειται για ολιγοπωλιακές πρα-
κτικές, ολιγοπωλιακή διάρθρωση µιας αγοράς που ουσιαστικά
ελέγχουν µόλις δύο εταιρείες. Έχουµε ασκήσει και  κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο µε ερώτηση από τις 11 Ιουλίου προς τους αρµόδιους
Υπουργούς Ναυτιλίας και Ανάπτυξης. Δυστυχώς, παραµένει ως
σήµερα αναπάντητη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Πέρυσι, τέτοιον καιρό, η Κυβέρνηση µιλούσε -υπενθυµίζω- για

την ανάγκη επιβολής πλαφόν στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια ή έστω,
φορολόγησης των υπερκερδών των εταιρειών. Δεν ακούµε κάτι
αντίστοιχο σήµερα, φέτος.

Ρωτούµε, λοιπόν, ξανά την Κυβέρνηση τι πρόκειται να κάνει -
τέλος Ιουλίου του 2024 πλέον- για να αντιµετωπίσει αυτήν ακρι-
βώς την οικονοµική µάστιγα στις τιµές των ακτοπλοϊκών εισιτη-
ρίων, θυµίζοντας µάλιστα ότι ήδη από το 2013, το πλαφόν έχει
θεωρηθεί µε αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας ως νό-
µιµο και συνταγµατικό µέτρο.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέτοια ηµέρα που
τιµούµε τους αγώνες για τη δηµοκρατία, καλούµαστε να αναλο-
γιστούµε τελικά πόσο ώριµη είναι αυτή η δηµοκρατία µας, ετών
πενήντα, όχι µόνο µε κριτήριο τη λειτουργία των θεσµών ή του
Κοινοβουλίου ή τους όρους της νοµοθέτησης σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα, αλλά και µε κριτήριο την οικονοµία.

Το πολιτικό παράδειγµα που ακολουθούµε στο επίπεδο της
πραγµατικής οικονοµίας, το παραγωγικό µας µοντέλο, το αν η
ανάπτυξη -όποια και αν είναι- δεν ωφελεί µόνο τους λίγους, αλλά
ωφελεί και τους πολλούς, αν δηµιουργεί ή δεν δηµιουργεί θέσεις
εργασίας, αν η παιδεία αφορά σε εκείνους που έχουν µόνο να
πληρώσουν, αν η υγεία προϋποθέτει οικονοµική δυνατότητα, αν
οι µεταφορές δεν είναι ασφαλείς και προσβάσιµες στους αδύνα-
µους, αν τα ολιγοπώλια λυµαίνονται την αγορά εξαιτίας της έλ-
λειψης ρύθµισης και ελέγχου, αν οι φόροι κατανέµονται ή δεν
κατανέµονται τελικά δίκαια στους πολίτες, σύµφωνα µε τις πρα-
γµατικές τους δυνατότητες. Αν δεν συµβαίνουν όλα αυτά, τότε
οι ιδέες της προόδου παραµένουν επίκαιρες και η ανάγκη για µια
ισχυρή, αξιόπιστη, προοδευτική κυβερνητική εναλλακτική είναι
πιο ισχυρή παρά ποτέ. Διότι έχουµε ακόµα πολλά βήµατα να κά-
νουµε για µια δηµοκρατία ισχυρή, ανθεκτική, που θέλει και απαι-
τεί τον αγώνα όλων µας για να µείνει ζωντανή και δυνατή προς
όφελος των πολλών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καζα-

µίας και η κ. Πέρκα έχουν ζητήσει τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εγώ δεν θέλω να µιλήσω, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μάλιστα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εγώ θέλω, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλετε και

εσείς; Μου είπαν πριν ότι δεν θέλετε, γι’ αυτό δεν ανέφερα το
όνοµά σας.

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υπουργέ, θα επανέλθω στο

θέµα των συµβάσεων παραχώρησης, γιατί άκουσα και την παρα-
τήρησή σας. Τότε ξέρετε πώς τους έλεγε ο κ. Σουφλιάς; Οι δρό-
µοι της ανάπτυξης!

Η πολυπόθητη ανάπτυξη δεν ήρθε ποτέ. Ήρθε η χρεοκοπία
της χώρας και είχαµε την ανάληψη από µεριάς της τρικοµµατι-
κής, επιµένω, κυβέρνησης της ευθύνης του ελληνικού δηµοσίου
ως µη όφειλε. Διότι οι καθυστερήσεις επήλθαν τελικά όχι από τις
απαλλοτριώσεις -που κακώς υπήρχαν στη σύµβαση, ότι σε δώ-
δεκα µήνες µπορούν να παραδώσουν ελεύθερο το γήπεδο- αλλά
από την άρνηση των τραπεζών να χρηµατοδοτήσουν τους παρα-
χωρησιούχους, οι οποίοι όµως έλεγε στη σύµβαση ότι έχουν την
ευθύνη για να βρίσκουν τη χρηµατοδότηση. Τόσο απλά.

Αυτά είναι εγκληµατικά λάθη. Είναι εγκληµατικά λάθη, δεν
υπήρχε προετοιµασία, ενώ δύο χρόνια έκαναν να υπογράψουν
τις συµβάσεις. Για την αρχαιολογία, ξέρουµε όλοι πόσο κάνει. Η
λεόντειος σύµβαση που υπέγραψε τότε η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, µε Υπουργό τον κ. Σουφλιά, την οποία ψήφισε βε-
βαίως και το ΠΑΣΟΚ, έλεγε ότι θα πρέπει να δοθεί το γήπεδο σε
δώδεκα µήνες, απαλλαγµένο από αρχαιολογικές ανασκαφές -
ακούστε, ακούστε- σε τέσσερις µήνες και άλλους οκτώ για τις
απαλλοτριώσεις.

Εντέλει, βάλτωσαν τα έργα και θα πάω στο γιατί. Διότι είπατε
κάτι και περί διακυβέρνησης. Βάλτωσαν τα έργα. Πήγα να σας
προφυλάξω στην πρωτολογία µου και σας είπα ότι, όταν είναι
έργα υποδοµής -εν προκειµένω, οδικοί άξονες- που σηµαίνει ότι
υπάρχουν τα υλικά εκτεθειµένα δύο χρόνια, καταστρέφονται.
Είναι, δηλαδή, επενδυµένο κεφάλαιο µε λεφτά του ελληνικού
λαού, όπως αποδείχτηκε. Τα ίδια κεφάλαια των παραχωρησιού-
χων ήταν 10%. Έκανα αναλυτική παρουσίαση.

Εποµένως, όταν µία κυβέρνηση παίρνει πέντε λεόντειες συµ-
βάσεις παραχώρησης από µία κυβέρνηση που έχει παραδεχθεί
την ευθύνη του δηµοσίου, επαναλαµβάνω ως µη όφειλε, γιατί το
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δηµόσιο ναι µεν δεν είχε ελεύθερο το γήπεδο, αλλά αυτό δεν
ήταν λόγος αποζηµίωσης, αλλά λόγος για να επεκταθούν οι ηµε-
ροµηνίες παράδοσης, ενώ ο παραχωρησιούχος δεν είχε εξασφα-
λίσει τον δανεισµό ή τη µείωση από τα διόδια, έπρεπε να την
υποστεί, είναι ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι. 

Έχεις, λοιπόν, πέντε συµβάσεις παραχώρησης, άλλοι έχουν
17%, άλλοι 25%, άλλοι 30%, άλλοι 40% -µόνο ο «ΜΟΡΕΑΣ» είχε
πάει καλά- οι οποίες έχουν επενδεδυµένο κεφάλαιο και έχεις και
το ελληνικό δηµόσιο να έχει παραδεχθεί την ευθύνη του και δεν
µπορείς να τις προσβάλλεις, διότι πραγµατικά οι ρήτρες που πε-
ριγράφονται είναι απίστευτες. Άρα, τι κάνεις; Προσπαθείς να
ολοκληρώσεις επιτέλους. Τότε, λοιπόν, ολοκληρώθηκαν αυτές οι
τέσσερις συµβάσεις µε διαπραγµάτευση και µε 500 εκατοµµύρια
ευρώ από τα 1.200.000 που ζητούσαν οι παραχωρησιούχοι. Αυτό
έγινε, όπως έγινε και µε την πτώχευση της χώρας, την οποία δεν
αναγνωρίζετε και νοµίζετε ότι ήταν µία φυσική καταστροφή.

Τις τελευταίες µέρες ασχολούµαι µε τρία νοµοσχέδια. Όλα και
από διαφορετική µεριά το καθένα αποτελούν παραδείγµατα για
το πώς πτώχευσε η χώρα και, δυστυχώς, για το πώς πάει πάλι σε
στραβό δρόµο. Το ένα ήταν ότι παρουσιάστηκαν ενενήντα πέντε
οργανισµοί που δεν είχαν ισολογισµούς, προϋπολογισµούς, δεν
ξέραµε τι ήταν, «έφαγαν» λεφτά και τι θα γίνει τώρα και το άλλο
ήταν η εµµονή στην ιδεοληψία της ιδιωτικοποίησης, ότι µόνο ο
ιδιωτικός τοµέας µπορεί να τα κάνει καλά, ενώ το δηµόσιο και το
κράτος πρέπει να αποσύρεται. Αν µάλιστα δεν κάνει και τίποτα,
όλα καλά.

Παραχώρηση, λοιπόν, λιµένα Ηρακλείου µε εξευτελιστικό αντί-
τιµο και µια ιστορία, για την οποία πραγµατικά την ώρα που ήρθε
η σύµβαση ανέτρεξα σε αυτά που λέγαµε τότε και θα καταλήξω
σε αυτό, κύριε Υπουργέ. Είπατε ότι δικαίως το ΚΚΕ, γιατί έχει
σταθερή στάση. Δεν έχει ψηφίσει ποτέ στη Βουλή σύµβαση πα-
ραχώρησης ούτε ο Συνασπισµός ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε βεβαίως κι
εµείς σήµερα. Αυτή είναι σταθερή στάση. Και πάντα αυτά τα στοι-
χεία -και έχω ακόµα περισσότερα- ήταν αποτέλεσµα επεξεργα-
σιών που κάναµε τότε παρακολουθώντας βήµα-βήµα τις συµβά-
σεις παραχώρησης και το πώς χρέωναν τον ελληνικό λαό.

Εποµένως, όπως σας είπα περίπου και στην πρωτολογία µου,
επενδεδυµένο κεφάλαιο µε τέτοιες λεόντειες συµβάσεις δεν
έχεις παρά να το τελειώσεις µε όσο το δυνατόν καλύτερη δια-
πραγµάτευση, γιατί δεν έχεις άλλη επιλογή. Όµως, δεδοµένου
ότι πρέπει να γνωρίζουµε, είναι καλό να ακούγεται η ιστορία και
το πώς πραγµατικά πτωχεύει µία χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ζητήσει ο κ. Δελβερούδης. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σύµφωνα µε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της

Βουλής, η σύµβαση παραχώρησης είναι σχέση µεταξύ δηµόσιας
αρχής και εταιρείας, συνήθως ιδιωτικής, στο πλαίσιο της οποίας
ανατίθεται στην εταιρεία η πλήρης ή µερική διαχείριση οικονοµι-
κής δραστηριότητας που εµπίπτει στην ευθύνη του κράτους. Οι
συµβάσεις παραχώρησης διακρίνονται από τις δηµόσιες συµβά-
σεις κατά το ότι δεν καθορίζεται αµοιβή για την εκτέλεση έργου
ή την παροχή υπηρεσίας. Στη σύµβαση παραχώρησης ο παρα-
χωρησιούχος αναλαµβάνει τους κινδύνους εκµετάλλευσης και
εκτίθεται σε κίνδυνο µείωσης της επένδυσής του, διότι αναλαµ-
βάνει τη διαχείριση και την ευθύνη εκµετάλλευσης του έργου ή
της υπηρεσίας. 

Με τη συγκεκριµένη σύµβαση παραχώρησης, όπως ανέφερα
και στην πρωτολογία µου, εκµηδενίζεται εντελώς το επενδυτικό
ρίσκο της παραχωρησιούχου, ενώ η όποια εκτίµηση, σύµφωνα
και µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, περί
αύξησης των εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού κατά 14,2
εκατοµµύρια ευρώ από τον επιµερισµό του οφέλους κατά το
ήµισυ, αλλά και η τοποθέτηση του Υπουργού περί ανταποδοτικής
χρήσης του ποσού αυτού, µάλλον είναι φαινοµενική και επιφα-
νειακή.

Θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, να µας προσδιορίσετε τι ακριβώς
θα κάνετε µε τα χρήµατα αυτά για τις ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες και ιδίως για τους πολύτεκνους, όπως αναφέρατε. Θα θέλαµε

να µας προσδιορίσετε µε σαφήνεια το πώς ακριβώς θα διατεθούν
τα χρήµατα.

Σε κάθε περίπτωση, καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και
θεωρούµε αδιανόητη και περιπαικτική τη στάση της Κυβέρνησης
απέναντι στις πολύτεκνες οικογένειες. Γιατί αρνείστε να εξαιρού-
νται από την καταβολή διοδίων, όπως ζητήσαµε µε την τροπολο-
γία που καταθέσαµε; Αυτό είναι κάτι που δεν µπορούµε να
καταλάβουµε. Αυτά πρέπει να λέγονται, ακριβώς επειδή στην Κυ-
βέρνηση θέλετε να παρουσιάζεστε ως προστάτες της οικογέ-
νειας συστήνοντας ακόµα και Υπουργείο για την οικογένεια. Είναι
προφάσεις δήθεν για να αντιµετωπιστεί το δηµογραφικό πρό-
βληµα της χώρας µας, αλλά προφανώς πρόκειται για ψευδοϋ-
πουργείο που εξυπηρετεί µάλλον συγκεκριµένες µόνο ατζέντες
και όχι την πολύτεκνη οικογένεια που στηρίζει την κοινωνία µας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ζητήσει, επίσης, ο κ. Γιαννούλης. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας αυτή τη

συζήτηση θέλω να σας παρακαλέσω να συµφωνήσουµε σε κάτι.
Έχει ειπωθεί πάρα πολλές φορές και στη συγκεκριµένη Αίθουσα,
αλλά και στις αρµόδιες επιτροπές για τα ζητήµατα υποδοµών και
µεταφορών ότι πρέπει να εµπεδώσουµε σε αυτή τη χώρα, να οµο-
νοήσουµε και να συµφωνήσουµε ότι και το Υπουργείο στο οποίο
είστε πολιτικός προϊστάµενος, αλλά και κάποια άλλα Υπουργεία
τα διαπερνά µια κυβερνητική θητεία, έχουν συνέχεια στον χρόνο
και αφορούν πολλές και ίσως και διαφορετικές κυβερνήσεις. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κάτι που είπα και
στην οµιλία µου, θέλουµε να σας προκαλέσουµε δηµιουργικά -
αυτή είναι και η έννοια του «παρών» στην ψήφιση της συγκεκρι-
µένης σύµβασης-, ώστε να ανοίξετε πολιτικές συζητήσεις. Ακόµα
και αν υπάρχουν δεσµεύσεις που προέρχονται από τις τραγικές
εποχές της αναγκαστικής διαχείρισης των δηµόσιων οικονοµικών
και της απώλειας της εθνικής κυριαρχίας µέσω των µνηµονίων
που ήταν αποτέλεσµα της χρεωκοπίας, πρέπει να πάρουµε νο-
µοθετικές και πολιτικές πρωτοβουλίες, έτσι ώστε να υπάρξει µια
ισορροπία µεταξύ της οικονοµικής δυνατότητας των πολιτών και
αυτής της χώρας και των αναγκαίων υποδοµών και υπηρεσιών,
των οποίων την πολιτική ευθύνη έχει το Υπουργείο σας.

Είναι επιτακτικό, λοιπόν, να ξεκινήσουµε και από αυτό το νο-
µοσχέδιο. Συµφωνώ ότι τα 14 εκατοµµύρια δεν είναι ένα ποσό
που µπορούν να καθορίσει µια ρηξικέλευθη αλλαγή στην καθη-
µερινότητα κάποιων πολιτών, ίσως κάποιων οµάδων. Περιµέ-
νουµε µε αγωνία την ενηµέρωσή σας και πιστεύω ότι έχετε την
πολιτική ετοιµότητα να το κάνετε έγκαιρα, όπως υποσχεθήκατε,
για τη διαχείριση του ποσού που θα προκύψει. Όµως, επείγει
πολύ περισσότερο το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα να ανοί-
ξει αυτός ο διάλογος και για τα ζητήµατα που υπαινίχθηκε και ο
κ. Μάντζος, όπως για την ακτοπλοΐα σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας. Εννοώ να παρθούν πολιτικές πρωτοβουλίες για
το θέµα των σιδηροδρόµων και των οδικών υποδοµών γενικά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έκανα ολόκληρη ενηµέρωση για όλα αυτά πριν δέκα µέ-
ρες. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καµµία αντίρρηση, κύριε Υπουργέ.
Αυτό που λέω είναι να γίνει σε συνεργασία, γιατί τα προβλήµατα
που περιγράφουµε υφίστανται και δεν αφορούν µια εικονική πρα-
γµατικότητα, αλλά την πραγµατική ζωή. Αυτή η πρόκληση της
ανάληψης τέτοιων πολιτικών πρωτοβουλιών µπορεί και να µας
οδηγήσει σε αποτελέσµατα, για τα οποία να είναι υπαρκτή η δυ-
νατότητα ύπαρξης συνεννόησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της Συµφωνίας τροποποίησης
διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέ-
της, Κατασκευής, Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης
και Εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκι-
νητοδρόµου Πάτρα - Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
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συνόλου του νοµοσχεδίου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-

ρίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πα-
ρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις
των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµ-
βασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής,
Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευ-
σης του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου

Πάτρα - Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών:
«Κύρωση της Συµφωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµβα-
σης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής, Χρη-
µατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του
τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα -
Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµ-
βασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής,
Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης
του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα
- Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)

Άρθρο πρώτο Κύρωση Σύµβασης
Άρθρο 1 Συµφωνίας Νοµιµοποιητικά στοιχεία
Άρθρο 2 Συµφωνίας Σύµβαση παραχώρησης
Άρθρο 3 Συµφωνίας Ορολογία
Άρθρο 4 Συµφωνίας Σκοπός της συµφωνίας
Άρθρο 5 Συµφωνίας Τροποποίηση διατάξεων σύµβασης παρα-

χώρησης
Άρθρο 6 Συµφωνίας Επίλυση διαφορών
Άρθρο 7 Συµφωνίας Εφαρµοστέο δίκαιο
Άρθρο 8 Συµφωνίας Γενικοί όροι
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο 
Κύρωση Σύµβασης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου, η Συµφωνία τροποποίησης
διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης του έργου της µελέτης,
κατασκευής, χρηµατοδότησης, λειτουργίας, συντήρησης και
εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του αυτοκινητο-
δρόµου Πάτρα - Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (ΠΑΘΕ), µεταξύ
αφενός του Ελληνικού Δηµοσίου, όπως νόµιµα εκπροσωπείται,
και αφετέρου της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Αυτοκι-
νητόδροµος Αιγαίου, Ανώνυµη Εταιρεία Παραχώρησης για τον
Αυτοκινητόδροµο Τµήµα ΠΑΘΕ Μαλιακός - Κλειδί», και εκ τρίτου
των µετόχων του παραχωρησιούχου της:

α) Εταιρείας Περιορισµένης Ευθύνης µε την επωνυµία «HOCH-
TIEF PPP SOLUTIONS GmbH»,

β) Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία «ΑΚΤΩΡ ΠΑΡΑΧΩΡΗ-
ΣΕΙΣ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», 

γ) Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία: «ΑΒΑΞ ΠΑΡΑΧΩΡΗ-
ΣΕΙΣ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ»,

δ) Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία «VINCI CONCES-
SIONS S.A.S.», 

η οποία υπογράφηκε στην Αθήνα στις 8 Ιουλίου 2024 και το
κείµενο της οποίας στην ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως
εξής: 
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Το παρόν τίθεται σε ισχύ από τη δηµοσίευσή του στην  Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως. 

Αθήνα,                                2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ                2. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΥΓΕΙΑΣ

4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ                             5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ                             ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ                            8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

9. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

10. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.21’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 25 Ιουλίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζή-
τηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών: «Κύρωση της από 18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και
Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε την επωνυµία
«THRIVEST HOLDING LTD», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική
ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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